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موضوع حذف صفرهای اسکناس مدت هاست که در کشور 
مطرح و دوباره متوقف می شود، بحثی تاریخی و قدیمی در اقتصاد 
ایران است. این کار را در خیلی از جاهای دنیا انجام داده اند که موفق 
بوده اند و خیلی جاها هم چندان موفق نبوده و اثر آنچنانی نداشته 
است. کشورهای متعددی نظیر ترکیه، برزیل و برخی کشورهای 
آفریقایی را می توان نام برد که این کار را انجام داده اند اما درباره ما 
بحث واقعیت های امروز کشور در رابطه با اسکناس، قیمت پول و 
جایگاهش نیز مطرح است. امروز دیگر ریال در ذهن هیچ کس جایگاه 
ارزشی مقداری ندارد. درحالی که یک زمان نه تنها ریال ارزش بود 
بلکه شاهی و دینار هم ملاک بود. به یاد دارم که در ایام جوانی و 
کودکی سکه های دینار رایج بود. الان واقعیت این است که تومان را 
ملاک قرار داده ایم و منظور از یک تومان در معاملات و محاوره ها، 
یک میلیون تومان است. پس یک بحث واقعیت های موجود است که 
با آنچه در مکاتبات انجام می دهیم، چه اثراتی دارد. نکته دوم مسائل 
مربوط به حسابداری است. وقتی پول رسمی ریال شد، در همه 
محاسبات و برآوردها و مکاتبات و اسناد ومدارک باید ریال باشد و 
خود این هم یک معضل ایجاد کرده است. نکته سوم، بحث حجم و 
چاپ اسکناس و مطرح بودن مسائلی در این رابطه است. نهایتا اینکه 
این بحث در حوزه روانی چه اثری در جامعه دارد و واقعیت های 
اقتصادی ما را چقدر نشان می دهد و آیا آثار مثبت یا منفی دارد؟ و 

هدف از این تغییر چیست؟ آیا بهبود وضع اقتصاد، رسیدگی به مسائل 
روانی مردم و موضوع و مسائل حسابداری است یا در مقایسه های 
پول های بین المللی مطرح است؟ اکنون یکی از مسائلی که برای مردم 
محسوس است در هنگام سفر به برخی کشورها نمود پیدا می کند. 
برخوردی که افراد عمومی و کوچه و بازار با تومان ما می کنند، نوعی 
از دلخوری برای ایرانیان در خارج از کشور است. درحالی که با همه 
این اوصاف، این کار اگر انجام شود مزایای بیشتری نسبت به معایبش 
دارد. در حوزه های حسابداری، روانی، مقایسه و ارزش جایگاه پول ها 
با همدیگر اثر بهتری دارد ولیکن نباید به این همه قیل وقال و گفت وگو 
بهای اقتصادی داد که مثلا در تولید ناخالص داخلی یا رشد اقتصادی 
ما جای دارد یا اینکه آثار اقتصادی بالایی داشته باشد که اینطور نیست. 
این نگرانی وجود دارد که هر روز به شکلی ذهنیت مردم را مشغول 
کنیم و در کنار این مشغولیات، اصل رسیدگی به مسائل اقتصادی 
مشکلات خود را داشته باشد. درواقع طوری القا شود که اگر حذف 
صفرها انجام شود، تورم پایین می آید و ارزش پول ملی بالا می رود! 
درحقیقت نباید موضوع را به نارسایی هایی که در حوزه اقتصاد داریم، 
وصل کنیم. واقعیت این است که آنچه براساس آمار و ارقام و آنچه 
سازمان های بین المللی از آن صحبت می کنند، رشد منفی مان در حوزه 

اقتصاد بیشتر شده که مولفه خوبی نیست. 
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آرمان- سوسن یحیی پور: در شرایطی سال 97 به پایان رسید 
که به عنوان سالی فراموش نشدنی برای اقتصاد ایران در اذهان عموم 
مردم باقی می ماند. در این سال، اقتصاد از دو سو مورد هدف قرار 
گرفت؛ التهابات ارزی و بازگشت تحریم های آمریکا. دونالد ترامپ 
اردیبهشت ماه سال گذشته در اقدامی یکجانبه و در شرایطی که جامعه 
بین المللی تبعات تصمیم او را هشدار داده بود، از توافق هسته ای برجام 
خارج و پس از آن طی سخنانی مشتریان نفتی ایران را تهدید کرد 
که اگر خرید نفت ایران را ادامه دهند، آنها را تحریم خواهد کرد. او 
همچنین هدف اصلی خود را به صفر رساندن صادرات نفت ایران 
اعلام کرد که کارشناسان نفتی آن را بلوف جدید رئیس جمهوری ایالات 
متحده آمریکا دانستند. درنهایت، قرار شد تا سیزدهم آبان ماه دور دوم 
تحریم های آمریکا آغاز شود و این بار نوک پیمان به سمت تحریم 
صنعت نفت ایران نشانه رفت. اما درست دو روز قبل از اجرای این 
تصمیم، دولتمردان آمریکایی تصمیمی را اعلام کردند که می توان آن 
را به نوعی عقب نشینی از سیاست های غیرمنطقی و هیجان زده قبلی 
تعبیر کرد. بلومبرگ یازدهم آبان ماه با استناد به گفته یکی از مقامات 
آمریکایی خبر داد که »دولت آمریکا موافقت کرده که به هشت کشور 
از جمله متحدان نزدیک خود مانند کره جنوبی و ژاپن و همین طور 
هند اجازه دهد که پس از اعمال دور دوم تحریم ها بر ایران در هفته 
آینده، به خرید نفت از ایران ادامه دهند.« به تدریج، با نزدیک شدن 
به زمان پایان یافتن مهلت شش ماهه آمریکا برای مشتریان نفت ایران، 
بازی روانی مقامات آمریکایی نیز آغاز شد و برایان هوک نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران نیز در این زمینه به خبرنگاران اعلام کرد که برای 
دستیابی به هدف »صفر کردن همه صادرات نفت ایران«، شرایط بازار 
نفت در سال جاری میلادی بهتر از سال ۲۰۱۸ میلادی است. بازی 
آمریکایی ها با عبارت »معافیت  از تحریم های نفتی« ادامه پیدا کرد تا 
اینکه روز گذشته مشخص شد که آنها هنوز قصد ندارند به واقعیت 
بازار تن دهند. طی هفته های اخیر، مطالب مختلفی در تحلیل رفتار 
آمریکایی ها درباره تمدید معافیت های نفتی منتشر شد که در عمده 
این مطالب لغو کل معافیت های نفتی اقدامی دور از واقعیت های بازار 
جهانی نفت تعبیر می شد. چراکه صاحب نظران اقتصادی بر این باور 
بودند که ترامپ نمی تواند ریسک نابسامانی بازار نفت را بپذیرد و خود 
را درگیر پدیده جدیدی سازد. دیگر اینکه به صفر رساندن صادرات 
نفت ایران رویایی تعبیر نشدنی است، چون ایران مسیرهای متعددی را 

به این منظور تعریف کرده است. اما خبرهایی که دیروز منتشر شد نشان 
داد سیاستمداران آمریکایی کماکان بر بلوف نفتی خود پافشاری می کنند؛ 
بلوفی که تبعاتی برای بازارهای جهانی نفت خواهد داشت. به گونه ای 
که پیش از این خبرگزاری رویترز نوشته بود: »پالایشگاه های نفت اروپا 
هزینه تحریم های آمریکا علیه ایران و ونزوئلا را می پردازند.« در همین 
راستا، صبح روز گذشته و پیش از اعلام رسمی لغو معافیت های نفتی، 
خبرگزاری تسنیم به نقل از رویترز در گزارشی نوشت: »در حالی که 
یک منبع آگاه مدعی شده که واشنگتن قصد ندارد معافیت های تحریمی 
ایران را تمدید کند، قیمت نفت روز دوشنبه دو درصد افزایش داشت 
و به بالاترین رقم از نوامبر ۲۰۱۸ رسید. بر اساس این گزارش، قیمت 
هر بشکه نفت برنت صبح دیروز با ۲/5 درصد افزایش نسبت به رقم 
پایانی جلسه قبل به 73 دلار و ۸9 سنت رسید که از نوامبر ۲۰۱۸ تاکنون 
بی سابقه بوده است.« همچنین، پس از اعلام آمریکا مبنی بر عدم تمدید 
معافیت تحریمی خرید نفت از ایران، قیمت نفت برنت 7۴ دلاری 
شد. بدین ترتیب، قیمت هر بشکه نفت خام برنت جهش دیروز خود 
را به 3/3 درصد رساند و 7۴/3۱ دلار شد که بالاترین سطح آن از یکم 
نوامبر بود. افزون بر این، فارس از ایندیا اکسپرس خبر داد که »خبر لغو 

معافیت  تحریم خرید نفت ایران روپیه را پایین کشید.« 
 بیانیه کاخ سفید 

واشنگتن پست روز گذشته نوشت: کاخ سفید در اعلامیه ای اطلاع 
داد که ایالات متحده معافیت از تحریم های نفتی هشت کشور را تمدید 
نخواهد کرد. در بیانیه کاخ سفید آمده است: »دونالد ترامپ تصمیم گرفته 
است که معافیت های نفتی را که در اوایل ماه مهر منقضی می شود را 
تمدید نکند. این تصمیم برای به صفر رساندن صادرات نفت ایران اتخاذ 
شده است تا نظام جمهوری اسلامی اصلی ترین منبع درآمدش را از 
دست دهد. ایالات متحده آمریکا به همراه عربستان سعودی و امارات 
متحده عربی، سه تولیدکننده بزرگ  انرژی و همچنین دوستان و شرکایمان 
متعهد شده ایم که بازار جهانی نفت را تامین کنیم. ما توافق کرده ایم که 
اقداماتی به موقع را اتخاذ کنیم تا در صورت حذف نفت ایران از بازار، 
تقاضای جهانی برآورده شود.« در ادامه این بیانیه آمده است: »دولت 
ترامپ و متحدانمان مصمم هستند تا کمپین فشار حداکثری علیه ایران را 
حفظ کنند و گسترش دهند تا فعالیت های بی ثبات کننده این کشور علیه 

آمریکا، شرکا و متحدانمان و صلح خاورمیانه پایان یابد.« 
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 اولویت های مهم تر از حذف صفرها داریم

»آرمان«ازاخباروواکنشهابهلغومعافیتهاینفتیگزارشمیدهد

مخالفت مشتریان نفتی با تصمیم آمریکا

شمشیر ترامپ و ملک سلمان 
برای »قِر دادن« است

 ایده بسـتن تنگه هرمز را چه کسـی 
بـه عنـوان راهـکار جمهـوری اسـلامی 
بیـان کرده؟ چه کسـی گفته کـه ما امنیت 
آبراه هـای جهـان را تهدیـد می کنیـم؟ در 
حالـی کـه مـا ضامـن امنیـت آبراه هـای 
جهـان هسـتیم و نـه تهدیدکننـده آن. نـه 

تنهـا در تنگـه هرمـز کـه بـاب المنـدب بـه قـدرت جمهـوری 
اسـلامی ایـران آبـراه امنـی اسـت. تنگـه سـوئز و دریای سـیاه 
بـه قـدرت جمهـوری اسـلامی ایـران امنیـت دارد. بنابرایـن ما 
ضامـن امنیـت آبراه هـای جهـان هسـتیم و تهدیدکننـده آنهـا 
نیسـتیم. ظاهـرا ترامپ معافیت هشـت کشـور از تحریم نفت 
ایـران را تمدیـد نمی کنـد، امـا اینکـه ترامـپ چگونـه با بـازار 
انـرژی جهـان اینگونـه بـازی می کنـد بـه بازیگـران ایـن بـازار 
مربوط اسـت. سـهم مـا در این بـازار طوری نیسـت که نتوانیم 
ایـن سـهم را بفروشـیم ولی بازیگران بـازار انـرژی باید بدانند 
کـه آیـا می خواهنـد سرنوشـت خودشـان را بـه دسـت ترامپ 
بسـپارند کـه آن وقـت باید عواقبـش را نیز تحمل کنند. فقط ما 
نیسـتیم که بازیگـر این بازاریم که خیلی ها بازیگر ایـن بازارند. 
در شـرایط فعلـی فقـط بایـد مقاومت کنیم. تـا الان مـا بُردیم یا 
رده؟ بـردن به اقتـدار و تحمیـل اراده به نفع ملت ها و  ترامـپ بُـ
بـه منافع ملی اسـت و اینها همان هایی سـت که تابه حـال ما در 
آن برنـده بودیـم. حتی بـرای دور دوم ترامپ چنانچه باز هم در 
انتخابات ریاسـت جمهوری برنده شـود و در کاخ سفید بماند 
هـم سـناریو داریـم. مـا امیدواریم چـون تولیدمان بـه خودمان 
مربوط اسـت. هیچ کس نمی تواند تولید ناخالص داخلی ایران 
را آسـیب بزند. تولیـد ایران درون زاسـت و تکنولوژی خودش 
را دارد. ایـران ظرفیت هـا و بازارهـای خـودش را دارد. از نظـر 
بـازار هـم در قلـب یـک سـرزمین ۸۰۰ میلیونی مسـلمان واقع 
شـدیم کـه محور هسـتیم. هیچ کـس نمی تواند ایـن جغرافیا را 
از مـا بگیـرد. از نظـر بین المللـی هـم ترامـپ در یـک موقعیت 
بسیار متزلزل کوشش می کند تا هیجان زدگان آمریکا را امیدوار 
بـه اقدامـات غیرقابـل پیش بینـی خـود کنـد و ما فکـر می کنیم 
کـه ایـن بـرای آمریـکا دسـتاورد نـدارد. ترامـپ عقب نشـینی 
نمی کنـد امـا به جایی هم نمی رسـد. با توجه به اینکه شمشـیر 
ابـزاری بـرای رزم اسـت، ایـن تصـور که ترامپ شمشـیر را از 
 رو بسـته، نادرسـت اسـت. شمشـیر ترامپ و پادشـاه عربستان

برای قِر دادن است. 
* مشاور رئیس جمهور

تهران نقطه کانونی

 میانجی گری در منطقه  

سفر عمران خان به ایران از سه منظر قابل تحلیل است. 
وی اولین فردی بوده که در مسند نخست وزیری پاکستان 
قرار گرفته که تمایلات بهبود روابط با همسایگان به خصوص 
با ایران را دنبال می کند. زمانی که عمران خان قدرت را در 
پاکستان در دست گرفت اعلام کرد که به دنبال بهبود روابط 
دو و چندجانبه با تمامی کشورهای منطقه است. همانگونه 
که همگان شاهد بودند وی در ابتدا به مشهد رفته و پس 
از زیارت بارگاه امام رضا)ع( وارد تهران شد. محورهای 
مذاکرات نخست وزیر پاکستان در تهران از سه منظر دارای 
اهمیت است. بُعد اول مسائل امنیتی و دفاعی است. تهران 
با اسلام آباد بر سر مسائل امنیتی و تروریست هایی که در 
داخل خاک پاکستان سنگر گرفته و هر از چندگاهی به 
ایران حمله کرده و هموطنانمان را به شهادت می رسانند، 
در زمینه هایی اختلاف دارند. دکتر ظریف وزیر امورخارجه 
کشورمان طی سفری که به پاکستان داشت در این خصوص 
با مقامات پاکستانی مذاکرات مفصلی انجام داد. این سفر 
مناسبات  در چارچوب  عمران خان  که  بود  گامی  اولین 
دو جانبه با تهران برداشت. دومین بُعد سفر عمران خان به 
تهران مسائل اقتصادی است، به گونه ای که قرار شده تا دو 
طرف میزان مبادلات اقتصادی را تا حدود ۱۰ میلیارد دلار 
افزایش دهند. بنابراین تهران می تواند پلی برای بهبود روابط 
اسلام آباد-کابل، باشد. در اجلاسی که در دوحه قطر برگزار 
شد ایران میانجی گری میان هیات های افغانستان و پاکستان 
را بر عهده گرفت. پس به عبارت دیگر تهران می تواند همانند 
پلی برای بهبود روابط اقتصادی با کشورهای منطقه عمل 
کرده و در نتیجه امنیت، صلح و آرامش را به منطقه باز گرداند. 
بُعد سوم بر مبنای اعلام شخص عمران خان میانجی گری 
)احتمالی( میان تهران-ریاض اعلام شده که البته تهران چنین 
درخواستی نداشته است. عمران خان روابط بسیار نزدیکی 
با عربستان سعودی دارد، زمانی که عادل عبدالمهدی به 
تهران و پس از آن به ریاض سفر کرد، یکبار دیگر مساله 
میانجی گری میان تهران-ریاض این بار از جانب بغداد 
مطرح شد که این مساله تاکنون حداقل به صورت رسمی 
مسکوت مانده است. بنابراین طی روزهای آتی و بعد از 
سفر عمران خان به تهران شاهد روابط چشمگیرتر در روابط 
تهران-اسلام آباد از یک سو، و از سوی دیگر شاهد بهبود 
روابط چندجانبه در سطح منطقه خواهیم بود. طی سفری 
که عادل عبدالمهدی به تهران داشت قرار شد مبادلات 
اقتصادی دو طرف به بالای ۲۰ میلیارد دلار در افق ۱۴۰۴ 
برسد. مسائل امنیتی، اقتصادی، مرزی و حتی کمک هایی 
که بغداد برای کمک به سیلاب ویرانگر در ایران کرد از 
جمله موضوعات مذاکرات دوطرف بود اما از سوی دیگر 
یکی از مسائلی که در این سفر مطرح شده بود ابراز تمایل 
عادل عبدالمهدی میانجی گری میان تهران-ریاض بود که در 
این خصوص طرف ایرانی اظهار نظری نکرده بود. بنابراین 
با رصد تحولات، سه محور میانجی گری در منطقه فعال 
شده است. محور اول بغداد میانجی روابط تهران-ریاض، 
محور دوم ایران میانجی روابط آنکارا-دمشق و محور سوم 
ایران میانجی روابط دهلی نو-اسلام آباد. تهران پیش از 
این به عمران خان اعلام کرده بود ایران حاضر است میان 
اسلام آباد-دهلی نو میانجی گری کند. با توجه به آنکه روابط 
تهران با دهلی نو و اسلام آباد بسیار نزدیک است به نظر 
می رسد تهران می تواند در آینده نزدیک نقشش را به عنوان 
یک میانجی در سطح منطقه بازی کرده و با چنین نقشی 

صلح و امنیت را به ارمغان خواهد آورد. 
* تحلیلگر مسائل خارجی
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»آرمان« از ابعاد فیلترینگ اینستاگرام گزارش می دهد

 فیلترینگ اینستاگرام 
اشتباه تكراري

آرمان : مدتی است که شاهد ایجاد زمزمه هایی مبنی بر فیلترینگ اینستاگرام هستیم که البته با بسته شدن پیج برخی از 
مسئولان گویا این گمانه زنی ها قوت گرفته است تا جایی که چندی پیش این خبر از سوی مدیران ارشد یکی از خبرگزاری های 
داخلی نیز مطرح شد.گفتنی است اینستاگرام 9 سال پیش توسط دو فارغ التحصیل دانشگاه استنفورد راه اندازی شد و معرفی 
آن در فروشگاه اپلیکیشن اپل با این جمله همراه بود: »برای سرعت بخشیدن، ساده و زیبا شدن عکس های موبایلی« اما این 
در حالی است که در آن زمان کسی فکر نمی کرد که ششم اکتبر ۲۰۱۰ تاریخ تولد اپلیکیشنی باشد که بر اساس آخرین آمار 
منتشرشده بیش از یک میلیارد عضو فعال داشته باشد، به عبارت ساده تر اپلیکیشنی که طبق آمار موجود بسیاری از افراد در آن 
عضو هستند و حتی در پاره ای از موارد کمک به افزایش وسعت کسب و کار نیز کرده است. همان گونه که می دانیم فیلترینگ 
اینستاگرام خود می تواند ابعاد منفی و مثبت بسیاری را به دنبال داشته باشد چراکه برخی از جامعه شناسان بر این باور هستند 
که آثار منفی رواج استفاده از اینستاگرام به طور حتم بسیار بیشتر از آثار مثبت آن است. بدیهی است اقدام های اخیر شرکت 

اینستاگرام و همچنین مسدودسازی صفحه برخی از فرماندهان سپاه و...
4

»آرمان« روابط دو کشور همسایه را بررسي مي کند

2

»آرمان«ازورودسیلافغانستانگزارشميكند

سیل سیستان خشكسالي را از بین نبرد 
آرمان- گروه اجتماعی: با آغاز سال جاری شاهد افزایش بارندگی 
در سطح کشور هستیم که متاسفانه به بروز سیل و تخریب بسیاری از 
واحدهای مسکونی، راه ها و جاده ها و همچنین زیرساخت های موجود 
شد به گونه ای که بنا به اظهار نظر برخی از مسئولان خسارت ناشی از 
سیل بیشتر از خسارت جنگ تحمیلی بوده است. گفتنی است با آغاز دور 
جدید بارندگی در کشور از روز یکشنبه شاهد بروز سیل در استان سیستان 
و بلوچستان بودیم به گونه ای که این سیل باعث تخریب یک پل و تخلیه 
5 روستا شد. استانی که تا چندی پیش با خشکسالی دست و پنجه نرم 
می کرد و در سایه نبود آب بسیاری از افراد مجبور به مهاجرت شده بودند 
هر چند با آمدن سیل نیز گویا مشکل کم آبی در این منطقه هنوز رفع نشده 
است. بدیهی است در پی ادامه بارندگی و سیل در ایران، گزارش شده است 
که بیش از پنج روستا در استان سیستان و بلوچستان تخلیه شده است هر 
چند بسیاری از افراد بنا به دلایل مختلف در مقابل تخلیه خانه و روستای 
خود مقاومت نشان داده اند که این خود می تواند خدمت رسانی به آنها را با 
مشکل مواجه کند. باید یادآور شد که هلال احمر استان سیستان و بلوچستان 
نیز اعلام کرده است که مکان هایی با ظرفیت 5۰۰ خانوار در شهرستان 
هیرمند برای اسکان اضطراری سیل زدگان پیش بینی شده است که این تعداد 
با توجه به تعداد افراد ساکن در این مناطق شاید کم باشد. از سوی دیگر 
محمد پاکپور، فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران نیز اعلام کرده است که 
نفربرهای زرهی سپاه برای انتقال سیل زدگان شهرستان های شمالی سیستان 
و بلوچستان به محل های امن در منطقه مستقر شده اند. همچنین بر اساس 
گزارشی های ارسال شده از این منطقه راه ارتباطی ده ها روستا در استان 
سیستان و بلوچستان به دلیل آبگرفتگی قطع شده است که این خود می تواند 
مشکلاتی را برای ساکنان این منطقه ایجاد کند. باید خاطرنشان کرد که 
زمین های کشاورزی و باغات مردم و راه ها، طرح های آبخیزداری و غیره 5۰ 
تا۱۰۰ درصد تخریب شده و از بین رفته اند که این خود برای اهالی سیستان 

بسیار سخت و با تبعات منفی بسیاری همراه خواهد بود. سیلی که با آغاز 
سال جدید در استان های کشور جاری شده، در برخی استان ها همچنان 
ادامه دارد و تا به امروز براساس آمارهای رسمی 7۸ کشته و هزار نفر زخمی 
برجای گذاشته است. تحقیقات نشان می دهد که نزدیک به ۱۰ میلیون نفر 
تحت تأثیر مستقیم و غیرمستقیم این سیل آسیب های مالی، روحی و جسمی 
فراوانی را متحمل شده اند. بنا به اظهار نظر رئیس کارگروه پیش بینی و 
هشدار هواشناسی استان سیستان و بلوچستان از بعداز ظهر دوشنبه افزایش 
سرعت باد از سمت جنوب غرب در نواحی مرکزی و جنوب شرق استان 
با سرعتی معادل ۴۰ تا 6۰ کیلومتر بر ساعت رخ خواهد داد که این مهم خود 

می تواند منجر به افزایش خسارت های این استان شود. 
 ورود سیلاب از افغانستان

متاسفانه چندی پیش و بر اثر طغیان رودخانه چندین روستای شهرستان 
هیرمند در معرض خطر جدی سیل قرار گرفته اند که متاسفانه اقدامات جدی 
چندانی برای رفع خطر انجام نشده است. یکی دیگر از مشکلات پیش 
روی سیستان افزایش و تداوم حجم ورودی سیلاب از کشور افغانستان به 
سمت شمال سیستان و بلوچستان است که این خود باعث افزایش میزان 
خسارت سیل در این استان شده است. متاسفانه طی بارندگی های اخیر 
ایرانشهر سیستان و بلوچستان که طی 5۰ سال گذشته بی  سابقه بوده، باعث 

تخریب ۴۰ تا 9۰ درصدی نزدیک به ۱۰۰۰ خانه در این شهرستان شد. 
 تخریب پل نیاتک

در سایه بروز سیل شاهد تخریب پل نیاتک نیز بودیم؛ پلی که در مسیر 
زابل به هیرمند قرار دارد صبح یکشنبه بر اثر شدت سیلاب تخریب شد و 
متاسفانه همین امر باعث مسدود شدن جاده زابل به هیرمند شد. در پایان 
باید خاطرنشان کرد که ۲5 استان کشور به صورت همزمان و یا در فاصله 
زمانی کوتاه از ابتدای سال جاری تا امروز دچار سیل شده اند که بر اثر آن 

۲35 شهر و ۴3۰۴ روستا تحت تاثیر خسارات سیل قرار گرفتند. 

آمریکای برانداز وخردخویشتنداری 

با اینکه همه قرائن وشواهد نشان می دهد که آمریکا حتی پیش از دوران 
ترامپ مایل به براندازی جمهوری اسلامی ایران بوده والبته در حال حاضر 
تمایلش به پیگیری و وضوح تبدیل شده است ولی امرا و سخنگویان دولت 
آمریکا به کرات وصریحا اعلام کرده اند که در پی براندازی رژیم ایران نیستند 
و خواستار تغییر رفتار حکومت ایرانند. آن عمل و رفتار و این اظهار و سخن، 
سوال مهمی را به وجود می آورد که چرا دولتیان آمریکا از بیان نیتشان برای 
درگیری مستقیم با جمهوری اسلامی و تلاش بی واسطه برای سرنگونی او 
به شدت پرهیز دارند و مکررا آن را تکذیب می کنند؟ واقعیت این است که 
سیاستمداران آمریکایی به خوبی متوجه عواقب سخت و سنگین رویارویی 
نظامی با ایران برای منطقه و جهان هستند، آنها نیک می دانند که اعلام مشی 
براندازانه در کشور بسیار مهمی مثل ایران مسئولیت های حقوقی و سیاسی 
فراوانی به همراه دارد که امکان شانه خالی کردن از آنها نیست. هنوز افکار 
عمومی جهان آمریکا را برای دخالت نظامی در عراق شماتت می کند و 
واشنگتن چه بخواهد و چه نخواهد مسئول خون های ریخته شده در این 
کشور و ظهور هیولای داعش در خاورمیانه است. این آمریکا بود که با 
اهداف توسعه طلبانه و سودجویانه به خاورمیانه لشکر کشید و با سرنگونی 
یک دولت خلأ ایجاد کرد و خشونت از پی خشونت درگرفت. دیر یا زود 
در جهانی که آمریکا با ثروت و قدرت و سیطره خود نتواند فکرها و قلم ها و 
اندیشه ها ودولت ها و سیاستمداران و ناظران بین المللی را مرعوب سازد باید 
به سوالات مهمی پاسخ دهد و هزینه پرداز اعمالی شود که مرتکب شده است. 
بر همین اساس هر توجیهی که تا کنون برای دخالت های مستقیم و تجاوزهای 
آشکار ابراز می شده است دیگر کارایی لازم را ندارد. این معنا در مورد ایران 
با توجه به وسعت جغرافیایی و موقعیت منطقه ای آن، شدیدتر و تعیین 
کننده خواهد بود. بعید است سیاستمداری در جهان یافت شود که بر بزرگی 
رویارویی آمریکا با ایران اذعان نداشته باشد. رویارویی که امتداد و انتهایش 
واقعا غیر قابل پیش بینی است. خلأ وجود و حضور یک دولت قدرتمند در 
ایران برای خاورمیانه فجایع غیر قابل تصوری به وجود می آورد. لذا دولت 
آمریکا تلاش دارد تا از هم اکنون ضمن پیگیری اهداف خود از مسئولیتش در 

بحرانی که امکان دارد ابعاد جهانی بیابد شانه خالی کند. بهترین حالت برای 
واشنگتن آن است که با فشارهای سیاسی و اقتصادی به اهداف خویش دست 
یابد، اگر این مقاصد به دست نیامد در درجه بعد اولویت آن است که تنازعات 
منطقه ای چنان بالا بگیرند که با تبلیغات وسیع وهمکاری برخی از دولت های 
منطقه برای جمهوری اسلامی درگیری های موضعی ایجاد شود تا بر وخامت 
اوضاع داخلی ایران افزوده شود. اگر این هدف محقق شود آمریکاییان تصور 
می کنند که کار چندانی برای میوه چینی نهایی نخواهند داشت. اما اگر با همه 
این احوال دولتی مثل عربستان از هزینه های عظیم درگیری مستقیم با ایران 
هراسید وطفره رفت وجمهوری اسلامی به راه خود ادامه داد امکان دخالت 
مستقیم ونظامی آمریکا مورد بررسی قرار می گیرد. مشکل کاخ سفید در این 
سناریو این است که امکان جلب حمایت متحدان اروپایی را ندارد و عاقبت 
ورود در این عرصه خطرناک بیش از پیش مبهم خواهد شد. اما مشکل دیگر 
آمریکا »زمان« است. ترامپ از آنچنان فرصتی برخوردار نیست که صبر کند 
تا فشارهای اقتصادی در طول زمان به زعم او به بار بنشینند و نتایج دلخواه 
آورند. او به رغم تبلیغات وسیع در جریان مذاکره با کره شمالی هیچ نتیجه قابل 
اتکایی به دست نیاورده است و اگر در مورد ایران هم نتیجه گیری در هاله ای از 
ابهام فرو رود در رقابت های انتخاباتی حداقل در بعد بین المللی دستانی خالی 
خواهد داشت. دلیل سرعت درتشدید فشارها و مسأله آفرینی های مکرر در 
مواجهه با ایران از همین جا سرچشمه می گیرد و همچنان باید انتظار کشید 
که آمریکا موضوعات جدید برای افزایش تنش ها با تهران را در دستور کار 
قرار دهد. در این سو اما به نظر می رسد که همه چیز به صبر و تدبیر دولت 
و مردم بسته است. اگر خرد خویشتنداری به کار گرفته شود وکسی یا گروهی 
از داخل به ناگاه بهانه خوبی به آمریکا هدیه نکند امکان پیشروی سناریوهای 
واشنگتن بسیار کمتر خواهد شد. دوران سخت وتلخ صبر با جلب حس ملی 
و انسجام داخلی و احترام به همه فکر ها و نظرها و زدودن کینه ها و رجوع 
واقعی به آرا و تمایلات ملت سپری خواهد شد و آینده ثبات و تعادل و رونق 

به ارمغان خواهد آورد.
* روزنامه نگار

جعفرگلابی*

محمدساجدی*

جهش بی سابقه نفت در واکنش به تصمیم ترامپ

محمدرضا تاجیک در آسیب شناسی جریان اصلاحات:

 اصلاح طلبي به عمارتي نو 
نیاز دارد

 »خمودگی آموخته شده« 
 در جریان اصلاح طلبی 

شکل گرفته است

ايران- پاكستان
تشكیل نیروي واكنش سريع

آرمان: در شرایطی سال 97 به پایان رسید که به عنوان سالی 
فراموش نشدنی برای اقتصاد ایران در اذهان عموم مردم باقی 
می ماند. در این سال، اقتصاد از دو سو مورد هدف قرار گرفت؛ 
التهابات ارزی و بازگشت تحریم های آمریکا. دونالد ترامپ 
اردیبهشت ماه سال گذشته در اقدامی یکجانبه و در شرایطی که 
جامعه بین المللی تبعات تصمیم او را هشدار داده بود، از توافق 
هسته ای برجام خارج و پس از آن طی سخنانی مشتریان نفتی 

ایران را تهدید کرد که اگر خرید نفت ایران را...



تبریک روحانی به سردار سلامی
 رئیس جمهــور در پیامی انتصاب ســردار سرلشــکر پاســدار

 حســین سلامی از ســوی رهبر معظم انقلاب به سمت فرماندهی 
کل ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی را تبریک گفت. حجت الاسلام 
والمســلمین حســن روحانی در این پیام همچنیــن از تلاش های 
دلســوزانه و خدمات ســردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری 
در دوران تصدی ایشــان، تقدیر کرده است. متن پیام تبریک حسن 
 روحانی به ســردار سرلشــکر پاسدار ســلامی به این شرح است: 
»بســم ا... الرحمن الرحیم ســردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
انتصاب جنابعالی از سوی رهبر معظم انقلاب به سمت فرماندهی 
کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را که نشان از تعهد، توانمندی و 
خدمات ارزشمندتان در عرصه های مختلف از دوران دفاع مقدس تا 
کنون دارد، تبریک می گویم. امیدوارم در سایه عنایات الهی، باحضور 
مؤثر شما در این جایگاه مهم و بهره گیری هوشمندانه از ظرفیت های 
آرمانی و مأموریت های قانونی، و نیز توانمندی های پرسنل انقلابی، 
خدوم و مردمی ســپاه، بیش از پیش شــاهد همبســتگی و همدلی 
نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران، اقتدار و عزت روزافزون 
نظام اسلامی در برابر هرنوع تهدید و توطئه دشمنان، و پاسداری از 
ارزش ها و دستاوردهای انقلاب اسلامی، در چارچوب قانون اساسی 
باشــیم. دوام توفیق شما را در این مســئولیت و مقطع حساس، از 
درگاه خداوند متعال مسألت دارم. همچنین از تلاش های دلسوزانه و 
خدمات سردار سرلشکر پاسدار محمدعلی جعفری در دوران تصدی 
ایشان، تقدیر می کنم. حسن روحانی. رئیس جمهوری اسلامی ایران«.

 
اظهارنظر ترامپ درباره جان کری 

رئیس جمهور آمریکا گفت که عربستان و دیگر اعضای اوپک 
تفاوت در تامین نفت را پس از اعمال کامل تحریم نفتی علیه ایران 
جبران خواهند کرد. دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا پس از آنکه 
کاخ سفید به طور رسمی اعلام کرد به معافیت های تحریم نفتی ایران 
پایان خواهد داد، در پیامی توئیتری تصریح کرد: عربستان سعودی و 
دیگر اعضای اوپک تفاوتی که اکنون به دلیل اعمال کامل تحریم ها 
علیه نفت ایران در تأمین نفت به وجود می آید را جبران خواهند کرد. 
ترامپ در ادامه پیام خود نوشت: ایران از سوی جان کری )وزیر امور 
خارجه پیشین آمریکا( و کسانی که به او کمک کردند تا آمریکا را به 
سمت توافق هسته ای بسیار بد با ایران سوق دهند، توصیه های خیلی 
بدی دریافت کرده است. رسانه ها پیش از این گزارش داده بودند که 
جان کری به وزیر امورخارجه کشــورمان توصیه کرده است که تا 
پایان دوره ریاست جمهوری ترامپ در توافق هسته ای باقی بماند. 

اعتراف به قدرت موشکی ایران
ســخنگوی منطقه ای وزارت خارجه آمریکا ضمن اعتراف 
به قدرت موشکی ایران مدعی شد که ایران به برخی طرف های 
منطقــه ای از جملــه عراق موشــک منتقل می کنــد. ناتان تک، 
سخنگوی منطقه ای وزارت خارجه آمریکا در گفت وگو با روزنامه 
ایندپندنت عربی مدعی شد: تهران سامانه موشک های بالستیک 
به برخی طرف های خبیث در منطقه ارســال می کند و این اقدام 
زندگی شهروندان بی گناه را تهدید می کند. وی افزود: ایران امروز 
قوی ترین سامانه موشک های بالستیک در خاورمیانه را در اختیار 
دارد. سخنگوی منطقه ای وزارت خارجه آمریکا گفت: واشنگتن 
آماده است تا صفحه جدید از روابط را با تهران آغاز کند به شرط 
این که مطالبات دوازده گانه که مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا 
پیش از این اعلام کرده بود را قبول کند و این مطالبات فشار زیادی 

بر ایران ایجاد می کنند تا به توافق هسته ای جدیدی برسیم. 

استخدام شهرداری ها با انتشار آگهی عمومی
به دنبال شکایات متعدد از برگزاری آزمون داخلی جهت استخدام 
پیمانی در شهرداری های کشور و در خواست ابطال بخشنامه های 
صادره در این خصوص، هیأت عمومی دیوان عدالت اداری پس از 
بحث و بررسی و با توجه به اینکه در حال حاضر استخدام رسمی 
و پیمانی در دستگاه های اجرایی صرفا از طریق انتشار آگهی عمومی 
و برابری فرصت ها امکان پذیر است و مقرره ای برای تبدیل وضع 
کارکنان قراردادی به پیمانی در قوانین حاکم پیش بینی نشــده است 
و بــه علت ایجاد تبعیض و مغایر بودن با اصــل ۲۸ و بند ۹ اصل 
۳ قانون اساســی مقرره های مورد شکایت را قابل ابطال تشخیص 
داد. به این ترتیب سازمان شهرداری ها و دهیاری ها موظف هستند 
برای استخدام نیرو، با رعایت ضوابط قانونی و از طریق انتشار آگهی 

عمومی بدون تبعیض و برابری فرصت ها اقدام کنند. 

اصلاح طرح حمایت از سپاه 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس از 
اصلاح طرح حمایت از سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در مقابل 
آمریکا خبر داد. سیدحســین نقوی حسینی با اشاره به ارجاع طرح 
دوفوریتی مجلس برای تقویت جایگاه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در برابر آمریکا به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، 
اظهار داشت: پس از ارجاع این طرح به کمیسیون، کمیته ای که این 
موضوع را پیگیری می کند تشکیل جلسه داد و آن را اصلاح کرد. عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: این جلسه 
حدود سه ساعت به طول انجامید و اصلاحاتی در طرح مذکور ایجاد 
شد و متن نهایی را جهت تصویب در صحن کمیسیون امنیت ملی، 
به کمیســیون ارائه دادیم. وی خاطرنشان کرد: در این جلسه معاون 
وزارت امور خارجه، معاون حقوقی سپاه، معاون حقوقی وزارت دفاع 

و مسئولانی از اطلاعات سپاه و وزارت اطلاعات حضور داشتند. 

تذکر یک نماینده به بطحایی
نماینده شــهرضا در مجلس مدعی شــد، ریشه مشکلات 
اداره آموزش و پرورش اســتان اصفهان طبق آنچه که در جلسه 
نمایندگان مجمع استان مطرح شد، وزیر آموزش و پرورش است. 
ســمیه محمودی خطاب به وزیر آموزش و پرورش، گفت: در 
آستانه هفته معلم قرار داریم و شما در جلسه رای اعتماد مجلس 
از برنامه هــای وزارت آموزش و پــرورش برای حفظ کرامت 
معلمان ســخن گفتید اما هیچ اقدام عملی برای اجرایی کردن 
قول های وعده داده شــده انجام ندادید. آیا دادن وعده پرداخت 
معوقات معلمان در هفته معلم به معنای حفظ کرامت معلم است؟ 
چرا از رفتن به دانشگاه و علم اندوزی معلمان جلوگیری می شود؟ 

آیا معلم برای آموختن نباید کسب دانش کند؟

تغییر فرمانده سپاه کاملا طبیعی است
مهدی چمران گفــت: »ما در جریان تصمیم گیری برای تغییر 
فرمانده ســپاه نبــوده و نمی دانیم که کی و چطــور به این تصمیم 
رسیده اند، اما روشن است که این موضوعی به اقدامات آمریکا مبنی 
بر تروریست خواندن سپاه ارتباطی ندارد. زمان بسیاری صرف فکر 
و ایجاد قرارگاهی شده که اکنون سردار جعفری به آن رفته و جانشین 
وی نیز فرمانده سپاه شده است«. وی با تاکید بر اینکه »سپاه همان 
سپاه است« افزود: »طبیعی است که بعد از ۱۰سال فرماندهی سپاه 
به فرد دیگری ســپرده شــود و این دلیل خاصی ندارد«. چمران با 
بیان اینکه »ممکن است سردار سلامی رسانه  ای تر باشند«، گفت: 
»بدون شــک برنامه ریزی و دکترین سپاه سر جای خود است و با 

تغییر فرمانده تغییر نمی کند«.

برگزاری دادگاه حسین فریدون
چهارمین جلسه رسیدگی به اتهامات حسین فریدون، در شعبه 
۱۰۵۷ دادگاه ویژه کارکنان دولت به ریاست قاضی عالیشاه به صورت 
غیرعلنی برگزار شد. بر این اساس جلسه اول و دوم این محاکمه به 
قرائت کیفرخواست و دفاع متهم دیگر پرونده گذشت و از جلسه 

سوم، رسیدگی به اتهام حسین فریدون آغاز شده است. 

کــوتــاه
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 سـیـــــاســت

باید از وعده های غیرقابل اجرا پرهیز شود

لزوم واکنش قاطع ایران 
به امارات و عربستان

اقـدام اخیـر ایالات متحده آمریکا در عدم تمدید معافیت کشـورهای وارد 
کننـده نفـت ایـران را می تـوان نوعـی زورگویی مضاعف دانسـت. البته آمریکا 
ایـن معافیت هـا را به خاطـر ایـران در نظـر نگرفـت، بلکه به خاطر کشـورهای 
دوسـت خـود ماننـد ژاپـن، هنـد و... ایـن اقـدام را انجـام داد. حـال اینکـه زیر 
قول خود زده به آن کشـورها مربوط می شـود که چگونه واکنشـی نشـان دهند، 
زیـرا مسـاله فقط این نیسـت کـه برخی از این کشـورها به جای نفت ایـران از 
نفـت عربسـتان اسـتفاده کنند، بلکـه صنایع مربوطـه در برخی از این کشـورها 
بـا نفـت ایران شـکل گرفته و توسـعه پیداکـرده اسـت. از این جهت اسـت که 
اقـدام اخیـر آمریکا به کشـورهای وارد کننده نفـت ایران مربوط می  شـود. چرا 
که آنها دیگر شـامل این معافیت ها نیسـتند و دچار این ظلم و سـتم بی جهت 
می شـوند. از طـرف دیگـر از دیـد کارشناسـانه ایـالات متحـده آمریکا اقـدام و 
تجـاوز جدیـدی بـه حـق و حقـوق ملـت ایـران انجـام نـداده و از ایـن جهت 
حداقـل آقـای ترامـپ ثابـت می کنـد که یـک تروریسـت اقتصادی تمـام عیار 
اسـت. گرچه بسـیاری از تحلیلگران بین المللی و حتی داخلی آمریکا گفته اند 
کـه هرچـه آمریکا بـه ایران ضربه اقتصـادی وارد کند به ملت ایـران ضربه زده، 
امـا شـاید ایـن مفهوم در سـر ترامپ فرو نمـی رود. چرا کـه از طرفی به تحریم 
می پـردازد و از طـرف دیگـر از در حمایـت از ملـت ایـران برمی آید. لذا کسـی 
کـه بـه امنیت اقتصادی کشـور دیگری تجاوز کند تروریسـت اسـت. اگر معنی 
علمـی کلمـات را درسـت درک کنیـم تروریسـت کسـی اسـت کـه امنیت یک 
گـروه، ملـت و نهـادی را به خطـر می اندازد. حـال این امنیت می توانـد در ابعاد 
اقتصـادی، اجتماعـی، حقوقـی و... خـود را نشـان دهـد. هرکـس بخواهد این 
امنیت را مختل کند تروریسـت اسـت که بر این اسـاس آقای دونالد ترامپ و 
دسـتیارانش از جمله مایک پمپئو وزیر امور خارجه ثابت می کنند که با مختل 
کردن امنیت اقتصادی ایران تروریسـت هسـتند. عربسـتان سـعودی نیز کاملا 
بـه خواسـت آمریکا تروریسـت های القاعده، طالبـان و داعش را درسـت کرد. 
حال آمریکایی که سـپاه پاسـداران را در لیسـت گروه های تروریسـتی خارجی 
قرار داده همان کشـوری اسـت که چندی قبل سـازمان تروریسـتی منافقین را 
از لیسـت گروه هـای تروریسـتی خـارج کـرد. دیگـر ترامـپ باید چـکار کند تا 
ثابت شـود یک تروریسـت اقتصادی بر علیه ملت ایران اسـت؟ آنها درصددند 
کـه بـا اینگونـه اقدامات در هیأت حاکمـه ایران تاثیر بگذارند، امـا غافل از این 
هسـتند کـه اینگونـه اقدامـات هیـچ تاثیـری در هیـأت حاکمـه ایـران نخواهد 
داشـت. ایـن فقـط مردم ایـران و به خصوص طبقه متوسـط و ضعیف هسـتند 
کـه مدتـی فشـارها، سـختی ها، ظلـم و سـتم این تحریم هـا را تحمـل می کنند. 
مشـخص نیسـت که رویکرد کشـورهای وارد کننده نفت ایران نسـبت به عدم 
تمدید معافیت های آمریکا چیسـت و آیا همچنان به واردات نفت ایران ادامه 
خواهنـد داد یـا اینکه به تحریم های آمریکا خواهند پیوسـت؟ شـاید برخی از 
ایـن کشـورها بتواننـد نفـت سـایر کشـورها را جایگزین نفـت ایران کننـد، اما 
برخـی دیگـر از ایـن کشـورها از نظـر صنعتی وابسـته بـه نفت ایران هسـتند. 
موضـع ایـران در مقابـل ایـن عدم معافیت نفتی باید اینگونه باشـد که صراحتا 
بـه دولت هـای عربسـتان و امارات هشـدار داده شـود که افزایش صـادرات در 
جهـت جانشـینی نفـت ایران بـا عکس العمل قاطع ایـران مواجه خواهد شـد. 
نبایـد اجـازه دهیـم کـه پادوهای منطقه ای آمریـکا به گزندگی ایـن ظلم ترامپ 

کمـک کـرده و وسـایل لازم آن را نیـز فراهم کنند. 
*تحلیلگرمسائلبینالملل

پیروز مجتهدزاده *

علی صوفی *

اصولگرایان  هزینه 
عملکرد خود را  نمی پذیرند

گفتمان اصولگرایی در جامعه ایران، مدت هاسـت که به بن بسـت رسـیده 
و پاسـخگوی نیازهـای روز جامعه نیسـت. مـردم نیز از این گفتمان اسـتقبال 
نمی کننـد و ایـن مسـاله بـه طـور ویـژه درانتخابات هـا نمایان شـده اسـت. از 
سـال ۹۲ اصولگرایـان در انتخابـات هـرکاری کرده انـد، به در بسـته خورده اند 
و بـا رأی مـردم بـه جریـان رقیـب، از حضـور در مناصـب انتخابـی قـدرت 
کنـار گذاشـته شـده اند. این مسـاله باعث تجدید نظـر برخی افـراد در خطوط 
فکری شـان شـده و آن هـا تـلاش دارنـد تـا خـود را در قالـب نواصولگرایـی، 
بیـرون از جریـان غالـب نیروهـای اصولگرا نشـان دهند. آن هـا می خواهند با 
ایـراد سـخنانی جدیـد، مـردم را دوبـاره بـه سـوی خـود جذب و از شکسـت 
سنگین در انتخابات پیش رو، فرار کنند اما باید دانست باورها و اعتقادات و 
محدودیت هایی که در جریان اصولگرایی وجود دارد مانع از ارائه مانیفسـتی 
اسـت کـه مـورد قبـول عامـه مـردم باشـد. دلیـل رویگردانـی مـردم از جریـان 
اصولگـرا بـه عملکـرد ایـن جریـان در طـول زمانـی که قـدرت به طـور کامل 
در اختیارشـان بود، باز می گردد. اصولگرایان حداقل در دوره ای هشـت سـاله 
حاکم یکپارچه و مطلق کشـور بودند و تمامی مناصب از انتخابی تا انتصابی 
را در اختیـار داشـتند بـا ایـن حـال عملکـردی از خـود بـه جا گذاشـتند که به 
هیـچ وجـه قابـل توجیه نبود و نیسـت. بنابرایـن برخی افـراد تـلاش دارند تا 
از پرداخـت هزینـه ایـن عملکرد بگریزنـد و فجایعی که رقم خـورد را به پای 
دیگـری بنویسـند. مردم دوره هشـت سـاله حاکمیت مطلق اصولگرایـان را با 
عملکرد هشـت سـاله دولت اصلاحات مقایسـه می کردند و همین امر باعث 
فاصلـه گرفتـن آن هـا از جریـان اصولگرایـی می شـد. حـال ایـن خطـر بـرای 
جریـان اصلاحـات نیز وجـود دارد که بـا توجه به عملکرد دولـت دوازدهم و 
لیسـت امید، به دنبال جریان دیگری بروند و از اصلاحات رویگردان شـوند. 
به همین دلیل اسـت که اصولگرایان تمام تلاش خود را برای تخریب دولت 
و سیاه نمایی علیه دستاوردهای آن به کار بسته اند و می خواهند با دلزده کردن 
مـردم از اصلاح طلب هـا، دوبـاره مناصـب قـدرت را قبضـه کنند. بـا این حال 
بایـد توجـه کرد، ریـزش رأی در جریـان اصلاحات به رویـش در رأی جریان 
اصولگـرا منجـر نمی شـود و اصولگرایـان بـا ایـن کار آب به آسـیاب دشـمن 
می ریزنـد. به رغـم وضعیـت موجـود، دلواپسـان واصولگرایـان در صورتی که 
جریان اصلاحات با قدرت وارد انتخابات شـود، شانسـی نخواهند داشـت و 
بـه همیـن خاطـر با رادیـکال کردن فضای پیـش از انتخابات، بـه دنبال حذف 
جریان رقیب پیش از حضور در پای صندوق های رأی هسـتند. در انتخابات 
گذشـته اصلاح طلبـان رویکـردی سـلبی در پیـش گرفتند تا پیامی بدهنـد و از 
حضـور تندروهـا در قـدرت جلوگیـری کنند، امـا این راهبـرد هزینه هایی هم 
داشـت و اعتبار اصلاحات را با حضور افراد ناشـناخته که عملکرد آن چنان 
مطلوبـی نیـز نداشـتند بـه خطـر انداخـت. اصلاح طلبـان در دور بعـدی بایـد 
»مشـروط« عمـل کننـد، رویکـردی ایجابی در پیـش گیرند و بـا حداکثر توان 
انسانی و تشکیلاتی وارد عمل شوند. مسئولان نیز باید شرایط را مهیا و زمینه 
مشـارکت حداکثری رادر عرصه انتخابات ها فراهم کنند، در غیر این صورت 
مـردم از انتخابـات اسـتقبال نخواهند کـرد و به صلاح جریـان اصلاحات نیز 

نخواهـد بـود که مجـددا بـا حداقل ها به میـدان بیایند. 
*فعالسیاسیاصلاحطلب

برخی وزرا به نمایندگان باج می دهند! 
احمـد امیرآبـادی فراهانـی در خصوص بحث شـفافیت آرای نمایندگان 
مجلـس گفـت: مـا پرچمـدار بحث شـفافیت در مجلس بـوده و هسـتیم. در 
خارج از مجلس هم که دیده بان شـفافیت را با آقای توکلی تشـکیل دادیم که 
کار هـای خوبـی هـم آنجا انجام شـده اسـت. وی گفت: وقتی یـک وزیر باج 
می دهـد و یـا بـا یـک نماینـده می بندد، وقتـی نماینـده کاملا دولتی می شـود، 

چنین وضعیتـی هم پیـش می آید. 

ویـــــژه 

یـادداشـت 

2

سـرمقـاله

عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی کشــور گفت: قانون گذاری و نظارت بر نحوه اجرای قانون از وظایف اصلی 
نمایندگان است و در زمان انتخابات نباید در حاشیه قرار گیرد. ابوالفضل ابوترابی با اشاره به برگزاری انتخابات مجلس یازدهم 
در سال جاری و لزوم پرهیز کاندیداها از دادن وعده های غیرقابل اجرا بیان کرد: از لحاظ قانون دو وظیفه برای نمایندگان 
مجلس در نظر گرفته شده است؛ یکی قانون گذاری و دیگری نظارت بر اجرای قانون. لذا نمایندگان نمی توانند به کسی پست 
و مقام دهند و یا کارهای محلی نظیر آب، برق، آسفالت و امتیازات عمرانی را اجرایی کنند. وی افزود: بر اساس قانون در شرح 

وظایف نمایندگی صرفاً بحث قانون گذاری و نظارت بر اجرای قانون مطرح است و لذا باید از وعده های غیرقابل اجرا 
پرهیز شود. متأسفانه گاهی مردم نیز به نمایندگانی رأی می دهند که از وظایف اصلی خود فاصله گرفته و وعده های 

دیگری می دهند. ابوترابی با اشاره به ضرورت پرهیز از تخریب رقبای انتخاباتی و دست اندرکاران اجرایی 
بیان کرد: بر اساس قانون تخریب رقبای انتخاباتی جرم است و قابل پیگرد قانونی است. از نظر بنده اگر 

کسی چنین اقدامی را انجام دهد دادگستری باید با شدیدترین نوع با آن برخورد کند. 

ایرانیان، ولیعصر،  البرز  متهمان موسسات  پرونده  آرمان:
فردوسی و آرمان روز گذشته در شعبه چهارم دادگاه ویژه رسیدگی 
به جرائم اقتصادی به ریاست قاضی ابوالقاسم صلواتی برگزار 
شد. در این جلسه نماینده دادستان با استناد به اظهارات شاهد، 
نقش پدر متهم »امیرحسین آزاد« را که استاندار پیشین استان 
همدان در دولت دهم و استاندار پیشین استان ایلام در دولت 
نهم بود را محرز دانست. مؤسسه البرز ایرانیان در سال ۷۸ و 
به عنوان مؤسسه امیرالمومنین با سرمایه ۷میلیون و ۵۰۰ هزار 
ریال و تعاونی ولیعصر در سال ۸۸ با سرمایه اولیه ۶میلیون ریال 
تأسیس شده اند. امیرحسین آزاد، در اسفند ۱۳۹۷ و تنها در سن 
۲۲سالگی برای پرونده تعاونی های البرز ایرانیان و ولیعصر که 
در مجموع ۱۴۰۰ میلیارد تومان اختلاس و با ۹۱۰۰۰ نفر شاکی 
)۶۰۳۶ پرونده شکایت ثبت شده( با عنوان اتهامی اخلال عمده 
در نظام اقتصادی کشور در دادگاه حاضر شده است. وی فرزند 
علی محمد آزاد و داماد »فریدون همتی« نماینده پیشین مجلس و 
استاندار فعلی هرمزگان است. البته فریدون همتی در جریان اولین 
دادگاه امیرحسین آزاد در پاسخ به سوالی درخصوص فضاسازی 
جمعی از سپرده گذاران موسسه آرمان )البرز ایرانیان( بیان کرده 
است: موسسه آرمان هیچ ارتباطی به بنده ندارد و من جز یک 
شغل دولتی از ابتدای شروع خدمت تاکنون در هیچ جا نه عضو 
هیات مدیره بوده ام و نه سهام داشته ام و حتی در بورس کشور نیز 
سهامی ندارم. وی اضافه کرد: متاسفانه در جریان تجمع برخی از 
سپرده گذاران این مجموعه که با ورود و تحریک برخی افراد با 
اغراض شخصی و سیاسی صورت گرفته است به دلیل وجود 
رابطه فامیلی )سببی( یکی از مدیران این مجموعه با بنده برای 
ایجاد فشار با توجه به موقعیت اینجانب و به منظور تخریب، 

عده ای دست به تهمت و افترا می زنند. 
جذبسرمایهازخانواده!

در پنجمین جلسه دادگاه پرونده موسسات مالی غیرمجاز، 

خانم مهرنیا همسر حامد کرمی »کارمند امیرحسین آزاد که در 
درگیری که پس از تجمع در مقابل شعبه کرج مؤسسه صورت 
گرفت، توسط برخی از سپرده گذاران به قتل رسید.« به عنوان 
شاهد در دادگاه حاضر شد و به حضور پدر متهم در جلسات 
موسسات اشاره کرد. همسر کارمند متوفی موسسه البرز ایرانیان 
در پاسخ به نماینده دادستان که پرسید آقای آزاد گفته اند که با 
همسر شما رفاقت ١٥ ساله داشتند، وقتی پس از قتل همسرتان 
به ایشان مراجعه کردید چه پاسخی به شما دادند، اظهار کرد: ما 
غیر از چند سالی که کارمند مجموعه بودیم، در جلسات متعددی 
که برگزار می شد شرکت می کردیم در این جلسات اولویت جذب 
سرمایه بود، خیلی از کارمندان جوان بودند و این شغل اولین 
تجربه کاری شان بود. در جلسات به ما می گفتند برای جذب 
سرمایه از خانواده هایتان شروع کنید. هر دفعه هم برگه هایی را به 
ما نشان می دادند و می گفتند در حال گرفتن مجوز هستیم و مراحل 

پایانی را طی می کنیم. این روند ادامه داشت تا سال ٩٥ که در 
جلسه پایانی پدر ایشان )آزاد( هم حضور داشت. مهرنیا ادامه داد: 
در این جلسه ابتدا پدر ایشان و سپس خودشان صحبت کرد و 
جمع بندی این بود که دست به دست هم بدهیم تا جذب سرمایه 
کنیم چرا که برای گرفتن مجوز نیاز به جذب سرمایه بالا داریم. 
همه برای این هدف تلاش کردیم. سال ٩٥ من به سرپرستی کرج 
منتقل شدم و حامد هم رئیس شعبه شد. زمانی که ما در سفر کیش 
بودیم، یکی از بچه های شعبه زنگ زد و گفت شعبه شلوغ شد، 
بعد از آن حامد با امیرحسین آزاد تماس گرفت و مکالمه آنها ٤٠ 
دقیقه طول کشید. پس از مکالمه وقتی از حامد پرسیدم امیرحسین 
چه گفت، پاسخ داد »تنها می گفت درست می شود«. ما از سفر 
برگشتیم و متوجه شدیم امیرحسین آزاد دستگیر شده است، حامد 
خیلی ناراحت شد و از آن به بعد هیچ سپرده ای جذب نکردیم. 
در همان مقطع در سرپرستی جلسه ای برگزار شد به ریاست آقای 

حبیب نبی نیا که تعجب می کنم چرا اینجا نیستند؟ از نظر من ایشان 
یکی از متهمان هستند. من در آن جلسه خیلی تند صحبت کردم و 
گفتم چرا فحش هایی که امیرحسین آزاد باید بشنود ما می شنویم؟ 
چرا من باید دست و دلم در شعبه بلرزد؟ به این خاطر که پس از 
آنکه مؤسسه ما به عنوان مؤسسه غیر مجاز اعلام شد، دیگر حتی 

نیروی انتظامی هم مداخله نمی کرد. 
نقشپدرمتهممشخصاست

با پایان اظهارات همسر حامد کرمی نماینده دادستان گفت: 
صحبت های شاهد بیانگر ماجراست و اینکه آقای امیرحسین آزاد 
می گفت پدرم هیچ نقشی نداشته در حالی که اینجا نقش ایشان 
هم مشخص می شود. آقایان آزاد و قریانی موسسه فردوسی را 
در شهرستان های ایلام و همدان قرار می دادند که پدر او سابقا 
استاندار بودند و همه این ها بیانگر روابط پشت پرده ای است که 
در این موسسه بوده و سپرده ها اخذ شده و مردم آسیب دیده اند. 

فریدونهمتیدرجلساتحضورداشت
متهم ردیف دوم، حسن قریانی درباره نحوه شراکت خود با 
آزاد می گوید: سال ٨٩ ایده این کار در شرکت لیزینگ مطرح شد 
و بنده در همان جا به آقای عاشوری گفتم که این کار امکان پذیر 
نیست. مدتی بعد عاشوری با من تماس گرفت و گفت هنوز هم 
روی حرفت هستی؟ بنده گفتم بله. برای اولین بار آقای آزاد را 
در دفتر آقای عاشوری دیدم و ایشان اعلام کردند من می توانم 
مجوز بگیرم، دوشنبه جلسه استانداران در وزارت کشور است و 
آقای بهمنی که در آن موقع رئیس کل بانک مرکزی بود در آنجا 
حضور دارد و مجوز را می گیرم. نماینده دادستان پرسید آیا در 
جلساتی که داشتید از اقوام آقای آزاد نیز در آنجا حضور پیدا 
می کردند که متهم پاسخ داد: فریدون همتی در آن جلسه حضور 
داشت و تا جایی که من حضور ذهن دارم چند بار پدر ایشان 
در آنجا حضور پیدا کردند اما جلسه کاری به آن شکل که خانم 

مهرنیا فرمودند نبود.

آرمان:سفر نخست وزیر پاکستان و موضع انتقادی این کشور 
نسبت به تصمیمات آمریکا درباره ایران سبب شده تا فضایی 
آرام و توام با احساس همکاری در راستای امنیت منطقه شکل 
بگیرد. عمران خان عصر یکشنبه وارد مشهد شد و پس از زیارت 
حرم مطهر امام رضا)ع( راهی تهران شد تا با مسئولان و مقامات 
اساس حجت الاسلام حسن  همین  بر  کند.  دیدار  کشورمان 
به طور رسمی از عمران خان،  روحانی، رئیس جمهور دیروز 
نخست وزیر پاکستان در مجموعه تاریخی- فرهنگی سعدآباد 
استقبال کرد. در این مراسم پس از نواخته شدن سرود ملی دو 
کشور، دکتر روحانی و عمران خان از یگان تشریفات سان دیده 
و سپس هیات های عالیرتبه همراه را به یکدیگر معرفی کردند. 
رئیس جمهور ایران و نخست وزیر پاکستان پس از مراسم استقبال 
رسمی مذاکرات دو جانبه را آغاز کردند. ارتقای همکاری های 
دو جانبه در زمینه های مختلف سیاسی، اقتصادی و فرهنگی از 
جمله محورهای مذاکرات دکتر روحانی و نخست وزیر پاکستان 
عنوان شده است. پس از آن دکتر حسن روحانی در نشست 
همکاری   ظرفیت  های  پاکستان،  و  ایران  عالیرتبه  هیات های 
اقتصادی، زیرساختی و امنیتی بین تهران و اسلام آباد را بسیار 
گسترده خواند و اظهارداشت: با فعال کردن تمام ظرفیت های 
همکاری می توان شتاب و تحرک زیادی در مناسبات دو کشور 
به نفع دو ملت و ملل منطقه ایجاد کرد. رئس جمهور گفت: ایران 
و پاکستان در مسیر تقویت و تحکیم روابط خود اجازه نخواهند 
داد دیگران در مناسبات دوستانه و برادرانه آنها دخالتی داشته 
باشند. وی با بیان اینکه آمریکا با مداخلات نظامی خود بیشترین 
خسارت را به اقتصاد و امنیت منطقه وارد کرده است، تصریح کرد: 
در شرایط کنونی کشورهای منطقه باید برای منافع خود مستقل و 

مستقیما تصمیم گیری و برنامه ریزی کنند. 
همکاریتجاریتهرانواسلامآباد

دکتر روحانی اقدام آمریکا در اعلام قدس شریف به عنوان 
پایتخت رژیم صهیونیستی، اعلام جولان به عنوان بخشی از 
خاک رژیم صهیونیستی، تروریستی نامیدن سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی به عنوان یک نیروی دفاعی رسمی، خروج از برجام و 
همچنین مواضعی که در زمینه تروریسم علیه پاکستان اتخاذ کرده 

را از اقدامات بسیار خطرناک آمریکا طی ماه های اخیر دانست و 
اظهار داشت: در شرایط کنونی کشورهای مستقل منطقه باید مثل 
ایران و پاکستان در کنار هم قرار بگیرند و برای آینده ثبات و امنیت 
منطقه و مقابله با توطئه ها، برنامه ریزی و اقدام کنند. رئیس جمهور 
همکاری ایران و پاکستان را در مبارزه با تروریسم مورد تأکید 
قرار داد و گفت: باید سطح این همکاری ها به گونه ای باشد که 
تروریست ها کاملا متوجه شوند که دو کشور مصمم هستند که 
قاطعانه با آنها مبارزه کنند. روحانی در ادامه با تأکید بر ضرورت 
بین  اقتصادی  ارتقا و تقویت سطح همکاری های تجاری و 
تهران و اسلام آباد، اظهار داشت: مرزهای دو کشور باید مرزهای 
تجارت، ثبات و توسعه باشد و تهران آمادگی دارد همکاری های 
خود را با پاکستان در زمینه های مختلف اقتصادی از جمله نفت 
و گاز، برق، پتروشیمی، گردشگری، علمی، دانشگاهی و بهداشت 
و درمان بیش از پیش گسترش دهد. رئیس جمهور با بیان اینکه 
ایران و پاکستان دو کشوری هستند که بیشترین خسارت و رنج 
را به خاطر وجود نا امنی در افغانستان و آوارگان افغانستانی 
متحمل شده اند، اظهار داشت: از اهداف مشترک دو کشور ایران 
و پاکستان می تواند تلاش و همکاری نزدیک برای ایجاد ثبات 

در افغانستان باشد. 
پاکستانوائتلافجنگ؟هرگز!

عمران خان نخست وزیر پاکستان نیز در این نشست با بیان 
اینکه اسلام آباد و تهران از اشتراک نظر فراوانی در زمینه های 
مختلف برخوردار هستند و آینده از آن ایران و پاکستان است، 
گفت: تروریست ها تلاش دارند که در روابط دوستانه و برادرانه 
ایران و پاکستان تفرقه و جدایی ایجاد کنند، لذا مصمم هستیم 
قاطعانه با تروریسم مبارزه کنیم و به نفع پاکستان می دانیم که اجازه 
ندهد از خاکش علیه ایران و همسایگانش استفاده شود. نخست 

وزیر پاکستان اهتمام کشورش برای تقویت و تحکیم روابط 
اقتصادی بین تهران و اسلام آباد را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
پاکستان به دنبال یافتن مکانیسمی برای ارتقای مناسبات اقتصادی 
با جمهوری اسلامی ایران در حوزه های مختلف به ویژه نفت و 
گاز است. عمران خان با تأکید بر اینکه کشورش از این به بعد 
هیچ گاه بخشی از ائتلاف جنگ نخواهد بود، تصریح کرد: از ابتدا 
مخالف دخالت و حضور نظامی آمریکا در افغانستان و عراق بودم 
و امروز نیز قویا مخالف اشغال جولان و اعلام قدس به عنوان 
پایتخت اسرائیل و نیز خروج یکجانبه آمریکا از معاهده برجام 
هستیم و آن را خلاف مقررات بین المللی می دانیم. نخست وزیر 
پاکستان گفت: مهم ترین دلیل سفر من به ایران مساله تروریسم 
بود؛ ما می دانیم ایران هم از تروریسم و گروه های تروریستی که 
از خاک پاکستان استفاده می کنند، رنج می برد. رئیس جمهوری 
اسلامی ایران و نخست وزیر پاکستان در این نشست همچنین 
برای ایجاد نیروی واکنش سریع مشترک در مرزها برای مقابله 
با گروه های تروریستی توافق کردند. همچنین صبح دیروز سند 
همکاری در زمینه بهداشت و درمان با حضور حجت الاسلام 
و  ایران  اسلامی  رئیس جمهور  روحانی  حسن  والمسلمین 
عمران خان نخست وزیر جمهوری اسلامی پاکستان در زمینه 

بهداشت و درمان به امضا رسید. 
تاکیدبراجرایسریعتربرجام

رئیس جمهوری اسلامی ایران و نخست وزیر جمهوری 
اسلامی پاکستان در یک بیانیه مشترک ضمن تاکید بر ضرورت 
اجرای هرچه سریع تر برجام از سوی سایر کشورها با توجه 
به اجرای کامل مفاد این توافق توسط تهران، نهادهای ذی ربط 
همه  از  استفاده  با  تا  نمودند  مکلف  را  وزارتخانه های خود 
ظرفیت ها، همه سازوکارهای لازم را برای افزایش حداکثری 

فعالیت های اقتصادی و بازرگانی فراهم نمایند. در بخشی از این 
بیانیه تصریح شده است: »طرفین توافق کردند که به منظور بررسی 
وضعیت کنونی تدارکات و سایر اقدامات لازم جهت گشایش 
گذرگاه های مرزی جدید در گبد-ریمدان و مند-پیشین و نیز 
افتتاح بازارچه های جدید مرزی، دومین دور مذاکرات کمیسیون 
عالی مرزی را در اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ برگزار کنند. دو طرف 
بر لزوم گسترش همکاری ها در بخش نیرو از جمله صادرات 
برق ایران به پاکستان تأکید کردند. طرف پاکستانی مراتب تشکر 
و قدردانی خود را از دولت جمهوری اسلامی ایران به خاطر 
تداوم صادرات برق به ایالت بلوچستان پاکستان ابراز نمود. با 
توجه به افزایش حجم مبادلات تجاری بین دو کشور در سال 
۱۳۹۷، رئیس جمهوری ایران و نخست وزیر پاکستان نهادهای 
ذی ربط وزارتخانه های خود را مکلف نمودند تا با استفاده از 
همه ظرفیت ها، کلیه سازوکارهای لازم را برای افزایش حداکثری 
فعالیت های پولی، مالی و بازرگانی فراهم نمایند. طرفین همچنین 
مقرر نمودند تا به منظور رایزنی در موضوعات فوق، بیست و 
یکمین دور مذاکرات کمیته مشترک اقتصادی را در نیمه دوم 
سال ۱۳۹۸ در پاکستان برگزار کنند. رئیس جمهوری ایران و 
نخست وزیر پاکستان، ضمن اشاره به ضرورت ایجاد افغانستانی 
امن، باثبات و مستقل در راستای برقراری صلح و ثبات منطقه، 
برگزاری گفت وگو های صلح بین الافغانی را ضروری دانستند 
و از کشورهای منطقه و جامعه بین الملل خواستند تا به منظور 
پایان بخشی به منازعات و بازگشت کامل صلح به این کشور با 
یکدیگر همکاری کنند. دو طرف همچنین بر لزوم مساعی مشترک 
برای دستیابی به وفاق جامع تر در منطقه  تأکیدکردند. طرفین ضمن 
محکومیت تمامی اشکال تروریسم، دستاوردهای بزرگ دو کشور 
در مبارزه با تروریسم را مغتنم شمرده و تأکید کردند می بایست 
تلاش ها برای توسعه همکاری های منطقه ای و بین المللی به 
منظور پیشگیری و مقابله با تروریسم تداوم داشته و شناسایی 
و ریشه کنی تمامی اشکال تروریسم در منطقه مورد توجه قرار 
گیرد. طرفین بر ضرورت اجرای هرچه سریع تر برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( از سوی سایر کشورها، با توجه به اجرای کامل 

مفاد این توافق توسط جمهوری اسلامی ایران، تأکید کردند.«

اعطای  مناسبت  به  علم«  و  ملی »زن  دومین جشنواره 
جایزه دکتر مریم میرزاخانی اولین زن برنده جایزه فیلدز صبح 
دیروز با حضور مسئولان کشوری، دکتر جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور، دکتر معصومه ابتکار معاون رئیس جمهور در امور 
زنان، دکتر غفاری معاون فرهنگی وزیر علوم، دکتر باقری قائم 
مقام وزیر علوم، دکتر نیلی احمدآبادی رئیس دانشگاه تهران 
و برخی از چهره های شاخص دانشگاهی و کشوری در تالار 
علامه امینی دانشگاه تهران برگزار شد. معاون اول رئیس جمهور 
در این مراسم با بیان اینکه امیدوارم زنان عالم و دانشمند 
مسیر رو به پیشرفت و توسعه کشور را ادامه دهند، اظهار کرد: 
خوشحالم شادروان پروفسور میرزاخانی توجه همه دستگاه های 
اجرایی و نهادهای علمی را به موضوع علم جلب کرد. او 
افق های جدیدی در دانش ریاضیات ایجاد کرد. انتظار است 
او بیشتر مورد توجه باشد و دستگاه های اجرایی مسیری را که 
ادامه داده اند، با جدیت دنبال کنند. اسحاق جهانگیری ادامه داد: 
یک جوان نخبه ایرانی می تواند در سطح بین المللی بدرخشد و 
ایران را سربلند کند. ما دانشمندان زیادی در سطح جهان داریم، 
این ها قهرمانان ملی و سرمایه های علمی کشور هستند. با اتکا 
به این سرمایه ها می توانیم انگیزه ها و سرمایه های اجتماعی 
خود را افزایش دهیم و رویکردها و سیاست های اجرایی را 
اصلاح کنیم. معاون اول رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه 
دولت شنیده بود که شادروان میرزاخانی اصرار داشت فرزندش 
تابعیت ایرانی داشته باشد، افزود: بنابراین دولت قانون قدیمی 

تابعیت که فرزند از پدر تابعیت می گرفت را تغییر داد و لایحه ای 
به مجلس فرستاد تا فرزند بتواند از مادر هم تابعیت بگیرد، این 

لایحه در مجلس است. 
عبورکشورازدشواریها

وی با بیان اینکه باید بتوانیم کشور را از شرایط دشوار پیش 
رو عبور دهیم، گفت: این کار با کمک سرمایه های علمی کشور 
انجام پذیر است. باید امید را در کشور افزایش دهیم، نخبگان 
کشور و اساتید دانشگاه باید افق های جدیدی پیش روی جامعه 
باز کنند. معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به وقوع سیل 
در ۲۴ استان کشور در اوایل سال جاری، خاطرنشان کرد: کشور به 
این بارندگی ها به شدت نیاز داشت. یکی از دغدغه های ما تأمین 
آب شرب شهرها و روستاها در سال ۹۸ بود. حتی شهرهایی 
مثل شیراز، اصفهان، مشهد و حتی تهران مشکل آب داشتند. این 
بارندگی ها نعمت بزرگی برای کشور بود اما حدود ۴۰ هزار میلیارد 
تومان هم به زندگی مردم و زیرساخت های کشور آسیب وارد 

شد. البته این سیل جلوه های بسیار زیبایی را نشان داد و ملت 
ایران یک بار دیگر نشان دادند یک ملت هستند و ظرفیت های 
جدیدی از خود نشان دادند و از دل این سختی ها فرصت ها و 
ظرفیت هایی ایجاد شد. کار زنان نخبه و دانشگاهیان این است 
که فرصت های بزرگ را از دل جامعه شناسایی کرده و در مسیر 
قاعده مند برای توسعه کشور قرار دهد. وی تاکید کرد: ما به زبان 
و فهم مشترک برای حل مسائل کشور نیاز داریم. ما به امید، 
تاب آوری، همبستگی، تحرک و تفاهم نیاز داریم و وقت آن است 
که سرمایه های علمی کشور به صحنه بیایند. وقتی سرمایه های 
علمی به میدان بیایند کارآمدی افزایش می یابد، جفاست که 
به اساتید دانشگاه ها و نهادهای علمی در کشور کم توجهی یا 
بی توجهی کنیم. آینده ایران در گرو توسعه علمی است. جهانگیری 
خاطرنشان کرد: زنان به عنوان بخش مهمی از جامعه در پیشرفت 
همه جانبه کشور باید سهم و جایگاه شایسته خود را داشته باشند. 
بر اساس برنامه ششم توسعه باید حداقل ۳۰ درصد از مدیریت 

کشور در اختیار زنان باشد. در حال حاضر حدود ۴۷ درصد از 
دانشجویان کشور دختر بوده و ۲۷ درصد از اعضای هیأت علمی 
دانشگاه ها را زنان تشکیل می دهند. این یعنی وقتی که فرصت 
رقابت ایجاد شده است زنان جایگاه شایسته خود را به دست 
آورده اند، اما وقتی زمینه رقابت نبوده است زنان نتوانستند جایگاه 

خود را به دست آورند. 
تحولاتچشمگیر

معصومه ابتکار معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
نیز در این جشنواره به توجه دولت به نقش زنان در حوزه علم 
و دانش اشاره کرد و گفت: شخصیت جهانی پرفسور مریم 
میرزاخانی با تحول نگرشی که در علوم ریاضی ایجاد کرد یک 
شخصیت فارغ از جنسیت است. وی ادامه داد: در چهلمین 
سالگرد انقلاب چهل شاخصه جامعه زنان را بر مبنای آمار 
استخراج کردیم و بر اساس این آمار، تحولات حوزه زنان واقعا 
چشمگیر بوده، اما در بین همه این پیشرفت ها قله پیشرفت های 
زنان در حوزه آموزش عالی بوده است. معاون رئیس جمهور در 
امور زنان و خانواده گفت: امسال برخی از دختران توانستند تا 
۶۰ درصد ورودی کنکور را از آن خود کنند. علاوه بر این یک 
چهارم زنان در جامعه ما تحصیلات دانشگاهی دارند و نیمی از 
دانشجویان جوان ما دختران و حدود ۲۷ درصد هیات علمی ما 
زنان هستند ابتکار در پایان اظهار داشت: کماکان این انتظار را 
داریم که حضور بیشتری از زنان اندیشمند و مدیر را در آموزش 

عالی و حوزه علوم شاهد باشیم. 

بازشدن پای استاندار سابق به پرونده موسسات مالی

متهم ردیف دوم: 
فریدون همتی در جلسات ما حضور داشت

»آرمان« روابط دو كشور همسايه را بررسي مي كند

ایران- پاكستان؛تشكيل نيروي واكنش سریع
عمران خان: پاکستان هیچ گاه بخشی از ائتلاف جنگ نخواهد بود

معاون اول رئیس جمهور: 

به زبان و فهم مشترک 
برای حل مسائل کشور نياز داریم

 تهیه لایحه ای برای اخذ تابعیت از سوی مادر

مقام معظم رهبری در دیدار نخســت وزیر پاکستان و 
هیأت همراه، ارتباط ملت های ایران و پاکستان را ارتباطی 
قلبی و عمیق برشــمردند و تأکید کردند: روابط دو کشور 
به رغم دشــمنی ها باید هرچه بیشتر مستحکم و تقویت 
شــود. حضرت آیت ا... خامنه ای عصر دوشــنبه در این 
دیدار با اشــاره به ریشه های تاریخی ارتباطات دو ملت 
خاطرنشــان کردند: اوج عزت و شکوه شبه قاره هند در 
دوران حکومت مسلمانان بر آن بوده است و بزرگ ترین 
ضربه استعمارگران انگلیسی به این منطقه مهم، نابود کردن 
تمدن برجسته اســلامی در آن بود. مقام معظم رهبری با 
تجلیل از شــخصیت های بزرگ پاکستانی همچون اقبال 
لاهوری و محمدعلی جناح، گفتند: روابط خوب، به نفع 
هر دو کشــور است اما این روابط دشــمنان جدی دارد 
کــه باید بر خلاف میل آنهــا، همکاری ها و ارتباطات در 
بخش های مختلف تقویت شود. ایشان، مسائل امنیتی در 
مرزهای دو کشــور را مهم خواندند و افزودند: گروه های 
تروریستی که عامل ناامنی در مرزها هستند با پول و سلاح 

دشمنان تغذیه می شــوند و یکی از اهداف حرکت های 
ضدامنیتی در مرزهای ایران و پاکستان، آلوده کردن روابط 
دو کشــور است. مقام معظم رهبری همچنین با تشکر از 
کمک های دولت پاکستان در قضیه سیل اخیر، آغاز سفر 

آقای عمران خان به کشــورمان از مشــهد و زیارت حرم 
مطهر حضرت علی بن موسی الرضا)ع( را نشانه ای خوب 
برشمردند و ابراز امیدواری کردند با عنایات آن حضرت، 
این ســفر برای هر دو کشور مفید و سازنده باشد. در این 

دیدار که آقای روحانی رئیس جمهوری نیز حضور داشت، 
آقای عمران خان نخست وزیر پاکستان، مذاکرات خود در 
تهران را خوب خواند و گفت: در این مذاکرات بسیاری از 
مسائل حل شد و وزرای پاکستانی نیز مذاکرات خوبی با 
همتایان ایرانی خود داشتند. نخست وزیر پاکستان با اشاره 
به روابط تاریخی ایران و هند، گفت: مسلمانان ۶۰۰ سال 
بــر هند حکومت کردند و تأثیر ایران بر آنها چنان بود که 
زبان رسمی حکومت هند، فارسی شد. آقای عمران خان 
بزرگتریــن غارت ثروت هند را مربــوط به دوره حضور 
انگلیس در این کشــور خواند و افزود: انگلیسی ها همه 
ثروت هند را غارت کردند، نظام آموزشــی آن را نابود و 
هند را به عنوان مستعمره جواهرنشان نامگذاری کردند. 
نخست وزیر پاکستان با بیان اینکه برخی نمی خواهند روابط 
تهران و اسلام آباد به یکدیگر نزدیک شود اما می توانیم بر 
مشکلات فائق آییم، خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم روابط 
دو کشور مســتحکم تر از قبل شود و با دولت جمهوری 

اسلامی ایران در تماس مستمر خواهیم بود.

مقام معظم رهبری در ديدار نخست وزير پاکستان:

روابط ایران و پاکستان برخلاف میل دشمنان باید تقویت شود
 تشکر از کمک های دولت پاکستان در قضیه سیل اخیر



آرمان -  محمدحســین لطف الهی: هفته گذشــته بود 
که اینســتاگرام در راستای همراهی با دولت دونالد ترامپ و 
قرار گرفتن نام ســپاه در فهرست گروه های تروریستی، تمام 
حســاب های کاربری مربوط به فرماندهان ســپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و برخی شخصیت های سیاسی در کشور را 
مسدود کرد. این اقدام اینستاگرام که خلاف اصول آزادی بیان 
به نظر می آمد، با واکنش بسیاری از مقامات و شخصیت های 
سیاســی در ایران همراه شــد. حســین ا... کرم، فعال سیاسی 
اصولگرا و رئیس شــورای هماهنگی انصار حــزب ا...، در 
واکنش به فیلترینگ صفحات سرداران سپاه پاسداران، نوشت: 
»شــبکه های مجازی از هر فرصتی برای ضربه زدن به منافع 
ملت ایران سوء استفاده می کنند و لازم است که ما نیز در برابر 
این توطئه ها آماده بوده و اقدامات متقابل انجام دهیم. در شرایط 
فعلی بیش از هر زمان دیگری نیاز اســت که این شبکه ها در 
حمایت از سپاه در کشور فیلتر شوند«. او همچنین دولت را 
وامدار ســپاه توصیف کرد و افزود: »امروز ســپاه طلب های 
هنگفتــی از دولت دارد، به جای اینکه برای وصول مطالبات 
خود به دولت فشــار وارد کند، مددکار دولت شــده و در هر 
حادثه ای به کمک دولت و مردم می آید. اما متاسفانه در زمانی 
که سپاه تحت فشار دشمنان خارجی قرار می گیرد، ما به خوبی 
از این مجموعه مردمی حمایت نمی کنیم«. حجت الاســلام 
نصرا... پژمان فر، عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی ضمن انتقاد از اینستاگرام، وزیر ارتباطات را هدف 
حملات لفظی خود قــرار داد و گفت: »معتقدم که تمام این 
مشــکلات متوجه وزیر جــوان و بی تدبیر ارتباطات اســت 
که خودش را شــوالیه فضای مجازی می دانــد و امروز باید 
پاسخگوی بی تدبیری های خود باشد. وزیر جوان و بی تدبیری 
که به وزیر توئیتری معروف است، باید پاسخگو باشد. به طور 
قطع اتفاقاتی که در روزهای اخیر توســط مدیران اینستاگرام 
افتاد، در آینده نیز تکرار شده و از این دست مسائل در فضای 
مجازی کم نخواهیم داشــت«. جــواد جاویدنیا، معاون امور 
فضای مجازی دادستان کل کشور نیز دولت را مقصر بروز این 
حوادث دانســت و تأکید کرد: »اعلام می کنیم اگر راهی بجز 
فیلترینگ باقی مانده، دولت به آن ورود کند و بر اینســتاگرام 
اعمال حاکمیت شــود امــا اگر راهی باقی نمانــده، چاره ای 
جز فیلتر شــدن اینستاگرام نیست«. نقطه مشــترک در تمام 
اظهارنظرهای اصولگرایان، مقصر جلوه دادن دولت و حمله 

بــه انتخاب مردم به دلیل عدم اعمال فیلترینگ و محدودیت 
بر فضای مجازی بود. با این حال، وزیر جوان در نوشته ای با 
یادآوری دیالوگی از ســریال بازی تاج و تخت به حمایت از 
سپاه پرداخت و تصریح کرد: »وقتی دهان یک مرد را می بندید، 
دروغگــو بودنش را ثابت نمی کنید، بلکــه فقط به دنیا اعلام 

می کنید، از چیزی که او ممکن است بگوید، می هراسید.«
  جهرمی استیضاح شود

پس از مقاومت دولت در برابر فیلترینگ دائمی تلگرام و 
اصرار دادستانی بر این مساله که در نهایت به فیلتر شدن این 
پیام رسان انجامید، حملات علیه محمدجواد آذری جهرمی 
شــکل تازه ای به خود گرفته و هر مســاله ای بــه نوعی ابزار 
تخریب وزیر جوان می شــود. پس از بســته شدن صفحات 

فرماندهان ســپاه، که به سوژه جدیدی برای دلواپسان جهت 
حمله به وزارت ارتباطات تبدیل شده بود، نقل خبری نادرست 
و مغرضانــه از آذری جهرمی توســط رســانه های اصولگرا 
دردسرســاز شــد. 23 روز پس از آنکه رهبر انقلاب کسانی 
که برای اجرای ســند 2۰3۰ تلاش می کننــد را تقی زاده های 
امــروزی خوانــده بــود، خبرگــزاری »آنا« مدعی شــد که 
محمدجواد آذری جهرمی؛ در ژنو از اجرای کامل ســند 2۰3۰ 
در وزارتخانه متبوعش خبر داده و این ســند به طور مخفیانه 
در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات جمهوری اسلامی 
ایران اجرا می شود. این مساله دور جدیدی از حملات علیه 
جهرمی را ایجاد کرد. وزیر جوان در پاســخ به این حملات 
در صفحه رسمی خود نوشت: »دوستان تخریبچی، گفته اند 

وزارت ارتباطات در حال اجرای سند 2۰3۰ است، آیا اجرای 
دولت الکترونیکی که ابلاغ رهبر معظم انقلاب و تکلیف برنامه 
ششم توسعه است و باعث ریشه کن کردن اختاپوس فساد از 
کشور می شود، اجرای سندی بین المللی است؟ مطمئنا اجرای 
هیچ سند بین المللی در دستور کار ما نیست، اما قطعا دروغ و 
تخریب کار روز و شب تخریبچی هاست. درگیر این حاشیه ها 
نمی شویم و مســیر اجرای دولت الکترونیکی و شفافیت را 
با جدیت پیش می بریم«. آنطور که به نظر می رســد، جریان 
دلواپس به رغم بودجه های سنگینی که برای فعالیت فرهنگی و 
حضور در فضای مجازی از دولت می گیرد، نسبت به مقاومت 
دولت در برابر اعمال فیلترینگ و محدودیت بر این فضا کینه به 
دل گرفته و از هیچ فرصتی برای تخریب وزیر جوان، نمی گذرد 
و با گذشت زمان این حملات و این دشمنی آشکارتر می شود. 
روز گذشته، روح ا... مومن نسب، که سخنان او درباره اینترنت 
رایگان و ارتباط آن با مســائل مربوط به بارداری حاشیه های 
فراوانی ایجاد کرده بود، نوشــت: »ســران تلگــرام، توئیتر و 
اینستاگرام را رســما، علنا و عادلانه در ایران محاکمه کنیم«. 
معاون ســابق خرم آبادی، معاون سابق دادستان کل کشور در 

ادامه تأکید کرد: »وزیر ارتباطات باید استیضاح شود.«
  خلاف سیاست های نظام؟ نه!

محمدتقــی رهبر، نماینــده ادوار مجلــس در گفت وگو با 
»آرمــان« در خصوص حمــلات اخیر به وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات گفت: »در شرایط فعلی که دشمن همه تلاش 
خود را برای آسیب رساندن به کشور به کار بسته است و مرتب 
شاهد تحریکات ایالات متحده و هم پیمانانش در فضای حقیقی 
و مجازی علیه جمهوری اســلامی هستیم، وحدت و همدلی 
از ضروریات اســت. چالش سازی و اختلاف افکنی از سوی 
هرکسی که باشد عاقلانه نیست و بازی در زمین دشمن است. 
اگر کســی تذکری نسبت به مســئولی دارد، می تواند از طریق 
صحیــح این تذکر را مطرح کند. تنش ایجاد کردن و دامن زدن 
به اختلافات، باعث شــادی دشمن می شــود«. وی افزود: »با 
توجه به شناختی که ما از وزیر جوان داریم ایشان قدمی خلاف 
سیاســت های کلی نظام برنداشته و تخریب ایشان در شرایط 
فعلی عجیب و نادرست به نظر می رسد«. محمدتقی رهبر در 
پایان تأکید کرد: »از جریان های سیاسی کشور خواهش می کنم 
که عاقلانه عمل کنند و به جای تمرکز بر منافع جناحی، منافع ملی 

را در اولویت سیاست گذاری های خود قرار دهند.«

آرمان: اکنون که تاحدودی بحران ســیل و وضعیت 
سیل زدگان فروکش کرده است، برخی از نمایندگان دلواپس 
سوژه جدیدی برای حاشیه سازی در مجلس انتخاب کردند 
که سفر همکارانشان در مجلس است. البته این پروژه از 
مدت هــا قبل آغاز شــد، از اواخر بهمن 97 که در فضای 
مجازی بحث هایی درباره سفر یکی از نمایندگان مجلس 
به خارج از کشور و عدم بازگشت وی به کشور مطرح شد 
که اسدا... عباسی عضو هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه 
همسر این نماینده بیماری صعب العلاجی داشته و برای 
درمان به کشور آلمان سفر کرده است، گفت: این نماینده از 
هیات رئیسه مجلس درخواست مرخصی داشته و با این 
درخواست وی نیز موافقت شده است. قطعا این نماینده 
مجلس پس از طی شدن دوره درمان همسرش به کشور 
بازخواهد گشت. برخی اخبار درباره نمایندگان در فضای 
مجازی منتشر می شــود که بی پایه و اساس و بی اخلاقی 
است.« در روزهای وقوع سیل هم شایعه شد که تعدادی 
از نمایندگان در سفر خارج هستند که این خبر هم بی اساس 
بود و این بار احمد امیرآبادی فراهانی عضو دیگر هیات 
رئیس مجلس گفت: »مطرح کردن اینگونه حرف ها درست 

نیســت و نمایندگان در کنار مردم بوده و هســتند. با اکثر 
نمایندگان مجلس صحبت کردم و آنها در حوزه انتخابی 
خود حضور دارند، اما اینکه گفته شود همه نمایندگان در 

سفر خارج هستند، درست نیست.«
 نگران سفر همکار؟! 

روز گذشــته بــار دیگر موضوع ســفر نماینــدگان در 
مجلس حاشیه ساز شد. یک نماینده دلواپس گفت: جدیدا 
ســفر نمایندگان به خارج از کشــور بسیار زیاد شده است 
و روزی نیســت که ما شاهد ســفر نمایندگان به خارج از 
کشور نباشیم. محمدجواد ابطحی ادامه داد: وقتی علت را 
از این دوســتان جویا می شویم می گویند اینها برای کسب 
تجربه است و ما باید بگوییم که مردم با توجه به اینکه ما 
در گذشته تجربه داشته ایم به ما رأی داده اند. وی بر همین 

اســاس اضافه کرد: دیده می شود که در این بین وزرا هم با 
هواپیمای اختصاصی به سفر می روند که اگر این روال ادامه 
پیدا کند ما به دنبال تحقیق و تفحص از این بخش برمی آییم. 
محمدعلی پورمختار هم در تذکر شفاهی، گفت: خواستار 
کنترل سفرهای غیرضروری و بی اثر نمایندگان هستم، تحقیق 
و تفحصی در این خصوص به هیات رئیســه ارائه شد که 
تاکنون اجرایی نشده است. وی افزود: تذکر دوم بنده نسبت 
به ورود و خروج بدون ثبت اعضای هیات رئیسه مجلس 
است که نمایندگان با آنها کار دارند ولی در مجلس حضور 
ندارند. در همین راســتا نماینده بروجرد در مجلس اظهار 
داشت: نام نمایندگانی که حوزه انتخابیه شان گرفتار سیلاب 
نوروزی بود اما این نمایندگان در سفرهای خارج از کشور 
بسر می برند، باید توسط هیات رئیسه مجلس منتشر شود. 

نماینده ای که در تعطیلات مجلس و در ایام سیلاب در حوزه 
انتخابیه اش نبود، باید اعلام شــود که کجا بوده است؟ باید 
محل سفر این نمایندگان اعلام شود. امروز این نمایندگان، 
مسئولانی را که در کنار مردم سیل زده بودند را متهم به اقدام 
پوپولیستی می کنند. اینان در اتاق شیشه ای نشسته و سمت 
دیگران سنگ پرتاب می کنند. عباس گودرزی متذکر شد: با 
نظارت از داخل بالگرد آن هم از هوا نمی شــود مشکلات 
مردم سیل زده را حل کرد. باید در گل و لای پلدختر رفت و 
عسر و حرج مردم را فهمید. یک بار از کت و شلوارتان در 

بیایید تا درد و رنج مردم را بهتر درک کنید. 
 پاسخ به نمایندگان دلواپس

در نهایت نایب رئیس مجلس در پاسخ به تذکر یک 
نماینده در مورد کنترل سفرهای غیرضروری نمایندگان 
گفت: سفرهای خارجی نمایندگان نسبت به سال گذشته 
یک سوم شده است. مســعود پزشکیان گفت: یک سوم 
شده، اما همین مقدار را پیگیری خواهیم کرد. پورمختار 
در پاســخ به او گفت: همین مقدار هم بی ضابطه است. 
مسعود پزشــکیان در ادامه تصریح کرد: این موضوع را 

پیگیری می کنم.
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عده ای برای تبلیغات روی مشکلات مردم سیل زده موج سواری نکنند
نکنند.  موج سواری  سیل زده  مردم  مشکلات  روی  تبلیغات  برای  عده ای  گفت:  مجلس  در  تهران   نماینده 
محمود صادقی در جلسه بررسی مشکلات سیل استان لرستان که با حضور اعضای شورای شهر تهران برگزار شد، 
اظهار کرد: در طرح دوفوریتی مجلس برای جبران خسارات سیل، پیش بینی شده از محل صندوق توسعه تا سقف دو 
میلیارد یورو اعتبار جبران خسارات سیل اختصاص یابد. وی ادامه داد: اگر این طرح تصویب شود می تواند کمک 
خوبی به دولت برای بازسازی مناطق سیل زده کند. صادقی اضافه کرد: همچنین با این طرح تا سقف معادل 

ریالی ۵92 میلیون یورو از محل کاهش 3۰درصد از منابع بند »ه« تبصره ۴ قانون بودجه ۱39۸ و در بخش مشارکت های ارزی 
و ریالی ۱۰۰هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت برای بازسازی منازل پیش بینی شده است. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی افزود: در مرحله پیشگیری از سیلاب اقدام خوبی نداشتیم و باید در مرحله بازسازی اقدامات مؤثری انجام دهیم. وی 
خاطرنشان کرد: برای کمک به سیل زدگان کشور بسیج ملی صورت گرفت ولی امیدواریم این حضورها با خلوص بیشتری باشد 

و کسی نباشد که برای تبلیغات روی مشکلات مردم موج سواری کند تا تلاش همه باعث هم افزایی شود.

 

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان«: 

امکان جایگزینی نفت ایران
 وجود ندارد

آرمان- مرتضی رفیعی: آمریکا در پی پیاده کردن سیاســت های فشــار 
منطقه ای و بین المللی بر ایران است و در این راستا از هیچ حرکتی نیز استنکاف 
نمی ورزد. لذا اگر از این منظر بنگریم قراردادن سپاه پاسداران در لیست گروه های 
تروریستی را نیز می توان یکی از گام های آمریکا در راستای محدود سازی ایران 
قلمداد کرد. این در حالی است که زمان معافیت کشورهای وارد کننده نفت ایران 
از تحریم های آمریکا نیز بسر آمده و آنطور که مقامات کاخ سفید گفته اند قصد 
تمدید این معافیت ها را ندارند. این در حالی است که بر اساس همین اظهار 
نظر مقامات آمریکایی هر بشکه نفت 2دلار افزایش قیمت داشته است. حال 
گرچه بسیاری از تحلیلگران معتقدند که آمریکایی ها نمی توانند جایگزینی برای 
نفت ایران پیدا کنند، اما برخی نیز معتقدند که عربستان و امارات درصددند که با 
افزایش تولید، کاهش تولید نفت ایران را جبران کنند. برای بررسی جوانب عدم 
تمدید معافیت نفتی کشورهای وارد کننده نفت ایران و جایگزین های آمریکا 
برای آن، »آرمان« با علی بیگدلی استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل بین الملل به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید: 
 مایک پمپئو وزیر امورخارجه ایالات متحده آمریکا با طرح پایان 
معافیت های صادراتی نفت ایران چه اهداف احتمالی را دنبال می کند؟ 
این هفته براساس گزارش تحلیلگران نفتی میزان نفت در فضای بین المللی 
افزایش یافته است. با توجه به پشت سر گذاشتن فصل زمستان مصرف انرژی 
و نفت در بازار جهانی کاهش یافته است. به رغم آنکه نفت کشورهای لیبی، 
ونزوئــلا و ایران بــا محدودیت هایی مواجه و به طور کامــل وارد بازار نفت 
نمی شود و از سوی دیگر شاهد افزایش تولید نفت کشورهای روسیه، عربستان 
و امارات هستیم که باعث شده میزان نفت در بازار انرژی دنیا افزایش یابد. 
طی ماه های گذشته به دلیل فصل سرما و نیاز بازار انرژی دنیا به نفت شرایط 
این گونه نبود. از سوی دیگر به دلیل آنکه دونالد ترامپ در آستانه انتخابات 
2۰2۰ قرار دارد و برای آمریکایی ها بنزین اصطلاحا از نان شــب هم مهم تر 
است. بنابراین ترامپ نمی خواهد جامعه آمریکا با کمبود بنزین مواجه گردد 
چون باعث کاهش محبوبیتش می شود. در حال حاضر به دلیل آنکه وضعیت 
تغییر پیدا کرده و بازار نفت دچار فراوانی شــده آمریکا به دنبال آن است که 
هشت کشور معاف از تحریم های نفتی را از واردات نفت ایران منع کند. اما 
به نظر نمی رسد که ایالات متحده آمریکا قادر باشد صادرات نفت ایران را به 
صفر برساند. از آنجایی که نفت ایران و ونزوئلا نفت سنگین بوده و دنیا در 
حال حاضر با کمبود نفت سنگین مواجه است و از سوی دیگر صادرات نفت 
ونزوئلا تحریم شده، بنابراین تحریم نفت سنگین ایران به نفع بازار جهانی 
نفت نیست. بر اســاس شواهد و قرائن موجود تصور نمی شود آمریکا قادر 
باشد صادرات نفت ایران را به صفر برساند. بنابر پیش بینی محافل نفتی دنیا، 
ایران حداقل بین ۴۵۰ تا ۵۵۰ هزار بشــکه نفت در روز می تواند صادر کند. 
بنابراین به نظر می رسد پمپئو وزیر امورخارجه آمریکا هشت کشور معاف از 
تحریم های نفتی را منع خواهد کرد، اما بعید به نظر می رسد کشورهایی همچون 
عراق، ترکیه و هند بتوانند واردات نفت از ایران را قطع کنند. به عنوان نمونه 
ترکیه با توجه به آنکه روابط مناسبی با ایالات متحده آمریکا نداشته و نتوانسته 
منابع انرژی جایگزین ایران را پیدا کند، اگر چه آنکارا نفت قابل ملاحظه ای 
را از روســیه وارد می کند، اما در هر صورت ترکیه نیازمند گاز و منابع انرژی 

ایران است. 
 ایالات متحده آمریکا چه سناریوی مشخصی را در قبال تحریم های 

نفتی ایران دنبال می کند؟ 
ایالات متحده آمریکا شــرایط حمله نظامی احتمالی به ایران را ندارد، 
بنابراین حتی اگر ترامپ در دور دوم نیز در انتخبات 2۰2۰ پیروز شود دست 
به حمله نظامی به ایران نخواهد زد. واشنگتن به دنبال آن است که با ابزارهای 
اقتصادی تهران را تحت فشار روزافزون قرار دهد. کارشناسان و مشاوران 
ترامپ نیز براین نظر هستند که اگر آمریکا به ایران حمله نظامی کند، واشنگتن 
در صورت درگیری احتمالی با تهران، وارد یک جنگ طولانی مدت خواهد 
شد و جان سربازان آمریکایی به خطر خواهد افتاد. بنابراین ایالات متحده 
آمریکا به دنبال آن است که ایران را با استفاده از تمامی ابزارهای اقتصادی 
ممکن تحت فشــار قرار داده و با توجه به حوادثی همچون ســیل که در 
کشور به وقوع پیوسته تا حدودی دولت را در تنگنا قرار داده که این مساله 
خشــنودی آمریکایی ها را به دنبال خواهد داشت. لذا امکان حمله نظامی 
ایالات متحده آمریکا به ایران نزدیک به صفر است، اما از سوی دیگر امکان 
افزایش فشارهای تحریمی بیشتر از طرف واشنگتن نسبت به تهران قابل 

پیش بینی است. 
 واشنگتن تا چه مرحله ای می تواند تحریم نفت ایران را ادامه داده و 
بازار جهانی نفت تا چه میزان می تواند کمبود نفت ایران را تحمل کند؟ 
در حال حاضر بازار جهانی نفت دچار فراوانی تولید اســت به دلیل آنکه 
عربستان، آمریکا، روسیه و امارات نفت بیشتری را به بازار عرضه می کنند کمبود 
نفت ایران تا حدود زیادی در بازار انرژی دنیا احساس نمی شود. بنابراین ایالات 
متحده آمریکا به دنبال آن است که با توجه به فراوانی انرژی دنیا، ایران را دچار 
فشار کرده و حتی واشنگتن این پیشنهاد را به کشورهایی همچون هند، ترکیه 
و عراق مطرح کرده که حاضر اســت با تانکرهای نفتی انرژی مورد نیاز این 
کشــورها را تامین کند. اما در هر صورت کشوری همچون هند به دلیل درگیر 
بودن در چابهار و صدور کالاهایشان به افغانستان و آسیای مرکزی مجبورند که 
به واردات نفت از ایران ادامه دهند. از سوی دیگر عراق و ترکیه نیز مجبورند به 

واردات انرژی از ایران ادامه دهند. 
 برخی از تحلیلگران بر این نظرند که عملکرد سردمداران کاخ سفید 
نسبت به ایران تا حدودی شبیه سناریوی تکراری آمریکایی ها در سال 

2003 نسبت به عراق است. از دیدگاه شما چیست؟ 
 به نظر می رسد آمریکایی ها سناریوی نفت در برابر دارو و غذا را در قبال 
عراق عملیاتی کردند،اما وضعیت برای ما چنین نیست. از سوی دیگر چون 
دارو، مواد غذایی و تجهیزات پزشکی که مجزا و منفک از تحریم در طول تاریخ 
سازمان ملل متحد بوده، در حال حاضر بر خلاف ادعاهای مقام های آمریکایی، 
کشورمان به این موارد دسترسی ندارد و گشایش اعتبار برای موارد انسانی و 
مورد نیاز مردم صورت نمی گیرد. در هر حال آمریکا به طور مشخص سناریوی 
نفت در برابر غذا را که در زمان بوش پدر مطرح شد، در مورد ایران عملیاتی 
نکرده ، از سوی دیگر شرایط عراق آن روز با شرایط ایران امروز کاملا متفاوت 

است، چون عراق در آن روز در حال جنگ با آمریکایی ها بود.

پخش مجدد»نود« در دستور کار شورای نظارت 
عضـو شـورای نظـارت بـر صدا و سـیما از بررسـی موضـوع پخش مجدد 
برنامه 9۰ از رسـانه ملی در نشسـت آتی شـورای نظارت بر صدا و سـیما خبر 
داد. غلامرضا کاتب درباره حذف برنامه 9۰ از رسـانه ملی و نامه جمعی بزرگ 
از روزنامـه نـگاران و اهالـی رسـانه به رئیس سـازمان صداوسـیما کـه خواهان 
تجدیـد نظـر در نحـوه رفتـار و برخـورد با عادل فردوسـی شـده اند، گفـت: این 
موضوع در دسـتور کار شـورای نظارت بر صدا و سـیما قرار گرفته اسـت و در 
نشسـت پیش روی این شـورا بررسـی خواهد شـد. نماینده گرمسار در مجلس 
در پاسـخ بـه ایـن سـئوال کـه بـا توجـه بـه انتخاب برنامـه 9۰ بـه عنـوان برنامه 
منتخـب شـاخص از نـگاه مردم در جشـنواره جـام جم، چقـدر احتمال پخش 
مجـدد این برنامـه وجود دارد؛ افزود: موضوع پخش یا عدم پخش برنامه 9۰ در 
نشست شورای نظارت بر صدا و سیما بررسی و اظهارها در این خصوص به 
پس از نشسـت موکول می شـود. هفته گذشـته جمعـی از روزنامه نـگاران فعال 
ایرانی و اهالی رسـانه در نامه ای به رئیس سـازمان صداوسـیما خواهان تجدید 
نظر در نحوه رفتار و برخورد با عادل فردوسـی پور شـده اند و مسـئولیت حذف 

این چهره سرشـناس رسـانه ملی را متوجه شـخص وی دانستند.

گـــــپ برای زنان فقط صندوق های رأی باقی مانده است
عضو فراکسیون زنان مجلس گفت که 
مشارکت فعال زنان در انتخابات مجلس و 
انتخاب زنان توانمند در حوزه انتخابیه هر 
استان منجر به وضع قوانین حمایتی بیشتری 
متناســب با نیازهــا و ضرورت های زنان 
خواهد شد. سیده فاطمه ذوالقدر اظهار کرد: 
فراکسیون زنان در راستای افزایش نقش و 
مشارکت سیاسی زنان در عرصه سیاست و 

تدوین قوانین تمام تلاش و اهتمام خویش را به کار گرفت 
تا بتواند افزایش سهم زنان را برای حضور در کرسی های 
مجلس به سرانجام برساند، که در این خصوص همراهی 
دولت با قوه مقننه و کمیســیون تخصصی را نیز داشتیم 
تا همگام با شــعار عدالت محوری، سیاســت انتصاب 
3۰درصدی زنان در پست های مدیریت را داشته باشیم. 
وی افزود: به رغم این همراهی و همدلی که در این بخش 
وجود داشــت و ضرورت و نیازی که هم اینک جامعه 
زنان برای اعمال تبعیض جنســیتی مثبت در راســتای 
تقویت حضور آنان در عرصه های مختلف تصمیم گیری 

دارند، جو مردانه غالب بر مجلس، رویکرد 
دیگری را مد نظر داشت که مغایر با رویکرد 
دولت، کمیسیون و فراکسیون زنان مجلس 
بود. وی ادامه داد: باید این مهم را بر اساس 
آیات قرآن و رهنمودهای دین مبین اسلام 
مدنظر داشت که سرنوشت تغییر نمی کند 
مگر آنکه افراد خــود بخواهند. از این رو 
جامعــه زنان به عنوان نیمی از جمعیت و 
مادر نیمی دیگر از جمعیت نقش مهمی در تصمیم گیری ها 
و تصمیم سازی ها خواهند داشت. ذوالقدرگفت: اکنون 
برای شــنیدن صدای زنان فقط صندوق های رأی باقی 
مانده که بهترین و در دسترس ترین ابزار برای همه جامعه 
زنان به منظور مقابله با سیاست گذاری های مردسالارانه و 
به تبع آن افزایش تخصیص کرسی های مجلس به زنان 
جهت دفاع از حقوق و مطالبات آنهاست تا در طول زمان 
و دور از نگاه های سوگیرانه بتوانیم آنچه که عدالت حقیقی 
و راستین است و ابزارها، شرایط و قوانین مرتبط با این 

موضوع را تامین کنیم.

از نسبت ترکیبی زنان و مردان مجلس خجالت می کشم
نایب رئیس فراکســیون مســتقلین 
ولایی مجلــس رد پیشــنهاد اختصاص 
ســهم 3۰درصدی به کاندیداتوری زنان 
برای انتخابات مجلس را ناشی از جنس 
مردانه مجلس و تعارض این موضوع با 
منافع آقایان دانست. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی گفت: کمتر از ۱۵درصد مجلس 
بانوان و بالغ بر ۸۵ درصد آقایان هستند. 

مشخصا آقایان با این پیشنهاد مخالفت کردند درحالی که 
پیــش از رای گیری صحبت دیگری می کردند و تصور 
عمومی بر تصویب این موضوع بود. این ۸۵ درصد به 
طور حتم به شکلی رأی ندادند و نمی دهند که سهمیه 
آقایان کاهش و سهمیه خانم ها افزایش پیدا کند. به این 
پیشنهاد رأی مثبت دادم چراکه واقعا در مجامع بین المللی 
از نســبت ترکیبی زنان و مــردان در مجلس خجالت 
می کشم. جعفرزاده ایمن آبادی در این خصوص تاکید 
کرد: امروز روســای مجالس یا همه تیم های پارلمانی 
بســیاری از کشورهای عربی را که از ما عقب تر بودند 

و هســتند، بانوان تشــکیل می دهند در 
حالــی که ما تعداد معدودی از بانوان را 
در مجلس داریم و تعداد معدودی را در 
هیات ها می بریم و از کمیته ها و شرکت 
در آنها باز می مانیــم. وی در خصوص 
مجالس کشــورهای منطقــه گفت: اگر 
اشتباه نکنم بر اساس قانون امارات باید 
و الزامــا حداقل در مجلس، ۵۰ نماینده 
خانم حضور داشــته باشند و در همه دنیا این موضوع 
را سهمیه بندی کرده اند و ما بحق در این موضوع عقب 
هستیم. ایمن آبادی تصریح کرد: اشکال کار در تعارض 
منافع است، این دست از موارد که با منافع نمایندگان به 
خصوص قاطبه نمایندگان که در این مورد به خصوص 
آقایان بودند، تعارض دارد. این موضوع باید در جایی 
خارج از مجلس مورد بحث و تصمیم گیری قرار بگیرد. 
وی تاکید کرد: واقعیت موضوع در رد این پیشنهاد این 
بود که آقایان که اکثریت قاطع مجلس را دارند، دیدند با 

این پیشنهاد از سهم مردان کم می شود.

نـگــــره
 محمدرضا  تاجیک  

در آسیب شناسی جریان اصلاحات:

اصلاح طلبي به عمارتي نو نیاز دارد
  »خمودگی آموخته شده« در جریان 

اصلاح طلبی شکل گرفته است
آرمان: در نشسـتی تحت عنوان »آسـیب شناسـی جریان 
اصلاحـات« بـه بررسـی ضعف هـا و آسـیب هایی پرداختـه 
شـد که جریـان اصلاحـات از آن ضربه می خـورد و تضعیف 
می شـود، به ویـژه رفتارهـای بـدون برنامـه ای که با رسـیدن به 
کرسـی قدرت از سـوی برخـی اعضای این جریـان قابل نقد 
اسـت. یـک اسـتاد دانشـگاه اظهارداشـت: اصلاح طلبـان در 
میـان دو مفهـوم »عمران« و »ویـران کردن« گیـر کرده اند. این 
وضعیـت در کنـار یـک مفهوم دیگر قـرار گرفته اسـت که من 
اسـم آن را »بی کفایتی کفایت نمادین« می گذارم. به این معنی 
که برنامه و هدف بیانگر کفایت و توانایی شعار اصلاح طلبان 
اسـت ولـی در واقـع عمـلا یـک بسـته خالـی از محتواسـت. 
محمدرضـا تاجیک ادامـه داد: در فضـای اصلاح طلبی برخی 
اشـخاص و بعضـی از آموزه هـا و ایده هـا کفایـت نمادینـی 
داشـتند کـه ما را ذیـل یک گفتمان جمع می کردند ولـی امروز 
بـا یـک نـوع بحـران حامـلان و عامـلان اصلاح طلبـی مواجه 
هسـتیم، لـذا اگر کسـی بخواهـد گفتمان شـاداب، متفـاوت و 
پراتیکالـی را ایجـاد کنـد، نبایـد از حامـلان و عاملان مرسـوم 
اصلاحات اسـتفاده کند. اسـتاد دانشـگاه شـهید بهشـتی ادامه 
داد: اصلاح طلبـان بـه عنـوان دسـتگاه قدرت بـا اصلاح طلبی 
برخـورد کردنـد، مـا اصلاح طلبـی را ابزار قـدرت قـرار دادیم 
و هـر زمـان کـه به قـدرت رسـیدیم، فرامـوش کردیـم از کجا 
آمده ایـم و چـون »اصلاح طلبـی بدون اصلاح طلب« داشـتیم 
در فـردای قـدرت وقتـی آب دیدیـم مشـخص شـد شـناگران 
ماهـری هسـتیم و معلـوم شـد می توانیم مسـتبدان قاهری هم 
باشـیم. تاجیـک یادآور شـد: ایـن اصلاح طلبان امتحـان خود 
را پـس دادنـد و از مـردم بـه عنـوان یک تاکتیک و ابـزار برای 
نجـات خـود بهـره بـرده و می برنـد، تاکتیکـی بـرای عبـور از 
بحران و نه یک اسـتراتژی که به آن باور داشـته باشـند. جریان 
اصلاح طلبـی در چنبـره اصلاح طلبـان مصنوعی گرفتار شـده 
اسـت، اصلاح طلبانی که از اصلاح طلبی برج بابل سـاخته اند 
بـرای اینکـه بـه عـرش قـدرت برسـند و در ایـن مسـیر همـه 
آرمان هـا و آموزه هایـی که بیان می شـد را ذبـح کردند. تاجیک 
عنـوان کـرد: بـه راحتـی هـدف وسـیله را بـرای اصلاح طلبان 
توجیـه کـرد، برای اینکه یک کرسـی و قدرتی داشـته باشـند، 
از مفاهیـم مقـدس اصلاح طلبی مایه گذاشـتند و بـه هدف که 
رسـیدند اصـل موضـوع کـه اصلاح بـرای توسـعه همه جانبه 
کشـور بـود را فرامـوش کردنـد بـه همیـن دلیـل می گویـم بـه 
ایـن اصلاح طلبان مرسـوم دخیل نبندید. این اسـتاد دانشـگاه 
ادامـه داد: در هـر انتخابـات مشـروعیت و مقبولیتـی پیرامـون 
جریـان اصلاح طلبی، حامـلان، عاملان و کارگـزاران در افکار 
عمومـی شـکل می گرفـت کـه سـرمایه ای بـزرگ بـود ولـی از 
دسـت رفـت. بـا یـک »تَکـرّار می کنـم« می آمدنـد و انتخاب 
می کردنـد، آیـا بـاز هـم می آینـد؟ وی اضافه کرد: اکثر کسـانی 
کـه وارد جریان اصلاح طلبی شـدند فـراز و فرودهـای زیادی 
داشـتند، از رادیکالیزمـی کـه در دهه های اول انقلاب داشـتند 
تـا ایدئولـوژی ارتدوکسـی کـه در ادامـه فریـاد زدنـد و حذف 
دیگرانی که متفاوت می اندیشـیدند به گفتمانی جدید شـیفت 
و اکنـون بـه اصطـلاح دموکراتیـک شـده اند، امـا ماهیتا همان 
قبیلـه رادیکالنـد. تاجیک بیـان کرد: تردید نداشـته باشـید اگر 
نظـم و نظـام کنونی سـاقط شـود در فردایش یـک دیکتاتوری 
و اسـتبداد خشـن برپا خواهد شد. کسـانی که در متروپل های 
دموکراسـی نشسـته اند و رسـانه دارند، هنوز به قدرت نرسیده 
مخالـف خـود را برنمی تابند، هنوز به جایی نرسـیده اند اعلام 
می کننـد اولیـن کسـانی را کـه بـالای دار می بریـم، روحانیون، 

اصلاح طلبـان و فعـالان مدنی داخل کشـور هسـتند.
  خودزنی اصلاح طلبی

وی ادامـه داد: چهـره ای کـه امروز از اصلاح طلبی می بینید 
ماحصل کارکرد، کنش ها و واکنش های اصلاح طلبان اسـت و 
اصل اصلاح طلبی نباید تحت الشـعاع این رویکرد قرار گیرد. 
اگـر می خواهیـم اصلاح طلبـی را دوبـاره بـه جامعـه معرفـی 
کنیـم، بایـد فاصله خود را نسـبت بـه اصلاح طلبان مرسـوم و 
معـروف مشـخص کنیم. وضعیت دیگـری که در این شـرایط 
بـه اصلاح طلبـان دسـت داده اسـت وضعیتـی اسـت کـه مـن 
آن را »وضعیـت تعلیـق« می نامـم. در ایـن وضعیت سـاختار 
اصلاح طلبـان ماننـد یـک عمـارت ماسـه ای در حـال فـرو 
ریختـن اسـت، با چشـم خـود می بینیـم بسـیاری از نیروها و 
نسـل جـوان اصلاح طلـب در حال خارج شـدن از ایـن دایره 
هسـتند و بـه نظـرم اصلاح طلبـی در ایـن فضـا دچـار نوعـی 
خودزنی شـده اسـت. وی ادامه داد: معتقدم هر مقدار از بیرون 
بـه ما هجمه وارد شـود تقویت، غنـی، فربه، اسـتوار، فراگیر و 
مقبول تـر می شـویم، مشـکل زمانـی اسـت کـه از درون از هم 
بپاشـیم. همیشـه »دگر« درون مخرب تـر از دگر بیرون اسـت، 
دگـر بیـرون بـه مقاومت و تقویت مـا می افزاید و مـا را آبدیده 
و کارکشـته می کنـد. تاجیـک تاکید کـرد: وضعیـت دیگری که 
وجـود دارد حالـت »اسـتیضاح خـود« اسـت. چه کسـی گناه 
اول را انجـام داد کـه تمـام سـرمایه اصلاح طلبـی را در سـبد 
یـک جریـان خاص گذاشـت؟ تمام مشـکلاتی که مـردم با آن 
مواجه شـده اند یک طرف، تقصیر گردن گفتمان اصلاح طلبی 
اسـت، لـذا بایـد مسـئولیت کار خـود را بپذیریـم و پاسـخگو 
باشـیم ولـی درعـوض منتقـد شـده ایم و به حالت اسـتیضاح 
خود روی آورده ایم. مدیر مسئول فصلنامه گفتمان یادآور شد: 
از طرفـی هـم یک نـوع »خمودگـی آموخته شـده« در جریان 
اصلاح طلبـی شـکل گرفتـه اسـت بـه گونـه ای کـه باورشـان 
شـده هیچ کاری از دستشـان سـاخته نیسـت و قانع شده اند به 
صـورت کجـدار و مریـز در قدرت باشـند. وی ادامـه داد: این 
خمودگـی آموخته شـده نهایتا به نوعـی از مهاجرت گفتمانی 
مبدل شده است، مهاجرت سرزمینی داشته ایم ولی مهاجرت 
گفتمانـی پدیـده ای اسـت کـه از درون کسـالت اصلاحات به 
وجود آمده اسـت. بسـیاری در حال ترک سرزمین گفتمانی ما 
هسـتند چون خشکسـالی مفهومی و گفتمانی آمده و اکنون به 
نظـرم در خـزان اصلاح طلبی قـرار داریم. تاجیـک اضافه کرد: 
در ایـن مسـیر اصلاح طلبـی باید ابتـدا تردید سـپس واکاوی، 
ویران و از نو بنا کنیم. بر ویرانه های ساختمان نمور و پرترک 
اصلاح طلبـی بایـد عمارتـی نو بنـا کنیم، ایـن راه بـرون رفت 
اصلاحات از وضعیتی اسـت که دچارش شـده اسـت در غیر 
ایـن صـورت تردیـد ندارم ایـن جریان به طـور فزاینـده ای از 
صحنه سیاسـت جامعه و کنشگری های اجتماعی و فرهنگی 

ایران خارج خواهد شد.

»آرمان« گزارش مي دهد

نمايندگان دلواپس سفر نمايندگان! 
 پاسخ پزشکیان: سفرها نسبت به سال گذشته یک سوم شده است

»آرمان« بررسی کرد

تخريب  وزير جوان و دولت
از کجا آب می خورد؟

آرمان - مطهره شفیعی: محمدباقر قالیباف چند ویژگی 
مشــترک با محمود احمدی نژاد دارد که شــامل »تلاش 
برای رسیدن به قدرت در عین القای تمایل به خدمت در 
خارج قدرت«، »سر دادن شعار وحدت و دوستی در عین 
تخریب دولت مستقر«، »دور شدن ناگهانی از تریبون ها 
برای ترغیــب جامعه به گمانه زنی درباره سکوتشــان«، 
»ظاهر شــدن پس از غیبت طولانــی در انظار عمومی و 
ســخنرانی هایی با محتوای متهم کردن مخالفان سیاسی 
خودشــان و دولت« و »عضویت در مجمع تشــخیص 
مصلحت« و... مواضع این دو شخصیت  به مرور زمان شبیه 
یکدیگر شد. البته بسیاری این ادعا را تایید می کنند که تحقق 
منافع برای قالیباف و احمدی نژاد در صدر سمت و سوی 
 FATF موضع گیری آنهاست. به عنوان نمونه مخالفت با
یکی از اشتراکات مشهود قالیباف و احمدی نژاد است که 
هر دو به خوبی می دانند دلیل این مخالفت نه آنچه است 
در پشــت تریبون می گویند یا به صورت یادداشت منتشر 
می کنند بلکه مخالفت با روحانی و دولت اوست که در این 
میان هدف احمدی نژاد القای بهتر بودن تصمیمات دولت 
خودش و هدف قالیباف جذب رای با ناکارآمد نشان دادن 

روحانی است! 
FATF مخالفت و موافقت چرخشی با برجام و 

محمدباقر قالیباف دیروز پس از مدت ها غیبت با انتشار 
این توئیت حضور خودش را اعلام کرد: »در شرایط فعلی 
پذیرفتن توصیه های FATF، قطعا به ضرر ماســت، اما 
پاســخ ســریع و صریح »بله« یا »نه«، منافع ملی امروز و 
فردای ما را تأمین نمی کند« و همچنین در یادداشتی آورد: 

»با حضور هوشــیارانه و آمــاده در عرصه های بین المللی 
می توانیم برای جمهوری اســلامی فرصت ســازی کنیم. 
می توانیم از دفع تهدید فراتر برویم. البته که لازمه این کار 
بهره مندی از دیپلمات ها و کارشناسان و متخصصان انقلابی 
اســت که هم دنیا را خوب بشناســند، هم به ارزش های 
بنیادین نظام باور داشــته باشــند.« یا در بخش دیگر این 
یادداشــت آورده است: »متأسفانه به رغم اصرارهای مقام 
معظم رهبری مبنی بر تحقق اقتصاد مقاومتی و عدم وابستگی 
به نفت این مهم هنوز محقق نشــده اســت. یعنی به دلیل 
وابستگی ما به فروش نفت و مبنای قیمت گذاری و فروش 
آن بر پایه دلار، ما ناگزیر از تعامل مالی با بازارهای جهانی 
مبتنی بر دلار هستیم.« تناقض در مواضع قالیباف در عرصه 
دیپلماسی مشهود است چنانکه او 2۰بهمن 97 گفت: »در 
برجام رفتیم چه اتفاقی افتاد، نه مشکلات اقتصادی ما حل 
شد، نه مشکلات سیاسی ما حل شد، نه دشمنی شان رفع 
شد؛ ما نباید در روش مبارزه بدسلیقگی کنیم و به اصطلاح 
گاف بدهیم«. این در حالی اســت که او ۱۱اردیبهشت 96 
گفته بود: »من هم از برجام پاسداری می کنم؛ هر دولتی غیر 
از این دولت، همین مســیر را می رفت«. کمی قبل تر از آن 
هم یعنی در ۵مهر 9۵ تصریح کرده بود: »مذاکره با دشمن نیز 
به نوعی مبارزه است! بنده با برجام موافق هستم«. با توجه 
بــه این تغییر مواضع به طور طبیعی نمی توان آنچه او روز 
گذشته نوشت را موضع اصلی و قطعی او دانست چرا که 
ممکن است چند ماه دیگر موضعی کاملا متضاد با آن اتخاذ 
کند. مواضع احمدی نژاد هم شباهت زیادی با قالیباف دارد. 
»لایحه مبارزه با تامین مالی تروریسم« در اردیبهشت سال 

۱3۸9 پس از تصویب در دولت به مجلس شورای اسلامی 
تقدیم شد. این لایحه پس از اعلام وصول و تصویب یک 
فوریت آن در صحن علنی مجلس در تیرماه همان ســال، 
جهت بحث و بررسی به کمیسیون های تخصصی شامل 
کمیســیون های قضایی، امنیت ملی و سیاست خارجی، 
 FATF عمران اقتصادی ارجاع شد. بنابراین کلید تصویب
در دولت احمدی نژاد زده شــد، اما اکنون بر اساس همان 
جمله معروف »هر که با ما نیست، بر ماست«، احمدی نژاد 

و یارانش به مخالفت با تصویب FATF می پردازند. 
 اصولگرایانی علیه اصولگرایان

برای تایید ادعای شباهت های قالیباف و احمدی نژاد 
 FATF تنها نمی توان به مواضع چرخشــی آنهــا درباره
بســنده کرد بلکه در امور داخلی هم این دو شــخصیت 
شباهت های رفتاری و عملکردی زیادی با همدیگر دارند 
که واضح ترین آنها نفی حضــور در اردوگاه اصولگرایی 
است. احمدی نژاد بارها تاکید کرده که اصولگرا نیست و 
به طــور نمونه فروردین 96 تاکید کرد: »من کی گفتم جزو 
جناح اصولگرا هستم و کی آنها گفته اند که من جزو آنها 
هستم؟« حتی مدعی می شود: »پس از سال ۸۴ من هیچ گاه 
عضو جناحی نبودم. آنها با مــن مخالف بودند، ۸۴ مگر 
اصولگرایان از من حمایت کردند؟ فشــار هم آوردند که 
کاندیدا نشوم.« این ادعاها بارها تکرار شد اما هنوز به این 
سوال پاسخی داده نشده که پس از انتخابات های سال های 
۸۴ و ۸۸ چــه جریانی غیر اصولگرایــان از احمدی نژاد 
حمایت کرد تا او برکرسی ریاست جمهوری تکیه بزند. 
برخی اصولگرایان با کمی تقیه حمایت از احمدی نژاد را 

تایید می کنند اما در عین حال می گویند در دو ســال آخر 
ریاست جمهوری احمدی نژاد یعنی از سال ۸6 حمایت 
خود را متوقف کردند اما حضور احمدی نژاد در اردوگاه 
اصولگرایی هیچ گاه از سوی اصولگرایانی به غیر از خودش 
تکذیب نشد! اکنون قالیباف هم همین مسیر را طی می کند. 
او بارها اصرار داشته تا کاندیدای نهایی جریان اصولگرایی 
شــود، اما هر بار با ناکامی مواجه شــده است. یعنی یا در 
انتخابات شکســت خورده یا مجبور به کناره گیری شده 
اســت. در چنین شــرایطی هر دو طرف گله مند شدند و 
اصولگرایــان در گفت وگوهایشــان او را دیگر اصولگرا 
خطاب نکردند؛ مانند رحمت ا... حافظی که در اردیبهشت 
96 خطــاب بــه اصولگرایان گفت: »قالیبــاف اصولگرا 
نیست« و او هم مانند احمدی نژاد که گروه بهار را تشکیل 
داد اقدام به تقویت جریانی به نام نواصولگرایی کرد. البته 
اهداف قالیباف برای سامان دادن به نواصولگرایی مشخص 
اســت چنانکه قربان زاده مشاور او گفته است: »برخلاف 
تصورهای باطل برخی افــراد، اصولگرایان از قبل برنده 
نیستند.« بنابراین این احتمال وجود دارد که اصولگرایی 

علیه اصولگرایی با محوریت قالیباف رخ دهد. 
 ائتلاف احمدی نژاد و قالیباف

شــاید کمی غیر واقعی باشــد اما باید در نظر داشت 
اشتراکات قالیباف و احمدی نژاد به رغم اینکه بارها نشان 
دادند مخالف همدیگر هســتند اما فرصتی برای تقویت 
آنهاست. در جریان اصولگرایی اتفاقات غیرمترقبه زیادی 
رخ داده است مانند انتخابات مجلس دهم که اصولگرایان 
برای ورود به مجلس به لیست اصلاح طلبان وارد شدند و 
موفق هم بودند. بنابراین چندان عجیب نیست که حالا دو 
اصولگرا که یکی تجربه ریاست جمهوری دارد و دیگری 
در انتظار ورود به پاســتور است، با یکدیگر ائتلاف کنند 
به ویژه آنکه آنها در رزومه خود شهرداری را دارند و این هم 

اشتراک دیگر آنهاست!

ویـــــژه

»آرمان« شباهت های تابلوی قالیباف و احمدی نژاد را روایت می کند

ائتلاف دو شهردار غیر پاسخگو براي انتخابات 1400

 محمدتقی رهبر در گفت وگو با »آرمان«:
اختلاف افکنی و تنش زایی کار عاقلان نیست

آذری جهرمی به سیاست های نظام عمل می کند
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اجــتـمـاعـی

واکنش بطحایی به آمار یونیسف

قطعی یارانه
من فرهنگی هستم. یارانه خانواده من را از سال قبل 
قطع نموده اند، شکایت کردم متاسفانه تغییری حاصل 
نشد عرض من اینست من خودم مالک منزل شخصی 
نیستم و مگر هر ایرانی حق دریافت یارانه ندارد. فرزند 
من دانشجو است، چرا یکباره باید یارانه کل خانوار را 
قطع کنند. هر ایرانی محق دریافت یارانه است چون در 
یک خانواده یک نفر یارانه اش قطع شده به چه دلیلی 
باید سایر افراد هم شامل این بی عدالتی گردند، فرزند 
من دانشــجو است و منبع درآمدی هم ندارد چرا باید 
حق ایشــان را ضایع کنند. صرفا به دلیل اینکه مادرش 
حقوق بگیر است نمی شود حق دیگران را ضایع نمود، 
هرچند من می دانم کسی پاسخگو نیست ولی گفتم شاید 

هنوز عدالتی در جامه مشاهده گردد.
یک شهروند از تهران 

فاضلاب
میدان تره بار بهمن واقع در منطقه 16 میدان بهمن 
،خیابان دشــت آزادگان جنوبی ،پایین تر از شهرداری 
منطقه 16 محل تردد و خرید شهروندان فراوانی است 
. متاسفانه در این میدان تره بار، به دلیل مشکلات فراوان 
در وضعیت فاضلاب، شــاهد گرفتگی دائم کانال های 
فاضــلاب و پــس زدگی و جاری شــدن فاضلاب در 
سطح داخل میدان هستیم . این موضوع نه تنها سلامت 
شهروندان و مشتریان را به طور جدی تهدید می کند، 
بلکه به دلیل فروش گوشت و مرغ و سایر محصولات در 
این میدان، امکان انتقال انواع بیماری ها به طور مستقیم 
از فاضلاب وجود دارد . مســئولان میدان تره بار به این 

موضوع رسیدگی کنند.
کاشف از تهران

تابلوهای راهنمایی و رانندگی
در خصــوص تابلوهــای نشــان دهنده مســیر و 
خروجی هــای بین جاده ای تدابیر لازم انجام شــود . 
در تعطیلات گذشته به عینه رویت گردید که بعضی از 
مســافران خروجی ها را اشتباه رفته و برای بازگشت 

دچار مشکل و بعضا ترافیک شده اند. 
سعیدی از تهران

اتوبوسرانی
به مســئولین اتوبوسرانی بفرمایید تبلیغات را فقط 
روی بدنه فلزی اتوبوس ها انجام بدهند نه روی شیشه 
اتوبوس هــا چون فضــای داخل اتوبــوس تاریک که 
می شود هیچ ...بارها شاهد بوده ام به دلیل نداشتن دید 

کافی مسافران از ایستگاه خود جا مانده اند.
اکرمی از تهران 

قیمت پیاز 
قیمت پیاز داخلی به هر کیلو 10 تا 14 هزار تومان 
رسیده. پیاز از اصلی ترین چاشنی های غذاست و اگر 
قرار باشد با این افزایش قیمت وحشتناک که از اواخر 
پارسال آغاز شده پیش برود کم کم از سبد غذای خانوار 

حذف می شود لطفا رسیدگی کنید.
احدی از تهران 

حق فنی
چرا قیمت درج شــده دارو روی بسته دارو حذف 
می شود، خریدار از کجا باید قیمت دارو را بداند؟ ثانیا 
چرا داروخانه ها هنگام فروش داروهای بدون نسخه 

هم حق فنی می گیرند؟
شریفی از تهران 

پارک پردیسان
پارک پردیسان شب ها برای پیاده روی می رویم، جدیدا 
کانکسی دقیقا جلوی ورودی حکیم و همت گذاشته اند که 
مبلغ دو هزار تومان از هر ماشین دریافت می شود،این کار به 

چه دلیل است و مسئول آن کیست.
اوکار از تهران

کرایه تاکسی
از چند روز پیش برخی راننده های تاکسی برچسب 
نرخ تاکسی را مخدوش کرده و کرایه بیشتر می گیرند، در 

صورتی که هنوز رسما کرایه ها گران نشده است.
اصغری از تهران 

مسافرکش های شهرستانی
چــرا پلیــس راهنمایــی و رانندگــی تهــران ، با 
مسافرکش های شــخصی پلاک شهرســتان برخورد 
نمی کند که باعث بی نظمی و ترافیک و تخلف در شهر 

تهران  شده اند.
کلایی از تهران 

آرمــــان  الـــو 
ارتباط با ما  : 88545199

وزیر آموزش و پرورش با انتشار توئیتی نوشت: »ظاهرا دفتر یونیسف در ایران آماری از بازماندگان از تحصیل به خاطر سیل 
منتشر کرده است که از اساس ناصحیح است.« بطحایی در توئیتی دیگر آورده است: »به غیر از معدود مواردی در خوزستان که 
به دلیل اسکان هموطنان سیل زده در مدرسه هنوز امکان تشکیل کلاس فراهم نشده است، در سایر مناطق و استان ها با همت 
معلمان عزیز، دانش آموزان با روش هایی مثل سرویس ایاب و ذهاب رایگان، کانکس، کلاس های ویژه و ... مشغول تحصیل 
شده اند.« گفتنی است صندوق کودکان ملل متحد )یونیسف( در گزارشی با اشاره به خسارات گسترده سیل اخیر در ایران اعلام 

کرد »بر اثر سیل ویرانگر اخیر 100 هزار کودک از تحصیل و هزاران کودک دیگر از فوریت های بهداشتی 
محروم شده اند و برای کمک های ضروری به کودکان بیش از ۹ میلیون دلار بودجه نیاز است.« در بخشی 

دیگر از گزارش یونیسف نیز آمده است: سیل ویرانگر در سه چهارم از استان های ایران زندگی 10 
میلیون نفر را تحت تاثیر قرار داده که از این میان دو میلیون نفر به شدت آسیب دیده و ۵00 هزار 

نفر نیز بی خانمان شده اند که نیمی از آنها کودکان هستند.

بوق غیرضروری بزنید ۳۰ هزار 
تومان جریمه می شوید

معــاون آمــوزش و فرهنــگ ترافیک پلیــس راهور 
پایتخت گفت: بــوق زدن در محل هــای ممنوعه یا بوق 
زدن غیرضروری و مکرر مشمول ۳0 هزار تومان جریمه 
می شود. سرگرد مسلم تیموری اظهار داشت: بوق زدن صرفا 
به منظور پیشگیری از خطرات و حوادث و سبقت گرفتن 
در طول روز اســتفاده می شود. برابر آئین نامه راهنمایی و 
رانندگی، رانندگان وســایل نقلیه هنگام مواجه شــدن با 
خطرات ناشی از تردد عابرین پیاده، موتورسیکلت سواران 
و سایر وسایل نقلیه مجاز به استفاده از بوق به منظور آگاه 
کردن طرف مقابل به جهت پیشگیری از سانحه و تصادف 
هستند. وی افزود: همچنین هنگام سبقت در طول روز، زدن 
بوق کوتاه جهت آگاه کردن راننده مقابل از ســبقت مجاز 
است. تیموری تصریح کرد: بوق زدن در محل های ممنوعه 
یا بوق زدن غیرضروری و مکرر مشــمول ۳0 هزار تومان 
جریمه می شود. معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس 
راهور در پایان تاکید کرد: ضمنا تولید صدای نامتعارف و 
ناهنجار از بوق های شیپوری، لوله اگزوز خودرو، سامانه 
صوتی یا بلندگوی منصوب در وســایل نقلیه منجر به 40 

هزار تومان جریمه می گردد.

نـــکـتـــه

ضرورت حذف رانت در پرونده های شهرسازی
عضو شــورای شهر تهران در حاشیه بازدید از 
پروژه های شــهرداری منطقه 11 اظهار داشــت: با 
توجه به اینکه بخشی از تاریخ و فرهنگ کشورمان 
در محــدوده این منطقه قرار دارد؛ باید تلاش کنیم 
ارزش های منطقه را که شــناخته نشده و یا به دلیل 
مسائل اقتصادی و ... کنار گذاشته شده اند؛ احیا کنیم. 
زهــرا صدر اعظم نوری با بیان اینکه منطقه 11 از 
نظر سرانه فضای ســبز جزو مناطق کم برخوردار 
است؛ به مصوبه شورای شهر برای تملک باغات 
در کمیســیون ماده ۷ اشاره کرد و گفت: در صورت 
ایجاد آمادگی در منطقه از محل اعتبارات تعیین شده 
در جهت صیانت از درختان و باغات اســتفاده و 
کوشش کنید داشته های خود را خوب حفظ کنید. 
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات 
شــهری شورای شــهر تهران ضمن تأکید بر لزوم 
حفاظت و صیانت از باغات شهر تهران خاطرنشان 

کرد: بیش از ۲0 هزار پرونده در مورد حفظ درختان 
در مناطــق مورد بررســی قرار گرفته اســت. وی 
همچنین لزوم همکاری منطقه با کمیسیون ماده ۷ در 
موضوعات مرتبط با دستور نقشه و صدور پروانه 
را مــورد توجه قــرار داد و گفت: تمام پرونده های 
تخریب و نوسازی باید از کمیسیون ماده ۷ استعلام 
شوند. وی با توجه به اهمیت نظارت مردم و حذف 
رانت در پرونده های شهرسازی، تأکید کرد: باید تمام 
اطلاعات پرونده ها اعم از کاربری، سطح اشغال و 
… در سامانه ثبت شوند و تمام تصمیمات منطقه و 
قراردادها نیز در سامانه قرار گیرند. نوری با اشاره به 
اینکه در شورای پنجم با هدف شفاف سازی از روز 
اول تمام پرونده های مربوطه و پروژه های باغات در 
صحن علنی شورا بررسی می شود، گفت: هر چقدر 
کمک به شــفافیت کنیم، جلوی رانت و تخلف و 

فساد گرفته می شود.

ابلاغ مصوبه همسان سازی حقوق بازنشستگان
مصوبه همسان سازی حقوق بازنشستگان ابلاغ شد 
که بر این اساس حقوق تمامی بازنشستگان کشوری 
و لشــکری در گام اول 1۸ درصــد افزایــش می یابد. 
تصویب نامه مصوب هیأت وزیران درخصوص»آیین 
نامــه اجرایی بندهای ج و ی تبصــره 1۲ ماده واحده 
قانون بودجه ســال 1۳۹۸ کل کشــور« توسط معاون 
اول رئیس جمهور ابلاغ شــد. براساس این آیین نامه 
حقوق بازنشستگان، وظیفه بگیران و مشترکان صندوق 
بازنشستگی کشوری و سازمان تامین اجتماعی نیروهای 
مســلح در ســال جاری 1۸ درصد نسبت به سال ۹۷ 
افزایش می یابد. همچنین حداقل حقوق بازنشستگان، 
وظیفه بگیران و مشترکان صندوق بازنشستگی کشوری 
و ســازمان تامین اجتماعی نیروهای مســلح و سایر 
صندوق های وابسته به دستگاه های اجرایی به میزان 1۵ 
میلیــون و ۷۸۵ هزار ریال و حداکثر حقوق آنها هفت 
برابر حداقل حقوق بازنشســتگی تعیین شده است. 

براســاس ماده ۳ این آیین نامه در اجرای بند ج تبصره 
1۲ ماده واحده قانون بودجه ســال 1۳۹۸ کل کشــور، 
همسان سازی حقوق بازنشستگان، موظفین و مشترکین 
صندوق بازنشستگی کشوری و سازمان تامین اجتماعی 
نیروهای مســلح پس از اعمال درصد افزایش حقوق 
سال ۹۸ نسبت به حقوق سال ۹۷، با افزایش امتیازات 
گروه های شــغلی جــداول مــواد 10۹ و 110 قانون 
مدیریت خدمات کشوری، در سقف اعتبارات مندرج 
شده در بند یاد شده و سایر قوانین و مقررات با ضریب 
۲ هزار و 1۲0 ریال اعمال می شــود. براســاس ماده 4 
این آیین نامه سایر صندوق های بازنشستگی وابسته 
به دستگاه های اجرایی می توانند از محل منابع داخلی 
خود، با تصویب هیأت امنا یا مجمع عمومی، حداکثر در 
سقف افزایش حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری 
نسبت به افزایش حقوق بازنشستگان در سال 1۳۹۸ بر 

اساس مفاد این تصویب نامه اقدام کنند.

گفتنی اســت یکی از ویژگی های کلانشهرهای مهم 
دنیا، زندگی بی وقفه آنها در شبانه روز است. در اصطلاح 
می گویند شــهرهای بزرگ خواب ندارند و این مســاله 
علاوه  بر اینکه به امنیت شــهرها در شب کمک می کند، 
یکی از عوامل مهم رونق گردشگری در آنها نیز به شمار 
می آید، اما متاسفانه تهران از این نعمت بی بهره است که 
این خود می تواند تبعات منفی اقتصادی بســیاری را به 

دنبال داشته باشد.
 احیای مراکز تاریخی با زیست شبانه

آنچه مســلم اســت زندگی شــبانه در شهری مانند 
پایتخــت می تواند برکات بســیاری را به دنبال داشــته 
باشــد که یکی از ابتدایی ترین آن احیای مراکز تاریخی 
است، چرا که هنگام زیست شبانه باید مراکز تفریحی و 
تاریخی باز باشند از این رو توجه و احیای این مراکز یک 
ضرورت انکار ناپذیر است، از این رو شاید بتوان انتظار 
داشت که در سایه ایجاد زیست شبانه توجهی نیز به مراکز 
تاریخی شود، چراکه متاسفانه در حال حاضر بسیاری از 
مراکز تاریخی به دلیل نبود بازدیدکنندگان کافی به ورطه 

فراموشی سپرده شده است.
  زیست شبانه نیاز به فرهنگ سازی دارد

متاسفانه بسیاری از افراد بر این باور هستند که زیست 
شبانه می تواند زمینه ســاز رواج بسیاری از آسیب های 
اجتماعی باشد از این رو با زندگی شبانه مخالف هستند 
اما این در حالی اســت که می توان با فرهنگ ســازی و 
انجام برخی از اقدامات لازم زیســت شــبانه را راهی 
برای درآمدزایی و استفاده بهینه از زمان دانست.استفاده 
از اتوبوس دوطبقه سرباز می تواند یکی از راهکارهای 
مناســب برای  جذب هرچه بیشتر گردشگران در شب 
باشــد، چرا که تهران هنوز به رغم ســاخت و سازهای 
غیراصولی دارای جاذبه های گردشگری است که از این 
موارد می توان استفاده بهینه کرد. به عبارت ساده تر تعریف 
و مشــخص کردن روش های گردشگری به هنگام شب 
یعنی زمانی که موزه ها تعطیل است خود می تواند عاملی 

برای رونق گردشگری به حساب آید.
 گردشــگری شــبانه راهی برای پایین آوردن 

میانگین سن گردشگران
بر اســاس آمار موجود متاسفانه افرادی که به قصد 
گردشــگری وارد کشور می شــوند دارای میانگین سنی 

بالایی هستند که این مهم چندان برای گردشگری موثر 
نیست چرا که جوانان به دلیل نبود تفریحات و شرایط 
مناســب برای گذرانــدن اوقات فراغت خــود ایران را 
انتخاب نمی کنند از این رو شــاید بتوان با ایجاد زندگی 
شبانه امید داشت تا میانگین سن گردشگران نیز کاهش 
یابد.بــه طور کلی باید در نظر داشــت که گردشــگری 
شبانه یکی از انواع گردشگری است که برای جوانان از 
جذابیت بالایی برخوردار می باشد، همچنین باید به خاطر 
داشت که گردشگری فرهنگی در تهران می تواند الگویی 
از یک گردشگری شبانه فرهنگی و سالم در دنیا مطرح 
شود. شب های وسوسه انگیز تهران همانند یک گنج در 
دستان ما قرار گرفته و اگر واقعا به شعارهای خود مبنی بر 
رونق گردشگری فکر می کنیم، تنها کافی است که خاک را 

از روی این گنج گرانبها کنار بزنیم.

  زیست شبانه جرم خیز نیست
بدیهی است بسیاری از مخالفان زندگی شبانه در شهر 
بر این باور هستند که باز بودن مغازه ها و مراکز تفریحی 
هنگام شب خود می تواند عامل اصلی برای افزایش جرم 
و بزه در سطح شهر باشد، اما این در حالی است که تجربه 
ثابت کرده است که هر گاه زندگی شبانه در جریان باشد 
به طور حتم امنیت اجتماعی نیز افزایش خواهد یافت 
که دلیل این ادعا کاهش چشمگیر جرم و جنایت هنگام 
زیست شــبانه در ماه رمضان است.یکی دیگر از دلایل 
مخالفت با زیســت شبانه در کلانشهری مانند پایتخت 
ادامه داشتن جریان ترافیک در شب است، چرا که همان 
گونه که می دانیم در شــهری مانند تهــران در طول روز 
ترافیک بسیاری وجود دارد از این رو برخی از منتقدان 
و مخالفان زیست شبانه بر این باور هستند که باز بودن 

مغازه ها و مراکز تفریحی و گردشــگری هنگام شب نیز 
می تواند باعث افزایش میزان ترافیک حتی هنگام شب 
نیز شود.شایان ذکر است یکی دیگر از  دلایل مخالفت 
با زیست شبانه وجود روزهای تعطیل بیش از اندازه در 
تقویم کشور است، چراکه این دسته از افراد بر این باور 
هستند که با وجود روزهای تعطیل بیش از اندازه در کشور 
دیگری نیازی نیست که زیست شبانه نیز در کلانشهرها 
ایجاد شــود، چراکه این کار می تواند خود باعث پایین 

آمدن راندمان کاری بسیاری از افراد شود.
 مشهد تنها شهر زیست شبانه

همان گونه که می دانیم مشــهد تنها شهری در کشور 
اســت که زندگی شبانه در آن جریان دارد، به گونه ای که 
هیچ گاه مغازه ها حتی هنگام شب نیز تعطیل نمی شوند 
و هیاهو  و نشــاط هنگام شــب نیز در جریان است و 

گردشگران از تمام زمان خود استفاده بهینه ای می نمایند.
 رونق اقتصادی در سایه زیست شبانه

پر واضح است که یکی از مهم ترین برکات زیست 
شبانه ایجاد رونق اقتصادی می باشد، چرا که تجربه نشان 
داده که هرگاه زندگی هنگام شب نیز در خیابان ها و مراکز 
تفریحی و گردشــگری در جریان باشد به یقین می توان 
انتظار داشت که رونق اقتصادی نیز به راحتی محقق شود. 
به عبارت ســاده تر بسیاری از مشاغل می توانند از این 
امکان برای کسب درآمد بیشتر استفاده کنند تا جایی که 
شواهد نشان می دهد اگر زندگی شبانه به معنای واقعی در 
تهران برقرار شود و گروهی از کسبه در هر خیابان فعال 
باشــند، امنیت نیز ارتقا می یابد و بستر لازم برای وقوع 
جرم فراهم نخواهد بود، چرا که تجربه ثابت کرده است 
که سارقان برای انجام کار خود بیشتر معابر خلوت و کم 
رفت و آمد را انتخاب می کنند. در پایان باید خاطرنشان 
کرد که زندگی شبانه در تهران می تواند برکات بسیاری را 
به دنبال داشته باشد تا جایی که شاید بتوان انتظار داشت 
که ترافیک سنگین در طول روز نیز تا حدی کاهش یابد 
و گردشگران بیشتری جذب تهران شوند، هرچند باید 
یادآور شــد که تهران به رغم خواب شبانه باز هم شاهد 
زندگی شــبانه برخی از افراد و به خصوص چهره های 
فرهنگی و هنری است از این رو مردم با این مهم چندان 
غریبه نیســتند، از این رو می توان با این کار تنها شکل 

رسمی و منسجم تری به زندگی شبانه در تهران داد.

آرمان«بررسیمیکند

زیست شبانه اقتصاد را روشن مي كند سرمای هوا و باران در کشور
آرمان: مدیرکل پیش بینی و هشــدار سازمان هواشناسی گفت: 
امروز ادامه بارش ها در شــمال غرب، غرب سواحل دریای خزر و 
مناطق شــمال شرق شامل خراسان های شمالی، رضوی و جنوبی، 
جنوب شــرق کشــور و ارتفاعات البرز رخ خواهد داد، اما شدت 
بارش ها فردا در گیلان، مازندران، گلســتان، خراسان شمالی و نیمه 
شمالی خراسان رضوی خواهد بود. احد وظیفه اظهار داشت: روز 
چهارشــنبه بارش ها به شمال شرق و شــرق دریای خزر و همین 
طور قسمت هایی از زاگرس مرکزی محدود خواهد شد. وی اظهار 
داشت: در سه روز آینده خلیج فارس و تنگه هرمز مواج خواهد بود، 
همچنین روز های سه شنبه و چهارشنبه دریای عمان مواج است و در 
این مدت طی روز های سه شنبه و چهارشنبه دریای خزر هم مواج 

و طوفانی خواهد شد.

 اصلاح لایحه مدیریت بحران کشور 
آرمان: نمایندگان مجلس لایحه مدیریــت بحران را به منظور 
تامین نظر شورای نگهبان در نشست علنی دیروز پارلمان اصلاح 
کردند. نمایندگان در این اصلاحیه مقرر کردند که جلسات شورای 
عالی مدیریت بحران به صورت عادی حداقل هر سه ماه یک بار و 
جلسات فوق العاده آن بر حسب ضرورت به پیشنهاد رئیس سازمان 
مدیریت بحران و تایید وزیر کشور تشکیل می شود، این جلسات 
با حضور نصف به علاوه یک اعضا رســمیت یافته و تصمیمات 
آن با اکثریت نسبی آرا اتخاذ می شود. نمایندگان همچنین تصویب 
کردند: دبیرخانه شورای عالی مدیریت بحران، مسئول ابلاغ و پیگیری 
اجرای مصوبات آن است، این مصوبات با تایید رئیس جلسه و در 

غیاب وی وزیر کشور لازم الاجراست.

کاهش یک سال و نیمه سن بلوغ
ایسنا: یک روانشناس کودک و نوجوان با اشاره به اینکه بر اساس 
برخی تحقیقات، سن بلوغ حدود یک سال و نیم کاهش پیدا کرده 
است، گفت: هنوز علت دقیقی برای بروز بلوغ زودرس پیدا نشده، 
اما به نظر می رسد نوعی تغییر همگانی در روند رشد نسل بشر در 
حال وقوع است. مونا فلسفی با بیان اینکه بلوغ جسمانی در دختران 
در سن 11 و نیم سالگی و در پسران در سن 1۳ و نیم سالگی اتفاق 
می افتد، افزود: اگر دختران پیش از هشت سالگی و پسران پیش از 
۹ ســالگی وارد بلوغ شوند، دچار بلوغ زودرس شده اند. بر اساس 
تحقیقات انجام شده در حال حاضر سن بلوغ حدود یک سال و نیم 
کاهش پیدا کرده است و هنوز علت دقیقی برای بروز بلوغ زودرس 
پیدا نشده است اما به نظر می رسد نوعی تغییر همگانی در روند رشد 

نسل بشر در حال وقوع است.

 فروردین ۹۸، پربارش ترین ماه نیم قرن اخیر
تسنیم: بر اساس آمار رسمی دفتر مطالعات پایه منابع آب شرکت 
مدیریت منابع آب ایران، ارتفاع کل ریزش های جوی از اول مهر ۹۷ 
تا سی ویکم فروردین ۹۸ )۲10 روز ابتدایی سال آبی جاری( بالغ بر 
۳1۳.۳ میلی متر است. این مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره های 
مشــابه درازمدت )۲0۸.۹ میلی متر( ۵0 درصد افزایش و نسبت به 
دوره مشابه سال آبی گذشته )11۹.۸ میلی متر( 16۲ درصد افزایش 
نشان می دهد. از مجموع ۳1۳.۳ میلی متر بارش ثبت شده در ۲10 روز 
ابتدایی سال آبی جاری، ۹۲.1 میلی متر سهم پاییز، 1۳1.۹ میلی متر 

سهم زمستان و ۸۹.۳ میلی متر سهم ۳1 روز نخست بهار است.

پرداخت هزار وام ۲۰ میلیون تومانی ازدواج
مهر: مدیر عامل صندوق بازنشستگی از پرداخت 1000 وام ۲0 
میلیون تومانی ازدواج، جهت تسهیل ازدواج فرزندان بازنشستگان 
خبر داد. سیدمیعادصالحی گفت: این وام با سود ۹ درصد بوده و به 
1000 نفر از بازنشستگان محترم کشوری که عقدنامه فرزند آنها در 
ســال 1۳۹۷ به ثبت رسیده است، اعطا خواهد شد. وی اظهارکرد: 
اولویت دریافت این وام با بازنشســتگانی است که کمترین میزان 
دریافتــی حقوق را دارند. وی تصریح کــرد: منابع این وام از محل 
صرفه جویی در هزینه های جاری صندوق تأمین شده است. گفتنی 
است که شیوه ثبت نام و اعطای این تسهیلات بزودی اعلام می شود.

اعزام دائمی دانشجو به خارج قطع شد
آرمان: وزیر علوم از قطع اعزام دانشجو به خارج از کشور خبر 
داد و گفت: این اعزام فقط برای تعداد رشته های محدود و شرایط 
خاص صورت خواهد گرفت به گونه ای که در سال جاری کمتر از 
۲0 نفر اعزام دائمی خواهیم داشت. دکتر منصور غلامی ضمن بیان 
این مطلب به برنامه وزارت علوم در حوزه ارز دانشجویی و فرصت 
مطالعاتی در سال جاری اشاره و اظهار کرد: سیاست ما در این زمینه 
تغییری نکرده و همان برنامه ســال گذشته است و تلاش داریم از 
این برنامه حمایت کنیم، اگرچه بیشتر، اعزام دانشجویان به فرصت 
مطالعاتی داخل را توصیه می کنیم چرا که این نوع فرصت مطالعاتی 

مزیت های زیادی دارد.

 افزایش ۱۲ درصد تردد زائران درقم
آرمان: فرمانده نیروی انتظامی گفت:شــاهد افزایش 1۲ درصد 
تردد زائران نســبت به سال گذشته هستیم و بیش از ۵ هزار نیرو از 
فرماندهی انتظامی استان و بخشی نیز از ستاد ناجا به شهر مقدس 
قم اعزام شــدند. سردار حسین اشتری در حاشیه بازدید از مسجد 
مقدس جمکران اظهار داشت: بحمدالله طی چند روز گذشته تاکنون 
با توجه به ازدحامی که داشتیم، خوشبختانه مشکل خاصی وجود 
نداشــت. وی تصریح کرد: امسال نسبت به سال گذشته حدود 1۲ 
درصد افزایش تردد زائران را شاهد هستیم. به گونه ای که حدود 160 
هزار خودرو اعم از سواری و اتوبوس طی ۲4 ساعت گذشته وارد 

شهر مقدس قم شده اند.

صلح و سازش ۲ طایفه در سراوان
میزان: رئیس شــورا های حل اختلاف سیستان و بلوچستان از 
برقراری صلح و سازش دو طایفه در سراوان همزمان با نیمه شعبان و 
ولادت با سعادت امام زمان )عج( خبر داد. حجت الاسلام حمیدرضا 
بندانی افزود: با ارجاع پرونده به شــورای حل اختلاف شماره ۲۷، 
تلاش اعضای شورای حل اختلاف برای برقراری صلح و سازش 
بین دو طایفه آغاز شد. وی بیان کرد: در ادامه همزمان با فرا رسیدن 
ولادت با سعادت امام زمان )عج( پس از تلاش های فراوان خانواده 
مقتول در جلسه نهایی در شهرستان سراوان شرکت نموده و پس از 
گفت وگو های فراوان و در راستای فریضه حسنه اصلاح ذات البین 
مادر مقتول از حق قصاص گذشت و رضایت بی قید و شرط خود 

را اعلام کردند.

خبــر کوتــاه

آرمان- الهام صمدزاده: مدتی اســت که شــاهد 
ایجاد زمزمه  هایی مبنی بر فیلترینگ اینستاگرام هستیم 
که البته با بســته شدن پیج برخی از مسئولان گویا این 
گمانه زنی  ها قوت گرفته است تا جایی که چندی پیش 
این خبر از سوی مدیران ارشد یکی از خبرگزاری  های 
داخلی نیز مطرح شــد.گفتنی است اینستاگرام ۹ سال 
پیش توســط دو فارغ التحصیل دانشــگاه اســتنفورد 
راه اندازی شد و معرفی آن در فروشگاه اپلیکیشن اپل 
با این جمله همراه بود: »برای سرعت بخشیدن، ساده و 
زیبا شدن عکس های موبایلی« اما این در حالی است 
که در آن زمان کسی فکر نمی کرد که ششم اکتبر ۲010 
تاریخ تولد اپلیکیشــنی باشد که بر اساس آخرین آمار 
منتشرشده بیش از یک میلیارد عضو فعال داشته باشد، به 
عبارت ساده تر اپلیکیشنی که طبق آمار موجود بسیاری 
از افراد در آن عضو هستند و حتی در پاره  ای از موارد 

کمک به افزایش وسعت کسب و کار نیز کرده است.
 فیلترینگ اینستاگرام شدنی است؟ 

همان گونه که می  دانیم فیلترینگ اینســتاگرام خود 
می  تواند ابعاد منفی و مثبت بســیاری را به دنبال داشته 
باشد چراکه برخی از جامعه  شناسان بر این باور هستند 
که آثار منفی رواج استفاده از اینستاگرام به طور حتم بسیار 
بیشتر از آثار مثبت آن اســت. بدیهی است اقدام های 
اخیر شرکت اینستاگرام و همچنین مسدودسازی صفحه 
برخی از فرماندهان ســپاه و مسئولان رده بالای کشور 
بزرگ ترین بی احترامی این شرکت آمریکایی علیه ایران 
اســت، از این رو در شرایط موجود احتمال فیلترینگ 
نیز بســیار قوت گرفته است،هر چند بنا به اظهار نظر 
مقامات مســئول این اقدامات در گذشته نیز پیش بینی 
شــده بود و حتی وزارت ارتباطــات نیز قصد مذاکره 
با آنها را داشــت که متاسفانه بنا به دلایل مختلف این 
مهم محقق نشده اســت که این خود جای بسی تامل 
دارد.جالب اســت بدانیم که حدود ۵ سال پیش، طرح 
فیلترینگ هوشمند اینســتاگرام از سوی مسئولان رده 
بالای کشور مطرح شد ولی در آن برهه زمانی دادستان 
وقت با این طرح مخالفت کرد، اما این درحالی اســت 
که دولت برای اجرای این فیلترینگ اصرار داشت و با 

صرف هزینه های بالا آن را به مرحله اجرا نیز  رساند اما 
تنها پس از گذشت چند روز این طرح کارساز نبود و با 

شکست مواجه شد.
 بررسی آمار استفاده از اینستاگرام

بر اساس تحقیقات صورت گرفته، آمار منتشر شده 
درباره جایگاه شبکه های مجازی نشان می دهد در حال 
حاضر اینســتاگرام بعد از فیسبوک و یوتیوب سومین 
شــبکه اجتماعی پرطرفدار دنیا اســت که این مساله 
شاید در فیلترینگ اینستاگرام مشکل ساز باشد، چراکه 
بســیاری از افراد برای کار و یا سرگرمی به این شبکه 
اجتماعی روی می  آورند، بنابراین فیلترینگ اینستاگرام 
شــاید کار چندان معقولی به نظر نرسد. از سوی دیگر 
باید  خاطرنشــان کرد که بر اساس آمار منتشر شده از 
سوی پلیس فتا، 4۳ درصد جرایم حوزه سایبری از بستر 
تلگرام و اینستاگرام صورت می گیرد که این نیز می  تواند 
مهر تائیدی برای فیلترینگ اینستاگرام باشد، از این رو 

تحقق این امر چندان دور از ذهن نخواهد بود.
 بررسی آثار منفی اینستاگرام

باید در نظر داشــت که بســیاری از منتقدان رواج 
بی   رویه شــبکه هــای مجازی بر این باور هســتند که 
اینســتاگرام دارای آثار منفی بســیاری است، به گونه 
ای که در ســایه استفاده از این شبکه اجتماعی شاهد 
افزایش تخلفات سایبری نیز بوده  ایم که در ادامه به آن 
اشاره خواهد شد.هک صفحات شخصی، سوء استفاده 
از تصاویــر خصوصی افراد، گرایش جوانان به چرخه 
مدلینگ، افزایش دوستی ها  ی مجازی و فریب کاربران 

با اکانت های غیرواقعی، پخش ویدئوهای مســتهجن 
آنلاین، ایجاد صفحات قمار و شرط بندی، ترویج پدیده 
فحاشی ها  ی گروهی به یک شــخص، فروش داروی 
قاچاق و مواد مخدر، راه اندازی پویش های غیرارزشی 
و خلاف منافی حاکمیت، انتشار تصاویر و فیلم های 
مشــمئز کننده برای افزایش فالوور و ... تنها بخشی از 

آسیب های منفی این اپلیکیشن بر جامعه است.
 ذهن خوانی مدیران اینستاگرام

برخی از کارشناســان فضای ســایبری بر این باور 
هستند که مدیران اینســتاگرام توانایی بالایی در ذهن 
خوانی کاربــران خود دارند، بدین معنــا که زمانی که 
کاربری در این اپلیکیشــن فعال می شــود، بر اساس 
سیاستگذاری این شــبکه اجتماعی روی ذهن و فکر 
او کار خواهد شــد. به عبارت ســاده تر افرادی که در 
اینستاگرام فعالیت می کنند بر اساس ۷0 لایک ابتدایی 
که انجام می دهند مورد شناسایی مدیران و مالکان این 
شبکه اجتماعی قرار می گیرند. اندازه این شناسایی حتی 
بیشــتر از یک دوست 10 ساله کاربر است. کارشناسان 
معتقدنــد زمانی که کاربر به مرز 1۵0لایک می رســد، 
اندازه شناســایی مالکان این شبکه اجتماعی به اندازه 
شناســایی مادر و پــدر کاربر می شــود و به جزئیات 
اخلاقی کاربر دست پیدا می کنند. زمانی که لایک های 
کاربر به مرز ۲۲0 می رســد اشراف مالکان این شبکه 
اجتماعی به اندازه شــناخت کاربر از خودش اســت. 
بدیهی است یکی دیگر از معایب استفاده از اینستاگرام 
افزایش مصرف اینترنت می باشــد، چــرا که نزدیک 

به۳0 درصد از پهنای باند اینترنت کشــور توســط این 
اپلیکیشن مصرف می شود که این میزان خود می  تواند 

حجم بالایی از اینترنت را به خود اختصاص دهد.
 نظر وزیــر ارتباطــات دربــاره فیلترینگ 

اینستاگرام
باید یادآور شــد که چندی پیش وزیر ارتباطات و 
فنــاوری اطلاعات درباره فیلترینگ اینســتاگرام گفته 
بود که فیلترینگ باید در جایی که لازم است، استفاده 
شود بنابراین در حال حاضر انجام این کار یک اقدام 
یک جانبه و فیلتر کردن، به تنهایی مشــکلات را حل 
نمی کند، بلکه باعث ایجاد چالش های دیگر در سایر 
حوزه ها خواهد شد حال با این اوصاف باید دید که آیا 
زمان فیلترینگ اینستاگرام فرا رسیده است؟پر واضح 
است که فیلترینگ خود می  تواند آثار منفی بسیاری را 
به دنبال داشته باشد همان گونه که در ارتباط با فیلترینگ 
تلگرام مشاهده کردیم که پس از گذشت مدتی نه تنها 
شاهد ریزش افراد از این شبکه اجتماعی نبودیم بلکه 
در مقابل این امر باعث شد که افراد بیشتری با فیلترشکن 
آشنا شوند که این خود تبعات منفی بسیاری را به دنبال 
داشت.از طرف دیگر باید یادآور شد که امروزه بسیاری 
از افراد در اینســتاگرام مشغول فعالیت  های اقتصادی 
و کســب و کار هســتند، از این رو در شــرایط فعلی 
اقتصاد کشــور به یقین فیلترینگ اینستاگرام می  تواند 
ضربه سنگینی را به بخش تولید و یا اقتصاد برخی از 
خانواده  ها وارد کند.در پایان باید خاطرنشــان کرد که 
بسته شدن پیج های اینستاگرام برخی از مسئولان رده 
بالای کشور یک اهانت به کشور محسوب می  شود اما 
نمی  توان فعالیت های اقتصادی موجود در این شبکه 
اجتماعی را نادیده گرفت، هر چند در این مجال باید 
متذکر شــد که چرا تا به امروز نتوانسته ایم یک شبکه 
اجتماعی داخلی با امنیت بالا را جایگزین شبکه های 
اجتماعی بین المللی کنیم، همچنین این نکته را نیز نباید 
فراموش کرد در عصر حاضر قطع ارتباط با جهان شاید 
کار عقلانی به حســاب نیاید، چراکه امروزه در سایه 
استفاده از اینستاگرام افراد بسیاری از سر تا سر جهان 

به راحتی با هم در ارتباط هستند.

»آرمان«ازابعادفیلترینگاینستاگرامگزارشمیدهد

فيلترينگ اينستاگرام اشتباه تكراري

آرمان- گروه اجتماعی: ایران تنها کشـوری اسـت که زندگی شـبانه ندارد اما این در حالی اسـت که زیسـت 
شـبانه یکی از مولفه  های اصلی کشـورهای پیشـرفته اسـت که این خود می تواند اهمیت نداشـتن گردشگری 
در پایتخـت باشـد.به طـور کلی باید در نظر داشـت گردشـگری در شـب از هیجان و لذت خاصـی برخوردار 

اسـت اما این در حالی اسـت که خیابان های تهران هنگام شـب تنها تداعی گر خواب و کسـلی می باشـد.



کتابهامارافرامیخوانند 

فاطمه تیموری مطرح کرد 

مهمترینمعضل؛کمبودمنابعوعدمعلاقه
آرمــان : فاطمــه تیموری، 
فرهنگسرای  کتابخانه  مســئول 
شفق، مهم ترین معضل کتابخانه را 
کمبود منابع، کتاب های موردنیاز 
مخاطبان، حضور کمرنگ مردم 
و عدم علاقه آنها در نشست های 
ادبــی و فرهنگــی می دانــد و 
می افزاید: » علاقه مندی ها برای 
حضور در برنامه های این چنینی رضایت بخش نیست، کتابخانه 
تمام تلاش خود را برای برگزاری بهتر و جذب مخاطب در 
برنامه ها انجام می دهد، شاید این تکرار و استمرار و برقراری 
ارتباط با اعضا بتواند راه حل خوبی باشد برای جایگزین کردن 
مخاطــب رهگذر به مخاطب دائمی، و این زیباترین تصویر 
برای کتابخانه است که همیشــه چراغش روشن بماند.« در 
ادامه گفت وگوی »آرمان« را با فاطمه تیموری مسئول کتابخانه 

فرهنگسرای شفق می خوانید: 
 در حال حاضر چه تعداد عضو کتابخانه هستند؟ 
اعضای کتابخانه غالبا در چه رده سنی، تحصیلات و 

طبقه اجتماعی هستند؟ 
در حال حاضر کتابخانه 5هزار نفر عضو دارد که ازاین میان 
1200نفر عضو فعال هستند و بیشترین رده سنی هم مربوط به 
کودکان، نوجوانان و دانشجویان است، ضمن اینکه بیشترین 

اعضای کتابخانه از طبقه کارمند و کارمندان بازنشسته هستند.
 بودجه هایــی که به کتابخانه های فرهنگســراها 
اختصــاص می یابد برچه اساســی اســت و باید 
صرف چه اموری بشود وچقدر جوابگوی نیازهای 

کتابخانه ها  است؟ 
بودجه ها از طرف سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران 
برای مناطق و کتابخانه ها تعیین می شود. هر منطقه به فراخور 
تعداد مخاطــب و نیاز بودجه می گیــرد. بودجه های مربوط 
به کتابخانه صرف اجرای برنامه هایی می شود که برای رشد 
کتابخانــه و میزان جذب مخاطب و بالابردن انگیزه و میل به 
مطالعه و کتابخوانی هزینه می شود. برگزاری نشست های ادبی 
با حضور نویسندگان و کلاس های داستان نویسی، قصه خوانی، 
باشــگاه کتابخوانی برای کودکان با توجه به تفکیک رده های 

سنی برگزار می شود. 
 معمولا برای برگزاری مراسم  فرهنگی در کتابخانه 

با چه مشکلاتی روبه رو هستید؟
ایــن روزها بــا مهم ترین معضلــی که مواجه هســتیم 
حضــور کمرنــگ مخاطبان در نشســت های ادبی اســت. 
میزان علاقه مندی ها بــرای حضور در برنامه های این چنینی 
رضایت بخش نیســت و کتابخانه تمام تلاش خود را برای 
برگزاری بهتــر و جذب مخاطب در برنامه ها انجام می دهد، 
شــاید این تکرار و استمرار و برقرای ارتباط با اعضا بتواند 
راه حل خوبی باشد برای جایگزین کردن مخاطب رهگذر به 
مخاطب دائمی، و این زیباترین تصویر برای کتابخانه است که 

همیشه چراغش روشن بماند.
مهم ترین معضلات شما به عنوان مسئول کتابخانه 

چیست؟ 
کمبود منابع و کتاب های موردنیاز مخاطبان و فاصله زمانی 
کتاب های تازه منتشرشده با ورودشان به کتابخانه که موجب 
به روزنبودن کتاب ها و عدم مطابقت با سلایق مخاطبان می شود. 
این مساله متاسفانه موجب ریزش مخاطب از کتابخانه می شود.
 بعضی از مسئولان کتابخانه ها معتقد هستند که 
ســالن های مطالعه کتابخانه ها تبدیل به قرائت خانه 
برای داوطلبان کنکور شده است. شما چه ارزیابی از 

این موضوع دارید؟
می تواند جمله ای درست باشد، اما می توان این مخاطب ها 
را مدیریت کرد و برنامه ریزی درستی برای اجرای نشست ها 
داشت و برای آنها فرصت های آموزشی مناسب در زمان های 
اســتراحت ایجاد کرد. با هدف جلوگیــری از یکنواختی و 
خســتگی فضای ســالن مطالعه و هدفمندکردن زمان بندی 
مراجعــان که بخشــی را به مطالعه و بخشــی را حضور در 
نشســت ها اختصاص می یابد، کما اینکه گاهی نیازسنجی 
می شــود و بر مبنای نیاز مخاطبان سالن مطالعه برنامه ها را 
برنامه ریزی می کند تا باعث اعتلای فرهنگ کتاب و کتابخوانی 

و رشد آنها در زمینه های مرتبط با آن صورت پذیرد.
 به نظر شــما فرهنگســراها دارای چه امکانات 
بالقوه ای هســتند که می تــوان از آن بــرای ترویج 

کتابخوانی استفاده کرد؟
فرهنگسراها با توجه به پراکندگی مناسب آنها در سطح 
تهران می توانند در این امر نقش به سزایی را ایفاکنند. فرهنگسرا 
محلی است برای بالندگی و ترویج فرهنگ با ارائه کلاس های 
آموزشی درخور نیازهای منطقه جغرافیایی آن. یکی از اموری 
که فرهنگســرا می تواند نقش پررنگی را ایفا کند، برگزاری 
کلاس های نویســندگی و خلاقیت فکری و همچنین ایجاد 
کانون های مردم نهاد است که با تبلیغات مناسب می تواند در 

این امر کتابخانه را حمایت و پوشش دهد.

گــپ

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 
عنوان کرد

سرنوشتنامعلوم186هزارتن
کاغذوارداتی

رئیس اتحادیه ناشــران و کتابفروشــان تهران ضمن 
گلایه از روند اقداماتی که در خصوص واردات کاغذ و 
همچنین اختصاص آن به متقاضیان طی یک سال اخیر در 
پیش گرفته شــده، گفت که چرا از 200هزار تن کاغذی 
که از زمان تشکیل کارگروه کاغذ به ایران وارد شده تنها 
14هزار تن آن در قالب سیستم متمرکز دولتی توزیع شده 
و کســی نمی داند مابقی این کاغذها چه شده اند! هومان 
حســن پور در نشســتی با اهالی رســانه ضمن اشاره به 
اینکه اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران قبل از تشکیل 
کارگروه فعلی کاغذ پیشنهادی برای چگونگی شکل گیری 
ایــن کارگروه و نحوه عملکرد آن داشــته کــه البته با آن 
مخالفت می شود، گفت: »در حال حاضر ملاک تخصیص 
کاغذ را میزان تولید کتاب این ناشران در سه سال گذشته 
آن هم بر مبنای آمارهای مؤسسه خانه کتاب قرار داده اند 
درحالی که این مسأله اشتباه است، چون هم آمارهای خانه 
کتاب دقیق نیست و هم این گونه تخصیص دادن، حجم 
زیادی از نقدینگی ناشران را معطل می گذارد.« حسن پور 
به چگونگی توزیع کاغذ وارداتی میان ناشران هم گلایه 
کرد و گفت: »از زمان تأســیس کارگــروه کاغذ وزارت 
ارشاد تاکنون 200هزار تن کاغذ به کشور واردشده اما تنها 
14هزار تن از آن در قالب سیستم متمرکز دولتی توزیع شده 
اســت و باقی را نمی دانیم چه شده است. ما از روز اول 
گفته بودیم که باید تخصیص کاغذ نشر به اتحادیه های نشر 
و معاونت فرهنگی سپرده شود اما چنین نشد. با این حال 
در هفته های گذشته جلسه ای با وزیر ارشاد برگزار کردیم 
و ایشان با تائید فرمول پیشنهادی از سوی ما، قول مساعد 

دادند که این اتفاق عملیاتی شود.« 

نکــته

از زمانی که صنعت چاپ ونشر وارد ایران شد و آمار مطالعه یکی از شاخصه های 
توسعه جوامع قرارگرفت، رابطه کتاب وجامعه ایرانی و چگونگی پیوند میان این دو 
دغدغه بســیاری از محققان و پژوهشگران شــد.آنها یافته ها ونظریه های خود را در 
کتاب های بسیاری نگاشتند، اما نتیجه این پژوهش ها داخل همان کتاب ها ماندند، بدون 

اینکه خواننده مشتاقی پیداشود وآنها را تبدیل به راهکارهایی عملی برای ترویج کتابخوانی درایران کند. صنعت 
چاپ ونشر، مانند کسی که پس از سال ها سکوت طولانی اش را بشکند با تلاطم های اقتصادی و اجتماعی درهم 
می شکند و فعالان این عرصه را ورشکست می کند. در این میان آینده ناشران و چاپخانه دارهایی که تازه پا در این راه 

گذاشته اند در خطر قرار گرفته است.

غلامرضا ایمانی*

5
گــزارش اجتماعی 

 ســنجش میزان مطالعه در ایــران بر چه 
اساســی صورت می گیرد و تا چه حد دقیق 

است؟
عام ترین تعریف از سرانه مطالعه، میانگین مدت 
زمان های مطالعه یک نفر در یک شــبانه روز است.در 
ساده ترین حالت می توان میزان مطالعه افراد یک جامعه 
در یک مدت زمان را با هم جمع کرد و بر تعداد افراد 
آن جامعه و تعداد روزهای در نظر گرفته شده تقسیم 
کرد.مطالعــه انــواع منابع چاپي، بروشــور، اعلامیه، 
نقشــــه، ســــند )چاپي، خطي و...(، بریــده جراید، 
اسلاید، شفاف برگه، ریزفیلم، ریزبرگه، كره جغرافیایي، 
بازدید از وبگاه اطلاعاتي، بازدیــــد از وبگاه خبري، 
بازدید از وبگاه شــخصي، بازدیــد از وبگاه سیاســي، 
بازدید از وبگاه ویكــي، بازدید از وبنوشــت )وبلاگ(، 
قصه گویي )عضوي از خانواده، پرســــتار، مربــــي( 
براي كــودك، داســتان خواني )عضــوي از خانواده، 
پرســتار، مربي( بــراي كــــودك، كتابخواني گروهي 
)قرآن خواني، شــاهنامه خواني و...(، رجوع مــوردي 
به لغت نامــه و به طوركلــي منابع مرجع، كتاب هــاي 
 )CD( در قالب لوح فشــرده )Ebook(الكترونیكي
لوح ویدئویي دیجیتــال)DVD( فایل ه ـاي اینترنتي 
و فایل هــاي تلفــن همــراه، چك كردن پســت هاي 
الكترونیكي )Email( با محتواي نوشــتاري علمي، 
ادبي، هنــــري، فرهنگي، گوش دادن بــه برنامه هاي 
مســتند رادیــــو/ فایل هاي صوتي )به جزتفریحي و 
سرگرمي(، تماشاي برنامه هــاي مســتند تلویزیــون/ 
ماهواره و فایل هاي صوتي- تصویري )به جز تفریحي 
و ســــرگرمي( مي توانند به عنوان مؤلفه هاي سنجش 
ســرانه مطالعه قرار گیرند.پژوهشگران مختلف برای 
تعیین میزان سرانه مطالعه و کتابخوانی ملل مختلف از 
استانداردهای مختلفی استفاده می کنند. تعیین »سرانه 
مطالعه« از چهار شاخص مطالعات غیردرسی، مطالعه 
در فضای مجازی، مطالعه رسانه و نشریات و مطالعه 
ادیان و قرآن محاسبه می شود. مطالعه انواع منابع چاپی، 
بازدیــد از وبگاه اطلاعاتی، بازدیــد از وبگاه خبری، 
کتابخوانی گروهی، رجوع موردی به لغت نامه های منابع 
مرجع، کتاب های الکترونیکی فایل های اینترنتی و تلفن 
همراه، گوش دادن و تماشای برنامه های مستند به عنوان 

مولفه های محاسبه سرانه مطالعه معرفی شده است.
 برخی معتقدند ایرانی ها علاقه ای به مطالعه 
آثار چاپی ندارند، به نظر شما فرهنگ سازی 
در این عرصه موثرتر اســت یا راهکارهای 

جایگزین مانند کتاب های صوتی و...؟
به نظرمی رسد فرهنگ سازی در این عرصه موثرتر 
اســت. بسیاری از عادت های ما در کودکی و نوجوانی 
شــکل می گیرند، پس برای بهبود وضعیت کتابخوانی 
باید کودکان و دانش آموزان را به خواندن کتاب تشویق 
کنیم. خواندن به نظر ســاده اســت، اما باید از کودک و 
نوجوان خود بخواهیم برای ارتباط بیشــتر با دیگران 

کتاب بخواند. به والدین توصیه می شــود اتاق کودکان 
خود را با کتاب پرکنند. کودکانی که با کتاب هایی که در 
اطرافشان وجود دارد رشد می کنند، یاد می گیرند کتاب 
بهترین دوســت آنان بوده و با جست وجو در کتاب ها 
ماجراجویی و یادگیری خود را ارتقا می بخشند.والدین 
می توانند الگویی برای کودکان خود باشند. کودکان باید 
والدین خود را حین مطالعه کتاب ببینند تا دریابند چقدر 
آنها از خواندن کتاب ها و مجلات لذت می برند. والدین 
بــه کودکان خود بگویند که چه چیــزی خوانده و چه 
چیزی از این متون آموخته اند و چه توصیه ای برای آنان 
دارند. معلمان، دانش آموزان را تشویق کنند کتاب های 
جدیدی برای خود فراهم کنند. کودکانی که کتاب های 
جدید برای خود پیدا می کنند احساس استقلال بیشتری 
دارند و بیشــتر به خواندن کتاب علاقه مند می شــوند. 
همچنیــن کادر آموزشــی مــدارس از دانش آموزان و 
کودکان بخواهند دســته جمعی کتــاب بخوانند. ایجاد 
باشگاه های کتاب، گروه های خواندن و محافل ادبی به 
حس تعامل دانش آموزان کمک می کند. این امر تا حد 
زیادی درک آنها را افزایش داده و تحصیل را در کلاس 
درس بسیار لذت بخش تر می کند. برنامه هایی ترتیب داده 
شود تا دانش آموزان از کتابخانه محلی، کتابخانه دانشگاه 
یا کتابفروشی بازدید کنند. البته موضوع چک کردن و یا 
خرید کتاب نیست بلکه مشاهده هزاران کتاب است. 
گــوش دادن به کتاب صوتی و بازی های کوتاه در مورد 
کتاب، به افزایش مهارت های رمزگشایی و روانی کلام 

کمک خواهد کرد. با این روش واژگان بیشتری ارائه  شده 
و راهبردهای درک مطلب و لذت بردن از داســتان ها یا 
جمــع آوری اطلاعات افزایش می یابد. داســتان نباید 
خاتمه داشــته باشــد و بچه ها باید خلاقانــه از آنچه 
خوانده اند لذت ببرند. دانش آموزان باید فرصتی برای 
بیان افکار خلاقانه خود با کتاب هایی که می خوانند بیابند، 
فکر کنند و صحنه هایی از داستان را براساس افکار خود 
بیافرینند. فضای ایمن و راحت موجب تشــویق آنها 
خواهد شد. صندلی راحت و روشنایی مناسب از عوامل 

ایجاد راحتی هنگام کتاب خواندن هستند.
 منابع آنلایــن و کتاب های صوتی چقدر 
موجب رشــد فرهنگ مطالعه در ایران شده 
است و از طرفی چقدر بازار نشر را تحت تاثیر 

قرار داده است؟
منابع آنلاین و کتاب های صوتی نیز در جای خود 
ارزشمند است و می تواند تا حدودی برای مخاطب 
مفید باشــد. مقایسه کتاب صوتی با کتاب چاپی مثل 
مقایسه کیبورد با خودکار است که بعضی نویسندگان 
عادت به کامپیوتر دارند و بعضی دوست دارند تنها با 
قلم بنویســند. گوش کردن به کتاب صوتی یا خواندن 
یک کتاب چاپی نمی تواند بر هم برتری داشــته باشد 
و در حقیقت آنها دارای اشتراکات زیادی هستند. شاید 
کتاب صوتی برای مبتلایان به دیسلکسی مفید باشد و 
حتی می تواند برای دانش آموزان مدارس ابتدایی نیز تا 
حدودی کاربرد داشته باشد ولی خب در سنین بالاتر 

زیاد هم لازم نیســت. یادمان باشد خواندن و نوشتن 
6هزار سال قدمت دارد و نمی توان این عادت بشر را 
فراموش کرد ولی تحقیقات نشان می دهد نوجوانان با 
گوش کردن سریع تر از خواندن مسائل را یاد می گیرند. 
در مورد مطالب علمی که نیاز به تمرکز و آهسته خواندن 
دارد کتاب های چاپی بهتر است ولی کتاب های صوتی 
نیز تاثیر به سزایی در یادگیری دارند. با این حال، باوجود 
تاثیر خوب کتاب های صوتی و علاقه روزافزون به این 
نوع کتاب ها به نظر نمی رسد در آینده کتاب های صوتی 
جایگزین کتاب های چاپی شوند، چون هر کدام کاربرد 
متفاوتی دارند. رشد علاقه مندان به کتاب های صوتی 
نشــان نمی دهد که این کتاب هــا در آینده جایگزین 
کتاب های چاپی خواهند شــد بلکه این مساله نشان 
می دهد مردم دوست دارند هنگام رانندگی یا کارهای 
دیگر نیز کتاب بخوانند. اگرچه کتاب های صوتی تجربه 
خاصی از فهمیدن را به انسان القاء می کند ولی جایگاه 
کتاب چاپی هیچ وقت متزلزل نخواهد شد، چون برای 

درک و تفکر بیشتر به این کتاب ها نیاز است. 
 به نظر شما جامعه ایرانی بیشتر نیاز به مطالعه 

در چه حوزه هایی دارد؟ 
به نظر می رســد جامعه ایران به مطالعه در زمینه 
مدیریــت زمــان، فن بیــان، اصول و فنــون مذاکره، 
تکنیک های فروش، روش های تصمیم گیری، مدیریت 
اســترس، کتاب هــای فنی تخصصــی و کتاب های 

فرهنگی نیازمند باشد.
 به نظر شما دولت باید چه برنامه ریزی هایی 
برای افزایش سرانه مطالعه در جامعه انجام دهد؟ 
مســائل اقتصادی می تواند در میزان کتابخوانی در 
کشور دخیل باشد. علت دیگر سرانه پایین مطالعه در 
کشور نوع کتاب هایی اســت که در بازار کتاب وجود 
دارد. بازار کتاب از کتاب هایی اشــباع شــده است که 
رمان های خارجی هســتند. کتاب خوب هم در بازار 
کم شده و ما به عنوان خواننده کتاب دنبال کتاب خوب 
هستیم.فرهنگ خانواده های ما در زمینه کتابخوانی روی 
چگونگی مطالعه فرزنــدان خانواده تأثیر می گذارد. به 
غیر از این در دسترس نبودن کتابخانه های عمومی در 
بعضی از شهرستان ها هم بر کاهش سرانه مطالعه در 
کشور تاثیر گذاشته است. حتما باید برنامه ریزی جامعی 
در زمینه کتابخوانی شود. شــهرداری ها به عنوان یک 
مرکز فرهنگی شــعاری در سطح شهر در زمینه کتاب 
و کتابخوانی ندارند. توجه به این ضعف بســیار مهم 
است و شهرداری ها می توانند در شعارهای زیباسازی 
و فرهنگی از مقوله کتاب و کتابخوانی اســتفاده کنند. 
این مســاله در مدارس هم دیده می شود و روی دیوار 
مدارس مطلبی درباره کتاب و کتابخوانی نمی بینیم. از 
طرفی صدا و سیماهم می تواند نقش کاربردی در زمینه 
ترویج کتابخوانی داشته باشد. صدا وسیما می تواند با 
تهیه مســتندهایی درباره نقش کتاب تاثیر بسیاری در 

فرهنگ کتاب و کتابخوانی داشته باشد.

آرمـان- فرشـته اثنی عشـری: دکتـر مجید رسـتمی، عضو هیـأت علمـی دانشـگاه آزاد، خانـواده را یکی از 
مهم تریـن نهادهـا در شـکل گیری علاقـه به مطالعـه در میان کـودکان می دانـد و می افزایـد: والدین می توانند 
الگویـی بـرای کـودکان خود باشـند. کودکان بایـد والدین خود را حین مطالعه کتاب ببیننـد تا دریابند چقدر 
آنهـا از خوانـدن کتاب هـا و مجـلات لـذت می برنـد. والدین به کـودکان خود بگویند که چه چیـزی خوانده 
و چـه چیـزی از ایـن متـون آموخته انـد و چه توصیـه ای برای آنـان دارنـد. در ادامه گفت وگـوی » آرمان « با 

دکتر مجید رسـتمی، مدیرعامل موسسـه اندیشـه پژوهان موجک دنبال می کنیم: 

این روزها بسیاری 
از دستگاه های چاپ 
خاموش شده اند و 
از دهان آنها آوایی، 

سخنی، حرف و 
حدیثی بیرون نمی آید. 

مرکب ها روزبه روز 
بی رمق تر می شوند. 

خطوط چهره کارگران 
درهم می رود

یادداشت
وضعیتناشران»نوپا«
بغرنجاست

معضلات و مشکلات نشــر و چاپ کتاب در سال های اخیر روی بازار 
فروش کتاب تأثیر بســیار زیادی گذاشته است که برای حل این موضوعات 
بایستی به طور جدی تر بدان پرداخت تا بتوان جهت رشد سرانه مطالعه کتاب 

و کتابخوانی، گام های موثری برداشت که برخی از این مشکلات عبارتند از: 
 مولف - ناشر

پدیده اخیری که در صنعت نشر ایران شیوع پیداکرده مولف - ناشر است. 
این پدیده با وجود ویژگی های مثبتی که دارد و توانسته به مولفان کم توان و پیگیر 
کمک کند تا بتوانند کتاب های خویش را بی واسطه ناشران تهیه و تنظیم کرده و 
با طی نمودن مراحل اخذ مجوز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی آماده چاپ 
نمایند. لیکن این امر آنچنان که باید در کشور ما پوشش داده نشده و مولفان 
بسیاری از این موضوع بی اطلاع هستند. در ضمن با توجه به اینکه آماده سازی 
کتاب و چاپ آن مستلزم دانش و تجربه کافی است و بسیاری از این عزیزان 
نسبت به این موضوعات کم اطلاع و بی اطلاع هستند، بنابراین چه در مراحل 
تولید و آماده ســازی و چه در مراحل چاپ با مشــکلات بســیاری روبه رو 
می شــوند. برای مثال مولف - ناشــری که برای کتاب خود اخذ مجوز کرده 
درصدد چاپ کتاب است، به ناچار به چاپخانه های موجود در بازار مراجعه 
می کند، از جمله چاپ افست و دیجیتال. در این مواقع برخی از چاپخانه های 
سودجو با توجه به اینکه متوجه می شوند شخص مراجعه کننده اطلاعات کافی 
در زمینه چاپ و نشــر ندارد قیمت های نامعقول و تیراژهای بدون پشتوانه 
فروش به او پیشنهاد می کند. در این میان بودند کسانی که مورد سوءاستفاده قرار 
گرفتند و مبالغ هنگفتی از آنها گرفته شده و کتاب های بسیاری در انبار خانه شان 
بایگانی شده است. از طرفی ناشران دلسوز که با آگاهی و تجربه در صنعت نشر 
پس از طی نمودن مراحل اداری و قبولی در امتحان نشر و طی نمودن پروسه 
بلندمدت اخذ مجوز نشر در ایران، موفق به دریافت پروانه نشر کتاب گشته اند 
با این دید در این حوزه قدم نهادند که علاوه بر تولید کتاب های خوب بتوانند 
با مولفان و مترجمان جوان و باتجربه ارتباط مثبت برقرارکرده و تجربه چندین 
و چندساله خود را با افتخار در اختیار عزیزان قراردهند، لیکن با وجود پدیده 
مولف - ناشــر در ایران ناشــران فعال و باسابقه با توجه به قدمت و وسعت 
کار خویش که در این صنعت سرمایه گذاری کرده اند، متأسفانه دچار تردید و 
ابهام نسبت به حرفه خود گشته و اساسا امنیت شغلی خود را متزلزل می یابند. 
بنابراین با توجه به سخنان بیان شده درباره این موضوع انتظار آن می رود که 
ناشران این مرزوبوم مورد توجه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار گرفته 
چه برای آسودگی خاطر ناشران و چه برای از بین نرفتن زمان، سرمایه، اعتماد 

و روحیه مولف- ناشران.
 سهمیه کاغذ

با توجه به هزینه های تولید و آماده سازی کتاب و نیز هزینه های چاپ و 
خرید کاغذ در ایران قیمت های تمام شده یک کتاب با توجه به قدرت خرید 
مردم باید به نحوی تعیین شــود که نه تولیدکننده )ناشر( و نه خریدار متضرر 
گردند. لیکن با توجه به تحریم های شــدید نســبت به کشــورمان از سوی 
دولت های خارجی، عدم ثبات قیمت ارز، وابسته بودن به اقلام چاپی نسبت به 
ارز از جمله کاغذ، مرکب، تونر، زینک، فیلم، سلفون و... ناشر مجبور به افزایش 
قیمت کتاب می گردد و با توجه به اینکه معلوم نیست کتاب های تولیدشده چه 
مدت بعد به فروش خواهند رسید و آیا فروش خواهند داشت یا نه و از طرفی 
آیا با توجه به این قیمت ها خریدار همچنان نسبت به کتابخوانی رغبت نشان 
خواهد داد؟ لذا ناشران ایرانی نیازمند بسته های حمایتی ویژه از طرف دولت 
و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است تا بتوانند کتاب های مناسب قیمت 
تولید و عرضه کنند، اما یارانه های در نظر گرفته شــده از ســوی دولت و زیر 
نظر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و اتحادیه کتاب فروشان و ناشران فقط به 
یک قلم از موارد مصرفی یعنی کاغذ تعلق گرفته است. اگر بخواهیم منصفانه 
به این موضوع نگاه کنیم با توجه به شمار ناشران در ایران و تعداد کتب اخذ 
مجوزشــده از طرف آنان، آن مقدار کاغذ اصلا پاسخگوی نیاز ناشر نیست، 
هرچند در قبال این مقدار کاغذ نیمی از مبلغ آن از ناشر گرفته می شود. حال 
اینکه ناشر نوپا و ناشر باقدمت مجبور به تهیه مابقی نیاز خود به کاغذ، سلفون، 
صحافی، زینک و خیلی دیگر از ملزومات چاپ با هزینه شخصی است و تنها 
بخش بسیار کوچکی از این هزینه با فروش کتاب آن هم با این استقبال کم و 
در درازمدت بازخواهد گشت که اصلا صرفه و توجیه اقتصادی ندارد. بنابراین 
در این برهه زمانی بسیار حساس و با توجه به علاقه مند شدن مردم نسبت به 
کتاب و کتابخوانی و همچنین تبلیغات کشورهای غربی و الگوسازی های نابجا 
و هدفمند آنان برای از بین بردن ارزش های ایرانی و اسلامی می بایستی ناشران 

از بسته ها و یارانه های جدی تر و برنامه ریزی شده بهره مند شوند.
 پخشی کتاب

با توجه به اینکه کتاب تنها برای نگاشتن نیست و هر مولف، هنرمندی است 
که در جان تمنای آن را دارد که کتابش مورد اســتقبال قرار گیرد و به خوانش 
مردم برســد لیکن برای عرضه درســت کتاب در کشور عزیز ایران اسلامی و 
زیر نظر وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی موسساتی برای معرفی و عرضه 
کتاب ایجاد گشته اند معمولا عنوان »پخشی« را به این مجموعه ها می نهند. یک 
مجموعه پخش کتاب دارای ارتباطات بسیار گسترده با ناشران و مولفان بوده 
و بدیهی اســت در این میان ناشرانی هستند که کتاب های خود را بی واسطه 
و در نمایشگاه های استانی، نمایشگاه بین المللی، نمایشگاه های خارجی و یا 
کتاب فروشی ها ارائه می دهند. اما گاهی اوقات یک خریدار برای اینکه بتواند 
چندین کتاب از چندین ناشــر تهیه کند مستلزم مراجعه به پخشی های کتاب 
می شود. در اینجا اهمیت و جایگاه یک پخشی کتاب مشخص می شود. پخشی 
موفق تر، مجموعه ای است که بتواند با ناشران بیشتر و بهتری در ارتباط باشد. در 
این میان ناشران با توجه به اینکه دنبال منافع اقتصادی خود هستند گاهی وقت ها 
مجبور به همکاری با این پخشی ها می شوند که طبیعتا می بایستی درصدی از 
فروش کتاب را به آنان بدهند و این موضوع با توجه به قیمت بالای تمام شده 
تولید کتاب برای ناشــر و کاهش چشمگیر خوانش کتاب در چند سال اخیر 
اصلا مقرون به صرفه نیست. ناشران با قدمت با توجه به هزینه های جاری از 
جمله محل انتشارات، حقوق پرسنل، هزینه های دفتری و هزینه های افرادی 
که در تولید یک کتاب همکاری دارند شامل ویراستار، نمونه خوان، صفحه آرا، 
تصویرگر، مترجم، مولف، شاعر، طراح و... به سختی از پس هزینه های خویش 
برمی آیند چه برسد به ناشران نوپا که تازه گام در این عرصه گذاشته اند. بنابراین 
پدیده »پخشی« نیازمند مدیریت قوی تر و سازمان دهی شده تری هستند که هم 
ناشران بتوانند منافع خود را حفظ کنند و همچنین پخشی های کتاب همچنان به 
کار خود ادامه داده و حضور مثبت تری داشته باشند و هم خوانندگان بتوانند با 
سهولت به کتاب های مورد علاقه خود دست یابند. نکته دیگری که مهم است 
معرفی مناسب کتاب در ایران است که سرای اهل قلم و برخی از نهادهای دیگر 
و فضای مجازی در چند سال اخیر اقدام به معرفی کتاب هایی نموده اند، لیکن در 
بحث معرفی و تبلیغ کتاب از طرف ناشران و نهادهای دولتی انتظار بیشتری از 
سوی خوانندگان وجود دارد. کتابخوانان بسیاری هستند که گاهی وقت ها به علت 
عدم اطلاع رسانی کافی از کتاب های جدید و خوب به دنبال موارد دیگری برای 
پرکردن اوقات فراغت و کســب آگاهی از جمله ســینما، تئاتر، تلویزیون و... 
می روند که با وجود اینکه این گونه رسانه ها مفید و موثر هستند اما هیچ گاه جای 
کتاب را نگرفته و نخواهد گرفت. بنابراین می بایستی همچنان از طرف دولت 
توجه بیشــتری به امر کتاب و کتابخوانی و حمایت همه جانبه آنان از ناشران 
جهت تولید کتاب صورت پذیرد، علاوه بر بحث افزایش سرانه مطالعه کشور 
به بحث افزایش آگاهی خواننده که بســیار در کشور ما کمتر مورد توجه قرار 
گرفته است پرداخت شود. امید است با توجه به پیام مقام معظم رهبری با عنوان 
رونق تولید حمایت ویژه و جدی تری از سوی دولت و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی ایران نسبت به ناشران صورت پذیرد تا بلکه ناشران عزیز و گرامی 

بتوانند گامی بلند و موثر در این زمینه بردارند.
*  مدیرمسئول انتشارات ویهان

در قرن 19میلادی »کهکشان گوتنبرگ« با دستگاه 
چاپی که میرزا صالح شیرازی از فرنگ آورده بود، وارد 
ایران شد. به این ترتیب ناسخان، قلم نی و مرکب های 
خود را زمین گذاشــتند، کتاب هایی را که شب وروز 
به شیوه های نستعلیق و ثلث ونسخ کتابت می کردند، 
بستند و میدان را به دست افرادی سپردند که مولفه های 
دنیای جدید را بیشــتر از آنها می شــناختند. آن افراد 
کسانی بودند که مانند میرزا صالح شیرازی در فرنگ 
شــیوه های چاپ را آموزش دیده بودند و از تاثیر آن 
در ســاخت دنیای جدید آگاه بودند. دنیایی که چاپ 
ونشــر یکی از ملزومات توســعه و پیشرفت آن بود. 
روزنامه ها و شــب نامه هایی کــه از چاپخانه های آن 
زمان بیــرون می آمدند، آوای بیداری ایرانیان در زمان 
مشــروطه بودند. همین چاپخانه ها بخش عظیمی از 
تاریخ مشــروطه را نوشتند و پس از آن هم ماندند تا 
باقی تاریخ این سرزمین را بنویسند و عضوی از جامعه 

ایران شوند. 
 دستگاه ها؛ به جای کاغذ نان می برند 

این روزها بسیاری از دستگاه های چاپ خاموش 
شــده اند و از دهــان آنهــا آوایی، ســخنی، حرف و 
حدیثی بیرون نمی آید. مرکب ها روزبه روز بی رمق تر 
می شوند. خطوط چهره کارگران درهم می رود چون 
که سروصدای بلند دســتگاه های چاپ که روزگاری 
به قدرت شــنوایی آنها آسیب می زد حال در سکوت 
فرورفته اند؛ سکوتی ترسناک که فعالان حوزه چاپ را 
مدام تهدید می کند. چاپخانه داران در سکوت عمیق 
چاپخانه هایشان نشسته اند و به درهایی که دیگر کسی 
از آن وارد نمی شود خیره شده اند. آنها نگرانند. نگران 
اینکه نکند دیگر هرگز این دستگاه ها به کار نیفتد. نکند 
روزی بیاید که آنها باشند ودستگاه های چاپ نباشد؟! 
نکند روزی این دستگاه ها به جای کاغذهایی که دیگر 
نیستند نانشان را ببرد! مرتضی عسگری چاپخانه دار 
نوپایی اســت که پس از ســال ها فعالیت در عرصه 
چاپ همه دارایی اش را صرف خرید دســتگاه های 
چاپ از آلمان کرده اســت. او می گوید: »گذشــته از 
اینکه نتوانســتم هیچ کــدام از چیزهایی که فروختم 
را دوبــاره بخرم حتی در معیشــت روزانه خانواده و 
چندتا کارگر هم مانده ام.«ناصر منتظری مدیر چاپخانه 
»بوستان کتاب« درباره وضعیت بازار چاپ می گوید: 
»به یقین حدود 50 درصد افت ســفارش داشتیم. از 
طرفی لوازم مربوط به چاپ یا در بازار نیست یا بسیار 
گران اســت. گاهی تا 8 برابر افزایش قیمت پیدا کرده 

است. بعضی از صحافی ها کاملا جمع شدند. بعضی 
از چاپخانه ها هم یا فقط با دو تا سه کارگر می چرخند 

یا در چاپخانه های دیگر ادغام 
کــه  شــده اند.«چاپخانه هایی 
یکی یکی بساطشــان برچیده 
می شــود یــا در هــم ادغــام 
می شــوند و در نتیجــه تعداد 
زیادی از کار بیکار می شــوند 
بدون اینکــه ردپایی از آنها به 
جا بماند یا کســی بداند آنها 
زمانی در این صنعت مشغول 
به کار بودند. مجتبی محمودیان 
چاپخانه داران  اتحادیه  رئیس 
استان قم - که به عنوان دومین 
قطب چاپ کشــور محسوب 
می شــود- در این بــاره که چه 
تعداد در صنعت چاپ کشور 

مشــغول به کار هســتند می گوید: »هنوز هیچ بانک 
اطلاعاتی در مــورد جمعیت فعــال در حوزه چاپ 

کشــور وجود ندارد، اما برآورد ما این اســت که فقط 
در اســتان قم حــدود 4 هزار نفــردر عرصه چاپ و 
زیرمجموعه های مربوط به آن مانند 
لیتوگرافی و صحافی و... مشــغول 
به کار هستند که از این جمعیت طی 
یک سال اخیر حدود هزارنفر از کار 
بیکار شــده و اگــر وضع به همین 
منوال پیش برود پیش بینی می شود 
حدود هزار تا دوهزار نفر دیگر هم 
به زودی بیکار شوند.«رئیس اتحادیه 
چاپخانه داران اســتان قم مهم ترین 
عامــل این امــر را بی تدبیری های 
می افزایــد:  و  می دانــد  داخلــی 
»هنگامی که در تیرماه ســال قبل با 
رکود شدیدی در بازار چاپ مواجه 
شدیم از وزارت ارشاد درخواست 
کردیــم به مــا مقــداری ارز دولتی 
اختصاص دهد تا حداقل کارگرها را حفظ کنیم. وزیر 
ارشاد با این پیشــنهاد موافقت کردند اما تا طی شدن 

روال اداری کار و بوروکراسی های حاصل از آن حدود 
9ماه از این زمــان می گذرد بدون اینکه یک ریال ارز 
دولتی شامل آن شود. صنعت چاپ مانند بیماری در 
حال اغما اســت که اول باید بــرای احیای آن کاری 
کرد و بعــد تصمیم به چگونگــی مداوایش گرفت. 
این بیمار اول باید زنده بماند تا بشــود برای مداوای 
آن برنامه ریزی کرد.«صنعت چاپ ونشــر از حرکت 
ایستاده، پای رفتن ندارد و ما برای احیای چنین بیماری 
دســت و پای مان را گم کرده ایم. از آنجا که برای این 
صنعت آینده نگری نکرده ایم و برنامه ریزی نداشته ایم 
این پا و آن پا می کنیم. ما برای کارگران وکارفرماهایی 
که هر روز یکی پس از دیگری از کار بازمی ایســتند 
تعلل می کنیم و آنها را با انبوه بیماری های شنوایی و 
ارگونومی حاصــل از آن تنها می گذاریم، چون هرگز 
برای آینده این صنعت برنامه ریزی نکرده ایم؛ صنعتی 
که قرار است بخش قابل توجهی از آینده ما را بسازد 

خود مفلوج مانده است.
 پنهان دراوج پیدایی 

دویست سال از ورود صنعت چاپ به ایران می گذرد 
اما همچنان بسیاری از ملزومات این صنعت به بازار 
خارجی گره خورده است.ناصر منتظری مدیر چاپخانه 
بوستان کتاب در مورد بی کیفیتی کتاب های چاپ جدید 
در بازار می گوید: »ناشــران معمــولا از پس مخارج 
کارهای باکیفیت برنمی آیند، چون قیمت تمام شده بسیار 
زیاد می شود و در نهایت مردم هم نمی توانند کتاب ها را 
بخرند. بنابراین چاپخانه ها مجبور می شوند جنس درجه 
سه و چهار دست مشتری بدهند تا متقاضی را راضی 
نگهدارند.«بیش از دو قرن حضور این صنعت در ایران 
و 90 درصــد وارداتی بودن ملزومــات آن، بیانگر این 
حقیقت است که همیشه به صنعت چاپ به عنوان یک 
حاشیه نگاه کرده ایم و دستاوردهایش را نادیده  گرفته ایم. 
آنقدر این صنعــت برایمان بی اهمیت بوده که به فکر 
خودکفایی در آن نیفتاده ایم. بی تدبیری، دویست ســال 
حاشیه نگریستن به صنعت چاپ و عدم برنامه ریزی 
برای رسیدن به خودکفایی و یا مدیریت بحران ناشی 
از تحریم های خارجی در این صنعت نشــان می دهد 
که فرهنگ و صنایع فرهنگی در اولویت ما نیســت و 
به همین خاطر به تبع آن انسان هایی که در این حیطه 
کار می کنند اعم از چاپخانه داران، ناشران و نویسندگان 
اولین کسانی هســتند که زیان می بینند. البته این زیان 
گریبان جامعــه را هم می گیرد، چراکه توســعه از راه 

ارج نهادن به فرهنگ می گذرد.

گزارش »آرمان « از وضعیت صنعت چاپ در ایران 

صدایچاپخانههادرنمیآید
 »کهکشان گوتنبرگ«؛ شهابی که در ایران خاموش می شود 

آرمـان : وقتـی یوهانـس گوتنبـرگ طلاسـاز آلمانی در سـال 1455 دسـتگاه چاپ را اختـراع کرد 
نمی دانسـت کـه بـا ایـن اختـراع جهـان وارد عصـری می شـود کـه بعدهـا مارشـال مک لوهـان 
فیلسـوف بلنـدآوازه رسـانه، آن را دومیـن کهکشـان ارتباطی تاریخ یا »کهکشـان گوتنبـرگ « می 
نامد. کهکشـانی که برای قرن ها در مدار تاریخ می چرخد و جوامع گوناگون یکی پس از دیگری 

درهایشـان را به روی آن می گشـایند.
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دکتر مجید رستمی عضو هیأت علمی دانشگاه در گفت وگو با »آرمان«:

کتاب باید عضوی از خانواده شود



 در حالــت کلی رفتار و کنــش نیروهای 
سیاســی در انتخابات پیــش رو را چگونه 

ارزیابی می کنید؟ 
نتیجه انتخابــات و روند برگــزاری آن را خیلی 
نمی شــود پیش بینی کرد؛ زیرا ســرعت تحولات در 
جامعه بســیار بالاست که در ســال گذشته هم این 
مساله سیر صعودی داشته است. با توجه به وضعیت 
فعلی جامعه مدنی متاســفانه به دلیــل آنکه از لحاظ 
معیشتی دچار یک نوع تنگنا شده کف جامعه هم به 
این برداشــت رسیده است که هر دو جریان سیاسی 
به دلیل عدم داشتن یک برنامه ریزی صحیح و درست، 
کارآمدی بــرای رفع مشــکلات اقتصــادی ندارد. 
انتخابات ســال ۹۸ به آن دلیل که خواســت جامعه 
یعنی اصلاح ساختارها آنطور که باید و شاید صورت 
نگرفته است، غیرقابل پیش بینی است. اعتقاد بسیاری 
از کارشناسان بر این است که انتخابات مجلس برای 
هر دو گروه سیاسی موجود در کشور غیرقابل پیش بینی 
خواهد بود. به نظر هم می رســد نهادهای نظارتی بنا 
ندارند فضای جدیدی شــکل دهند، مانند آنچه در 
سال ۷۸ شاهد بودیم و عملا یک مجلس کاملا قابل 
دفاع به نام مجلس ششم شکل گرفت. فضای سیاسی 
امروز کشور بسیار با گذشته متفاوت است و ما باید 
شاخص های جدیدی را برای آن تعریف کنیم و در 
نظر بگیریم. از این جهت چند نکته حائز اهمیت را 
باید در این مورد در نظر گرفت؛ نخست آنکه به نظر 
می رســد برخی برای کم اثر کردن رأی مردم بی میل 
نیستند و از سوی دیگر ضعف برنامه ریزی دولت و 
همچنین برآیند جامعه از ناکارآمدی ها، انتخابات سال 
۹۸ را پیچیده و مبهم می کند. لذا معتقدم جریان های  
سیاســی باید نگران انتخابات پیش رو باشند. البته 
باتوجه به تحولاتی که از ســال ۹۲ به این طرف رخ 
داد، بین جناح اصلاح طلب و اصولگرایان معتدل و 
عاقل آنچنان تفــاوت نگاه وجود ندارد. البته جریان 
اصولگرای رادیکال و دلواپسان بحث دیگری دارند، 
این جریان در برهم زدن بازی های منطقی و عادلانه 
ید طولایی دارند و به نظر می رسد به طور جدی برای 

انتخابات ۹۸ مجلس سخت مشغول هستند. 
 بــا توجه به مجمــوع عوامــل دخیل در 
انتخابــات همچــون فیلترهــای نظارتــی، 
ضعف عملکردی دولت، انفعال فراکســیون 
امید و کاهش چشــمگیر ســرمایه اجتماعی 
اصلاح طلبان؛ کنش سیاسی اصلاح طلبان در 

انتخابات سال جاری را 
چگونه می بینید؟ 

من علی الاطلاق به حضور 
مشروط پایبند هستم، اما نه با آن 
جزئیات یا راهکارهای دیگری 
مثــل ادغام احزاب در یکدیگر 
یا اینکه جریــان اصلاح طلب 
از کنــار حوادث تنــد اجتماع 
بگــذرد و ســر خــود را پایین 
بیندازد که برخورد نکند که ذیل 
پیشنهاد آقای حجاریان است. 
لذا کامــلا با این پیشــنهادات 
مخالفم و معتقدم اصلاح طلبان 
باید صراحتا انتخابات مشروط 
را اعلام کنند، همان پیشنهادی 
که آقای تــاج زاده پیش از این 
بــه صراحت اعلام کــرده بود. 

حضور در مجلس تحت شرایطی معنا دارد که بتوانند 
چهره های کارآمد و توانمنــد خود را روانه مجلس 
کــرده و از فیلترهای نظارتی رد کنند وگرنه با تجربه 
مجلس فعلی و لیست ناکارآمد امید معتقدم که این 
دوره دیگــر نمی توان راهبرد اقلیتــی را به کار برد و 
انتخابی کرد؛ بدین معنا که مجلســی روی کار بیاید 
که الزاما مجلس نهم نباشــد. بــا توجه به تحولات 
مختلفی که در لایه های مختلف جامعه صورت گرفته 
در شرایط سخت ملی و بین المللی به نظر می رسد که 
دیگر این نوع کنشگری های حداقلی کارساز نیست. 
بــا توجه به اینکه مردم امروز ۲ســال پس از دی ماه 
۹6 با گفتمان اجتماعی جدید وارد صحنه شــده اند 
و بخش اعظمــی از مردم رویکرد جدیدی را اتخاذ 
کردند که الزاما با نگاه جریانات سیاسی مطابقت کامل 
ندارد و محوریت مطالباتشان بحث تغییر مدیریتی و 
سالم سازی سیستم مدیریتی کشور و تمهیداتی برای 
معیشــت و رفاه جامعه اســت. به این نکته نیز باید 
توجه کرد که حادثه سیل کاملا فارغ از مساله مدیریت 
مطلوب یا عدم مطلوب آن خود فی نفسه در عرصه 
ملی کشــور تاثیرات مهمی در عرصه ملی کشور در 
حوزه های اجتماعی، سیاسی، امنیتی و حتی اقتصادی 

خواهد گذاشت. 
 بسیاری معتقدند که دیگر شاهد مجلسی 
مثل مجلس ششم نخواهیم بود و اساسا این 
اجازه صادر نخواهد شــد با این رویه بازهم 
مطلوب اصلاح طلبان حضور حداکثری است 
یا بنا به شرایط به ائتلاف یا حضور حداقلی 

می اندیشند؟ 
من الزاما نگاه حداکثری مجلس ششــم را به کار 
نمی بــرم، یعنی من حتما انتظار ندارم که امثال آقای 
بهزاد نبوی، محمدرضا خاتمی و محسن آرمین برای 
انتخابات مجلس یازدهم فارغ از مسائل حقوقی نامزد 
شوند و حتما تایید شوند، اما به جرأت می توان گفت 
که اصلاح طلبان چهره های کارآمدی دارند که بسیاری 
از آنهــا مدیران اجرایی دولــت اصلاحات بودند و 
ســابقه طولانی در حوزه فعالیت های اجرایی دارند 
و بهتر می توانند در مســیر قانونگذاری فهم و درک 
داشــته باشــند و قوانین قابل اجرا را تصویب کنند. 
بسیاری از مدیران ارشد دولت های جنگ، سازندگی 
و اصلاحــات را افرادی می بینــم که معتقدم آن دوز 
سیاسی اکثریت نمایندگان مجلس ششم را ندارند، 
اما اصلاح طلبان، شــجاع و توانمندنــد و می توانند 
از حقوق مردم دفاع کنند. در همین فراکســیون امید 

بالاخره چند نماینده به تعداد انگشت شمار داریم که 
می توان بــه اصلاح طلب بودن آنها افتخار کرد. امثال 
آقای صادقی، حیدری، رحیمی، محبی نیا، پارسایی، 
موســوی و خانم سیاوشی و سلحشــوری بالاخره 
چهره های قابل دفاعی هستند که در مجموع اعضای 
فراکسیون امید از اعداد انگشتان 
دو دست تجاوز نمی کنند. بنابر 
این به صراحت تاکید می کنم که 
حتما رویکرد حداقلی مطلوب 
نیســت، چون کارکردی ندارد. 
امروز نوع نــگاه جامعه مدنی 
اصلاح طلبان مشــابه نگاه ۹۲، 
۹4و ۹6 نیســت، امــا منظورم 
از مجلــس حداکثری مجلس 
ششــم هم نیســت. حتما این 
انتظار نیست که بسیاری از آنها 
تایید شوند، چرا که بسیاری از 
آنها به علت پرونده های شکل 
گرفتــه ۸۸ عمــلا محکومیت 
دارند، نمی تواننــد و علاقه ای 
هم ندارنــد. اما مــا مدیران و 
چهره هــای بســیار جــوان و 
متخصصی داریم که اصلاح طلبلان باید به این نکته 
نیز توجه کنند که فارغ از سهمیه خواهی احزاب؛ نهاد 
یا هیاتی ژوری باید توسط رئیس دولت اصلاحات 
کــه در جریان اصلاحات مرجعیت تام دارد شــکل 
بگیرد و فــارغ از هر نوع حزب گرایی، باید جوانانی 
را شناســایی و وادار به ثبت نام و طبیعتا اســم آنها 
را وارد لیست ها کند. به هر صورت معتقدم رویکرد 
اصلاح طلبــان به معنای حداقلی در ســال ۹4 هیچ  
کارکردی نخواهد داشــت و جز اینکه سرمایه های 
اندوخته شده اجتماعی اصلاح طلبان را از بین می برد 

کار دیگری شکل نخواهد داد. 
  پیش از این خیلی از اصلاح طلبان مطرح 
کرده اند که گسترش و توسعه تفکر اصلاح طلبی 
و روح حاکــم بر نهادها مهم تــر از حضور 
اصلاح طلبان در نهادهای انتخاباتی اســت؛ 
حال نباید حتی با حضور حداقلی این رویه 

پیش گرفته شود؟ 
من به صراحت عرض کنــم که مجلس یکی از 
کانون های بسط و توسعه گفتمان های اجتماعی است 
درست است که امروز شرایط ارتباطی و اطلاعاتی و 
شبکه های اجتماعی فضای جدیدی را ایجاد کردند، 
امــا به هر صورت پارلمان رســمی کشــور یکی از 
تریبون های بسیار خوب و مناسب برای وصل گفتمان 
اصلاح طلبی است. من همیشه مجلس پنجم را مثال 
زدم یعنی اگر اصلاح طلبان بتوانند کمتر از لیست امید 
۹4 افــرادی را وارد مجلس کنند، اما آدم هایی را که 
شجاعت و توانمندی و قدرت تحلیل و کار تشکیلاتی 
داشته باشند در راستای بسط گفتمان اصلاح طلبی به 
مجلس بفرستند، بسیار موفق تر خواهند بود. من خیلی 
صریح عرض می کنم؛ در مجلس فعلی که پس از 3 
مجلس قبلی که در اختیار دلواپســان بود افرادی را 
داریم که بخش قابل توجه آنها سابقه کار تشکیلاتی 
و تحلیل سیاسی ندارند، بیشتر از مناطق کوچک وارد 
مجلس شدند و در محاسبات بومی و منطقه ای خود 
رها شــده اند. یکی از نقاط ضعف فراکســیون امید 
این بود که به هیچ کدام از چهره های خنثی یا مستقل 
در این مجلس توجه نمی کرد که کار تشــکیلاتی و 
ســازماندهی شــده با عقبه ای در مجلس روی اینها 
انجام دهد. اینها اتفاقاتی اســت کــه اگر نمایندگان 
اصلاح طلب قدرتمندی حتی بــه مقدار محدود در 
مجلس وجود داشته باشند به دلیل مناسب بودن تریبون 
مجلس می توانند در بســط گفتمان اصلاح طلبی کار 
خود را پیش ببرنــد. اما من بر این باورم که گفتمان 

اصلاح طلبــی و اصلاح طلبــان شــاخص و مرجع 
باید اصلاح طلبی جامعه محــور را به اصلاح طلبی 

سیاست محور و قدرت محور ترجیح دهند. 
  در فرایندهای انتخابی گذشــته مشارکت 
حداکثری مردم مساوی با پیروزی اصلاح طلبان 

در انتخابــات بــود، اما 
اکنون مردم نوعی انفعال 
به  و بی تفاوتی نســبت 
انتخابــات دارند؛ از دید 
شــما چه رویکردهایی 
باید بــرای ترغیب مردم 
در جهت مشــارکت در 

انتخابات اتخاذ شود؟ 
من مثالی می زنم؛ اگر فرض 
کنیم که مجلس دوازدهم کاملا 
مشــابه مجلس هفتم، هشتم یا 
نهم باشــد، باید بــاور کنیم که 
آن افــراد در ســال 13۹۹ دیگر 
نــه می تواننــد مثــل آن دوران 
سخن بگویند و نه قانون گذاری 
کنند، چراکه به لحاظ سیاســی، 
اجتماعی و بین المللی آن دوران 

ســپری شده و شرایط به گونه ای شــده که در برخی 
رخدادهــا، چه نمایندگان مجلــس و چه دولتمردان 
و چه شــخصیت های بزرگ تر، شــرایط جدیدی را 
تجربه می کنند. اگر شرایطی که امروز در بحث توسعه 
فضاهــای مجــازی و ارتباطات نوین وجــود دارد 
در مجلــس هفتم هم وجود داشــت علی الاطلاق با 
قانونگذاری های پی درپی به سمت بستر سازی فضای 
اجتماعی و رســانه ای می رفتند، اما همان نمایندگان 
نوپــا، ناآزمــوده و کم تجربه مجلس هفتــم اگر وارد 
مجلس دوازدهم شوند دیگر جرأت چنین تحرکاتی 
ندارند. همچنان که دیدیم در برابر خیلی از توصیه های 
فیلترینگ بالاخره وزیر اصولگرای ارتباطات مقاومت 
و ایســتادگی کرد. من معتقدم فارغ از اینکه ماهیت 
مجلس چگونه باشــد حتما شــرایط دوران جدید 
شرایطی است که حتی افراد قدیمی نمی توانند مثل 
آن دوران به کنشگری پرداخته یا قانون گذاری کنند. 
امروز گفتمان امثال آقای قالیباف، چهره های شاخص 
اصولگرا یا رادیکال مثل خــود آقای احمدی  نژاد و 
اطرافیانش تغییر کرده اســت. من معتقدم درســت 
که ایــن قاعده همواره برقرار بوده که در مشــارکت 
حداکثری اصلاح طلبان پیروز انتخابات می شوند یا به 
عبــارت دیگر طیف دلواپس اصولگرایان مغلوب و 
بازنده، اما فکر می کنم جامعه ایران از این معادله عبور 
کرده و مطالبات جدی تری دارد. به نظر می رســد اگر 
شاهد اتفاقات بزرگ سیاسی، اجتماعی و اقتصادی 
در ســال جاری نباشــد؛ همانگونه که رئیس دولت 
اصلاحات گفت هیچ  گفتمان یا کاریزمایی نمی تواند 
ایــن جامعــه را وادار به حضور پــای صندوق رأی 
کند. حتما نیز در مشارکت حداقلی جریان اصولگرا 
و مخصوصا دلواپســان پیروزند، اما حتما مسئولان 
عالی حکومتی باید به این نکته توجه داشــته باشند 
که شرایط بین المللی و منطقه ای فضایی را برای ایران 
ایجاد کرده که اگر ایران در آینده بخواهد حرف قوی 
و صاحب خریدار داشته باشد، اما فاقد مشارکت های 
حداکثری باشــد و از آن برخوردار نباشــد، نخواهد 
توانســت حرف خود را پیش ببرد. بنابراین اگرچه 
تفکــر اصولگرایی در انتخابــات تصمیم گیر نهایی 
است اما برای حفظ موقعیت کشور در سطح منطقه 
و بین الملل باید یک فضای انتخاباتی حداکثری ایجاد 
کرد. اصلاح طلبان هم باید مواظب باشــند که بازی 
انتخابات ۹4 یا پیش از آن را شکل ندهند. حتما باید 
با هوشمندی وارد انتخابات شد چون امروز مطالبه 
از جبهه اصلاحات و بزرگان اصلاحات در ســطح 

جامعه مطالبه جدی اســت. گرچه اصلاح طلبان در 
برابر برخی از این مطالبات چندان پاسخی ندارند. 

  برخی معتقدند یکی از دلایل عدم کارآمدی 
اصلاح طلبان در مجلس تشکیل فراکسیون امید 
است، نه اصلاح طلبان و عدم اتخاذ تصمیمات 
اصلاح طلبانه. آیا در انتخابات پیش رو نباید به 

سمت وسوی فراکسیون اصلاحات رفت؟ 
مساله اصلاح طلبان در شرایط حاضر این نیست که 
در مجلس چه فراکسیونی تشکیل دهند و این مشکلی 
را حــل نمی کند. اکنون برای همه مردم، کنشــگران و 
جریانات سیاســی مشــخص شــده که اصلاح طلبان 
محدود مجلس به طور غیررسمی فعالیت های خود را 
دنبال می کنند، امــا کارآمدی جدی ندارند. امروز همه 
بر این باور هســتیم که لیست دوسوم مجلس که با نام 
لیست امید وارد مجلس شدند امروز این ظرفیت اسمی 
اصلاح طلبانه در حدود 40، 50 نفر بیشتر نیست که در 
درون و برون مجلس نیز شــناخته شــده است. گرچه 
واقعیت این است که همین فراکسیون محدود غیررسمی 
اصلاح طلبان در این دوســال کار جدی شکل نداد جز 
اینکه برخی از این افراد توانستند بلندگو یا سخنگوی 
مطالبات مــردم باشــند. بنابر این صرفا شــکل گیری 
فراکسیونی اصلاح طلب محدود یا گسترده، مشکلی را 
حل نمی کند و مهم افرادی هستند که به نام اصلاح طلب 
درون این فراکســیون قرار می گیرند و دغدغه های دور 
بعد، اقتصادی و رانتی ندارند و فقط برای ادای تکلیف 
نسبت به مردم وارد فراکسیون اصلاح طلبان می شوند. 
همانطور که گفتم در مجلس دهم جز تعدادی از دوستان 
اصلاح طلب شــاهد دغدغه های جدی از سوی دیگر 

اصلاح طلبان مجلس نیستیم. 
  انتقادی به شورای عالی سیاستگذاری وارد 
است که با عدم رصد درست و بهنگام عملکرد 
فراکســیون امید موجب شــده شرایط فعلی 
به وجود آید؛ با این اوصاف این عدم تحرک 
در شورای عالی و فراکسیون امید بازخوردی 

منفی از اصلاح طلبان به جامعه نمی دهد؟ 
به نظر من امروز هم شورای سیاستگذاری به علت 
ضعف عملکرد رئیس و هیات رئیسه منفعل است و 
کارکرد جدی نمی تواند داشــته باشد و نه فراکسیون 
امید؛ بنابر این اگر اصلاح طلبان بخواهند در قالب یک 
ائتلاف جدی و اثرگذار وارد انتخابات مجلس شوند 
باید ســازوکار جدیدی را تعییــن کنند. من به عنوان 
کسی که عضو دوره اول شورای عالی سیاستگذاری 
بودم و بعد هم بــا کناره گیری 
لحظــه بــه لحظه عملکــرد و 
کارکرد شورای سیاستگذاری را 
رصد می کردم، معتقدم که دیگر 
این شورا از حیز انتفاع افتاده و 
شورای مشورتی اصلاح طلبان 
باید ســازوکار جدیــدی را با 
مطلوب تــری  ظرفیت هــای 
شــکل دهد تا اگر قرار شد در 
انتخابات مجلس یازدهم لیست 
بدهند؛ لیســتی بدهنــد که در 
طول 4 سال بتواند با صراحت 
و قاطعیت از اصلاحات دفاع 
کنــد. امروز حتما تعــداد قابل 
توجهی از کســانی که با پرچم 
امید، اصلاح طلبــی و ائتلاف 
شــدند  دهــم  مجلــس  وارد 
نمی توانند از اصلاح طلبان و مطالباتشان دفاع کنند. لذا 
من معتقد به عدم کارایی شورای عالی سیاستگذاری 
و ایجاد ســازوکار جدیدی برای انتخابات مجلس 

یازدهم هستم. 
  پس اگر قرار اســت ســازوکار جدیدی 
جایگزین شورای عالی سیاستگذاری شود؛ 
می توان از شــورای مشورتی به عنوان بازوی 

اجرایی جریان اصلاحات نام برد؟ 
خیر؛ چنین مساله ای در شورای مشورتی مطرح 
نشــده، اما یک وجه از گیر کار و مشــکل شــورای 
سیاستگذاری این دوگانگی رویکردی است که بین 
احزاب اصلاح طلــب وجــود دارد. برخی احزاب 
اصلاح طلبی که احزاب توانمند و موثر اصلاح طلب 
هستند کمتر روحیه منافع حزبی دارند، اما متاسفانه 
برخی از احزاب اصلاح طلب عضو شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات با اینکه ظرفیت بســیار محدودی 
دارند و از کمیت بسیار ناچیزی نیز برخوردار هستند، 
اما سهم خواهی ها یا مطالبات حزبی شان در شورای 
سیاستگذاری همیشه دچار مشکل بوده است. پیشنهاد 
مشخص من این است که شاید بهترین وجه بر این 
باشد که احزاب اصلاح طلب خودشان فعالیت های 
کنونی انتخاباتی را انجام دهند، اما لیست و فهرستی 
که قرار اســت در هر حوزه انتخاباتی مخصوصا در 
شهرهای بزرگ بسته شود باید توسط لویی جرگه یا 
هیات ژوری باشد که توسط رهبری جبهه اصلاحات 
معرفی شده و این افراد کمتر سابقه تشکیلاتی داشته 
باشــند و به یک معنا افراد حقیقی باشند تا عمومی، 
اما تمام احزاب شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
خروجی این لویــی جرگه حقیقی غیرعمومی را به 

رسمیت بشناسند. 
 آقای حجاریان به مشــارکت مشروط در 
انتخابات اشاره داشته اند، اما این پرسش پیش 
می آید که اساسا مشروط به چه؟ شروط برای 
چه کسی و با چه سازوکاری گذاشته می شود؟ 

این نوع رویکرد را معقولانه می دانید؟ 
من معتقدم شرایط کشور در عرصه ملی، منطقه ای 
و بین المللی به نحوی است که حتما امروز کانون های 
قــدرت نیازمند حضور اصلاح طلبــان، کمک گیری 
از آنها و چهر های کاریزماتیک این جریان هســتند. 
بنابراین معتقدم که شرط گذاری باید جدی گرفته شود 
و اصلاح طلبان نیز برای حفظ هویت تاریخی و حفظ 
مقبولیت گفتمانشان باید بپذیرند که تحت هر شرایطی 

وارد عرصه انتخابات نشوند. 
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سـیـاســـــت

کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: قصد آمریکا این است تا فضا را به گونه ای نشان دهد که می خواهد آماده 
جنگ شود و تا آخرین مرحله پیش برود، مانند تئوری بازی ها که دو اتوبوس به سمت یکدیگر حرکت می کنند و 
اقداماتی را متقابلا انجام می دهند، تا طرف مقابل اصطلاحا ترسیده و مسیر را تغییر دهد، اما فکر می کنم ایران دست 
طرف آمریکایی را خوانده است. حسن بهشتی پور اظهار کرد: حتی رئیس جمهور آمریکا معترف است که ۷ هزار 
میلیارد دلار در عراق و افغانستان هزینه کرده اند، اما نتوانستند به اهدافی که طراحی کرده بودند، برسند، چندین بار 

تاکتیک و راهبردشــان را هم تغییر دادند و اکنون فردی مانند ترامپ این مســاله را به صراحت هم در دوره 
انتخابات و هم بعد از آن اعلام کرده و دائما این انتقاد را داشته که عملا چیزی نصیب آمریکا نشده جز اینکه 

چهره آمریکا خراب شــده است. وی گفت: اکنون در این شرایط ایران کاملا می داند، آمریکا آماده 
جنگ با ایران نیست، دنبال این است که به نوعی در داخل ایران اختلاف ایجاد کند، در واقع با یک 

عملیات روانی وسیع رسانه ای به نوعی فروپاشی از درون را طراحی می کند.

گـزارشآمریکا به دنبال ایجاد اختلاف در ایران است

 
 یادداشــت

دیــدگــاه

 سیل، بلای طبیعی 
یا مصنوعی؟ 

ایران جزو کشورهای بلاخیز دنیاست و گفته می شود که احتمال رخداد 31 
بلا از 40 بلای طبیعی شناخته شده، در کشورمان و جود دارد. زمان وقوع بعضی 
از بلایا مثل زلزله قابل پیش بینی نیست اما زلزله کسی را نمی کشد بلکه آوار 
سازه   های نامقاوم ساخت بشر بر سر ساکنان آن، پیامد آن است که جوامع توسعه 
یافته توانسته اند با ساختن بناهای مقاوم خسارات زمین لرزه را کاهش دهند، اما 
بعضی از بلایای طبیعی مثل صاعقه و سرمازدگی، قابل پیش بینی هستند اما 
هیچیک از پدیده های مذکور منشأ انسانی ندارند و وقوع آنها را نمی توان به فعل 
یا ترک فعل اشخاص )اعم از حقیقی و حقوقی( منتسب کرد. اما سیل که در 
زمره یکی از خسارت بارترین بلایای طبیعی طبقه بندی می شود اثر ثانویه  باران 
و نزولات آســمانی است که روی زمین جاری می شود و وقتی که حجم آب 
جاری شده به قدری زیاد شود که از بستر طبیعی خود خارج شود سیل ایجاد 
می شود. اتفاقا می توان در مورد بلا بودن سیل ناشی از نزولات جوی مناقشه 
کرد، چرا که بر عکس زلزله، وقوع بارش های شدید و بروز سیل، قابل پیش بینی 
است و اغلب منشأ انسانی دارد و به خاطر دخالت انسان و عدم رعایت حقوق 
طبیعت، باران رحمت الهی تبدیل به سیل ویرانگر می شود بنابراین خیلی سخت 
است که سیل را بلای طبیعی یا آسمانی بنامیم و حداکثر می توان آن را بلای 
مصنوعی یا حادثه ای غیرمترقبه نامید. طبق گزارش وزیر کشــور، بارش های 
زنجیره ای اخیر در ۲5 اســتان که از اواخر اســفند ۹۷ آغاز شده و ظاهرا سر 
ایستادن ندارد حدود 35 هزار میلیارد تومان خسارت روی دست ملت گذاشته 
است. شاید برخی مسئولان به این فکر باشند که خسارات ناشی از اینگونه 
حوادث با طرح بیمه ای فراگیر از جیب ملت برداشته شود که البته کار مثبتی 
است ولی مسلما ً راه  حل جامعی نیست زیرا حتی اگر خسارت مردم از جمله 
صاحبان منازل تخریب شده و کشاورزان توسط بیمه ها جبران شود خسارات 
وارده انسانی و تخریب تاسیسات عمومی و کاهش تولید ناخالص داخلی و از 
بین رفتن محصولات کشاورزی و نابودی خاک، قابل جبران نیست . گرمایش 
زمین، تغییرات اقلیمی، خشکسالی ها و بارش های سیل آسا، لزوم آمادگی جهت 
پیشگیری از بروز حوادث مشابه را صدچندان می کند لذا عنایت سیاست گذاران 
را به موارد زیر معطوف می دارد. ســدهای ســاخته شده در کشور مخالفان و 
موافقانی دارد و در حوادث اخیر بعضی از این سدها از جمله سد وشمگیر 
در آق قلا و دز و کرخه در خوزستان عملا به کار مهار سیلاب نیامدند ضمن 
اینکه آسیب احتمالی آنها مانند کابوسی جلوی چشم ملت بود. سوال این است 
که اگر خدای نکرده بر اثر زلزله ای سهمگین سدی آسیب ببیند با آن فاجعه چه 
باید کرد؟ با سد ســازی و مهار آب ها، رودخانه ها خشک و فراموش شدند و 
تجاوز به حریم و مصب رودخانه و روددره ها توسط اشخاص امری رایج شد. 
بنابراین لازم است در سراسر کشور طرح جامعی تهیه و خانه رود، تعریض، 
تمیز و لایروبی شده و به صاحب اصلی اش برگردد. محمد اسلامی وزیر راه 
گفته سیل به 14هزار کیلومتر از راه های کشور، 35۲0 میلیارد تومان خسارت 
وارد نمود. آنچه که عیان است زمین خدا که قبلا باران را به خود جذب می کرد 
تبدیل به جاده آســفالته شده و آب حاصل از باران، یا بر اثر عدم شیب بندی 
مناسب مســیر، در سطح جاده ها جمع می شــود که برای رانندگان خطرناک 
است و یا آنکه با حرکت در سطوح شیب دار، کناره خاکی جاده را فرسایش 
می دهد و یا با جمع شدن در حاشیه جاده ، به لایه های زیرین زمین نفوذ کرده و 
لغزش و رانش جاده را سبب می گردد، بنابراین ضرورت دارد برای جاده های 
فعلی ساماندهی آب باران در دستور کار قرار گیرد و منبعد نیز برای طرح های 
جاده ســازی، خیابان کشی و راه آهن که توسط وزارت راه و شهرداری ها اجرا 
می گردند، پیوست ساماندهی آب باران تعریف و اجرا گردد. با تجمع آب باران 
و حرکت آن، سیل ایجاد می شود بنابراین با تقسیم آب و اجرای وسیع طرح 
آبخیزداری و آبخوان داری، ســیلاب ها مهار و آب های سطحی به سفره های 
خالی آب زیرزمینی برمی گردد. در کشوری که هم از سیلاب و هم از کم آبی رنج 
می برد ۷0 درصد فارغ التحصیلان رشته های مرتبط با مهندسی آب بیکارند. لازم 
است وزارت نیرو با ارائه طرحی جامع مشکل آب و سیلاب و اشتغال جوانان 
را حل کند. عملکرد سازمان هواشناسی کشور چه در وقایع جوی سال های قبل 
از جمله تندباد سال ۹3 و برف سال ۹6 و چه در سیلاب های اخیر همواره مورد 
نقد مردم و مسئولان ارشد کشور بوده است. کشور نیازمند یک مدل هواشناسی 
بومیِ دارای نیروی انســانی کارآمد و برخوردار از تجارب پیشکسوتان علم 
هواشناسی است که بتواند اطلاعات و هشدارها را به موقع و دقیق منتقل کند 
لذا از دولت انتظار می رود در این باره اهتمام نماید. جا دارد در کنار ده ها شبکه 

تلویزیونی موجود یک شبکه مخصوص هواشناسی تاسیس گردد. 
* روزنامه نگار

 اولویت های مهم تر از حذف صفرها داریم
 ادامــه از صفحه اول /   در حقیقت باید حل مشــکلات اقتصادی را 
سرلوحه امور قرار دهیم. معیشت مردم که درد عمومی عامه است، با اینکه از 
سوی دولت و مجلس امکانات ارزی به میزان 14میلیارد دلار بودجه سوبسیدی 
در نظر گرفته شده ولی کالای اساسی کشور در جایگاه مناسبی قرار ندارد. چرا 
مردم گوشت کیلویی 36 هزار تومانی را بالای 100هزار تومان و برنج را ۲0هزار 
تومــان خریداری می کننــد در حالی که قدرت خرید مردم با قیمت ها تطبیق 
نمی کند. برای اینها باید وقت دولت و مجلس و مردم را گرفت و فضاسازی 
کرد. به نظر می رسد باید روی اصل قضایا تمرکز کنیم که مسائل جدی در کشور 
است که همه بدان واقف هستند. بحث قدرت خرید مردم، هزینه هایشان، بحث 
نظام بانکی و مباحث مربوط به تولید که امسال رونق تولید مطرح است، اگر نظام 
بانکی حقیقتا سامان نیابد، رونق تولید تنها در حد حرف شنیده می شود. جایگاه 
نظام بانکی در کل زندگی مردم، اقتصاد، تولید و اشتغال به گونه ای است که جهت 
اصلی اقتصاد کشور تقریبا توسط سازمان غیررسمی بانک ها اداره می شود. ولی 
به قول همگان لنگی می زند و کسی نیست که وضعیت نظام بانکی در کشور 
را مناسب بداند. بحثی که چندین سال مطرح است ولی هنوز به نتیجه ای که 
باید، نرسیده. بحث بازنشسته ها، صندوق های بازنشستگی، حاشیه نشینان، محیط 
زیست، شرایطی که برای سیل زدگان پیش آمده و چگونگی جبران خسارت و 
تامین مطرح است. درواقع اقتصاد ما نیازمند بازنگری جدی است. بحث قیمت 
ارز نیز در کنار همه اینها مطرح است. خوشبختانه آقای همتی توانسته نرخ ارز 
را در یک دامنه ای تثبیت کند و امیدواریم بازار متشــکله ارزی که قرار است 
سامان یابد، نتیجه عملیاتی داشته باشد. بحث توسعه صادرات و مسائل مربوط 
به مالیات نیز مطرح است. درحقیقت اگر بخواهیم به بحث تولید و رونق اقتصاد 
نگاه کنیم مخصوصا باید درباره قوانین مالیات و مالیات بر ارزش افزوده جدی تر 
فکر کنیم تا ســامان یابد. بحث مشــوق های صادراتی و چگونگی صادرات 
به صورت عملیاتی را داریم. از همه مهم تر بحث فســاد اســت که اگر واقعا 
بخواهیم مسائل حل شود، قسمت عمده آن فساد در حوزه اقتصادی است که 
به صورت زیادی شکل گرفته و جا باز کرده است. اگر بخواهیم مسائل اساسی 
کشور را نگاه کنیم، بحث تغییر صفر مسأله ای خیلی بعد از این حرف هاست. با 
همه این تفاسیر حذف صفرها می تواند در اولویت نباشد. ان شاءا... آثار مربوط 
به سیل با هماهنگی و همدلی سامان پیدا می کند و کنترل می شود ولی مشکلات 
بعدی تازه شروع می شود. بحث چگونگی تامین جبران ها مطرح است درحالی 
که هنوز تعهدات سال ۹5 انجام نشده چه رسد به سیلی تازه از راه رسیده. در 
رابطه با کشــاورزی و دامداری عده زیادی دام های خود را از دست داده اند و 
تا علوفه های جدید دست دهد، مشکل تغذیه حیوانات و تامین علوفه مطرح 
است. درحقیقت کســری هزاران میلیاردی بودجه که پیش آمده، یک سامان 
جدی می طلبد. الان هم ســازمان ها، دولت، بیمه و نهادها قول می دهند ولی 
باید عقبه واقعی تنظیم شود. حذف صفرها اثر آنچنانی در حوزه اقتصاد آنطور 
که فضاسازی می کنند، نخواهند داشت در عین حال ایده بدی هم نیست و در 
شــرایط عادی باید حل و فصل گردد. مسائل مهم تری داریم که بهتر است به 

آنها توجه کنیم.
* رئیس سابق اتاق بازرگانی تهران

آرمان- حمید شـجاعی: گرچه در سـال جاری همچنان سـیل و اخبار و حواشـی آن مساله اول کشور است، 
امـا از هـم اکنـون و شـاید بتوان گفـت پیش از سـال جدید جریان های سیاسـی به ویژه اصولگرایـان درصدد 
برنامه ریـزی بـرای حضـور پرقدرت در انتخابات مجلس یازدهم در اسـفندماه ۹۸ بودند. گرچه اصلاح طلبان 
نیـز بـه همیـن میزان درصـدد عملکرد بر محوریـت مطالبات مـردم بودند تا بتواننـد در ایام انتخابـات بازهم 
سـرمایه اجتماعی خود را پشـت سـر خود داشـته باشـند. این در حالی است که چندی پیش سعید حجاریان 
تئوریسـین و نظریه پـرداز اصلاح طلـب طـی اظهارنظـری عاقلانه تریـن راه را بـرای اصلاح طلبـان حضـور 
مشـروط در انتخابـات دانسـت کـه طـی آن اگـر شـروط اصلاح طلبـان بـرآورده نشـد عطـای انتخابـات را به 
لقایـش ببخشـند. از سـوی دیگـر اصلاح طلبـان در سـطح تحلیـل کلان در جامعـه بـا معضـل کاهش شـدید 
مقبولیـت اجتماعـی روبه رو شـده اند که قسـمت عمـده ای از آن متوجه عملکرد دولت به خصـوص در حوزه 
اقتصـاد و معیشـت مـردم و روی دیگـر آن نیـز متوجـه عملکرد فراکسـیون امید مجلس اسـت. حال پرسـش 
اینجاسـت کـه اساسـا ایـن شـروط بـرای چه کسـی و با چه رویکـردی مطرح می شـود؟ از این جهت اسـت 
کـه اصلاح طلبـان بایـد ابتـدا بـا شـفافیت و صداقت با مـردم از مشـکلات و محدودیت ها بگوینـد و تا زمان 
انتخابات سـازوکاری فراهم کنند تا مردم نسـبت به مشـارکت هرچه بیشـتر در انتخابات مجلس اقناع شوند، 
چراکه عدم مشـارکت مردم مسـاوی با شکسـت اصلاح طلبان خواهد بود. در این راسـتا برای بررسـی نحوه 
کنـش اصلاح طلبـان در انتخابـات مجلـس یازدهم، عملکرد شـورای عالی سیاسـتگذاری؛ عملکـرد دولت و 
فراکسـیون امید و آنچه در سـپهر سیاسـت ایران می گذرد، »آرمان« با عبد ا... ناصری عضو شـورای مشـورتی 

رئیـس دولـت اصلاحـات و فعال سیاسـی اصلاح طلـب به گفت وگو پرداخته اسـت کـه می خوانید. 

سیدمجتبی ساداتی*

 
اگر اصلاح طلبان بتوانند 
کمتر از لیست امید 94 
افرادی را وارد مجلس 
کنند، اما آدم هایی را 

که شجاعت و توانمندی 
و قدرت تحلیل و کار 
تشکیلاتی داشته باشند 
در راستای بسط گفتمان 
اصلاح طلبی به مجلس 
بفرستند، بسیار موفق تر 

خواهند بود

 
درست که این قاعده 
همواره برقرار بوده که 
در مشارکت حداکثری 

اصلاح طلبان پیروز 
انتخابات می شوند یا 
به عبارت دیگر طیف 
دلواپس اصولگرایان 

مغلوب و بازنده، اما فکر 
می کنم جامعه ایران از 
این معادله عبور کرده و 
مطالبات جدی تری دارد  

عبد ا... ناصری در گفت وگو با »آرمان«: 

»انتخابات مشروط« موضع اصلاح طلبان باشد
 لزوم تقدم اصلاح طلبی جامعه محور بر قدرت محور  راهبرد ائتلاف در سال 94 دیگر پاسخگو نیست

  دنبال افرادی باشیم که دغدغه اقتصادی و رانتی ندارند

 گزارشی از رقابت سنگین ایران، روسیه 
و چین در سوریه

تهران به بندر لاذقیه چشم دوخته؛ چرا؟ 
المانیتــور نوشــت: دهم آوریل، علــی حمود وزیر 
حمل ونقل سوریه با کیانجین سفیر چین در دمشق دیدار 
کرد. حمود در این دیدار بر اهمیت مشارکت سوریه در 
طرح  »یک پهنا، یک جاده« چین تاکید کرد که برنامه ای 
جاه طلبانــه برای احیــای همتای مدرن جاده ابریشــم 
است. حمود از سرمایه گذاران چینی برای مشارکت در 
پروژه های اقتصادی سوریه دعوت کرد، از جمله ساخت 
شهرک صنایع دریایی که قرار است میان سواحل لاذقیه 
تا طرطوس تاسیس شود و همچنین راه اندازی خطوط 
ریلی در اطراف دمشق. در ادامه این مطلب آمده است: 
رئیس جمهور سوریه، بشــار الاسد نیز در ماه فوریه به 
تهران سفر کرده بود. این سفر در پرتو ملاقات های تجار 
و سرمایه گذاران ایرانی و سوری و صحبت کارشناسان از 
ایران به لحاظ داشتن نقشی محوری در بازسازی سوریه، 
صورت گرفت. در همین حال این روزها شاهد برگزاری 
پنجمین کنفرانس اقتصادی یالتا توسط روسیه در کریمه 
هستیم. متعاقب امضای تفاهم نامه همکاری میان سوریه 
و شبه جزیره  کریمه، سوریه نیز به عضویت افتخاری این 
اجلاس درآمده اســت. به گزارش آســیا تایمز، روسیه 
قصد دارد در ســایه پایگاه هوایی حمیمیم و تقاضای 
دمشق برای نوسازی ناوگان دریایی مستقر در طرطوس، 
به عنوان تنها نیروی نظامی در سواحل مدیترانه سوریه 
باقی بماند. اما ایرانی ها نیز گوشــه چشمی به سواحل 
سوریه دارند. آنها از اکتبر ۲01۸ بخشی از بندر لاذقیه را 
اجاره کرده اند. اگرچه ایران تنها اجازه استفاده اقتصادی 
از این بندر را دریافت کرده، این موضوع باعث نگرانی 
روس ها شده که در حملات هوایی آمریکا و اسرائیل به 
نیروهای نیابتی ایران، ارتش مسکو نیز هدف قرار بگیرد. 
جاشــوا لاندیس یک پژوهشگر برجسته حوزه سوریه 
ضمن ارتباط دادن ماجرای اجاره بندر لاذقیه، به طرح 
تهران برای فروش نفت و گاز به اروپا از طریق کریدور 
عراق و سوریه اشاره کرده و به آسیا تایمز گفته که این 
روزها همه خواهان یک جاده ابریشــم هستند. سیمان 
هاتاهت، عضو ارشــد مرکز مطالعات راهبردی عمران 
می گوید مســکو و تهران در حال رقابت برای کســب 
بازار سوریه هستند و به طور مشخص روی قراردادهای 
بازسازی متمرکز شده اند. این تحلیلگر اندیشکده  »چتم 
هــاوس« گفت علاوه بــر خطوط اعتبــاری و تدارک 
محصولات راهبردی، روسیه و ایران با کسب قراردادها 
برای شرکت های خود به دنبال ایفای نقشی محوری در 
اقتصاد سوریه هستند. مسکو و تهران به دنبال این هستند 
که بخشی از هزینه های حضور نظامی خود در سوریه 
را جبران کنند و هر دو رویکردی فرصت محور به بازار 

سوریه دارند. 
 روسیه، ایران و چین درگیر چالش های اقتصادی 

سوریه
با تحلیل از منظر نقاط ضعف، قوت، فرصت و تهدید 
درمی یابیم که سه کشور روسیه، ایران و چین با چالش های 
منحصربه فردی از نظر حضور اقتصادی در سوریه مواجه 
هستند. از سال ۲01۲ نیروهای ایران همراه با حزب ا... و 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، یک نقش نظامی تعیین 
کننده در خاک سوریه داشته اند. این واقعه موجب ایجاد 
یک جناح طرفــدار ایران در ارتــش و نهادهای امنیت 
ملی سوریه شده است. نقش ایران به عنوان یک حامی 
کلیدی با ایجاد یک خط اعتباری ۷/6 میلیارد دلاری بین 
ســال های ۲013 تا ۲01۷ برای ســوریه همراه با تامین 
مــداوم محصولات نفتــی این کشــور، موجب تقویت 
جایگاه تجار و سیاستمداران هوادار ایران در دمشق شده 
است. روسیه نیز از سال ۲015 به راه اندازی جبهه خود 
در ارتش و نهادهای امنیتی ســوریه پرداخته و پشتیبانی 
از برخی واحد های نخبه ارتش این کشــور را بر عهده 
گرفته است. در سال ۲014 روسیه به کارکنان غیرنظامی 
سوریه کمک مالی کرد و محموله های بشردوستانه گندم 
را به این کشور ارسال کرد. شرکت روسی استریو ترنس 
گاز از پیــش و در طــول بحران، بــا دولت و حلقه های 
تجاری دمشق روابط خوبی برقرار کرده است. چینی ها 
نیز به نوبه خود طی دو دهه گذشــته اقــدام به برقراری 
روابط اثرگذار میان نهادهای دولتی و شرکت های دولتی 
ســوریه کرده اند. آنها که سوریه را محلی برای دسترسی 
بــه بازارهای لبنان و عــراق می دانند، به دنبال همکاری 
دوجانبه در پروژه های نفت، گاز و برق نیز هســتند. این 
موقعیت چین با حمایت قدرتمند اقتصادی و صنعتی این 
کشور نسبت به روسیه و ایران مستحکم تر خواهد شد. اما 
نقاط ضعف این سه کشور قابل توجه است. تلاش های 
تهران برای اطمینان یافتن از سیطره بر اقتصاد سوریه و 
نشــان دادن کمک های طولانی مدت اقتصادی به عنوان 
یک ســرمایه گذاری بلندمدت و نه صدقه، میان نخبگان 
اقتصادی، سیاســی و نظامی سوریه چند دستگی ایجاد 
کرده اســت. تنش ها عموما میــان دو جریان عمده دیده 
می شود: میان ســوری های سکولار و میانه روی مذهبی 
از جملــه علوی ها و میان فعالان اقتصادی دوران جنگ 
کــه از محل پروژه های ایران و رقبایش ســود می برند و 
طرف هایی که به طور ســنتی با قطر، عربستان سعودی 
و ســایر کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس همکاری 
می کردنــد یا متحد لبنان و غرب بوده اند. با این حال هر 
سه کشور فرصت های جالب توجهی برای خود می بینند. 
ایران رویای تاسیس مســیری راهبردی برای دسترسی 
بــه حزب ا... لبنان را در ســر می پروراند و در عین حال 
فرصتی تاریخی برای حضور صنعت کاران و تجار ایرانی 
در بازار ســوریه یافته است. روســیه به دنبال این است 
که با اســتخراج نفت، گاز، فسفات و سایر منابع معدنی، 
هزینه های حضور نظامی خود را جبران کند و  چشمی هم 
به نوسازی زیرساخت حمل ونقل این کشور دارد. چین 
قصد دارد از لحاظ زیرســاخت های حیاتی مانند بخش 
انرژی، سوریه را در رقابت با ژاپن و آلمان به خود وابسته 
کند. همچنین به دنبال بــازاری بزرگ برای محصولات 
مصرفی خود اســت. همچنین پکن بــه دنبال صنایعی 
گزینشــی مانند بومی سازی خودروســازی نیز می باشد. 
سرانجام از نظر تهدیدها، باید گفت حضور ایران همین 
حالا هم سوریه  را در معرض حملات اسرائیل قرار داده 
اســت. این نگرانی موجب شده مسکو به دنبال واکنش 
نشــان دادن به آن باشــد. چین نیز نگران از دست دادن 
فرصت های سرمایه گذاری در صورت کناره گیری اسد و 
حضور دوباره اروپایی ها و کره جنوبی و ژاپن در بازار این 
کشور است. در مجموع در کنار گمانه زنی ها درباره رقابت 
اقتصادی میان روسیه، ایران و چین در سوریه، مسکو  و 
تهران به دنبال جداسازی حوزه های نفوذ و منفعت خود 
هستند تا روابط اقتصادی دولت با دولت، دولت با بخش 
خصوصی و بخش خصوصی دو طرف را گسترش دهند. 
روس ها بیشــتر به بخش معدن، حمل ونقل و تولید کود 
متمایل هستند اما ایرانی ها به بخش ساخت وساز، املاک، 
کشاورزی و بازرگانی توجه دارند. در عین حال چینی ها 
نیز فعلا حضور خود را معطوف به بخش برق و صنایع 

تولیدی کرده اند.



»آزادی« را می توان به نحوی رمان واقع گرا و شورانگیزی 
درنظــر گرفت. این امر لزوما چیز بدی نیســت. می توانید 
به سرعت تشخیص  دهید که در جای امنی قرار گرفته اید؛ هر 
کدام از جملات به نرمی هضم خواهند شد و هرگز واژه ای 
زشت یا کلیشــه ای فاحش در کار نخواهد بود، مگر اینکه 
نویسنده بخواهد از آنها استفاده کند. چنین لحظاتی همان طور 
که تا حدی باعث توقف کوتاه خواننده می شود زمانی رخ 
می دهد که پلات داستان توقف کوتاه ما را می طلبد؛ زمانی که 
تماسی تلفنی یا ایمیل غیرمنتظره ای پیش می آید و ما به ناچار 

باید مدتی صبر کنیم تا از اتفاقی که افتاده آگاه شویم. 
»آزادی« با رمان پیشــین فرنزن »اصلاحات« در موارد 
بســیاری اشــتراک دارد. فرنزن دیگربار قصه ای فصیح اما 
به طــرز ظریفی منظم از کار درآورده اســت کــه ظاهرا در 
پیچ وتاب باشــکوه خود تمامی اطلاعات مشترک زندگی 
هزارساله مان را گردآوری کرده است. فرنزن می داند امروزه 
به دانشجویان تازه وارد »ترم بوقی« می گویند، این برخورد 
همانند وجود شاخه های ظریف و نازک در باغی بسیار انبوه 
است؛ یا همانند مادری مغرور است که به رغم آنکه قضاوت 
وی از لغــزش اخلاقی  همســایگانش بی رحمانه بوده، به 
نشانه  اعتراض، آنها را با زننده ترین لقب ممکن »غیرعادی« 
خطاب می کند؛ یا به رانندگان بی ملاحظه ای شباهت دارد 
که باســرعت از میان خطوط جــاده عبور می کنند و تقریبا 
می توان گفت آنها »همیشه مردان جوانی هستند که استفاده 
از چراغ های راهنما از قرار معلوم توهینی به مردانگی شان 
به حساب می آید.« چنین مشاهداتی بی جا نیستند. آنها اساسا 
از تم هایی که به »آزادی« جان می بخشد، رشد می کنند. کار 
از همین عنوان آغاز می شــود، واژه ای کــه در طول تاریخ 
آمریکا ارتقای رتبه یافته تا حدی  که به جایگاه والا رسیده 
و با انگیزه های سکولاریسم »قدرت«، برای بیشترین مدت 

همان تاریخ، همزاد شده است. 
این همزادی جایی است که سرآغاز مصیبت می شود. 
همچنان که هر کــدام از ما به دنبال تاکید بــر »آزادی های 
 ـعبارتی که فرنزن از آن با کنترل کامل  شخصی«مان هستیم ـ
 ـدر تعقیب یکسانی  مفاهیم ایدئولوژیکش استفاده می کند ـ
از آزادی های مقدس شــان با درماندگی به دیگران برخورد 
می کنیم که معمولا آزادی خودمان را تهدید می کند. همان طور 
که فرنزن می گوید جای شگفتی ندارد که »شخصیتی که در 
برابر رویاهای نامحدود آزادی آسیب پذیر  باشد شخصیتی 

است که به انسان گریزی و خشم نیز تمایل دارد.«
نسبت رویا به قدرت در  زیرک ترین و طاقت فرساترین 
حالــت خود درون خانــواده دوام مــی آورد، ولی به نحوی 
مختلــف و پویا نیز عمــل می کند، چراکه اعضــای آن در 
محدودترین فاصله ممکن دور یکدیگر حلقه می زنند. افسانه 
ـ  خانــواده قدمتی به اندازه  خود رمان انگلیســی زبان دارد ـ
درواقع به طور هستی شناسانه ای از آن جدانشدنی است. اما 
خانواده به عنوان جهان صغیر یا تاریخچه به موضوع خاص 
فرنزن تبدیل شده است. برخلاف اینکه امروزه هیچ کس به 

آن نمی  پردازد. 
فرنزن در رمان »اصلاحات« پوسته  مبهم پسامدرنیسم 
را گشــود و پیچیدگی محیطش را کنــار زد و در جای آن 
قلب گرم و تپنده  انسان گرایی را قرار داد. او بوم داستانی اش 
را با اطلاعاتی چون برابری اقتصادی، مهندســی راه آهن، 
دســتکاری نرخ ارز در اروپای شــرقی و افسردگی بالینی 
شــیمی اعصاب مملو کرد، اما مانند آنچه که دیکنسن، و 
تولستوی، ســال بلو و توماس مان در رمان هایشان انجام 
داده اند، داده ها را در شاهراه های روایت داستان به جریان 
انداخته است. نظیر آن بزرگان، فرنزن به سرگذشت خاموش 
زندگی درونی توجه کرد و تبادلات سرشارش را با دنیای 
برون نیز به نگارش درآورد. همچنان که هم دوره ای هایش 
جایگاه »یگانه  بشــر« را کوچک کرده  بودنــد، او به طرز 

معجزه آسایی آن را بسط داده بود. 
بااین حال، رمان »آزادی« اثر ژرف تر و غنی تری است. 
به ظاهر درخششی کمتر، ولی در باطن شیوه ای بی پروا دارد. 
 ـاز سال های بوش  این بار، تاریخ اجتماعی به جلو پیش رفته 
به ســال های کلینتون رسید. یک بار دیگر خانواده  هسته ای 
به وجود آمد، ولی پدر و مادر آرزومندانِ امیدوار هســتند و 
نه فرزندان. آنها خانواده  برگلند »جوانان پیشتاز«ی هستند که 
محله ویکتورین را در رمزی هیل بازسازی کردند و سپس بر 

آب نشین های استوار فضیلت روبه بالا شناور شدند. 
شــخصیت پتی ماننــد زنبــوری مهربان اســت که با 
شوخ وشنگی گَرده  گردهمایی های اجتماعی را حمل می کرد 
و بشقابی از کلوچه یا کارت و یا چند شاخه گل سوسن  در 
گلدانی کوچک با خود همراه داشت که می گفت لازم نیست 
زحمت برگرداندنش را بکشید. همسرش، والتر، وکیلی است 
با مقاومتی شایســته که کارفرمایش او را در کمک رسانی و 
خیرخواهی قرار داده است. شرکتشان در کوچه ای بن بست 
است که در آنجا خوبی نوعی دارایی به حساب می آید. والتر 
تعهدش را نسبت به اهداف محیط   زیست گرایان می پروراند 
و درنهایت، این کار را به طور مسیح وار و با اشتیاقی شدید 

دنبال خواهد کرد. 
فزنزن درک می کند که تناقض اصلی لیبرالیســم مدرن 
آمریکایــی در اصول و قواعدش موجود نیســت، بلکه در 
فرضیات ناگفته اش قرار دارد و به این شکل است که عادات 
روزانه اش را کنترل می کند. لیبرال ها، هم تراز محافظه کاران 
و به عبارت دیگر همه ما، به برخی وجوه هســتی به عنوان 
ارجحیت داشتن نسبت به دیگران اعتقاد داریم، اما این تنها 

لیبرال ها هســتند که با این حقیقت کنار نیامده اند. و چنین 
آشفتگی ای از سرســپردگی آنها به کثرت گرایی هماهنگ 
همگانی نشــأت می گیرد. همه  اینها به این خاطر است که 
پیشتازی در رمزی هیل مانند پتی برگلند از زجر های دودلی 
زمانی رنج خواهد کشید که به عالی ترین راه »پاسخ گویی به 
یک شخص بدبخت رنگین پوست فکر می کند که پتی را به 

تخریب محله شان متهم کرده  است.« 
اما پتی بازیکن پیشین تیم بسکتبال قهرمانی آمریکا است؛ 
و فشار رقابتی اش زمانی بر بازداری هایش غلبه می کند که 
دشــمن وی صریحا مقام زیردستش می شــود. برای مثال، 
همسایه  پهلویی شان انسان مسخره ای است که با اره برقی 
به جان درختان حیاط خلوتش افتاده و با ســروصدای زیاد 
مزاحمت ایجاد می کند. با این کار فضا را برای قایقش با رویه 
وینیلی بازمی کند و تلاش های همگانی را برای نوســازی 
شهری از شکل و شمایل می اندازد. پتی درصدد انتقام برآمده 
و تایرهای برفی وانت آدم شــرور را چاک می دهد و سپس 
مانند شرح حال نویسی خانه به خانه می رود تا تخریبی را که 

حاضر به اعتراف آن نیست توجیه کند. 
پرواضح اســت که فرنزن عمیقا درباره این کاراکترها 
فکر کرده است. هر خواننده ای دلواپس کاراکترهای اصلی 
»آزادی« به خصوص والتر و پتی می شود، حتی بیشتر از 
کاراکترهای اصلی »اصلاحات« یعنی چیب و گری. پتی و 
والتر زندگی زناشویی خوبی دارند، اما هیجان انگیز نیست. 
در دوران دانشــگاه، پتی مجذوب دوســت والتر، ریچارد 
می شود، اما ریچارد که نمی خواهد به دوستش خیانت کند، 
فکر می کند که پتی تنها زنی اســت که به واقع لیاقت والتر 

را دارد. پتی ناامید می شــود، اما به طورغیرارادی به سمت 
والتر برمی گردد و درنهایت، رابطه  افلاطونیشان به ازدواج 

ختم می شود. 
فرنزن باعث شــد حس کنیم زندگی کــردن درون ذهن 
کاراکترهای اصلی به چه چیزی شباهت دارد و به این نحو 
افسون قدرتمندی برای ما خلق کرده است. تکنیک داستان از 
این قرار است که دیدگاه هریک از کاراکتر ها شرایط خودش 
را با استفاده از کلمات و استعاره های خود توضیح می دهد 
بی آنکه تلاشــی برای انتقال ســخن پردازی جریان سیال 
ذهن درون ذهنشــان صورت گیرد. ریچارد از استعاره های 
موسیقایی استفاده می کند؛ پتی از استعاره های بسکتبالیستی یا 

ورزشی؛ والتر محیط زیستی؛ و جویی مالی. 
فرنزن با رمان »اصلاحات« از حاشــیه  تبدیل شدن به 
نویســنده  ادبی فرامدرن و کم خوانش عقب نشینی کرده و 
صدای خود را در رئالیسم ادبی یافت. او ساختاری را پیدا 
کرد که به راحتی با آن کار می کند. »آزادی« در شباهت زیادی 
با »اصلاحات« درباره تاریخچه  خانواده ای است که بخش 
بزرگی از داستان از دیدگاه کاراکترهای اصلی بیان می شود. 
بخش کوتاه و نخســتین »آزادی« از دیدگاه همســایگان 
خانواده ی برگلند گفته می شود. سپس در بخش های بعدی، 
در عوض به روشنی داستان را از نقطه نظر اعضای خانواده 

برگلند می بینیم. 
برای هر یک از کاراکترها، فرنزن به طور منطقی داستان 
پشت پرده شان را در قسمت طراحی شده  هر کدام قرار داده 
است. این ساختار، طنز دراماتیک بسیاری را به طوری خلق 
می کند که کاراکترها آگاهی ناقصی از فعالیت ها و انگیزه های 

ســایر کاراکترها دارند و اینها پیش تر برای خواننده نمایان 
شده اند. تغییر بین راوی اول شخص و سوم شخص نسبت 
به رمان ها از ترکیب به مراتب نرم تری نیز برخوردار است 
تا اینکه چنین تغییری بین راوی های اول شخص  متفاوتی 
صــورت گیــرد. در »آزادی« حتی زمانی که پتی به توصیه  
درمانگر خود خاطراتش را می نویسد، نوشته  خود را از زبان 
راوی سوم شخص به نگارش در می آورد. از این رو، »آزادی« 
هرگز از نقطه نظر راوی عینی بیان نمی شود، بلکه همواره از 
دید چشــم های یکی از کاراکترها گفته می شود. در اصل، 
چنین شیوه ای به این معناســت که هر یک از دیدگاه های 
بیان شده از سوی کاراکتر صورت می گیرد، تا اینکه از سوی 
راوی یا خود فرنزن باشد. بنابراین، نگرش والتر درباره  ازدیاد 
جمعیت یا گونه های در حال انقراض از آن خود اوســت 

و نه فرنزن. 
چنین تمرکزی بر کاراکترهای یــک خانواده اثر فرنزن 
را نســبت به آثار یکی از نویسندگان الهام بخش وی به نام 
توماس پینچون بــرای توده  خوانندگان قابل فهم تر می کند. 
بی تردید، پینچون رمان های اجتماعی می نویســد؛ آثارش 
چیزی جز انتقادات اجتماعی نیستند. درعین حال، با تخریب 
تعداد بسیار زیادی از کاراکترهایش؛ با معرفی کاراکترهای 
 ـتنها اسم هایی روی کاغذ صرفا برای خنده؛ با  زائد و بیهوده ـ
آگاهی دادن عمدی به خواننده که درواقع  کاراکترها مصنوعی 
و زاده  ادبــی توماس پینچون هســتند؛ اغلب پیروزی های 
بی شــمارش را تضعیف کرده اســت. پینچون به درســتی 
رمان نویس خودآگاهی به حساب می آید؛ ممکن است فرنزن 
ژن مشــابهی داشته باشــد، اما با قدرت در برابر آن  و علیه 

جلب توجه زیاد به شیوه  خاص نویسندگی اش می جنگد. 
دلیل عمده  موفقیت فرنزن این اســت کــه تعادل بین 
طنز و دلســوزی را حفظ می کند. درحالی که گهگاه شاهد 
آن هستیم که فرنزن کاراکترهایش را در شرایط مضحک و 
عجیب وغریبی قرار می دهد، آن قدر به عنوان یک نویسنده 
برخود تسلط دارد که از خنده های صِرف اجتناب می ورزد.  
او دوستدار و حتی عاشق کاراکترهایش است و می خواهد 
که آنها در دل خوانندگانش هم جای گیرند. درنتیجه، آنقدر 
با کاراکترهایش مهربان است که همیشه مانند انسان با آنها 

برخورد می کند و نه فقط دنده هایی در ماشین خنده.
ایده  نامگذاری این رمان به عنــوان »آزادی« در ابتدا با 
عبارت »پدرِ کسی شدن« به ذهن فرنزن خطور کرد. پیش از 
نوشتن این رمان، او از سن پدرش، درست زمانی که برای 
اولین بار او را به عنوان یک انسان شناخت، گذشته بود. در 
حدود پنجاه سالگی بود که یادآوری خاطراتی از پدرش را 
شروع کرد. او خودش را بدون پدرش یافت و دیگر پدر و 
مادرش را در کنار خود نمی دید ولی حس پدرانه ای نسبت 
به خود داشــت. او نسبتا جوان بود که پدر و مادرش فوت 
کردند و آنها نوعی از حضور بزرگســالانه ای برایش فراهم 
کرده بودنــد و بدون حضور آنها، یاد گرفته بود که خودش 
این حضور را میســر کند. او می خواست در این کتاب از 
زندگی زناشویی پدر و مادرش و تجربیات پدر و مادریشان، 
همان گونه که خود شاهد آن بود، بنویسد اما نمی خواست 
سن آنها را در دهه پنجاه، شصت یا هفتاد قرار دهد. فرنزن 
می خواســت سن پدر و مادرش را در داستان هم زمان سن 
خودش بگذارد. از این رو، آنها را به افراد هم سن خود تبدیل 
کرد؛ افرادی که ممکن بود خود او باشند یا احتمالا آنها را 
بشناسد. و این کار خود محرکه  ای بس واقعی بود. این ایده 

چیزی بود که از درونش جوشش گرفته بود. 
»آزادی« مانند همه  رمان های بزرگ، تنها داســتان گیرا 
و جذابی را روایت نمی کند؛ این رمان به وســیله درخشش 
پایــدار درکِ عمیقِ اخلاقیِ نویســنده، جهانی را که به نظر 

می شناسیم توضیح می دهد.
* مترجم

کتـاب رمـان

»کتابفروشی ســر نبش« نوشته جنی کولگن نویسنده 
آمریکایــی در ســال 2016 منتشــر شــد و بــه یکــی از 
پرفروش ترین کتاب های نیویورک تایمز تبدیل شد؛ رمانی 
که می شــود گفت در مورد یک عاشقانه کم رنگ، کتاب ها، 
پیداکردن خود و دیگران نوشته شده است؛ آنطور که خود 
نویسنده در مقدمه کتاب نوشته: »این کتاب درباره خواندن و 
کتاب است، و درباره اینکه اینها چگونه می توانند بر زندگیتان 

اثر بگذارند.«
 نینا یک کتابدار انگلیسی اســت )این کتابفروشی در 

بیرمنگام و در یک روستای کوچک در اسکاتلند قرار 
دارد( او در دادن مشاوره به خوانندگان بسیار خوب 
است اما توسط دنیایی از کتاب ها که مدام هم در حال 
تغییر هستند محاصره شده است. چند نفری که بودجه 
کتابخانه ها را تامین می کنند معتقدند کتابخوان ها باید 
به روز شوند و به فن آوری و البته اتصالات اینترنت 
دسترســی پیدا کنند. حالا نینا و همکارانش باید با 
یکدیگر در ایــن راه رقابت کنند و او کاملا مطمئن 
نیســت بخواهد در این رقابت حضور داشته باشد 
یا نه. نینا شــروع می کند به کشفِ خود و با نگاهی 
اجمالی به این نتیجه می رسد که او رویایی را که در 
سر داشته انجام داده و آنچه اکنون می خواهد انجام 
بدهد همان چیزی اســت که تا به حال می خواســته 
است. و حالا زندگی روتین و خودکار او می رود که 

رو به ویرانی بگذارد. 
نینا مجبور اســت با خودش بگوید »خب حالا 

چه؟« در میان ســیلی از ناامیدی ها و افســردگی ها تصمیم می گیرد از 
کامیونی بلااستفاده که آن را به شهر کوچکی آورده است بهره ببرد و آن 
را به یک کتابفروشی سیار تبدیل بکند. برنامه اصلی او این بود که کامیون 
را به بیرمنگام بفرستد و کتابخانه را در آنجا راه اندازی بکند اما این کار 
به همان اندازه که آسان می نمود دشوار و سخت هم بود. در ضمن مردم 
همین شــهر کوک هم از دیدن کتابفروشی ای که روی چارچرخ باشد 
خیلی خوشحال بودند و آنها که سال ها داشتن کتابفروشی را تجربه نکرده 
بودند حالا بی نهایت ذوق زده بودند. سفر نینا با افتادن ها و بلندشدن ها 
همراه بود، او داشت می فهمید چطور باید رویاهای خودش را کشف 
کند و قطعاتی جدید را که در زندگی اش رو به پایان بود دوباره از سر نو 
سر هم کند. این سفر و این سیر در مورد او تقریبا ناخودآگاه است. این 
تکه ها و نشانه ها همه همراه با تشویق کسانی بود که دوست داشتند او را 
رو به جلو ببینند آن هم درست در لحظاتی که ترس و عدم قطعیت تمام 

وجود او را دربرگرفته بود. 
روش دیــدن کتاب ها از دیــد نینا، و نحوه ارتبــاط او با دیگران و 
توصیه هایش به این و آن بســیار عمیق است. لحظات مثل اکتشافاتی 

است که خواننده انجام می دهد و همه اینها برای مردم هم 
معنا پیدا می کند: »در درون هر انســانی عالمی وجود دارد 
درست مثل عالم بیرون او. کتاب ها و هرازگاهی هم موسیقی 
بهترین راه از بین بردن موانع برای نینا بود، برای اتصال این 
جهــان بیرونی به جهان داخل. کلمات صرفا به عنوان یک 
کانال بین دو جهان عمل می کردند.« اینها و چیزهای مشابه 
به این، لحظاتی بود که کاراکتر داستان آنها را حس می کرد. 
داستان آدم ها شهر به شهر باهم فرق دارد و البته با تجربه نینا 
در بیکارشدن در شهر بیرمنگام تمام این صحبت های درونی 
و پیداکردن راهی برای زندگی آرام در مورد او قابل فهم 
بود. با توجه به مبالغ بالا و گرانی ها تنها راهی که برای 
نینا باقی مانده بود همین بود و این موضوع می تواند به 
خوبی قدرت تصمیم گیری در مورد او را نشان بدهد. 
در این میان دوســت و همسر سابق نینا که زمان 
زیادی بود همدیگر را ندیده بودند در این مســیر به 
او بسیار کمک می کند. او دوستی عمیقی با نینا دارد. 
رابطه آنها باهم از یک رفاقت و دوستی عمیق نشات 
می گیرد و همین موضوع لایــه ای از گرما را به این 
داستان می بخشد. راوی سوم شخص همچنین به ذهن 
برخی از شــخصیت های ثانویه هم نگاهی انداخته 
است که آنها هم می توانستند داستان خیلی خوبی را 
رقم بزنند: »تابستان تمام نمی شد. روزهایی بودند با 
توفان های وحشتناک، که ابرها درست تا سقف ون 
پایین می آمدند، و باران می بارید، و علف های چمنزار 
زیر آن خم می شدند. اما به همان اندازه روزهای زیبا 
و باشکوه هم بود که خورشید طلایی و صورتی طلوع می کرد و نسیم 

گرم و ملایمش می وزید...«
اتفاقات رومنس در این کتاب افتان و خیزان جلو می رود، زیرا داستان 
عمدتا مربوط به نینا است و برای او که می خواهد مجددا زندگی اش را 
آغاز کند این موضوع اهمیت ویژه ای دارد؛ تصمیم می گیرد یکی را به 
جای این و آن بگذارد و برای او داشتن رابطه ای سفت و  سخت کمی 
مشکل به نظر می رسد. بعد از رشد نینا در این سیر داستانی انگار او از 
یک جهنم بیرون آمده است و راه خود را پیدا کرده است. شاید همین 
سیر باشد که احساسات شما را برانگیزاند و جاهایی از کتاب قلب شما 

را فشرده کند.
در بعضی از کتاب ها تمام سرنخ ها قابل رویت هستند، اما در مورد 
این کتاب جاهایی مجبورید به عقب برگردید و دوباره بخوانید تا بتوانید 
همپای قهرمان داستان شوید. قهرمان این کتاب از تمام زوایا مشخص 
و مشهود است، اینکه کجا زندگی می کند، از زندگی چه می خواهد و در 
آینده می خواهد چه کند، خود موضوع یکی از نقاط قوت داستان است.
* مترجموداستاننویس
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1001 کتاب: »خط آهن زیرزمینی« نوشته کولسن وایتهد
»خط آهن زیرزمینی« ششمین رمان کولسن وایتهد است که شانزده سال وقت صرف آن کرد. جایزه مک آرتور 
فلوشیپ، جان دوس پاسوس، گوگنهایم فلوشیپ و نامزدی جایزه پولیتزر، انجمن منتقدان ادبی آمریکا، لُس آنجلس تایمز، 
پن همینگوی و پن فاکنر، از جمله افتخارات وایتهد تا پیش از انتشار شاهکارش »خط  آهن زیرزمینی« بود. »خط آهن 
  زیرزمینی« در ســال 2016 منتشر شــد و توانست بار دیگر موفقیت های بسیاری را برای وایتهد به ارمغان بیاورد: 
جایزه پولیتزر، جایزه کتاب ملی آمریکا، جایزه آرتور کلارک، مدال اندرو کارنگی، بهترین کتاب سال نیویورک تایمز، 

وال اســتریت ژورنال، واشنگتن پســت، تایم و پیپل در سال 2016 و 2017  از جمله این افتخارات است. همچنین 
»خط آهن زیرزمینی« به بیش از چهل زبان ترجمه شد و مورد ستایش بسیاری از منتقدان، نویسندگان، شخصیت های 
سیاسی )از جمله باراک اوباما( و نشریات معتبر دنیا قرار گرفت: شاهکاری آمریکایی، که به روایت برده داری جان 
دوباره ای می بخشــد، احســاس غرور آمریکایی ها به گذشته را از هم می گسلاند و بندبند تاریخ آن دوران را از هم 

بازمی کند و روایت می کند. »خط آهن زیرزمینی« را با ترجمه سمیه گنجی در نشر علمی بخوانید.

 داستان های
 کانادایی و آمریکایی

بازمانده
بسیاری هستند  روان شناسان 
که از شــغل خود پــل زده اند به 
ادبیات، و رمان نوشته اند. اندرو 
پایپر روان شناس کانادایی یکی 
از آنهاست. پایپر اولین رمانش 
را در 1996 نوشت و آخرینش 
»بازمانــده« را در ســال 2017 
که برایش موفقیت بسیاری به 
همراه آورد؛ تاجایی که بنجامین 
پرســی رمان نویس آمریکایــی از او به عنوان یکی از 
نویسنده های مورد علاقه خود یاد کرد و رمان »بازمانده« 
را ستایش کرد. پل ترمبلی دیگر نویسنده آمریکایی هم 
از »بازمانــده« به عنوان یک گوتیــک قرن نوزدهم یاد 
کرد و امی مک کی نویسنده کانادایی نیز »بازمانده« را 
این طور توصیف کرد: یک ســفر هیجان انگیز به قلب 

یک هیولا.
دکتر لیلی دومینیک یک روانپزشک قانونی که تا به 
حال مغزهای بیمار بسیاری را ارزیابی کرده است، اکنون 
به موردی کاملا متفاوت برمی خورد؛ شخصی بدون نام 
که در قســاوت هیچ چیز از موارد پیشین کم ندارد، اما 
این دلیل تفاوتش نیســت. دلیل تفــاوت او ادعاهای 
باورنکردنی اش است. یکی اینکه بیش از دویست سال 
عمر دارد و به تنهایی الهام بخش نویسندگان بزرگی چون 
ماری شِلی، رابرت لویی استیونسون و برام استوکر بوده 
و دیگر اینکه پدر لیلی اســت و دلیل واقعی قتل مادر 

او را می داند.
لیلی باید برود، او مجبور است برای کشف هویت 
حقیقی مراجعِ دویست ساله و دلیل واقعی قتل مادرش 
بار وبنه این سفر را که شاید برگشتی نداشته باشد، ببندد. 
این شمایی از رمان »بازمانده« است که با ترجمه هادی 

سالارزهی از سوی نشر علمی منتشر شده است.
در بخشی از کتاب می خوانیم:

او به صدای درزدن هیولا از خواب پرید.
لیلی بهتر از هر کسی می داند احتمال واقعی بودن 
این ماجرا تا چه اندازه دور از ذهن است. او به واسطه 
آموزش هــای دوران تحصیل خــود و این روزها هم 
به دلیلــی کارش در دادگاه که مربوط به ارائه شــواهد 
تخصصی در رابطه با حالت های روحی و روانی افراد 
می شود، یادگرفته که نمی توان به دیده ها و شنیده های 

کودکان به راحتی اعتماد کرد.
در زمــان وقوع آن حادثه، لیلی فقط شش ســالش 
بود. ســنی که ذهن انســان خاطرات خاصــی را زیر 
عنوان »حقایق« طبقه بندی می کند و دسته دیگری از 
خاطرات که درواقع ســاختگی هستند اما شما سعی 
می کنید به خودتان بقبولانید که اتفاق افتاده اند، تبدیل به 

تکه پاره های متقاعدکننده ای از رویا می شوند.
همن طور که همه به خوبی می دانند لیلی کوچک تر 
از سنش نشان می داد، چشم های سبز قشنگی داشت 
و موهای لخت ســیاهش درست مثل لانه پرنده ها در 
پشت سرش به هم گره خورده بود. تنها بازمانده و البته 

آن جسد را نباید فراموش کنیم. جسد مادرش.
بازگشتبهغروب

نــورا رابرتز از نویســنده های 
پرفروش معاصر آمریکایی است؛ 
او نخستین نویســنده رمان های 
عاشقانه است که در تالار مشاهیر 
آمریکا اسمش حک شد. از سال 
2011 رمان هــای رابرتــز 861 
هفته در فهرست پرفروش های 
نیویورک تایمز بــود و در 176 
هفته هــم رتبه نخســت را از 
آن خــود کرد. از نورا رابرتز به عنوان بهترین نویســنده 
رمان های عاشقانه آمریکا یاد می شود که بارها جایزه برده.

»بازگشت در غروب« در سال 2017 منتشر شد و 
به یکی از پرفروش ترین آثار رابرتز تبدیل شد. ووپی 
گلدبرگ بازیگر آمریکایی برنده جوایز اسکار و بفتا و 
گلدن گلوب از آن به عنوان یکی از رمان های مورد علاقه 
خود یاد کرد. این رمان با ترجمه لیلا عظیمی از سوی 

نشر علمی منتشر شده است.
رابرتز در »بازگشت در غروب« خواننده را به سفری 
در غــرب مانتانا می برد، مزرعه و تفرجگاه بودین؛ یک 
کســب وکار خانوادگی و مکانی ایده آل برای عاشــقان 
ســوارکاری که زوج های جــوان، آن را برای گذراندن 
تعطیلات انتخاب می کنند. کمی بیش از سی هزار هکتار 
زمین که خانه چهار نســل بوده و در حال حاضر ســه 
نسل در آن زندگی می کنند. اداره تفرجگاه به عهده بودین 
لانگبو است. او به سختی تلاش می کند با کمک برادران 
و کارکنان و نیروی تازه استخدام شــده، کالن اســکینر، 
همه کارها را به بهترین شــکل پیش ببرد اما در فاصله 
نه چندان دورتر، کسی هست که هیچ وقت حق انتخاب 
نداشته است؛ دختر دیگری از خانواده بودین که در مسیر 
پرپیچ وخم خود هرگز زندگی را آنطور که دوست داشته 
تجربه نکرده و هیچ کس خبری از او ندارد. سال ها پیش، 
آلیس دختر هجده ساله سرکشی بود که به دنبال آزادی و 
ماجراجویــی از خانه گریخت. اکنون، درحالی که تمام 
هستی او را ترس فراگرفته آرزویش دیدن پرتوهای نور 
خورشید است. اما همه چیز با پیداشدن جسد نیمه منجمد 

یک زن جوان در زمین های تفرجگاه تغییر می کند...
در بخشی از کتاب می خوانیم:

آلیس آهی کشید و نفس گرمش در باد سرد سوزاننده 
چرخید و محو شد. بهتر می دانست، بهتر دانسته بود، 
اما سوارشدن به آن اتومبیل در میزولا شبیه یک نشانه 
بود. آن اتومبیل او را تا فاصله دوازده مایلی خانه رساند. 
ممکن است این کار را شب هنگام انجام ندهد و این 
او را نگران کرد. یک چراغ قوه در کوله پشتی اش داشت؛ 
اما باتری هایش ضعیف بود. یک فندک داشت، اما فکر 
گذراندن شب در آنجا بدون چادر یا پتو و بدون غذا و 
با باقی مانده آبی که از دو مایل قبل تر همراه خود برداشته 
بود او را بیشتر و مصمم تر به جلو راند. سعی کرد تصور 
کند آنها به او چه خواهند گفت. از دیدن او خوشحال 
خواهند شد - باید خوشحال می شدند. شاید به خاطر 
راهی که رفته بود از او دلخور باشند، فقط یک یادداشت 
چروک و خیس از اشــک هایش بر جای گذاشته بود 
اما هجده ساله شــده بود و به اندازه کافی بزرگ بود تا 
هرکاری که می خواست انجام دهد- نمی خواست به 
کالج بــرود، در دام ازدواج گرفتار شــود یا به کارهای 

جزیی در مزرعه بپردازد.
آزادی خواسته بود و آن را به دست آورده بود.

* روزنامهنگار

تـــازه ها

در مجموعه داســتان به هم پیوســته »جغد برفی« نوشــته 
فاطمه مهر خان ســالار، نویسنده سعی دارد داستان را در قالب 
روایتی نــو ارائه دهد. طرح، همان مســاله رفتن و مهاجرت 
اســت اما نویسنده این طرح را در قالب روابطی عاطفی میان 
بهرام و راوی داستان می ریزد. این نمایه ای از کل ماجراست. 
آنچه در کلِ روایت نظر مخاطب را جلب می کند، توالی زمانی 
میان داستان هاست. در بطن روایت، شاید تشخیص بازگرد ها 
)فلاش بک ها( از روایت زمان حال که راوی در حال بازگفتن آن 
است، دشوار باشد و این دو روایت با هم ادغام شوند. به همین 

دلیل در پایان هر بخش اســت که متوجه توالی زمان ها 
می شویم و این خود در بافت داستان فرم نویی در سبک 
نویسنده برای بازگفتن قصه محسوب می شود. این ویژگی 
سبب می شود روایت از یکدستی بیرون بیاید و مخاطب 
به دنبــال تمام زمان هایی که راوی با بهرام داشــته پیش 
رود. خودِ توالی زمان ها از این اثرِ نســبتا بلند، داستانی 
یادداشت مانند درآورده است: یادداشت هایی که در پایان، 
ناتمام باقی می مانند؛ ناتمامیتی که در پایان ماجرا هم دیده 
می شود.آیا داستان  برای قشر خاصی نوشته می شود؟ این 
پرسشی است که در مواجهه با این داستان ها ذهن را به 
خود مشغول می کند. پاسخ به این پرسش از چند منظر 
قابل بررسی  است: روایت در داستان و یا نگاه نویسنده 
به پیرنگ )پلات( یا طرح داستان. کازوئو ایشیگورو در 
این باره می گوید: »به نظر من هیچ ارتباط مشخصی بین 
مخاطبانی که نویسنده به آنها فکر می کند و مخاطبانی که 
آن اثر در نهایت خواهد داشت، وجود ندارد. بسیاری از 

نویسندگان بزرگ کلاسیک، همچون نویسندگان دوران یونان باستان، اصلا 
فکر نمی کردند که کسانی از فرهنگ هایی بسیار بسیار متفاوت نوشته هایشان 
را خواهند خواند. گاهی برای نویسندگانی نگران می شوم که به شدت مراقب 
و محتاط هستند که آیا مخاطبانی در سطح جهانی نوشته ها آنها را درمی یابند 
یا نه، اما نتیجه کار برعکس می شود. انگار چیزی در ادبیات می میرد و مردم 
استعداد ادبیِ نویسنده را دست کم می گیرند. هرچه صداقت و حقیقتِ اثر، 

عمیق تر باشد امکان اینکه جهانی بشود، بیشتر است.«
مضمون ســخن ایشــیگورو ارتباط نزدیکی میان مضمون داستان های 
فارســی دارد. احتیاط و مراقبت در پیرنگ داســتان های فارسی سبب شده 
روایت از مســیر و خطِ طبیعیِ خودش خارج شود. دیالوگ ها کلیشه ای و 
شبیه به گفت وگوهای روزمره به نظر برسند و سرانجام نویسنده نتواند میان 
طرح داستان و روابط علت و معلولی روایت، پیوندی منسجم برقرار کند. 
همه چیز سطحی  ا ست و در سطح هم باقی می ماند. تصویری که نویسنده 
از محیط پیرامون خود و روابط میان آدم ها به دســت می دهد نیز همین گونه 
اســت. این ضعف در داستان های فارسی سبب شده وقتی داستان به پایان 
ماجرا می رسد، نتوانی میان روابط و اتفاقات در حال گذرِ داستان ارتباطی 

ببینی. بخشی از این مساله به این دلیل است که توصیفی واضح 
و روشن از طرحی که در ذهن نویسنده است، به مخاطب ارائه 
نمی شود یا اینکه نویسنده نمی تواند تصاویر را با کلمات روی 
کاغذ بیاورد. برای  مثال، دو نفر به هم علاقه مند هستند اما نه این 
علاقه را بروز می دهند و نه چشــم اندازی دارند از اینکه قرار 
است باهم بمانند یا نه. تصویری که نویسنده از ارتباط میان این 
دو نشان می دهد، صمیمانه است با تعارفاتی کلیشه ای. جالب تر 
اینکه هر دو همکار هســتند باهم سفر می کنند اما تا سخن از 
کنارهم  بودنشان به میان می آید، ترجیح می دهند سکوت کنند. 
مرد داستان قصد دارد از ایران برود اما هردو اقدام به رفتن 
می کنند و این در حالی اســت که به مرد ویزا نمی دهند 
و زن راهی می شــود. حال این دو با وجود بلاتکلیفی 
در رابطه شــان، نمی دانند چه راهی درســت تر است. 
دســت آخر زن راهی می شــود و مرد بعد از دو سال به 
استرالیا مهاجرت می کند. یک جور بی معنایی در این نوع 
روابط هست. هردو بلاتکلیف اند؛ هر دو می دانند رابطه 
به پایان رسیده اما نویســنده ناتوان از نشانِ این اتمام، 
بــه بازگویی دیالوگ های میان دو نفر با خاطرات شــان 
می پردازد به طوری که اگرچه سی صفحه مانده تا ماجرا 
تمام شود، اما روایت بسیار خسته کننده و کسالت بار پیش 
می رود. بخشی از این طرح های تکراری با موضوعات 
و بن مایه های تکراری ترشان برمی گردند به تاثیری که از 
رمان های غربی گرفته ایم. ما سعی داریم از زبانمان تنها 
برای نگارش طرح مان استفاده کنیم که اگر غیراز این بود، 
سعی می کردیم وضعیت اجتماع را با دیدِ بازتری ببینیم 
تا بهتر آن را در طرح مان انعکاس دهیم؛ آنچه بســیار مشهود است گذر از 
سنت هایی است که نمی توان یک شبه از آنها دوری  جست و رهایشان کرد و 
پرچم مدرنیسم را بالا گرفت و پیش رفت. گاهی شاهد آنیم که داستان از این 

دو عبور کرده و خواسته سبک پست مدرنیسم را پیش بگیرد.
اما آنچه به داستان و در بطن آن به روایت ضربه می زند، مساله رئالیسم 
است. قرار است که ما در داستان تجربه ای زیستی یا نه بهتر بگویم جهان بینی 
نویســنده را از جهان پیرامونمان ببینیم. داستان می تواند بر تجربیات ما از 
زندگیمان بیفزاید؛ حال آنکه در طرح های داستانی حال حاضر کمتر شاهد این 
مساله هستیم.مضمون اکثر داستان های فارسی شده پرداختن به مساله رفتن 
و مهاجرت از ایران. گذر از سنت به مدرنیته نیز چاشنیِ اضافه شده به این 
مضمون هاســت. آنچه در روایت این گونه آثار به چشم می آید کاربرد زبانِ 
کلیشه ای در بیانِ روایت و در استفاده از دیالوگ بین کاراکترهاست. وجودِ این 
ویژگی ها در داستان های امروزی سبب شده به جرات نتوانیم سره را از ناسره 
تشخیص دهیم. این مساله پرسش ابتدایی متن را یادآور می شود. نویسنده 

برای قشر خاصی می نویسد؟
* منتقدوداستاننویس

کتـاب داستان

و نـظــر نقـد 

فاطیما احمدی

نام کتاب: کتابفروشی سر نبش
نویسنده: جنی کولگن

مترجم: مرجان رضایی
ناشر: مرکز

دربارهکتاب»جغدبرفی«نوشتهفاطمهمهرخانسالار

درک یک پایان
دربارهکتاب»کتابفروشیسرنبش«نوشتهجنیکولگن

کتابی برای عاشقی 

مریم طباطباییها*زهرا حقوردی*

گروهادبیاتوکتاب:رمان »آزادی« شاهکار جاناتان فرنزن، تصویری از خانواده ا ی شهری در غرب میانه را ارائه می دهد. اعضای این خانواده را پدر و مادر و دو 
فرزندشان تشکیل می دهد که آهسته آهسته مسیر خود و یکدیگر را گم می کنند. مجله تایم پس از انتشار »آزادی«، برای نخستین بار در دهه گذشته، عکس فرنزن را 
روی جلد خود آورد و این رمان را »شاهکار ادبیات داستانی آمریکا« نامگذاری کرد، گاردین، فرنزن را »نابغه ادبی« نامید و میچیکو کاکوتانی - برنده جایزه پولیتزر 
نقدنویسی- آن را »تصویر ماندگاری از زمانه    ما« توصیف کرد، باراک اوباما و اپرا وینفری، از آن با عناوین »فوق العاده« و »شاهکار« یاد کردند و  نشریات و منتقدان 
بسیاری آن را »رمان بزرگ آمریکایی« نامیدند. »آزادی« همچنین توانست عنوان کتاب سال نیویورک تایمز و سالن را از آن خود کند و به مرحله نهایی جایزه انجمن 

منتقدان ابدی امریکا راه یابد. آنچه می خوانید نگاهی است به شاهکار جاناتان فرنزن »آزادی«، که با ترجمه شیما بنی علی از سوی نشر علمی منتشر شده است.
شاهرخ شاهرخیان*

نام کتاب: جغد برفی
)هشت داستان پیوسته(

نویسنده: فاطمه مهر خان سالار
ناشر: مرکز

»آزادی«؛شاهکارجاناتانفرنزنبهفارسیمنتشرشد

داستان همه اعصار
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بورس

درصدتغييرعنوان شاخص

0/03-53/45-كل

0/03-15/40-شاخص قيمت

0/16-241/49-بازار اول

847/190/21بازار دوم

129/220/07صنعت

0/42-42/23-30 شرکت

ارز )بانک مرکزی(

ارز )تومان(

42004221دلار آمريكا

47204743يورو اروپا

54455484پوند انگليس

31263158دلار کانادا

29673012دلار استراليا

713724لير تركيه

فروش خريد  

سکه و طلا )تومان(

46500004700000سكه يك بهار قديم

48000004850000سكه تصوير امام

24500002680000سكه نيم بهار

16800001700000سکه ربع بهار

940000950000سکه يک گرمی

435260438384هر گرم طلاي 18 عيار

فروش خريد  سکه

د اشـترشد 87درصدی شاخص بورس در سال 97 یاد 
 سرچشمه تورم 
کجاست؟ 

براساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه به 
نقطه در فروردین ماه سال جاری از مرز 51/4 درصد 
عبور کرده است. همچنین درصد تغییرات شاخص 
کل در 12ماه منتهی به فروردین ماه نســبت به مدت 
مشابه سال قبل برای کل کشــور 30/6 درصد اعلام 
شــده است. درمورد این پرسش که اصولا اتخاذ چه 
سیاست های اشتباهی از سوی دولت ها باعث بروز 
ابرتورم در اقتصاد می شود، باید بگویم در مجموع، به 
ویژه در ایران، تورم از کسری بودجه دولت سرچشمه 
می گیرد؛ به این معنا که دولت در بودجه های سالانه 
هزینه هایی را برای خود تعریف می کند و رقم هایی 
برای هر هزینه در نظر می گیرد. در طول سال، بخشی 
از درآمدهایی که باید برای پوشاندن این هزینه ها به 
دست آید، به طور معمول محقق نمی شود. در چنین 
وضعی، دولت ها به جای اینکه هزینه ها را کاهش دهند 
یا اینکه منابع درآمدی خودشان را متنوع کنند، به منابع 
بانک مرکزی به اشکال مختلف متوسل می شود. در 
مقطعی، دولت ها اسکناس چاپ می کردند، اما اکنون 
شیوه آن متفاوت شده است. برای مثال، فروش اوراق 
قرضه یا اعطای وام به شــبکه بانکــی و راه هایی از 
این قبیل در پیش گرفته می شود که سرچشمه تورم 
است. درحقیقت، تورم یک پدیده پولی است که از 
به اصطلاح افزایش حجم پول نسبت به میزان تولید 
کالا یــا خدمات حاصل می شــود. راه مهار تورم نیز 
پوشاندن عللی است که در بالا توضیح داده شد. یعنی 
دولت در زمان تدوین بودجه، باید به گونه ای عمل کند 
که در طول ســال و طی سالیان متعدد کسری بودجه 
نداشته باشد. کسری بودجه طی سالیان مختلف روی 
هم انباشته شده اســت و امروز به نظر می رسد بعد 
از اینکه ما توانســتیم نرخ تورم را به زیر 10 درصد 
برســانیم، دوباره راه پرشتاب شــدن نرخ تورم را باز 
کردیم. درمورد اینکه یکی از اهداف عملیات بازار باز، 
مهار تورم اعلام شده و به تازگی خبرهایی در این زمینه 
منتشر شده است، باید بر این نکته تاکید داشته باشم که 
موفقیت عملیات بازار باز در مهار تورم به این بستگی 
دارد که این ابزار با چه میزان کارآمدی مورد استفاده 
قــرار گیرد. به این معنا که اقتصاد از متغیرهای به هم 
پیوسته  و بازارهایی که به هم متصل هستند، تشکیل 
می شــود، اما سیاســتمداران معمولا این پیوندهای 
ظریف و دقیق را نمی بینند و سر آنها به یک بازار مثلا 
بازار ارز یا بازار ســرمایه گرم می شود. این موضوع 
نیازمند تدوین بسته ای از سیاست هاست تا عملیات 
بازار ارز در زمینه مهار تورم با موفقیت همراه شود. 
البته ذکر این نکته نیز ضروری است که ما در این زمینه 
تجربه  کافی نداریم و باید منتظر ماند و دید که بانک 
مرکــزی و هیات مدیره ای که به این منظور انتخاب 
شده است، با چه میزان کارآمدی عمل خواهد کرد. به 
نظر می رسد، نفس کار درست است،  منتهی موفقیت 
آن را در مهــار تورم، باید در عمل و در مرحله اجرا 

مشاهده کرد. 
* کارشناس مسائل اقتصادی

اقــــتــصــــاد

قــتــصـادی ا ه  بــاشــگــا

 چـهـره ها

سه شنبه  3 اردیبهشت 1398 / شماره 3865

فرهاد دژپسند، وزير اقتصاد:
نقدینگی موجــود در اقتصاد 
ایــران باید به فرصتی برای رونق 
تولید داخلی تبدیل شود. برخی 
نرخ رشــد اقتصــادی را تا منفی 
١٥درصد نیز اعــلام کرده بودند 
و هر دلســوز اقتصــادی از این 
برآوردها احساس نگرانی می کرد؛ 

لازم بود که ثبات به اقتصاد باز می گشت. این نگرانی ها باید 
این اهتمام را ایجاد می کرد که اول متغیرها را کنترل کنیم؛ در 
نیمه دوم سال سعی شد این روند در پیش گرفته شود؛ تورم 
ماهانه از آبان ماه ٩٧ به تدریج رو به کاهش نهاد و بیکاری 
نیز کنترل شد. در سال ٩٨ برخی متغیرهای اقتصادی منجر 
به جهش نرخ برخی کالاها شده و پیش بینی ها برای سال 
٩٨ وضعیت خوبی را نشــان نمی دهد؛ امــا برآوردها و 
پیش بینی ها صرفا یک علامت اســت و باید از آنها برای 
اعمــال مدیریت بهتر بهره گرفت. بایــد از نتایج مدل ها 
استفاده کرد تا با اعمال مدیریت صحیح مانع از بدترشدن 
شــرایط شــویم. اگر برآورد حاکی از این است که وضع 
اقتصادی خوب نباشد، ما باید دور هم جمع شده و تدبیر 
کنیم و محرک ها را از طریق تجارب، ســامان دهیم تا به 
سمت مطلوب برویم. اگر شعار رونق تولید محقق شود و 
از سرمایه های راکد استفاده کنیم، می توانیم زمینه به کارگیری 
نیروی انسانی را افزایش داده و صادرات را رونق ببخشیم.

آرمان- سوسن يحيی پور: در چند روز اخیر، خبرهایی مبنی بر قطع 
رابطه بانک کونلون چین، تنها بانک چینی که با ایران کار می کند، منتشر 
شــد که با واکنش هایی نیز همراه بود. پدرام سلطانی نایب رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران با انتشار مطلبی در توئیتر 
خود نوشــت: »بانک کونلون چین، به مشتریان خود اعلام كرده است 
كه عملیات بانكى با ایران را از روز اول ماه مه)11 اردیبهشت 1398( 
تــا اطلاع ثانوى متوقف مى كند. در ادامه این پیام آمده اســت: »ظاهرا 
امكان از سرگیرى كار با ایران به نتیجه مذاكرات فى مابین چین و آمریكا 
بسته اســت.«  حسین ســلاح ورزی دیگر نایب رئیس اتاق بازرگانی 
ایران نیز در واکنش به این خبر، در یک پیام توئیتری نوشت: »اولین و 
ساده ترین زیرساخت، کسب و کار است. در شرایطی که حتی نمی توان 
روی متحــدی قدیمی و همراه، مانند چین برای تامین خدمات بانکی 
بین المللی کشور حساب کرد، چگونه به فعالان اقتصادی امید و اطمینان 
بدهیم که بستر مناسب برای فعالیت مهیا خواهد شد.« در سوی دیگر 
ماجرا اما، خبرگزاری فارس به نقل از یک منبع آگاه خبر داد که »قطع 
ارتباط بانک کونلون چین با ایران، هیچ ارتباطی با FATF ندارد و این 
بانک پس از تمدید معافیت های تحریمی نفتی، ارتباط خود را دوباره 
برقــرار می کند.« او ادامه داد: »این موضوع دقیقا مشــابه همان اتفاقی 
است که در آبان ماه سال 97 رخ داد و ارتباطی با موضوع FATF و یا 
هیچ پرونده دیگری ندارد.« این منبع آگاه که نامی از او برده نشده است، 
در ادامه خاطرنشان کرد: »همان طور که شش ماه پیش هم مطرح شد، 
بانــک کونلون چین پس از تمدید معافیت های تحریمی نفتی، ارتباط 
خود را دوباره برقرار خواهد کرد و همان رویه شش ماه گذشته تکرار 
می شــود و مشــکلی در این باره وجود نخواهد داشت.« او با تاکید بر 
اینکه شرایط فعلی با شش ماه پیش تفاوت های چشم گیری دارد، ادامه 
داد: » دسترســی های  بانک مرکزی ایران در فضــای »یوآن« به مراتب 
بسیار گسترده تر از شش ماه پیش است و این دوره گذار  بدون تنش های 
بنیادین سپری می شود.« آبان ماه سال 97 بود که خبرهایی مبنی بر قطع 
ارتباط بانک چینی با ایران منتشر شد. نایب رئیس اتاق مشترک ایران 
و چین اما در مصاحبه با یکی از رسانه های کشور اعلام کرد که »بانک 
کونلون روابط خود را با ایران قطع نکرده است.« مجیدرضا حریری در 
گفت وگو با ایبنا، ادامه داد: »بانک کونلون روابط خود را قطع نکرده بلکه 
به دارندگان حســاب تجاری در کونلون که معمولا طرف فروشندگان 
چینی هستند اطلاعیه داده که اگر گشایش اعتبار انجام شده یا دریافت 
و پرداخت هــای نیمه  مالی دارند تا آخر اکتبر یعنــی 10 آبان به اتمام 
برسانند.« او با بیان اینکه بانک کونلون اعلام کرده که تضمین نمی کند 
از 10 آبان به بعد بتواند پول را از ایران به فروشنگان چینی حواله کند، 
گفت: »هنوز هیچ تصمیمی غیر از این اطلاعیه به مشتریان اعلام نشده 
است.« نایب رئیس اتاق مشترک ایران و چین تصریح کرد: »همانطور 
که ما منتظر هســتیم اروپا بســته جدید خود را برای مبادلات با ایران 
ارائه کند، چینی ها هم به تبع آن قرار است بسته جدیدی را ارائه کنند.« 
حریری ادامه داد: »بر این اساس با توجه به اینکه روش ها ممکن است 
تغییر کند، بانک کونلون به مشتریان اعلام کرده کارهای نیمه تمام را انجام 

دهند تا بسته به شرایط جدید تصمیم گیری شود.« او در ادامه توضیح 
داد: »بانک کونلون صندوقی است که برای مبادله با ایران طراحی شده 
و از دوره قبل تحریم ها به دلیل کار کردن با ایران توسط آمریکا تحریم 
شــده اما برای ارتباط با بانک های تجاری چیــن با توجه به اینکه آن 
بانک ها تحت تاثیر FATF و روابط با آمریکا، محدودیت هایی دارند، 
ناچار است قواعدی را رعایت کند.« نایب رئیس اتاق مشترک ایران و 
چین اظهار کرد: »طبق صحبت های اروپایی ها قرار است با اروپا نیز یک 
رابطه بانکی شبیه کونلون بانک انجام شود و چینی ها نیز منتظرند که خود 

را با این مدل تطبیق دهند.« 
 تغييری در سياست ها ايجاد نشده 

درنهایت، روز گذشته روابط عمومی بانک مرکزی از ادامه همکاری 
کنلون بانک چین با بانک های غیرتحریمی ایران خبر داد. در این خبر 
آمده اســت: »پیرو مذاکرات اخیر انجام شــده بــا مدیران کنلون بانک 
چین، در حال حاضر تغییری در سیاست های بانک کنلون در معاملات 
کالاهای غیرتحریمی با بانک های غیرتحریمی ایرانی ایجاد نشــده و 
مســئولان این بانک اعلام کردند به همکاری خود با بانک های ایرانی 
غیرتحریمی برای معاملات و پرداخت هــای ارزی کالاهای با اعمال 
ملاحظات تحریم ادامه خواهند داد.« اردیبهشت ماه سال گذشته بود که 
دونالد ترامپ در اقدامی یکجانبه تصمیم به خروج از توافق هسته ای 
برجام گرفت؛ تصمیمی که با واکنش منفی بســیاری از کشورها همراه 
شد. ترامپ هدف خود را از بازگشت تحریم های نفتی آبان ماه، به صفر 
رساندن صادرات نفت ایران اعلام کرد اما پس از چندی از این سیاست 
خود عقب نشــینی و معافیت های نفتی را برای هشت کشور از جمله 
چین، هند، ژاپن، کره جنوبی، تایوان، ترکیه، ایتالیا و یونان به مدت شش 
ماه لحاظ کرد. با نزدیک شدن به پایان زمان معافیت های نفتی، صاحب  
نظران اقتصادی طی روزهای گذشته به تحلیل رفتار سیاسی آمریکا در 
این زمینه پرداختند تا اینکه روز گذشته خبرگزاری رویترز در گزارشی 
نوشت: »وزارت خارجه آمریکا معافیت های خریداران نفت ایران را 
فسخ می کند.« وزات خارجه چین اما در واکنش به این خبر با انتشار 
بیانیه ای تاکید کرد که پکن همواره با اعمال تحریم های یکجانبه آمریکا 

علیه ایران مخالفت کرده است. 

آرمان- امير داداشی: خبر به کارگیری عملیات بازار باز که طی چند 
روز گذشته از سوی بانک مرکزی اعلام شد بانک های عامل را موظف 
می کند تا در صورت اضافه برداشت از منابع بانک مرکزی ملزم به ارائه 
وثیقه باشــند. این امر نشــان از جدیت بانک مرکزی در کاهش حجم 
نقدینگی و از سوی دیگر جلوگیری از رشد بدهی ها بانک ها به بانک 
مرکزی دارد. متاسفانه طی سال های گذشته با سیاست های نادرستی که 
بــه اجرا درآمد بدهی بانک ها افزایش یافت و تاثیرات منفی روی پایه 
پولی کشور گذاشت که بخش عمده آن ریشه در اضافه برداشت بانک ها 
دارد. متاسفانه بی توجهی به این موضوع، این تصور را بین بانک ها به 
وجود آورد که هر گاه در تنگنایی قرار داشــته باشند می توانند به منابع 
بانک مرکزی دســت درازی کنند و از این طریق مشــتریان بیشتری را 
جذب خود کنند. به دنبال چنین رویه ای حجم این بدهی ها به 200 هزار 
میلیارد تومان هم نزدیک شد. با این حال با اقدامات انجام شده حجم 
بدهی ها در پایان مهر 97 به ١٨٢ هزار میلیارد تومان رسیده بود و طبق 
گفته دیروز قائم مقام بانک مرکزی تا پایان بهمن سال 97 با کاهش 16 
هزار میلیارد تومانی به ١٦٦ هزار میلیارد تومان کاهش یافته است که با 
اجرای سیاســت  های اخیر بانک مرکزی امید می رود این روند کاهش 

ادامه داشته باشد.
مراسم افتتاح دوازدهمین نمایشگاه بانک، بیمه و بورس روز گذشته 
بــا حضور برخی مقامات بانک مرکزی در محل دائمی نمایشــگاه های 
بین المللی تهران برگزار شد. در این مراسم قائم مقام بانک مرکزی با اشاره 
بــه حجم بدهی  بانک ها به بانک مرکزی گفــت: بدهی بانک ها یکی از 
مولفه های مهم در پایه پولی است که به دلایل مختلف باعث رشد بدهی 
شده بود؛ حال با اقداماتی که انجام شد، بدهی بانک ها به بانک مرکزی که 
در پایان مهر 97 به ١٨٢ هزار میلیارد تومان رسیده بود، در پایان بهمن به 
١٦٦ هزار میلیارد تومان کاهش یافت. اکبر کمیجانی همچنین به راه اندازی 
عملیات بازار باز اشاره کرد و افزود: دستورالعمل عملیات بازار باز که در 
شورای پول و اعتبار مصوب شده، یک ابزار مهم است و مقدمات لازم 
برای راه اندازی آن فراهم شــده اســت. راه اندازی این بــازار علاوه بر 
ایجاد امکان خرید و فروش اسناد بین بانک مرکزی و بانک ها، منجر به 
ساماندهی اضافه برداشت و خطوط اعتباری بانک ها می شود. او همچنین 
به الزامات یک بازار مالی کارآمد اشاره و اظهار کرد: اینکه بازار مالی تا چه 
میزان تعمیق شده و در تامین مالی نقش داشته باشد، مهم است و بانک 
مرکزی نیز در جهت سازگاری با استانداردهای بین المللی در این حوزه 
گام برداشته و اکنون استاندارد گزارشگری مالی بین  المللی بانک ها نیز در 
دست اجراست. کمیجانی به تحولات بازار ارز در سال گذشته هم اشاره 
کرد و ادامه داد: سال گذشته با تحولات بازار پول و ارز، ثبات در بازار ارز 
در دستور کار قرار گرفت و اکنون ثبات نسبی در بازار ارز داریم و در بعد 
ریالی نیز اقداماتی صورت گرفته است. این مقام بانکی با بیان اینکه سقف 
عمومی ٥٠ میلیون تومان در تراکنش های بانکی، محدودیت ظهرنویسی و 
مهلت استفاده از چک درعمل توانست جلو رونق عملیات را بگیرد، تاکید 
کرد: استفاده گواهی سپرده ریالی در سال ٩٦ به سمتی رفت که نرخ سود 
به 20 درصد برسد که حجم متنابهی از سپرده ها جمع شد؛ سررسید این 

ســپرده ها در سال ٩٧ بود و این نگرانی وجود داشت که این سپرده ها به 
سمت بازارهای سوداگرایانه فرار کنند. اما این موضوع کنترل شد و البته 
در بهمن ٩٧ نیز انتشار گواهی 20 درصدی توانست بالای ٤٠ هزار میلیارد 

تومان منابع را بلوکه کند. 
 عزم بانک مرکزی برای کاهش مطالبات خود

با اینکه روز گذشته قائم مقام بانک مرکزی از کاهش 16 هزار میلیارد 
تومانی بدهی بانک ها به بانک مرکزی خبر داد، اما نباید فراموش کرد که 
همچنان حجم این بدهی ها روی رقم 166 هزار میلیارد تومان ایستاده 
کــه کاهش آن نیاز به اجرای سیاســت های جدی تری دارد. حال برای 
اجرای سیاســت های صحیح در ابتدا علــل این افزایش بدهی ها باید 
ریشــه یابی شوند. در این زمینه باید توجه داشت که بخش عمده ای از 
افزایش بدهی مورد بحث به بالارفتن اضافه برداشــت بانک ها مربوط 
می شــود که این امر خود به عوامل مختلفی بازمی گردد. بخشــی از آن 
به حمایت بانک ها از بخش کشــاورزی و خرید تضمینی محصولات 
بازمی گردد، بخشــی از آن به بازپرداخت اوراق مشارکت فروخته شده 
قبلی که موعد سررســید آن طی سال های اخیر فرارسیده، ارتباط دارد 
و بخشــی نیز به تنگناهای اعتباری برخــی بانک ها به دلایل مختلف 
مربوط است که بخش مهمی از آن هم مربوط به بانک های غیردولتی به 
دلیل برخوردهای انضباطی بانک مرکزی با برخی از بانک ها از جمله 
ایجاد محدودیت بر مبلغ چک های صادره ارتباط دارد. بالطبع اقدامات 
انضباطی از این دست در مرحله اجرا باعث خروج بخشی از منابع از 
این بانک ها و ایجاد اضافه برداشت آنها می شود. در دیگر سو جذابیت 
بازارهای موازی نظیر طلا، سکه، ارز، مسکن و... باعث شده تا تعدادی 
از بانک ها برای جلوگیری از برون رفت سپرده ها به انحنای محتلف اقدام 
به پرداخت نرخ سود بیشتری نسبت به مصوبه بانک مرکزی کنند که این 
امر نیز درنهایت دست بانک ها را به جیب بانک مرکزی می برد. با این 
حال زمانی که مقامات عالی بانک مرکزی از افزایش بدهی  بانک ها گلایه 
می کنند، نشــان از عزم راسخ آنها برای کاهش بدهی ها دارد. از این رو 
سیاست های اخیر بانک مرکزی، به ویژه تصویب اجرای عملیات بازار 
باز را می توان به فال نیک گرفت تا شاید بدین طریق دست بانک ها از 

منابع بانک مرکزی کوتاه شود. 

بانک مرکزی خبر داد

ادامه همکاری بانک چینی با بانک های غیرتحریمی ایران 
کاهش 16 هزار میلیاردی بدهی  بانک ها به بانک مرکزی

دست بانک ها از منابع بانک مرکزی کوتاه می شود؟
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آغاز اعزام نیروی کار به خارج 
مهر: معاون وزیر کار از آغاز اعزام نیروی آماده به کار داخلی به کشورهای اروپایی، آسیایی و 
منطقه با اولویت کارشناسان رشته های فنی و گروه های پزشکی خبر داد. عیسی منصوری با بیان اینکه 
شرایط بازار کار در کشور شرایط مطلوبی نیست و مشکلات جدی در این حوزه وجود دارد، گفت: 
یکی از مهم ترین موارد کمک کننده به حوزه اشتغال، فراهم کردن شرایط مناسب برای جست وجوی 
طرفین عرضه و تقاضای کار است تا کارگر و کارفرما بتوانند یکدیگر را پیدا کنند. او افزود: وزارت 
کار و وزارت امور خارجه مذاکراتی در مورد اعزام نیروی کار به خارج از کشور داشته اند و چند 
روزی ست این فرایند آغاز شده که برخی کشورهای اروپایی مانند آلمان و بلغارستان و کشورهای 
منطقه و آسیایی مانند چین میزبان نیروی کار ایرانی خواهند بود. علاقه مندان می توانند به سامانه 
مربوطه وزارت کار مراجعه کنند. منصوری تصریح کرد: در حال حاضر اولویت با نیروهای فنی 
و گروه های پزشــکی است اما سایر علاقه مندان در دیگر رشته های مهارتی، کارگر ساده و کارگر 
متخصص می توانند در فرایند اعزام نیروی کار به خارج از کشور مشارکت کنند. او اضافه کرد: برای 
آموزش مهارت زبان خارجی، به نیروی کاری که اعزام می شود دوره های فشرده آموزشی برگزار 
می کنیم تا بتوانند حداقل نیازهای خود را تامین کنند. منصوری تاکید کرد: هیچ نیروی کار ایرانی به 
خارج از کشور اعزام نمی شود مگر اینکه تا پیش از نهایی شدن مراحل اعزام وی، عقد قرارداد با 

کارفرما، پوشش بیمه ای، اقامت و امنیت شغلی آنها مشخص شده باشد.

کلاه مالیات بر ارزش افزوده، سرتان نرود!
ايسنا: طبق قانون برخی از صنوف عرضه کننده مواد غذایی از پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده معاف هستند که از آنها می توان به واحدهای صنفی 
عرضه کننده جگر، دل، قلوه، کله پاچه، کبابی، آش، حلیم، اغذیه فروشان خرد، 

واحدهای بیرون بر و تهیه غذا اشاره کرد. بنابراین در صورت تهیه غذا از این واحدها دقت کنید که مبلغی 
به عنوان 9درصد مالیات بر ارزش افزوده از شــما دریافت نکنند. رئیس اتحادیه اغذیه فروشان گفت: 
واحدهای صنفی زیرمجموعه اتحادیه اغذیه فروشان به دو دسته واحدهای صنفی خرد و واحدهای 
صنفی زنجیره ای که به ثبت شرکت ها رسیده اند تقسیم می شوند. با توجه به این تقسیم بندی، واحدهای 
صنفی خرد ســطح شــهر از دریافت و پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف هســتند و واحدهای 
زنجیره ای که در سامانه ثبت شرکت ها نام آنها قید شده است باید به سازمان امور مالیاتی 9درصد مالیات 
بر ارزش افزوده پرداخت کنند. اسداله احمدی تصریح کرد: البته در شرایط فعلی با توجه به کاهش حجم 
تقاضا از سوی مشتریان و ایجاد فضای رقابتی، بسیاری از واحدهای زنجیره ای مالیات بر ارزش افزوده 
را از مشتریان دریافت نمی کنند. در این میان، واحدهای صنفی زیرمجموعه اتحادیه های صنف دارندگان 
تالارهای پذیرایی و تجهیز مجالس و دارندگان رستوران و سلف سرویس باید مالیات بر ارزش افزوده را 
از مشتری دریافت و به سازمان امور مالیاتی پرداخت کنند. همچنین واحدهای رستوران دار زیرمجموعه 

اتحادیه چلوکباب وچلوخورشت که دارای سالن هستند نیز از این مالیات معاف نیستند.

علاقمندی 82درصد زنان به کسب وکارهای خانگی
ايسنا: بر اســاس آمارها، 82درصد زنان و 18درصد مردان علاقه مند ورود به کسب وکارهای 
خانگی هستند. با نگاهی گذرا به اقتصاد کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه می توان به اهمیت 
کســب وکارهای بومی و خانگی بازارمحور پی برد، به نحوی که هم اکنون چین، ایتالیا، استرالیا و 
انگلستان از جمله کشورهای موفق در زمینه توسعه کسب وکار خانگی و کارآفرینی خانوادگی به شمار 
می روند. در میان کشورهای عضو منطقه یورو و اتحادیه اروپا، هلند با 13/7درصد دارای بیشترین 
تعداد شاغلان خانگی ست و بیشتر شاغلان کسب وکارهای خانگی در گروه سنی 25 تا 49 سال قرار 
دارند. برابر اعلام ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی کشور، تاکنون 151هزار شغل در زمینه 
کسب وکارهای خانگی ایجاد شده و طی شش ماهه سال 1397 نیز 629مورد بازارچه و نمایشگاه 
در نقاط و استان های مختلف در این زمینه راه اندازی و فعال شده است. همچنین 62درصد زنان 
سرپرست خانوار و 38درصد افراد غیرسرپرست خانوار در حوزه مشاغل خانگی فعالیت دارند و 
طی سال های 1395 تا بهمن 1397 بیش از 540هزار نفر در سامانه مشاغل خانگی ثبت نام کردند 
که از این تعداد، 213هزار نفر موفق به دریافت مجوز شده اند. گفتنی ست مشاغل خانگی با توجه به 
هزینه و سرمایه گذاری کمتر نسبت به سایر مشاغل و فعالیت در محیط خانه بیشتر مورد توجه بانوان 
قرار می گیرد و تولید کالا با ذوق و استعداد بانوان و فروش بدون واسطه آن با ایجاد انگیزه بالایی 

همراه است که پس از مدتی به افزایش نشاط اجتماعی و شادابی بانوان منجر می شود.

ادامه واردات لاستیک با ارز ۴2۰۰ تومانی
مهر: مدیرکل حمل ونقل مســافر ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جــاده ای اظهار کرد: لاســتیک کامیــون فعلا جزء کالاهای اساســی 
 طبقه بندی شــده اســت و واردات آن با ارز 4200 تومانــی ادامه دارد. 

محســن حاج اسماعیلی، تاکید کرد: واردات لاستیک اگرچه بر عهده وزارت صمت است، اما از 
زمانی که مشــکل توزیع آن ایجاد شده، برای آنکه بتوانیم کاری کنیم که تایر خودروهای باری و 
مسافری سنگین جاده ای به دست مصرف کننده اصلی برسد، توزیع آن به سازمان راهداری واگذار 
شد. او یادآور شد: لاستیک خودروهای باری و مسافری سنگین جاده ای، از ابتدا در زمره کالاهای 
اساسی قرار گرفت و در حال حاضر نیز با ارز 4200 تومانی وارد می شود و فعلا صحبتی درباره 
تغییر نرخ ارز واردات لاستیک کامیون مطرح نشده است. رئیس سازمان برنامه وبودجه در نشست 
خبری خود در آغاز سال جاری با اشاره به وجود 936 هزار میلیارد تومان یارانه پنهان و 45هزار 
میلیارد تومان معافیت مالیاتی در اقتصاد کشور، بر لزوم اصلاح ساختار بودجه نویسی با هدف حذف 
این یارانه های پنهان تاکید کرد. محمدباقر نوبخت یکی از مصادیق یارانه های پنهان را اختصاص ارز 
4200 تومانی به 25 قلم کالای اساسی عنوان کرد و تلویحا از حذف تدریجی اختصاص ارز دولتی 
به این کالاها خبر داد. گوشت اولین کالای اساسی بود که از شمول دریافت دلار 4200 تومانی خارج 

و به واردکنندگان آن ارز نیمایی تخصیص داده شد. 

کمبودی در بازار خرما نیست
ايسنا: قیمت خرما در برخی از انواع خود رشد قابل توجهی کرده 
که نایب رئیس انجمن خرمای ایران معتقد است این رشد قیمت به دلیل 
رشد هزینه خالص تولید خرما نیست و هزینه های جانبی تولید، توزیع، 

بسته بندی و گران فروشی برخی فروشگاه ها، در این زمینه دخیل است. در روزهای اخیر که حدود 15 
روز تا آغاز ماه مبارک رمضان باقی مانده است برخی از افزایش قیمت خرما خبر می دهند؛ بررسی ها 
حکایت از آن دارد که قیمت محصولات بسته بندی درجه یک که از سوی شرکت های معتبر تولید 
و عرضه می شود طی یک سال اخیر رشد دو برابری به خود گرفته که این افزایش قیمت نسبت 
به رشد قیمت محصول در مرحله تولید، بسیار قابل توجه است. علی محمد صمیمی- نایب رئیس 
انجمن خرمای ایران- با بیان اینکه علت رشد قیمت خرما در یک سال اخیر در کنار رشد قیمت 
مواد اولیه و هزینه های جانبی، گران فروشی برخی واحدهای صنفی ست، گفت: خرما دارای انواع 
مختلف با قیمت های متفاوتی ست که روند تغییرات قیمتی آنها کاملا متفاوت است؛ در حال حاضر 
قیمت خرما از کیلویی 10 هزار تومان آغاز می شود. این مقام مسئول در بازار خرمای کشور افزود: 
به طور کلی کشور در زمینه تولید، مصرف و صادرات مازاد مصرف، هیچ گونه مشکلی ندارد و حجم 
تولید به میزانی ست که بعد از ماه مبارک رمضان حجم قابل توجهی از تولیدات به عنوان مازاد مصرف 

باید صادر شود.

تـــعاون

اشتــغال

ر بازا

رزاصنـــاف ا

 

واریز ۱۶۵میلیارد تومان به حساب 2میلیون نفر
مهر: سود سهام عدالت سال مالی 96، طی هفته جاری به حساب 
دو میلیون نفر دیگر واریز می شود و به این ترتیب تنها سود مربوط به 
10میلیون نفر از کارکنان و بازنشستگان باقی می ماند که آن هم طی دو ماه 

واریز خواهد شد. در جدیدترین دور از واریز سود سهام عدالت، از پاییز سال 97 روند پرداخت به 
مشمولان کلید خورد و طی این سال در چهار مرحله سود سال مالی 96 شرکت های سرمایه پذیر به 
حساب مشمولان واریز شد که در آخرین مرحله که مربوط به اسفند سال 97 می شد مبلغ 600میلیارد 
تومان به حساب شش میلیون و 700هزار نفر واریز شد. با پرداخت سود سهام عدالت به این افراد، 
دو میلیون نفر دیگر در صف دریافت سود باقی مانده اند که مقرر شده طی روزهای جاری جمعا 
165میلیارد تومان سود بین این افراد تقسیم شود. این تعداد شامل این گروه ها هستند: وراث جدیدا 
تعیین تکلیف شده، مددجویان تغییر وضعیت یافته، ایثارگران و خانواده های آنان، دست اندرکاران 
امر واگذاری سهام عدالت، خبرنگاران، طلاب، بیماران خاص، کارکنان ستادهای نماز جمعه، خدام 
مســاجد و اماکن متبرکه، امامزاده ها و حسینه ها، زندانیان آزادشده، تاکسیرانان، قالیبافان، کارکنان 
مؤسســات خیریه و فعالان قرآنی. به این ترتیب، با احتساب سودهای پرداخت شده به این گروه 
باقیمانده از مشمولان، تاکنون سود سهام عدالت در مجموع به 31میلیون نفر به طور کامل پرداخت 

شده است.

عدالت سهام 

غلامرضا سليمانی، رئيس کل بيمه مرکزی:
در یک نظام کارآمد تامین مالی 
باید بخش های ســه گانه بانک، 
بورس و بیمه به صورت متوازن 
رشــد کرده باشند. صنعت بیمه 
می تواند دو نقش مهم در تامین 
مالی داشــته باشــد و از سرمایه 
خرد مردم بهــره بگیرد. پرتفوی 

بیمه اکنون ٦٠هزار میلیارد تومان است که قابلیت ارتقا 
به ١٨٠هزار میلیارد تومان را دارد. ١٨درصد از منابع بیمه 
در ســرمایه گذاری بورس وارد شده که عدد کمی ست 
زیرا در بیمه های زندگی در کشورهای پیشرفته این سهم 
به ٥٠درصد می رســد. سهم بیمه زندگی در سال ٩٧ به 
١٥درصد رسیده که باید افزایش یابد؛ ضمن اینکه اوراق 
بهادار بیمه ای نیز جای کار بســیار دارد؛ زیرا ٣٠میلیارد 
دلار، ســهم اوراق بیمــه ای در دنیاســت و در ایران که 
کشور حادثه خیزی ست باید در این بخش سریع تر وارد 
عمل شویم. اگر اوراق بیمه منتشر شود، بازار سرمایه با 
بیمه های اتکایی خارجی که بعد از تحریم ایران را ترک 
کرده اند، جایگزین خواهند شــد. همچنین قرار است 
برای ٣٠میلیون واحد مسکونی تا سقف ٣٠میلیون تومان 
بیمه نامه صادر شــود که حق بیمه هــر واحد ١٢٠هزار 
تومان اســت که از این رقم ٦٠هــزار تومان به صورت 
ماهانه پنج هزار تومان، از ســوی خانوارها طی یکسال 
پرداخت می شود. این رقم ناچیز است ولی تحولی بزرگ 
در حوزه بیمه حوادث طبیعی برای واحدهای مسکونی 

ایجاد می شود.

رئیس سازمان بورس ضمن اعلام افزایش کیفیت افشای شرکت های بورسی در بازار سرمایه، گفت: ارزش بورس و 
فرابورس در سال گذشته 80 درصد افزایش پیدا کرده است. به گزارش ایسنا، شاپور محمدی افزود: در یک ماه اخیر بازار 
سرمایه با 12درصد رشد و تامین مالی با 54 درصد افزایش مواجه بوده و به 127 هزار میلیارد تومان رسیده است. او اضافه 
کرد: شاخص بورس در سال 1397 معادل 87 درصد رشد داشته که بازده مناسبی است. محمدی اظهار کرد: یکی از اقداماتی 
که در سال گذشته در بازار سرمایه صورت گرفت کاهش هزینه های معاملاتی و افزایش تعداد معاملات بود. همچنین کاهش 

نرخ مالیات نقل وانتقال سهام و اعمال نرخ صفر برای سود تقسیم نشده از دیگر اقدامات بازار سرمایه بود که از آثار 
آن می توانیم به افزایش سرمایه 63هزار میلیارد تومانی اشاره کنیم. او تصریح کرد: راه اندازی ابزار مالی کلاسیک، 

مثل آتی سبد سهام انجام شد و عضویت ایران در آیسکو به عنوان عضو عادی خیلی مهم بود. محمدی 
تاکید کرد: امسال نیز انتشار صورت های مالی به صورت IFRS عملیاتی می شود؛ همچنین راه اندازی 

بورس بین الملل در کیش از موضوعات مهم است که امسال انجام می شود.
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بررسی تورم فروردین  ماه نســبت به فروردین ماه 
سال گذشته نشان می دهد قیمت شش گروه خوراکی 
بالای ۱۰۰ درصد افزایش یافته است که گروه مربوط 
به ســبزیجات با ۱۵۷ درصد رشد در صدر قرار دارد. 
به گزارش مهر، نگاهی بــه گزارش مرکز آمار از تورم 
منتهی به فروردین ماه ســال جاری نشان می دهد نرخ 
کالاها و خدمات مورد نیاز مردم با رشــد چشمگیری 
مواجه بوده است؛ به گونه ای که در گروه خوراکی ها و 
آشامیدنی ها شاهد رشد ۹ درصدی نسبت به اسفندماه 
و رشــد 84/4 درصدی نســبت به فروردین ماه سال 
قبل هســتیم. در این گروه، رشد نرخ کالاها نسبت به 
اسفندماه به ترتیب برای خوراکی ها ۹/3 درصد، نان و 
غلات 2/3 درصد، گوشت قرمز و سفید و فرآورده های 
آنها چهار درصد، گوشــت قرمز و گوشت ماکیان 4/۱ 
درصد، ماهی ها و صدف داران 2/۹ درصد، شیر، پنیر و 
تخم مرغ ۰/2 درصد، روغن ها و چربی ها ۱/8 درصد، 
میوه و خشکبار 2۰/8 درصد، سبزیجات )سبزی ها و 

حبوبات( 3۰/3 درصد، شــکر، مربا، عسل، شکلات 
و شــیرینی 3/۹ درصد و چای، قهوه، کاکائو، نوشابه و 
آب میوه ۱/8 درصد بوده است. همچنین نرخ کالاهای 
این گروه نســبت به فروردین ماه سال گذشته با رشد 
چشمگیری مواجه بوده است، به گونه ای که به ترتیب 
برای خوراکی ها 8۵/2 درصد، نان و غلات 2۹ درصد، 
گوشت قرمز و سفید و فرآورده های آنها ۱۱۶ درصد، 
گوشت قرمز و گوشت ماکیان ۱۱۷ درصد، ماهی ها و 
صدف داران ۱8۰/3 درصد، شیر، پنیر و تخم مرغ 4۷/2 
درصد، روغن ها و چربی ها ۵3 درصد، میوه و خشکبار 
۱۱۱/۶ درصد، سبزیجات )سبزی ها و حبوبات( ۱۵۷ 
درصد، شکر، مربا، عســل، شکلات و شیرینی ۶4/2 

درصد و چای، قهوه، کاکائو، نوشــابه و آب میوه ۶۷/۵ 
درصد رشــد را شــاهد بودیم. از سویی دیگر بخش 
دخانیات با افزایش ۱/4 درصدی نسبت به اسفندماه 
و ۱23/4 درصدی نسبت به فروردین ماه سال گذشته 
مواجه بوده اســت. بخش پوشاک و کفش نیز با رشد 
دو درصدی نســبت به اسفندماه ســال جاری و رشد 
۵۷/8 درصدی نســبت به فروردین ماه سال گذشته رو 
به رو بوده اســت. گروه مسکن، آب، برق، گاز و سایر 
ســوخت ها به طور کلی رشد ۱/۵ درصدی نسبت به 
ماه قبل و رشــد 3/2۵ درصدی نسبت به فروردین ماه 
سال گذشته داشته است؛ در این گروه، بخش مسکن 
۱/۷ درصد نســبت به اسفندماه و 24/8 درصد نسبت 

به فروردین ماه سال گذشته با رشد قیمت مواجه شده 
اســت. قیمت مبلمان و لوازم خانگی نیز نســبت به 
اسفندماه و فروردین ماه سال گذشته به ترتیب با رشد 
۹/۱ درصــدی و 8۰/۱ درصدی رو به رو بوده اســت. 
بخش مربوط به بهداشت و درمان نیز به ترتیب نسبت 
به اسفند و فرودین ماه سال گذشته، ۱/۷ و 2۷/2 درصد 
افزایش نرخ داشته است. گروه حمل و نقل نسبت به 
اسفندماه ۰/8 درصد کاهش نرخ داشته است، اما نسبت 
به فروردین ماه سال گذشته ۵2/۵ درصد رشد قیمت را 
تجربه کرده است. بخش تفریح و فرهنگ نیز با رشد 
۱/8 درصد نســبت به اســفندماه و ۷2 درصد نسبت 
به فروردین ماه ســال گذشته مواجه بوده است. بخش 
مربوط به ارتباطات، آموزش و هتل و رستوران نیز به 
ترتیب ۰/۵ درصد، ۰/3 درصد و شــش درصد نسبت 
به اسفندماه رشد نرخ داشته اند و نسبت به فروردین ماه 
سال گذشته نیز به ترتیب 3۷/۵ درصد، 2۱/2 درصد و 

48/۱ درصد با افزایش نرخ مواجه شده اند. 

تورم 6 گروه خوراکی بالای 100 درصد 
اعلام شد

با ابلاغ هیات دولت، حداقل حقوق شــاغلان 
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری؛ کارمندان 
مشــمول قانون نظام هماهنــگ پرداخت کارکنان 
دولت مبلغ ۱۵ میلیون و ۶34 هزار ریال تعیین شد.  
به گزارش مهر، با تصویــب هیات دولت حداقل 
حقوق شاغلان مشــمول قانون مدیریت خدمات 
کشــوری، کارمندان مشمول قانون نظام هماهنگ 
پرداخــت کارکنان دولت مبلــغ ۱۵ میلیون و ۶34 
هزار ریال تعیین شد. به طوری که حداقل افزایش 
حقوق نسبت به سال ۱3۹۷ از مبلغ چهار میلیون و 
4۰۰ هزار ریال کمتر نباشد. هیات وزیران در جلسه 
28 فروردین ۱3۹8 به پیشنهاد مشترک سازمان های 
برنامه و بودجه کشور و اداری و استخدامی کشور 
ضرایب حقوقی شاغلان مشمول قانون مدیریت 
خدمات کشــوری، کارمندان مشمول قانون نظام 
هماهنگ پرداخت کارکنان دولت، حقوق اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی 
و قضات و مقامات را تصویب کرد. بر اساس این 
مصوبه که مورخ 3۱ فروردین ماه از سوی معاون اول 
رئیس جمهور ابلاغ شده، آمده است: یک( ضریب 
حقوق اعضای هیات علمی دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی و قضات به میــزان 3۰ هزار و 2۰۰ 
ریال تعیین می شــود. دو( ضریب حقوق شاغلان 
مشمول قانون مدیریت خدمات کشوری، کارمندان 
مشــمول قانون نظام هماهنــگ پرداخت کارکنان 
دولــت - مصــوب ۱3۷۰ – )از جملــه کارمندان 
وزارت اطلاعات و شــاغلان پســت های سیاسی 
وزارت امور خارجه( برای سال ۱3۹8 به میزان 2 
هزار و ۱2۰ ریال تعیین می شــود. حداقل افزایش 
حقوق نســبت به سال ۱3۹۷ از مبلغ چهار میلیون 
و 4۰۰ هزار ریال کمتر نخواهد بود. ســه( ضریب 
حقــوق مقامات و هم طرازان موضــوع ماده )۷۱( 
قانون مدیریت خدمات کشوری و مدیران عامل و 
اعضای هیات مدیره و رؤسای دستگاه های اجرایی 
موضوع ماده )۵( قانون مدیریت خدمات کشوری 

و ماده )2۹( قانون برنامه پنج ســاله ششــم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی 
ایران، اســتانداران و شــهرداران مراکز استان ها و 
اعضای شــورای اسلامی شــهر مراکز استان ها به 
میزان 2۰۰۰ ریال تعیین می شــود. چهار( افزایش 
حقوق کارکنان مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت، 
نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی و شرکت های 
دولتی دارای مقررات خاص از جمله شرکت ها و 
دستگاه هایی که شمول قانون بر آنها مستلزم ذکر و 
یا تصریح نام است از قبیل شرکت ملی نفت ایران، 
ســازمان انرژی اتمی ایران، سازمان های موضوع 
مــاده )۵( قانون رفــع موانع تولیــد رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کشــور و همچنین بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، در سال ۱3۹8 به میزان ۱8 

درصد تعیین می شود. پنج( حداقل حقوق و مزایای 
مستمر شاغلان موضوع ماده )۷۶( قانون مدیریت 
خدمات کشــوری بــرای کارمندان دســتگاه های 
اجرایی مشــمول این قانون و سایر مشمولان ماده 
مذکور به اســتثنای مشمولان قانون نظام هماهنگ 
پرداخــت کارکنان دولت در ســال ۱3۹8 به میزان 
۱۵ میلیــون و ۶3۰ هــزار ریال و حداکثر حقوق و 
مزایای مستمر این قبیل کارکنان به میزان هفت برابر 
حداقل حقوق مذکور در این بند تعیین می شــود. 
شش( حداقل حقوق کارمندان مشمول قانون نظام 
هماهنگ پرداخت کارکنان دولت در سال ۱3۹8 به 
میزان هشت میلیون و4۵۰ هزار ریال تعیین می شود 
که با احتســاب فوق العاده های موضــوع ماده )۶( 
قانون یادشده، این میزان نباید کمتر از ۱۵ میلیون و 

۶3۰ هزار ریال شــود و مابه التفاوت آن تا مبلغ ۱۵ 
میلیون و ۶3۰ هزار ریال به ســقف محاسبه شده، 

اضافه خواهد شد. 
   کارمندان به افزایش حقوق نیاز دارند

رئیــس فراکســیون نماینــدگان ولایی مجلس 
نیز روز گذشــته گفت: افزایــش 4۰۰ هزار تومانی 
و ۱۰درصدی حقوق شــاغلان و بازنشســته ها و 
همسان سازی حقوق بازنشســتگان برای بسیاری 
ارزشــمند اســت و به آن نیاز دارند، چراکه انتظار 
داشتند در فروردین ماه این مبلغ را دریافت کنند.  به 
گزارش فارس، حمیدرضا حاجی بابایی نماینده مردم 
همدان در جلســه علنی روز دوشنبه پارلمان طی 
تذکری با اســتناد به مواد ۱8 تا 22 آئین نامه داخلی 
مجلــس، اظهار کرد: هیات رئیســه مجلس باید از 
مصوبات مجلس در محاوره های عمومی دفاع کند؛ 
ما مصوبه ای در خصوص افزایش حقوق کارمندان 
دولت داشــتیم اما شاهد آن هستیم که هر روز یک 
مســئول دولتی در این خصــوص صحبت می کند 
و صحبت هــای متناقضی درباره نحــوه اجرای آن 
مطرح می شود. او افزود: در حالی که قانون مصوب 
مجلس در خصــوص افزایش حقوق کارمندان در 
ســال جاری کاملا روشن اســت، مسئولان دولتی 
اظهاراتی متناقض دارند. رئیس فراکسیون نمایندگان 
ولایی تصریح کرد: خواهشــمندم تا هیات رئیسه 
مجلــس بر این موضوع تاکید کند تا دیگر شــاهد 
این صحبت ها نباشیم، زیرا 4۰۰ هزار تومان و ۱۰ 
درصد برای شاغلان و بازنشسته ها و همسان سازی 
برای بازنشستگان برای بسیاری ارزشمند است و به 
آن نیاز دارند، چراکه انتظار داشتند تا در فروردین ماه 
این مبلغ را دریافت کنند. در ادامه مسعود پزشکیان 
نایب رئیس مجلس که ریاســت جلسه را بر عهده 
داشــت، گفت: حرف شما درســت است و دولت 
باید دقت لازم را داشــته باشــد زیرا قانون مجلس 
شــوخی بردار نیست؛ آنچه در خصوص حقوق در 

سال جاری تصویب شده، لازم الاجراست.

افزایش حقوق کارکنان ابلاغ شد؛

جزئیات افزایش ۴۴0 هزار تومانی 
حداقل حقوق کارمندان 

تاکید وزیر صنعت بر رفع موانع تجارت با پاکستان 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در دیدار با مشاور نخست وزیر پاکستان در امور بازرگانی و صنعت، با تاکید 
بر گسترش مناسبات تجاری، خواهان رفع موانع تجارت بین دو کشور شد. به گزارش ایسنا به نقل از روابط 
عمومی وزارت صمت، رضا رحمانی روز گذشته در دیدار با مشاور نخست وزیر پاکستان در امور 
بازرگانی و صنعت با اشاره به ضرورت رفع موانع تجاری و تسهیل تجارت، خواستار سرمایه گذاری 
مشــترک بین فعالان اقتصادی دو کشــور به ویژه در استان های همجوار شد. او همچنین بر لزوم 

فعال شدن کمیته مشترک ایران و پاکستان تاکید کرد و گسترش گذرگاه ها و بازارچه های مرزی را یکی از راه های توسعه 
مناطق مرزی دو کشور دانست. تبادل هیأت های تجاری و برگزاری نمایشگاه های تخصصی دو کشور و همکاری در 
زمینه تولید مشترک از دیگر موضوعات مورد تاکید وزیر صمت در دیدار با مقام پاکستانی بود. پیش از این رضا رحمانی 
با اشاره به چشم انداز دستیابی به حجم پنج میلیارد دلاری مناسبات تجاری بین ایران و پاکستان تا سال 2۰2۱، ابراز 

امیدواری کرده بود با برقراری روابط بانکی و نهایی شدن موافقت نامه تجارت آزاد، این مهم محقق شود.

گـــپ
 زهرا کریمی 
در گفت وگو با »آرمان« تاکید کرد

 مشکل اصلی بازار کار
 کمبود تقاضاست نه عرضه

آرمان- زینب مختاری: معاون آموزشــی وزارت علوم به تازگی آمار 
فارغ التحصیلان بیکار را بین ۱۷ تا 4۰درصد اعلام کرده  است؛ از سوی دیگر 
اطلاعات مرکز آمار ایران نیز این میزان را برابر 38درصد نشان می دهد. در 
عین حال بررسی ها نشان می دهد که بازار مشاغل ساده با مشکلات کمتری 
نســبت به بازار شغل های تخصصی مواجه است و در این بخش از بازار 
کار، کمبود کمتری در طرف عرضه مشاهده می شود. دولت و مجلس تاکنون 
طرح های زیادی را برای ایجاد شــغل و حمایت از تحصیلکردگان بیکار 
مصوب کرده اند که اجرا یا نتیجه آن در هاله ای از ابهام مانده است. در همین 
باره »آرمان«  گفت وگویی با زهرا کریمی، اقتصاددان و استاد دانشگاه- انجام 

داده است که از نظر می گذرانید.
   به نظر شما دلایل بحران کنونی در مشاغل تخصصی و در عین 

حال ثبات در بازار مشاغل ساده چیست؟
سال هاســت وضعیت بازار کار برای نیروی کار ساده و غیرماهر بازار 
خوبی ست. زیرا اگر مثلا در کارهای ساختمانی آنچنان رونقی هم نباشد به هر 
حال این بخش هیچ وقت کاملا متوقف نمی شود و در هر صورت تقاضایی 
برای نیروی کار غیرماهر حتی برای تعمیرات وجود دارد؛ اتفاقی که در ایران 
افتاده این اســت که تعداد فرزندان خانواده ها خیلی کم شده و خانواده ها 
هم از تحصیلات فرزندان به شدت حمایت کرده اند؛ در نتیجه در بازار کار 
با شــمار فزاینده نیروی کار ماهر و تحصیلکرده ای مواجه هستیم که برای 
آنها تقاضا وجود ندارد. این وضعیت خود را در دو شاخص به خوبی نشان 
می دهد. یکی نرخ بالای بیکاری در میان فارغ التحصیلان دانشگاهی که مسلما 
برای زنان وضعیت بدتر است و دوم اینکه مزد این گروه خیلی پایین است. 
حتی ما گاه می بینیم که مزد افراد تحصیلکرده از مزد کارگر ســاده غیرماهر 
هم پایین تر اســت. نمونه دلتنگ کننده آن حق التدریســی است که برخی 
دانشگاه های غیردولتی و بدون استخدام به نیروی متخصص تحصیلکرده 
می دهند. عرضه نیروی کار تحصیلکرده زیاد است و با مزد پائین هم حاضر 
است کار کند. در مقابل اگر بخواهید یک کارگر ساده را برای کاری در نظر 
بگیرید که مهارت خاصی هم نمی خواهد در حال حاضر با ساعتی ۱۰هزار 
تومان هم نمی توانید کســی را بیابید. روشن است اقتصاد ما تحرک کافی 
ندارد و تقاضای بنگاه ها برای نیروی کار متخصص بسیار پائین است. برخی 
صنایع در حال بسته شدن هستند و با بحران جدی مواجهند. تکنولوژی و 
تجهیزات در بسیاری از صنایع فرسوده شده اند. در چنین شرایطی تقاضای 
چندانی برای نیروی کار ماهر وجود ندارد و تا چشم انداز قابل پیش بینی هم 
این شرایط همچنان ادامه دارد. اینکه تحصیلکردگان ما در تلاشند راهی به 
خارج از کشور پیدا کنند، انعکاسی از نگرانی از شرایط بد بازار کار است. 

   چقدر سیاســت های دولت را در کمک به کســب وکارهای 
کوچک و ایجاد مشوق برای کارفرمایان برای جذب دانشگاهیان 

موثر و کافی می دانید؟
واقعیت این است که ما از یک طرف سیاست هایی را در جهت رونق 
تولید و اشتغال اعمال کرده  ایم و از طرف دیگر سیاست هایی اعمال شده 
که ریشه اشتغال و تولید را سوزانده است. ما اکنون گرفتار تحریم سخت 
آمریکا شده ایم و کشورهای اروپایی هم کار چندانی انجام نمی دهند؛ حتی 
چینی ها هم گرایش چندانی ندارند با ما کار کنند و تحریم در همه عرصه ها 
اثر گذاشته است. در بازار ارز هم بحران عجیبی به وجود آمده و تورم هم 
وحشتناک است. تورم بالا در بهترین شرایط هم نااطمینانی ایجاد می کند. 
تولیدکننده نمی داند قیمت تمام شده  کالایش چقدر خواهد بود و با قیمت های 
روزافــزون آیــا فروش خواهد رفت یا نه؟ تورم بــالا در همه جای دنیا به 
تولید ضربه جدی وارد می کند و خریدوفروش و احتکار را به شدت سودآور 
می کند. پس اینکه ما فکر کنیم دولت در این شرایط که اقتصاد ایران به شدت 
تحت فشار است می تواند معجزه ای بکند اصلا واقع بینانه نیست؛ دولت 
می تواند از فکرهای خوب حمایت کند ولی اینکه بتواند حرکتی در جهت 
رشد کارآفرینی و رونق تولید و اشتغال انجام دهد غیرممکن است. ما به هر 
طریق ممکن باید تنش های منطقه ای را کاهش دهیم. وجود ثبات پیش شرط 
رونق اقتصادی ست؛ وقتی ثبات وجود نداشته باشد فعالیت های اقتصادی پا 
نمی گیرند. حتی در انگیزه کارآفرین برای شروع یک فعالیت اقتصادی سود 
مهم است اما از آن مهمتر باز هم ثبات است. تلاشی که دولت می کند لازم 
است اما اصلا کافی نیست و انتظاراتی را به وجود می آورد که تحقق نخواهد 
یافت؛ وقتی این انتظارات برآورده نمی شود ناامیدی، اعتراض و بی اعتمادی 
بیشتر می شود که متاســفانه هزینه های سنگینی مانند کاهش سرمایه های 

اجتماعی ست که به خوبی شناخته شده است.
   آیا اجرای طرح های مهارت آموزی برای افزایش کارایی فرد 

برای بازار کار را مفید تلقی می کنید؟
کسانی که مهارت های خیلی ممتازی دارند قطعا می توانند بازار کار خوبی 
هم پیدا کنند. حتی در دوره های بحرانی هم نیروی کار ممتاز یعنی آنچه که 
خیلی کمیاب است احتمالا تقاضای مناسبی دارد. طبعا همه کارخانه ها بسته 
نمی شوند و همه فعالیت ها متوقف نمی شوند. پس مهارت های خیلی ممتاز 
تقاضا هم دارند. مســاله ای که ما در مهارت آموزی ها داریم این اســت که 
مهارت های متوسطی که عرضه  آنها هم زیاد است آموزش داده می شود. با 
این سیاست ها راه به جایی نمی بریم. الان در بازار کار ایران برای  بسیاری از 
مهارت های مختلف عرضه نیروی کار بیش از تقاضاست. مگر اینکه پژوهش 
انجام شود و مشخص گردد که  در چه عرصه هایی واقعا کمبود وجود دارد. 
نهایتا باز تاکید می کنم که مشکل اصلی بازار کار ما کمبود در طرف تقاضاست 
نه طرف عرضه. این خیلی بحث مهمی  است و ما گاه به آن توجه نمی کنیم که 
بنگاه ها به نیروی کار ماهر نیازی ندارند. ما به نیروی کار ساده و غیرماهر نیاز 
داریم که تقاضا هم برایش وجود دارد. بیکاران تحصیلکرده گرایش چندانی 
به این کارها نشان نمی دهند و دنبال کار بهتری می گردند. اگر بخواهیم مشکل 
را حل کنیم باید بیشتر به تنگناهای طرف تقاضا در بازار کار توجه کنیم که در 
عمل مشکل بنگاه ها و عدم گرایش آنان به استخدام نیروی کار تحصیلکرده 
و ماهر است. با اصرار و تمرکز روی عرضه نیروی کار و افزایش مهارت های 
آن ها، از طریق دوره های مهارت آموزی، تصور نمی کنم که در این وضعیت 

بحرانی، در کاهش بیکاری موفقیتی به دست آوریم.
   طرح های اشتغالی مثل کاج یا تکاپو تا چه حد در رفع مشکل 

بیکاری به ویژه در بین فارغ التحصیلان دانشگاهی کارآمد است؟
تکاپو به دنبال این بود که مثلا فلان استان یا شهرستان چه مزیت هایی 
در تولید دارند ولی به علت هزینه حمل ونقل یا کمبود اطلاعات یا مسائل 
کمابیش فرعی این مشــاغل پا نمی گیرند و اگر می شود زنجیره ای را برای 
استانی ایجاد کرد ولی مشکلاتی وجود دارد بیاییم این مشکلات را شناسایی 
و حل کنیم. متاسفانه سال هاست که از ارائه  این طرح می گذرد. من در چند 
شهرستان دیدم که مسئولین طرح در طول زمان تغییر کرده اند و طرح پیشرفت 
چندانی نداشته است. گاه سیاست های دیگری برای مقابله با بیکاری مطرح 
شده و طرح تکاپو عملا کنار گذاشته شده است. در کل، شرایط خاص در 
وزارت کار و فشارهای مختلف از سوی مجلس برای مقابله سریع با بیکاری 
و پرداخت وام های سخاوتمندانه به کارآفرینان روستایی در ماه های اخیر، 
مانع از این بوده که این طرح به صورت جدی و پیگیر جلو برود. بی ثباتی و 
فقدان چشم انداز روشن و امیدوارکننده سرمایه  گذاران را محتاط کرده است. 
اگر عرصه هایی وجود داشته باشد که واقعا احساس شود که سودآور هستند، 
بازهم صاحبان  سرمایه احتمالا با خود می گویند صبر کنیم و ببینیم تا سال 
آینده چه می شود. این صبر و انتظار عملا اقتصاد ایران را زمین گیر کرده است. 
نمی توانید کارآفرین را به تحرک ترغیب کنید و انگیزه مناسب برایش ایجاد 
کنید وقتی این همه شرایط عینی نامناسب احاطه اش کرده است. امیدوارم 
که شرایط عینی اقتصاد ما هر چه سریعتر تغییر کند و در یک شرایط باثبات 
سرمایه گذاری، تولید و اشتغال در کنار هم آرام آرام شروع به حرکت کنند و 

اوج بگیرند. 

رجوعی به آمارهای منتشرشــده نشــان می دهد که ایرانی هــا در نوروز 
۹8 نســبت به نوروز سال گذشــته ۱۰ درصد کمتر به سفر رفته اند. هرچند 
هشــدارهای هواشناسی در مورد خطرات ناشــی از وقوع سیل بر کاهش 
تقاضای سفر بر کسی پوشیده نیست، اما متهم اصلی این ماجرا »تورم« معرفی 
شــده است؛ متهمی که قدرت خرید کارگران را به نصف کاهش داد و این 
نگرانی را ایجاد کرد که در نهایت ســفر از سبد کالای خانوار ایرانی رخت 
بر بندد. نوروز امســال، ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر به مســافرت رفتند، این 
درحالیست که نوروز سال ۹۷، ۱۱ میلیون و 8۰۰ هزار نفر سفر انجام شد. در 
همین زمینه  محسن صادقی مدیرکل دفتر ارزیابی های اقتصادی و مدیریت 
بهره وری معاونت حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی گفته است: »با توجه 
به اینکه هزینه سفر را سه آیتم »حمل و نقل«، »اقامت« و »خوراک و گردش« 
تشــکیل می دهد، در حوزه اقامت مسافران ۵۰ درصد تورم نسبت به نوروز 

سال گذشته، در بخش خوراک و گردش تورم ۱۰۰ درصدی و در بخش حمل 
و نقل اعم از عمومی و شخصی به طور میانگین 2۰ درصد تورم داشته ایم.« 

   وضعیت شوک آور آژانس های مسافرتی
روی دیگر سکه، وضعیت نگران کننده آژانس های مسافرتی را نشان 
می دهد که کم اقبالی مردم به مسافرت های داخلی و خارجی سبب شده تا 
آنها تحت فشار اقتصادی به مرخصی های اجباری تن دهند. شرایط اخذ 
مجوز آژانس های مســافرتی که از سوی سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری صادر می شود، نشان می دهد که هر آژانس در سه ماه 
اول و پایانی ســال می تواند تقاضای مرخصی موقت داشــته باشد که در 
این دوره هیچ گونه فعالیتی از سوی آژانس نباید صورت گیرد. اما شرایط 
اقتصادی وضع را به گونه ای رقم زده که اکنون آژانس های مســافرتی به 

مرخصی اجباری می روند. 

   حمایت از ایده های نو
بخش گردشگری یکی از مهم ترین بخش های اقتصاد ایران است که می توان 
آن را در رتبه سوم حوزه هایی جای داد که در آینده می توانند به عنوان پیشران 
رشد کشور مطرح باشند. سال گذشته بود که محمدحسین پیمان مدیرکل دفتر 
آمارهــای فرهنگی، بازرگانی و خدمات مرکز آمار ایران به اهمیت قابل توجه 
بخش گردشگری اشاره و در گفت وگویی اعلام کرد که  »هر گردشگر حدود 
۱2۰۰ دلار معادل 3۰ بشکه نفت درآمد ارزی به کشور وارد می کند.« همچنین، 
آمار ارائه شده از سوی سازمان بین المللی گردشگری از این حکایت دارد که 
حدود ۱3 درصد مشــاغل در دنیا به طور مستقیم و غیرمستقیم با گردشگری 
در ارتباط هستند. اما گردشگری هنوز نتوانسته در اقتصاد کشورمان جای پای 
خود را محکم کند و به رغم نقش بســزایی که این بخش می تواند در افزایش 
اشــتغال پایدار، افزایش درآمدهای ارزی و درنهایت شکوفایی اقتصادی ایفا 
کند، ســال های زیادی اســت که مسئولان به ســهم ناچیز آن در اقتصاد اکتفا 
کرده اند. گزارش شورای جهانی سفر و گردشگری )WTTC( نشان می دهد 
که گردشــگری ایران با اختصاص سهمی 3۰/۷4۷ میلیارد دلاری از کل تولید 
ناخالص داخلی کشور در سال 2۰۱۷، در رتبه 3۵ اقتصادهای گردشگری جهان 
قرار گرفته اســت. البته این گزارش گویای این مطلب اســت که درصد رشد 
اقتصادی به دست آمده در حوزه اقتصاد گردشگری ایران به اندازه ظرفیت های 
این صنعت در کشورمان نیست. حال، مسئولان مربوطه از دولت تقاضا دارند 
که بسته های حمایتی خود را از فعالان گردشگری دریغ نکند و توجه بیشتری 
به این بخش صورت گیرد. در همین راستا، میثم هاشم خانی اقتصاددان و محقق 
حوزه فقرزدایی در گزارشی که در سایت خبری تحلیلی ناظر اقتصاد منتشر شده 
است، خواهان حمایت غیررانتی از توسعه گردشگری در مناطق محروم شده 
است. پیشنهاد او این است که معافیت مالیاتی کامل تا پایان سال ۱4۰۰ و نیز 
صدور کلیه مجوزها ظرف حداکثر ۱۰۰ روز برای کلیه سرمایه گذاری های حوزه 
گردشگری در کلیه مناطق روستایی و نیز شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر )شامل کلیه 
سرمایه گذاران ایرانی مقیم داخل و خارج کشور و نیز سرمایه گذاران خارجی( 
ارائه شوند. افزون بر این،  دی ماه سال گذشته طرحی به منظور افزایش تقاضای 
گروهی از مردم به انجام مسافرت های داخلی که به دلیل فشارهای اقتصادی 
ناچار به حذف سفر از زندگی خود شده اند، بر سر زبان ها افتاد که البته هنوز 
به مرحله اجرا نرسیده است. ماجرا از یک مصاحبه رادیویی شروع شد. ولی 
تیموری معاون گردشگری کشور در این مصاحبه از عبارت »سفر ارزان« استفاده 
کرد و دراین باره گفته بود که »پکیج های سفر ارزان آماده شده و پیش پرداختی 
برای ســفر درنظر گرفته شــده و مابقی هزینه ها نیز در قالب اقساط پرداخت 
می شود.« اما آنطور که خبرگزاری ایسنا در گزارشی نوشته است، تیموری چند 
روز بعد عنوان بکار برده شــده برای این طرح را اصلاح کرد و گفت که »این 
بسته سفر به معنای ارزان سازی سفر نیست.« این طرح به هر اسمی که نامیده 
شود؛ سفرهای قسطی یا آسان سازی سفر ظاهرا قرار نیست آنطور که وعده داده 
شده بود در سال جاری عملیاتی شود. سازوکار این طرح نیز اینگونه توضیح 
داده شده بود که دفاتر مسافرتی با یکی دو بانک صحبت کرده اند تا مسافر مجبور 
نباشد تمام هزینه را یک جا پرداخت کند. مثلا یک خانواده سه نفره این بسته سفر 
را از یک آژانس می گیرد، پیش پرداختی را می پردازد و برای پرداخت بقیه هزینه، 
به صورت قسطی به توافق می رسند. البته آنگونه که نادر عادلی نیا ایده پرداز این 
طرح روایت کرده است نمی توان این سفرها را ارزان نامید بلکه به اعتقاد او، 
»واژه ارزانی معنی و واکنش منفی در افکار عمومی دارد.« متاسفانه به رغم ارائه 
ایده ها و طرح هایی نو برای بهبود شرایط، کماکان مسئولان و مقامات کشور در 
مرحله اجرا در جا می زنند و ظاهرا این طرح نیز با دست اندازهایی مواجه شده 
است که مشکلات دارایی و مالیات از جمله مهم ترین آنهاست. همانطور که گفته 
شد، گردشگری به عنوان پیشران رشد، می تواند به رونق و شکوفایی اقتصادی 
کشور کمک زیادی کند و این موضوع در شرایطی که صاحب نظران اقتصادی 
از بروز ابرتورم در سال جاری صحبت می کنند و تحریم های یکجانبه آمریکا 
فشار زیادی را به اقتصاد کشور تحمیل می کند، باید بیش از گذشته در دستور 
کار دولتمردان قرار گیرد و در این راستا لازم است از طرح ها و ایده های نو و 

خلاقانه استقبال جدی به عمل آید.  

آرمان- سوسـن یحیی پور: صاحب نظران اقتصادی بر اهمیت توسـعه بخش گردشـگری به عنوان یکی از مهمترین حوزه های اقتصاد ایران 
کـه می توانـد در آینـده به عنوان پیشـران رشـد مطرح شـود، تاکیـد می ورزند و بر ایـن باورند که با سـرمایه گذاری ویـژه در این بخش می توان 
بسـتر لازم بـرای ایجـاد اشـتغال پایدار، افزایـش درآمد ارزی و ... را فراهم سـاخت. این موضوع مـورد تاکید مدیرکل دفتر آمارهای فرهنگی، 
بازرگانی و خدمات مرکز آمار ایران نیز قرار گرفته اسـت. او چندی پیش اعلام کرده بود که هر گردشـگر حدود ۱2۰۰ دلار معادل 3۰ بشـکه 
نفـت درآمـد ارزی بـه کشـور وارد می کنـد. اما با این حال سـهم گردشـگری در اقتصاد ایران بسـیار ناچیز اسـت و فرازوفرودهای ارزی سـال 
گذشـته این بخش را بیش از گذشـته آسـیب پذیر کرده اسـت. تا پیش از این، به دلیل پایین آمدن قدرت خرید مردم تمام توجهات به سـمت 
کاهش تقاضای سـفر در داخل و خارج کشـور معطوف بود، اما اظهارات رئیس هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسـافرتی اسـتان 
تهران روی دیگر سـکه را نمایان کرده اسـت. او در گفت وگو با یکی از خبرگزاری های رسـمی کشـور وضع کنونی آژانس های مسـافرتی را 
»شـوک آور« توصیـف می کنـد و از افزایـش مرخصی هـای اجبـاری یا تعلیق موقت آژانس های مسـافرتی در این اسـتان خبر می دهد. همین 
وضع سـبب شـده تا جلسـاتی برای طراحی سـفرهای ارزان در دسـتور کار قرار گیرد تا هم سـفر به عنوان یک کالای لوکس از سـبد خانوار 

حذف نشـود و هم اینکه آژانس های گردشـگری جان تازه ای بگیرند و فعالیتشـان از حالت تعلیق خارج شـود. 

مالیات نقل وانتقال املاک در سال ۹۸
هیات وزیران هفته گذشته مالیات نقل و انتقال املاک را 
معادل 3۶ درصد ارزش معاملاتی منطقه یا شش درصد میانگین 
قیمت روز تعیین کرد. به گزارش مهر، اســحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهوری مصوبه هیات وزیران در جلسه ۱8 
فروردین ماه ۱3۹8 که به پیشنهاد مشترک وزارتخانه های امور 
اقتصادی و دارایی، کشور، جهاد کشاورزی، راه و شهرسازی 
و سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و به استناد تبصره 3 ماده 
۶4 اصلاحی قانون مالیات های مستقیم، در خصوص درصد 
ارزش معاملاتــی املاک به عنوان ماخذ ســایر عوارض به 
تصویب رسیده بود را به دستگاه های ذی ربط ابلاغ کرد. بر این 
اساس ماخذ محاسبه سایر عوارض و وجوه موضوع تبصره 3 
ماده ۶4 اصلاحی قانون مالیات های مستقیم - مصوب ۱3۹4- 
در سال ۱3۹8، معادل 3۶ درصد ارزش معاملاتی خواهد بود 
که با رعایت نصاب مقرر در صدر ماده مذکور شــش درصد 

میانگین قیمت روز تعیین شده است. 

افزایش ۸0 هزار تومانی قیمت سکه 
رئیس کمیســیون تخصصی طلا و جواهر در خصوص 
قیمت دیروز سکه گفت: پس از چند روز تعطیلی بازار روند 
افزایشــی داشت که مهمترین علت آن بالا رفتن قیمت ارز 
است. محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: افزایش 
سه دلاری قیمت جهانی طلا نیز تاثیرگذار بود اما مهمترین 
علت، افزایش ۱۵۰ تومانی قیمت دلار اســت. ضمن آنکه 
خبرهای سیاسی نیز می تواند به صورت مقطعی بر بازار تاثیر 
گذارد که مهمترین خبر عدم تمدید معافیت هشت کشور برای 
خرید نفت از ایران است که بر بازار تاثیر گذاشت. او افزود: 
بر همین اساس قیمت سکه کامل بهار آزادی با 8۰ هزار تومان 
 افزایــش به چهار میلیون و 82۵ هزار تومان رســید، قیمت 
نیم ســکه با 2۰ هزار تومان افزایش دو میلیون و ۶4۰ هزار 
تومان و ربع سکه بدون هیچ تغییری یک میلیون و۶۹۰ هزار 
تومان معامله شد. کشتی آرای تصریح کرد: این قیمت ها در 
حالیست که با توجه به اتمام اعیاد و نزدیک شدن به ماه رمضان 
انتظار می رفت قیمت سکه کاهش پیدا کند اما این چنین نشد.

 تصویب ۹03 میلیون دلار 
سرمایه گذاری خارجی 

آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی اســت 
۹۰2 میلیون و ۹۰۰ هزار دلار انواع طرح های صنعتی، معدنی و 
تجاری در ۱۰ماهه سال ۹۷ در هیات سرمایه گذاری خارجی به 
تصویب رسیده است. به گزارش ایرنا، این میزان سرمایه گذاری 
خارجی مربوط به ۶۰ طرح صنعتی، معدنی و تجاری است که 
در مدت یادشده در هیات سرمایه گذاری خارجی به تصویب 
رســیده اســت. بر پایه این گزارش، حجم کل سرمایه گذاری 
جذب شــده در مدت مشابه ســال ۹۶ در طرح های صنعتی، 
معدنی و تجاری دو میلیارد و 8۰۱ میلیون و 2۰۰هزار دلار بود.

نظر اردکانیان در مورد ادغام 
وزیر نیــرو گفت: ادغام وزارتخانه هــای نفت و نیرو به 
تنهایی نمی تواند راهگشا و راه حل باشد، مگر آنکه در جهت 
مسائل موجود کشور باز تعریف شود. به گزارش تسنیم،  رضا 
اردکانیان در خصوص طرح تجمیع و ادغام وزارتخانه های 
نفت و نیرو و سرنوشت این طرح در دولت افزود: ضرورت 
دارد هر طرحی در جهت حل مسائل کشور باشد، از این رو 
تعقیب طرح وزارت انرژی مســتلزم آن است که در نتیجه 
تحقق آن، ارزشی حاصل شود و در بهترین حالت سیکل های 
پایدار - از جمله اقتصادی - شکل بگیرد. او ادامه داد: ناگفته 
پیداســت که چنین آرایشــی فراتر از ادغام و رویکردهای 

فیزیکی خواهد بود. 

 آمادگی برای توسعه 
روابط تجاری با پاکستان 

رئیــس اتــاق بازرگانــی تهران در جلســه بــا تجار و 
سرمایه گذاران بخش خصوصی دو کشور ایران و پاکستان از 
آمادگی اتاق تهران برای ارتقای تعاملات تجاری میان بازرگانان 
دو کشور خبر داد. به گزارش تسنیم،  مسعود خوانساری در 
جلسه بعد از ظهر دیروز میان تجار، سرمایه گذاران و فعالان 
بخش خصوصی ایران و پاکستان با عمران خان نخست وزیر 
پاکســتان ضمن خیر مقدم به وی و همراهانش اظهار کرد: 
روابط دیرینه، تاریخی، سیاســی،  فرهنگــی و اقتصادی دو 
کشور ایران و پاکستان به عنوان دو همسایه از ابتدای تاسیس 
کشور پاکستان به یکدیگر پیوند خورده و همبستگی عمیقی 
بین ملت و دولت دو کشــور وجود دارد اما متاسفانه به رغم 
امکانات و ظرفیت موجود به عنوان دو همسایه حجم روابط 

اقتصادی و تجاری فی ما بین راضی کننده نیست. 

 درآمد دولت 
از محل فروش فرآورده های نفتی 

براســاس گزارش تفریــغ بودجه ۹۶، دولــت از فروش 
پنج فرآورده اصلی شامل بنزین، نفت گاز، نفت کوره، نفت 
سفید و گاز مایع در این سال، حدود 38 هزار و ۶3۰ میلیارد 
تومان درآمد کســب کرده است. به گزارش فارس، براساس 
این گزارش، دولت در ســال ۹۶ از محل فروش 2۹ میلیارد 
و 4۶۰ میلیــون و ۵۱8 هــزار و ۹3۰ لیتر بنزیــن، 2۹ هزار و 
۶32 میلیارد و ۹4۰ میلیون و 4۶3 هزار تومان درآمد کســب 
کرده است. همچنین درآمد ناشی از فروش 3۰ میلیارد و 3۰۷ 
میلیون و 3۹8 هزار و ۱8۹ لیتر نفت گاز )گازوئیل( برای دولت، 
هفت هزار و 8۱۷ میلیارد و 44۷ میلیون و ۵۹۶ هزار تومان 
بوده اســت. همچنین دولت در سال ۹۶ از محل فروش پنج 
میلیــارد و 23۱ میلیون و ۹۵ هزار و 8۵ لیتر نفت کوره، 2۹2 
میلیارد و 23 میلیون و ۹۵۷ هزار تومان درآمد کســب کرده 
است. همچنین بر اساس گزارش تفریغ بودجه ۹۶، ایران در 
این سال از مجموع ۱/8 میلیارد دلار ارزش گاز صادراتی به 
ترکیه، ۱/2 میلیارد دلار را به دلیل رأی دیوان داوری بین المللی 
به رایگان در اختیار طرف ترک قرار داد.  بر اســاس گزارش 
تفریغ بودجه سال ۹۶ که به تازگی متن کامل آن از سوی دیوان 
محاســبات کشور منتشر شده است، بخشــی از ارزش گاز 
صادراتی به ترکیه در سال ۱3۹۶ به مبلغ یک میلیارد و ۱۱2 
میلیون و 2۹۶ هــزار و 2۰۶ یورو معادل یک میلیارد و 2۷۵ 
میلیون و 3۷2 هزار و ۶۵3 دلار بابت تعدیلات ناشی از رای 

دادگاه داوری بین المللی اختصاص یافته است.

پیگیری برای رفع مشکلات سیل زدگان
مدیرعامل بانک رفاه کارگران در دیدار با استاندار لرستان 
بر پیگیری مجدانه مسائل و مشکلات هموطنان سیل زده تاکید 
کرد و گفت: امدادرســانی های بانک رفاه به صورت مستمر 
ادامه می یابد تا هموطنان آسیب دیده به شرایط زندگی عادی 
بازگردنــد. به گــزارش روابط عمومی بانک رفــاه کارگران، 
محمدعلی سهمانی مدیرعامل این بانک طی سفری به استان 
لرستان پیرامون رسیدگی به وضعیت سیل زدگان و بازدید از 
 مناطق سیل زده با خادمی استاندار لرستان دیدار و گفت و گو کرد.

خــبـر

وضعیت آژانس های مسافرتی به مرحله هشدار رسید!

کالایی لوکس به نام »سفر«



10
هــــنـــــری

سه شنبه  3 اردیبهشت 1398 / شماره 3865

اهدای »لوح وفا« به مجید مجیدی در ترکیه
تنها عضو ایرانی بنیاد بین المللی مولانا در ایران از حضور مجید مجیدی در فستیوال جهانی »صوفی سین« و اهدای جایزه 
ویژه جشنواره همراه لوح تقدیر »وفا« به این فیلمساز خبر داد.فروزنده اربابی در گفت وگو با ایسنا، با اعلام خبر برگزاری 
دومین دوره جشــنواره »صوفی سین« اظهار کرد: از اول تا هفتم ماه می )یازدهم تا شانزدهم اردیبهشت(، به مناسبت ورود 
خانواده مولانا به قونیه، فستیوال جهانی عرفانی قونیه برگزار می شود و در آن فقط فیلم هایی که تم عرفانی و مذهبی دارند، 

پذیرفته می شوند.کارگردانان برجسته ای از ترکیه، فیلم ها و کارگردانانی را انتخاب می کنند.او افزود: پارسال که 
این فستیوال برای اولین بار برگزار شد، آقای رضا میرکریمی با فیلم »زیر نور ماه« دعوت فستیوال را قبول 
کردند و تنها کارگردانی بودند که لوح تقدیر فستیوال و وزارت فرهنگ ترکیه را گرفتند. فیلم شان هم مورد 

اقبال عمومی قرار گرفت.

تئـــاتر

خبـــر

تجسمی

جزئیات هفته بزرگداشت تئاتر اعلام شد

 هر روز به نام یک هنرمند
صبح دیروز در نشستی رســانه ای جزئیات برگزاری شانزدهمین دوره 
جشــن های خانه تئاتر که از هفتم تا پانزدهم اردیبهشت ماه برگزار می شود، 
تشریح شد.نشست رسانه ای شانزدهمین دوره جشن های خانه تئاتر )هفته 
بزرگداشــت تئاتر( صبح روز دوشــنبه دوم اردیبهشت در ساختمان جدید 
خانه تئاتر برگزار شد.در این نشست محمودرضا رحیمی به عنوان دبیر هفته 
تئاتر، احسان حاجی پور معاون اجرایی جشن، بهزاد مرتضوی مدیر روابط 
عمومی خانه تئاتر و رضا آقابابایی نماینده برنامه ریزی و فناوری اطلاعات 
بانک گردشــگری حضور داشــتند.در ابتدای نشست محمودرضا رحیمی 
درباره چگونگی شــکل گیری این بزرگداشت بیان کرد: امسال شانزدهمین 
دوره جشن های خانه تئاتر از هفتم تا پانزدهم اردیبهشت ماه برگزار می شود.

در این جشن هر روز مزین به نام یکی از اساتید تئاتر ایران همچون عباس 
جوانمرد، بهرام بیضایی، ژاله علو، ایرج راد و … خواهد بود.وی ادامه داد: 
امســال تلاش کردیم مطابق با اهداف خانه تئاتر این مراسم را برگزار کنیم. 
خانه تئاتر ۱۵ کانون دارد که به زودی سه کانون دیگر هم به جمع آنها افزوده 
خواهد شد. امسال کانون کارگردانان برنامه جالبی برای معرفی کارگردانان دهه 
۶۰ به بالا در تماشاخانه سپند و انتظامی برگزار خواهد کرد.رحیمی در ادامه 
به معرفی برنامه های کانون های مختلف خانه تئاتر در این جشن پرداخت و 
یادآور شد: به عنوان نمونه انجمن ماسک و گریم در هر روز به ارائه یک نوع 
گریم از کلاسیک تا مدرن می پردازد و انجمن نمایشگران خیابانی مثل هر 
سال روی تضادهای اجتماعی مانور می دهد. نمایشگاه پوستر نیز به همت 
ابراهیم حقیقی برگزار خواهد شد که شامل ۶۰ پوستر است. انجمن عکاسان 
نیز سه ورکشاپ تخصصی برگزار می کند که در مجموع ۹ ساعت خواهد بود.

وی متذکر شــد: امسال چراغ برگزاری جشنواره را بانک گردشگری روشن 
کرده است و حمایت اصلی را مدیون آنها هستیم. در این دوره ۸ گروه زنده 
رادیویی داریم که مقرشان در خانه تئاتر است و علاوه بر حضور در فضای 
مجازی از کمک اینفلوئنسرها که خاستگاه بسیاری از آنها تئاتر بوده است، 
استفاده می کنیم.دبیر شانزدهمین دوره جشن هفته بزرگداشت تئاتر با اشاره 
به کمک هنرمندان و مردم به خانه تئاتر برای کمک به سیل زدگان، از برپایی 
یک »تئاتر پیمایی« با نمادهای سمبلیک تئاتر به سمت خانه هنرمندان در 
روز افتتاحیه این جشن خبر داد.در ادامه آقابابایی نماینده بانک گردشگردی 
با اشــاره به فعالیت های فرهنگی این بانک بیان کرد: امیدواریم راهی را که 
ما در پیش گرفتیم توســط دیگر فعالان اقتصادی هم دنبال شود چون تئاتر 
جایی است که برآیند همه هنرها و فرهنگ و ادبیات کشور است و کمک به 
این حوزه می تواند در رشد و توسعه تئاتر مثمرثمر باشد.احسان حاجی پور 
معاون اجرایی جشن نیز در سخنانی متذکر شد: ما در یک طبقه بندی کلی ۲ 
فضای بیرونی و درونی در مکان هایی که در اختیارمان قرار گرفته، داریم. این 
جشن در مجموعه خانه هنرمندان، خانه تئاتر، تئاترشهر، تماشاخانه سنگلج و 
تماشاخانه سپند برگزار می شود و اختتامیه جشن را هم پانزدهم اردیبهشت در 
برج میلاد برگزار خواهیم کرد. همچنین قدردانی از ۳۰ هنرمند پیشکسوت را 
که با همراهی موسسه هنرمندان پیشکسوت برگزار می شود، خواهیم داشت 
که در کنار هنرمندان سایر کانون ها مورد تجلیل قرار می گیرند.رحیمی تصریح 
کرد: ما افتخار داریم که این مراسم همزمان با جشنواره تئاتر دانشگاهی برگزار 
می شود و از همین رو ۲ اجرای بین المللی جشنواره در سالن عباس جوانمرد 
و سه اجرای ایرانی هم در سالن انتظامی برگزار می شود. حدود ۸۰۰ هنرمند 
شرکت کننده و ۱۵۰ برنامه مختلف را در این دوره از جشن خواهیم داشت.

حاجی پور درباره مراسم »تئاتر پیمایی« توضیح داد: در این مراسم نمادین از 
سه نقطه شهر راهپیمایی خواهیم داشت که نمادی نیز توسط هنرمندان حمل 
می شود که در نهایت قرار است به نماد مدالیوم تئاتر تبدیل شود. همچنین 
نمایش هایی که در تماشاخانه سنگلج در طول این مدت به صحنه می روند 
به صورت رایگان به عموم علاقه مندان تئاتر ارائه خواهد شد.مرتضوی یادآور 
شد: امسال ۲ مهمان خارجی خواهیم داشت. ادل لاراکی معاون سندیکای 
سراسری آلمان به همراه آقای بهبودی که ایرانی هستند ولی عضو سندیکای 
بازیگران تئاتر اســت در جشن حضور می یابند و در این جشن یک برنامه 
آموزشــی خواهند داشت که بســیار جذاب است.وی در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر تامین هزینه های مراسم توسط بانک گردشگردی توضیح داد: امسال 
تاحدودی خیالمان راحت است که می توانیم جشن را گسترده تر و باشکوه تر 
برگزار کنیم. البته برگزاری مراسم اختتامیه در برج میلاد با مشارکت شهرداری 
صورت گرفته است ولی با حضور بانک گردشگردی دیگر ما نگران نبودیم 
از بودجه اندکی که داریم بخواهیم استفاده کنیم.آقابابایی نیز در این زمینه بیان 
کرد: قطعا پیشنهادی که شده با توافق طرفین صورت گرفته است و خوشحالیم 
که توانستیم قدم مثبتی در راستای حمایت از تئاتر انجام دهیم،اما اینکه آیا ما 
توانستیم با این حمایت اهمیت و ارزش تئاتر را ببینیم، مشخص نیست و باید 

دید چقدر موفق بودیم.

بازنویسی قوانین سینماداری پس از نیم قرن

ساخت پردیس مشروط می شود
آیین نامه مرتبط با قوانین راه اندازی و اداره سالن های سینمایی که نسخه 
اولیه آن در ســال ۴۵ به تصویب رســیده بود پس از ۵۳ ســال بازنویسی 
شد.محمد قاصداشرفی رئیس انجمن سینماداران در گفت و گو با مهر ضمن 
اشاره به »آیین نامه سالن های نمایش« گفت: آیین نامه موردنظر بعد از ۶ ماه 
بررسی های متداول توسط کمیسیون بند ۵ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
که متشکل از نمایندگی از فرمانداری، وزارت مسکن و شهرسازی، نیروی 
انتظامی، آتش نشانی، شهرداری و انجمن سینماداران بود به سازمان سینمایی 
ارائه شــد، که بعد از بررسی های لازم این آیین نامه به هیات وزیران برای 
تصویب ارائه شده است.وی با اشاره به اینکه هیات وزیران نظرات خود را 
درباره آیین نامه موردنظر ارائه می کنند، بیان کرد: متن اولیه آیین نامه موردنظر 
در سال ۱۳۴۵ نوشته شده بود یعنی زمانی که سینماها به صورت تک سالن 
ساخته می شد، اما طی سال های گذشته ساخت پردیس های چند سالنه در 
کشور رونق پیدا کرده و به همین دلیل برای نگارش آیین نامه جدید مواردی 
از جمله ایمن سازی سالن های سینمایی و به خصوص مکان های جغرافیایی 
موردتوجه قرار گرفته است.رئیس انجمن سینماداران تاکید کرد: از جمله 
موارد مهمی که در آیین نامه موردنظر به آن توجه شــده است، می توان به 
ایمنی سالن های سینما و درهای ورودی و خروجی، تداخل جغرافیایی 
سالن های سینما، موقعیت های جغرافیایی برای ساخت سالن های سینمایی، 
معماری و مهندسی سالن های سینما اشاره کرد. امیدوارم بعد از تصویب 
هیات وزیران این آیین نامه جدید اجرایی شود.وی در پاسخ به این پرسش 
که در آیین نامه جدید محدودیت ساخت سالن سینما برای پردیس های 
سینمایی در نظر گرفته شده یا خیر، بیان کرد: درباره پردیس های سینمایی بر 
اساس موقعیت جغرافیایی تصمیم گیری می شود، باید به این مساله توجه 
کرد که در حال حاضر تعداد تولید فیلم در کشــور بسیار اندک است، اگر 
در گذشته سالن های سینمایی کنار هم ساخته می شد، به دلیل تعداد بالای 
فیلم هایی که اکران می شد، مشکلی در حوزه مخاطب نداشتیم. اما در حال 
حاضر سالن های سینما به دلیل مشکل کمبود تولید فیلم در حوزه اکران با 
مشکلاتی مواجه می شوند. در چنین شرایطی زمانی که سالن سینما کنار هم 
قرار دارند، نمی توانند همزمان یک فیلم را نمایش دهند.قاصداشرفی در 
بخش دیگری از صحبت های خود درباره حمایت مالی ازسازندگان سالن 
سینما تاکید کرد: بحث حمایت های مالی برای ساخت سالن های سینمایی 
در این آیین نامه مورد توجه قرار نگرفته است، چرا که این مساله به سازمان 
ســینمایی و وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی بستگی دارد، باید دید چه 
بودجه ای در اختیار سازمان سینمایی قرار می گیرد و از این بودجه چه مقدار 

به ساخت سالن های سینمایی اختصاص داده می شود.

برنامه های انجمن نقاشان در سال جدید

 اساسنامه بازنویسی می شود
رئیس هیات مدیره انجمن هنرمندان نقاش ایران 
برخی برنامه های این انجمن در سال جدید را برشمرد 
و از اجــرای طرح »شــهروند: نقــاش« در تهران و 
مازندران خبر داد.امیر راد، رئیس هیات مدیره انجمن 
هنرمندان نقــاش ایران درباره برنامه های این انجمن 
در ســال ۹۸ به مهر گفت: از مهرماه ســال گذشته که 
هیات مدیره جدید روی کار آمد، بخشــی از کارهای 
پیشین و تعهدات دوره قبل را انجام دادیم که از جمله 
آنها، برگزاری دهمین کارنمای پژوهشــی، نمایشگاه 
فروش آثار اعضای انجمن و داوری بیش از ۳۰۰ نفر 
متقاضی عضویت در انجمن بود. بزرگداشت اعضای 
هیات مدیــره قبلی نیز از جمله برنامه های ما بود.طی 
۶ ماه گذشته جلسات متعددی در زمینه های مختلف 
با گروه های متعدد انجام شده است.وی با بیان اینکه 
بخش عمــده ای از انرژی و زمان هیات مدیره جدید 
روی تغییر اساسنامه انجمن هنرمندان نقاش گذاشته 
اســت، اظهار کرد: اساسنامه انجمن هنرمندان نقاش 
ایران برای اینکه برای ســال های آینــده کاربردی و 
پاسخگوی نیازهای اعضا باشــد، مجددا بازنویسی 
شد و در دو مجمع عمومی که برگزار کردیم در مورد 
این اساسنامه صحبت کردیم.راد تصریح کرد: یکی از 
مهم ترین برنامه های انجمن هنرمندان نقاش ایران در 
سال جدید، تصویب اساسنامه جدید انجمن خواهد 
بود.رئیس هیات مدیره انجمن هنرمندان نقاش ایران 
در ادامه بیان کرد: تدوین آیین نامه کمیته های انجمن 
هنرمندان نقاش ایران از دیگر برنامه های انجمن در 
سال ۹۸ اســت که با کارگروه ها و کمیته های انجمن 
برای تحقق این مهم برنامه ریزی کرده ایم.این هنرمند 
نقاش به پروژه های هنری که توسط انجمن هنرمندان 
نقاش ایران برای سال ۹۸ طراحی شده است، اشاره 
کرد و توضیح داد: در بخش پروژه ها و کارهای خارج 
از انجمن و غیراداری، پروژه ای بسیار بزرگ با عنوان 
»شهروند: نقاش« طراحی کردیم که اردیبهشت ماه ۹۸ 
در تهران و مازندران برگزار می شــود. قرار است در 
این پروژه، رسانه نقاشی را در ارتباط با مخاطب عام 
قرار دهیم. پروژه دیگر، برگزاری بینال نقاشــی است 
که برگزاری آن حدود ۱۰ سال مسکوت مانده است.

در این زمینه با اعضای انجمن هنرمندان نقاش ایران 
در ۱۷ اســفندماه ۹۷ هم اندیشی داشــتیم و نظرات 
خوبی مطرح شد. در نهایت برنامه انجمن این است 
در ســال ۹۸، دبیرخانه بینال نقاشی شکل بگیرد و در 
سال ۹۹ بینال نقاشی را برگزار کنیم.وی در پایان بیان 
کرد: برنامه های انجمن هنرمندان نقاش ایران تا پایان 
مهرماه ۱۳۹۹ مشخص و مدون شده است که برنامه 
بزرگداشــت اســتاد جوادی پور از آن جمله بود و در 
آینده نزدیک بزرگداشــت خانــم منیژه میرعمادی را 

شامل می شود.

کــوتاه
 اجرای علیرضا افتخاری

 به نفع سیل زدگان 
کنسرت موسیقی خیریه گروه همایون پرنیا با صدای 
علیرضا افتخاری به نفع سیل زدگان ۷ اردیبهشت ماه در 
حوزه هنری برگزار می شود. کنسرت موسیقی خیریه 
گروه همایــون پرنیا با صدای علیرضا افتخاری به نفع 
ســیل زدگان ۷ اردیبهشــت ماه در حوزه هنری برگزار 
می شــود.این کنسرت روز شــنبه ۷ اردیبهشت ماه از 
ساعت ۲۱ در تالار اندیشه حوزه هنری برگزار می شود.

علاقه مندان به حضور در این رویداد خیریه و کمک به 
مردم آسیب دیده از سیل های اخیر در کشور می توانند 
بلیت این اجرا را از ســایت ایران کنســرت به نشانی 

www.iranconcert.com تهیه کنند.

برگزاری ارکسترملی ایران در کرمان برای اولین بار

به خیابان شــهید ســودمند می رســم، نیازی به 
پیداکردن پلاک شــرکت »دل آواز« نیســت. اواسط 
کوچه روی دیوار نوشته شــده »درود بر خسرو آواز 
ایران« و در محل شایعه شــده قرار اســت ساختمان 
را بفروشــند. لابد می کوبند و چند طبقه می ســازند. 
کاش اینجا به یاد استاد بماند...به گزارش ایسنا، »دل 
آواز« که حدود ۳۰ ســال است در خیابان شریعتی، 
خیابان شــهید ســودمند واقع شــده، ملکی سه طبقه 
قدیمی است که سالیان بسیار محمل موسیقی ایرانی 
بود. رفت وآمد بزرگان هنر ایران، تمرینات کنســرت 
شجریان، دفتر نشر آثارش، کلاس هایش، دفتر فروش 
بلیت های کنسرتش، نشست های خبری او و… همه 
و همه اینجا برگزار می شد. این کوچه و خانه اوقاتی 
که شــجریان سفر نبود، شــاهد رفت وآمد جمعیت 
زیــادی از علاقه مندان برای دیــدن این هنرمند بود. 
بسیاری از علاقه مندان او از شهرهای مختلف بدون 
هیچ هماهنگی ســاعت ها جلوی در منتظر بودند تا 
شاید شجریان را زمان سوارشدن بر اتومبیلش ببینند.

اما چندســالی است این کوچه و خیابان رونق سابق 
را ندارد. نه عصرهای یکشنبه شاگردان به »دل آواز« 
می آیند، نه هنرمندان برای تمرین کنسرت. محمدرضا 
شجریان چندسال است با اعلام بیماری سرطان خود 
تمام فعالیت های حرفه ای خود را قطع کرده و به درمان 
بیمــاری می پردازد و این روزها دیگــر به »دل آواز« 
سرنمی زند. حالا زمزمه های شایعه فروش این ملک 
هم به گوش می رسد که در این صورت ظرف چندروز 
همه ساختمان تخلیه و به احتمال زیاد مانند خانه های 
قدیمی محله بهار و شریعتی تخریب می شود. به همین 
دلیل روانه »دل آواز« می شوم.به خیابان شهید سودمند 
می رسم، نیازی به پیداکردن پلاک شرکت »دل آواز« 
نیست. اواسط کوچه روی دیوار نوشته شده »درود بر 
خسرو آواز ایران«. »خسرو آواز« لقبی بود که فریدون 
مشــیری به شجریان داد و برای اولین بار در کنسرت 
بیستون ارکستر ملی پشت تریبون رفت و شجریان را 
با این نام خطاب کرد. می گویند بیش از ۱۰ سال است 
که این عبارت روی دیوار بیرونی شرکت »دل آواز« 
توسط یکی از علاقه مندان نقش بسته. اگرچه کم کم 
رنگــش رفته اما هنوز عبارت خودنمایی می کند.این 
کوچه و خانه اوقاتی که شــجریان سفر نبود، شاهد 
رفت وآمد جمعیت زیادی از علاقه مندان برای دیدن 
این هنرمند شــاخص بود. بسیاری از علاقه مندان از 
شــهرهای مختلف بدون هیچ هماهنگی ســاعت ها 
جلوی در منتظر می نشستند تا شاید شجریان را موقع 
سوارشدن بر اتومبیلش ببینند.اما چندسالی است این 
کوچه و خیابان رونق ســابق را نــدارد. نه عصرهای 
یکشنبه شاگردان به »دل آواز« می آیند، نه هنرمندان 
برای تمرین کنســرت و نه آنچنان رفت وآمدی آنجا 
صورت می گیرد. انگار نــه انگار که این خانه روزی 
»خانه دل ها«ی اهالی موسیقی بود.حتی زمزمه های 

شــایعه  فروش این ملک هم به گوش می رسد که در 
این صورت ظرف چندروز همه ســاختمان تخلیه و 
بــه احتمال زیاد مانند خانه های قدیمی محله  بهار و 
شریعتی تخریب می شود. برای پرس وجوی این شایعه 

به دفتر »دل آواز« رفتم.
 افتخار ما در این محل همسایگی شجریان است

زنگ در »دل آواز« را زدم اما بعد از انتظار فراوان 
هیچ کس جوابی نداد. گویا کسی در ساختمان نیست. 
یکی از همســایه ها خانمی جوان است و با ماشین 
بیــرون آمــده و می خواهد در پارکینــگ را ببندد که 
سراغش می روم. از شجریان می پرسم. می گوید خبر 
بیماری اســتاد را سال تحویل ۹۵ در فضای مجازی 
دیده، شوکه شــده و باور نمی کند همسایه چندین و 
چند ساله شان در بستر بیماری افتاده است. خانم جوان 
عجله دارد با این حال می گوید: »همه افتخار ما در این 
محل همسایگی شجریان است.« آقایی که فکر می کنم 

هم سن وسال شجریان باشد از در یکی از خانه های 
روبه رو که نوســاز است بیرون می آید. از او می پرسم 
می دانید این ساختمان چه کسی است؟ می گوید: »مگر 
می شود ندانم؟ استاد شجریان بزرگ. ما از قدیمی های 
این محل هستیم. حسابش از دستم دررفته ولی فکر 
کنم ۲۰-۳۰ ســالی هســت که دفتر اســتاد شجریان 
اینجاست. ما خانه قدیمی را کوبیدیم و از نو ساختیم 
برای بچه ها، اما این ســاختمان قدیمی هم خودش 
هویت محل است و صاحبش. شجریان چشم چراغ 
محله  ماســت…« می پرســم آیا می داند قرار است 
یکی از خیابان های تهران به نام شجریان نامگذاری 
شود، می گوید: »بله. البته ما سال هاست به همه فامیل، 
دوست و آشنا پُزمی دهیم که ساکن خیابان شجریانیم.«
 کنسرت »هم نوا با بم« شلوغ ترین روزها بود

از خاطراتش می پرسم می گوید: »خاطره که زیاد 
است. همه ما اتومبیل استاد را از قدیم می شناختیم. 

هربــار که در کوچه پارک بود دائم نگاه می کردیم چه 
زمانی از دفتر بیرون می آید که سلام علیکی کنیم. چند 
عکس یادگاری هم دارم. اما شلوغ ترین روزها مربوط 
به زلزله بم بود که استاد کنسرت گذاشت. مردم برای 
خرید بلیت هجوم می آوردند. یک بار هم یک ماشین 
از صبح ایستاد دم در و صدای نوار استاد را بلند کرد که 
شاید استاد متوجه شود. )با خنده می گوید( این آخری 

خیلی اعصاب همه را به هم ریخت…«
 او یک جنتلمن واقعی است

همسایه دیگری به منزل رســیده که از او درباره 
استاد می پرسم. مرد جوان می گوید: »زیاد اهل موسیقی 
نیستم. »ربنا« ی شجریان را دوست دارم. چهارسال 
اســت اینجا ساکن هســتم و یکی دوبار شجریان را 
دیدم. با آنکه با موســیقی اش ارتباط بر قرار نمی کنم 
اما از برخوردش خیلی خوشم آمد، جنتلمن واقعی 
است.«کوچه خلوت است و منتظر می ایستم که کسی 
رد شود. جوان دیگری می آید و می گوید: »عاشق استاد 
شجریان هستم اما نمی دانستم اینجا دفتر استاد است. 
دوسال اســت ازدواج کرده ام و اینجا مستأجریم. از 
شانس بدمان وقتی به این کوچه آمدیم که استاد بیمار 
هســتند و دیگر به دفترشان نمی آیند. یک بار پسرش 
همایون را جلوی دفتر دیدم اما مجال صحبت نشد. 
خدا استادمان را حفظ کند. کاش این ساختمان می شد 

موزه شجریان.«
 کاش شجریان سلامتی خود را بازیابد

خانم مســنی که از خرید روزانه برگشته متوجه 
صحبت های ما می شود و می گوید: »با خانواده همه 
کنســرت های استاد را رفته ایم. از بم تا همین اواخر. 
کاش استاد سلامتی خود را بازیابد و دوباره برایمان 
بخواند. اینجا بعد از بیماری استاد دیگر رونق سابق 
را ندارد. سوت وکور شده؛ دیگر از آن دختر و پسرها 
و آدم های مســنی که می آمدند جلوی شرکت برای 
دیدن استاد خبری نیســت. آدم ها غریبه شده اند. در 
محل شایعه شده قرار است ساختمان را بفروشند. لابد 
می کوبند و چندطبقه می سازند. کاش اینجا به یاد استاد 
بماند…«در محدوده خیابان بهار و شریعتی و کوچه 
سودمند کمتر کسبه قدیمی پیدا می شود که محمدرضا 
شجریان را ندیده باشد. میوه فروشی که می گوید بارها 
اســتاد از او میوه خریده تا بقالی که می گوید اســتاد 
گاهی از جلوی مغازه رد می شــد. به تازگی شــورای 
شهر تهران بدون رأی مخالف به نامگذاری خیابانی 
به نام محمدرضا شجریان رأی مثبت داد، چه خوب 
اســت با این مقدمه ای که پیش آمده شهرداری تهران 
همتی به خرج دهد و مانند مــوزه عزت ا... انتظامی، 
در زمان حیات هنرمند این ملک را هم بخرد و موزه 
کند. اینجا ظرفیت آن را دارد که در کنار موزه و کافه، 
مکتب آوازی هم دایر شــود. یا حتی چیزی شبیه به 
مرکز حفظ و اشاعه موســیقی ایران که سال هاست 

منحل شده است.

شجریان  به روایت  هم محله ای ها 

پاتوق »خسرو آواز ایران« تخریب می شود؟

مراسم امضای پوســتر و آلبوم »جام تهی« 
با حضور حســین علیزاده، فریدون شهبازیان 
و بهــزاد جوانبخــت برگزار خواهد شــد. این 
رویداد که برای یاری رســاندن به ســیل زدگان 
هموطن تدارک دیده شده روز پنجشنبه )پنجم 
اردیبهشــت ماه( از ساعت ۵ تا ۷ عصر در کافه 
»کارفه« اجرا می شــود.آلبوم »جــام تهی« در 
ســال ۱۳۸۳ با صدای محمدرضا شــجریان و 
بر مبنای ملودی های قدیمی آهنگسازان ایرانی 
منتشر شد، اما فریدون شهبازیان با تنظیم مجدد 
و نوآورانه اش بر این ملودی ها بار دیگر آنها را 

جاودانه و ماندگار کرد.»جام تهی« )در ماهور( 
با تک نوازی ویلن حبیب ا... بدیعی روی شعری 
از فریدون مشــیری، »راپسودی برای سنتور و 
ارکســتر« )در ماهور( با تکنوازی فرامرز پایور، 
»راپســودی برای تار و ارکستر« )در ماهور( با 
تکنوازی تار حســین علیزاده و »در کوچه سار 
شب« )در دشــتی( روی شــعری از هوشنگ 
ابتهاج قطعات این آلبوم را تشکیل می دهند.کافه 
»کارفه« واقع در ضلع شــرقی پارک هنرمندان، 
انتهای بن بســت بیژن در این روز میزبان عموم 

مردم خواهد بود.

آلبوم »محمدرضا شجریان« به نفع سیل زدگان فروخته می شود

بازیگر سریال »مرگ خاموش« گفت: در حال حاضر سر کار خاصی 
نیستم اما نزدیک به سه اثر را به تازگی به اتمام رسانده ام که از جمله آنها 
می توان به ســریال »مرگ خاموش« به کارگردانی احمد معظمی اشاره 
کرد.سامیه لک بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون در گفت وگو با میزان، در 
خصــوص آخرین فعالیت های خود در عرصه بازیگری گفت: در حال 
حاضر ســر کار خاصی نیستم اما نزدیک به ســه اثر را به تازگی به اتمام 
رسانده ام که از جمله آنها می توان به سریال »مرگ خاموش« به کارگردانی 
احمد معظمی اشاره کرد.وی درباره این سریال ادامه داد: از نظر من این اثر 

کاملا اثری با کیفیت است که توسط مخاطبان مورد استقبال قرار می گیرد. 
مطمئنم نیستم اما به احتمال فراوان این اثر از شبکه سوم سیما روی آنتن 
می رود.این بازیگر تلویزیون درباره نقش خود در سریال مرگ خاموش 
اظهار کرد: در واقع این نقش کاراکتر بسیار ویژه ای است و خوشحالم که 
احمد معظمی ریسک کرد و این نقش که با تمام آثار قبلی من کاملا در 
تفاوت اســت را به من سپرد. نقش الهه در سریال مرگ خاموش نقشی 
اســت که تا به حال از من دیده نشــده و یکی از شخصیت های اصلی 
اثر است.وی درباره سایر بازیگران سریال مرگ خاموش افزود: پریوش 

نظریه، پرویز فلاحی پور و ستاره اسکندری از جمله بازیگرانی هستند که 
در این سریال به ایفای نقش می پردازند. همبازی شدن با ستاره اسکندری 
بعد از ســریال »مرگ تدریجی یک رویا« بعد از ۱۲ سال اتفاق جذاب 
این اثر برای من بود.بازیگر سریال »مرگ تدریجی یک رویا« درباره سایر 
آثار خود در عرصه بازیگری ادامه داد: علاوه بر سریال »مرگ خاموش« 
در فیلم سینمایی »زیر نظر« به کارگردانی مجید صالحی به ایفای نقش 
پرداختم که این فیلم قرار بود نوروز اکران شود؛ اما در حال حاضر از زمان 

دقیق اکران آن اطلاعی ندارم.

سامیه  لک:

بانقشیکاملامتفاوتبهتلویزیونبرمیگردم

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان کرمان گفت: 
ارکستر ملی در کرمان توســط انجمن موسیقی استان با 
هماهنگی بنیاد فرهنگی هنری رودکی در ششــم و هفتم 
اردیبهشــت ماه جاری ســاعت ۲۱ با خوانندگی »سالار 
عقیلی« برگزار خواهد شــد.به گزارش ایسنا، محمدرضا 
علیزاده )دوم اردیبهشــت ماه( در نشســت خبری با بیان 
اینکه در فروردین ماه ســال جدید فعالیت های فرهنگی 
استانی آغاز و به مناسبت های مختلف برگزار شده است، 
افزود: در اردیبهشت ماه جاری نیز متناسب با فضا و ایام 
ماه شعبان دو برنامه ملی برپایی نمایشگاه آثار گونتر اوکر 
تحت عنوان »کُرنش به حافظ« و برگزاری ارکســتر ملی 
ایران در کرمان را خواهیم داشت.علیزاده تصریح کرد: در 
راســتای تعامل بین موزه هنرهای معاصر کرمان و کشور 
و معرفی هرچه بیشتر آثار موزه کرمان و معرفی استان از 
طریق ظرفیت های هنری این خطه، طی سه سال گذشته 
برنامه های بسیار خوبی در حوزه هنرهای تجسمی در موزه 
معاصر کرمان برگزار شده است.وی بیان کرد: در سال ۹۶ 
بیست و چهارمین جشنواره ملی جوانان هنرهای تجسمی 
کشور را در کرمان برگزار کردیم و با توجه به پتانسیل استان 
در این حوزه قرار شد برای تعاملات هنری موزه کرمان در 
سطح ملی و بین المللی، نمایشگاه آثار هنرمندان بین المللی 
برپا شود و در این راستا شاهد برگزاری نمایشگاه آثار تونی 
کرگ بودیم و همچنین قرار شد خانه های تاریخی تبدیل به 
خانه ها موزه های رشته های هنری بشوند.مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان کرمان گفت: در ادامه این رویدادها، 

پنجم اردیبهشت جاری شاهد برپایی نمایشگاه آثار گونتر 
اوکر هنرمند معاصر آلمانی تحت عنوان »کُرنش به حافظ« 
خواهیم بود.وی افزود: اوکر یکی از مریدان حافظ است 
و به علت ارادتی که به این شــاعر ایرانی داشته، آثار وی 
به نوعی برگرفته از اشــعار حافظ است.علیزاده در بخش 
دیگری از ســخنانش اظهار کرد: در راســتای استفاده از 
ظرفیت ها و معرفی کرمان، برای نخستین بار ارکستر ملی 
ایران در کرمان برگزار می شود و رویداد بزرگی است.وی 
بیان کرد: ارکســتر ملی ایران توسط فرهاد فخرالدینی در 
سال ۷۷ راه اندازی شده و رهبری ارکستر را وی و فریدون 
شهبازیان به عهده داشــته اند و بنیاد رودکی حمایت این 
ارکستر را به عهده دارد و کنسرت هایی در برخی استان ها 
و به طور خاص در تهران اجرا شده است.مدیرکل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان کرمان گفت: ارکستر، موسیقی فاخر 
کشــور است که ترانه های حماسی ملی را ارائه می کند و 
برگزاری ارکســتر ملی در کرمان توسط انجمن موسیقی 
اســتان با هماهنگی بنیاد فرهنگی هنری رودکی در ۶ و ۷ 
اردیبهشت ماه جاری ســاعت ۲۱ در کرمان خواهد بود.

وی افزود: همه اعضای کنسرت در کرمان حضور خواهند 
داشــت و حدود ۶۰ نفر نوازنده و رهبر ارکســتر حضور 
دارند و خواننده سالار عقیلی است.علیزاده با اشاره به اینکه 
قرار است کنسرت در میدان گنجعلیخان برگزار شود که به 
احتمال زیاد این مکان تغییر می کند، گفت: از عنایت ویژه 
اســتاندار به فعالیت های هنری و فرهنگی و حمایت در 

برگزاری ارکستر ملی تشکر می کنیم.
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11 خوداتکایی، به معنای خودشیفتگی نیست
وابسته بودن به خود، یا خوداتکایی به معنای خودشیفتگی کاذب نیست. 
شماوقتی به خودتان وابسته هستید قرار نیست خود را یک شخصیت کامل و 
بی عیب و نقص بپندارید، بلکه با پذیرش تمام معایب و کاستی ها، با پذیرش 

کم کاری ها وخلاصه با پذیرش تمام نقاط منفی تان، همچنان برای بهتر شدن به خودتان وابسته هستید. دراین صورت نه 
شکایت می کنید، نه تظاهر می کنید که فرد خوبی هستید و نه مشکلات را گردن دیگران می اندازید. بلکه مسئولیت همه نقاط 

مثبت و منفی  خود را می پذیرید.

موفقیت با مسئولیت پذیری
بی تردید مسئولیت پذیری عامل مهمی در تسریع 
روند پیشــرفت های فردی، خانوادگــی، اجتماعی و 
روابط بین فردی اســت؛ چــرا كه بر اعتبار اجتماعی 
شخص، میزان اعتماد دیگران به او می افزاید و باعث 
ایجاد احساس ارزشمندی و عزت نفس بسیار می شود. 
مســئولیت پذیری معنا و مفهوم قراردادی، اخلاقی و 
تربیتی دارد كه هر زمانی نیز قابل آموزش و فراگرفتن 
اســت؛ اگر چه ممكن است شــما به خاطر از دست 
دادن زمان مفید یادگیری این ویژگی در دوران كودكی 
و نوجوانی، هم اكنون نیازمند زمان بیشتری برای تمرین 
و آموختن باشــید اما مهم این است كه اگر بخواهید 
می توانید مســئولیت پذیری را یاد بگیرید. فقط باید 
بخواهید!به همین منظور، راهكارهایی جهت پرورش 

این ویژگی مهم ارائه می شود:
 مسئولیت پذیری و احساس مسئولیت زمانی به 
وجــود می آید كه فرد؛ مســئولیتی را که به وی محول 
شده، بر عهده بگیرد. به خاطر داشته باشید تا نخواهید 
و تلاش نكنید هرگز نمی توانید فرد مسئولیت پذیری 
شــوید. با امروز و فردا كــردن راه به جایی نخواهید 
برد. ظرفیت شــخصیت شما چیزی بیش از آن است 
كه می بینید. یادتان باشد هرگز از اشتباه كردن نهراسید، 
شما همچون دیگران ممكن  است خطا کنید و در مسیر 
جدیدتان نیازمند تجربه هستید و چه بسا تا زمانی كه 
نابلد راه هستید اشتباه كردن شما حتمی است! به جای 
مایوس شــدن به خودتان قول دهیــد از این پس، از 
منظری دیگر به اشــتباهتان بنگرید، اگر دیدگاه تان را 
تغییر دهید، عملكردتان نیز متفاوت خواهد بود. به جای 
ســرزنش خود یا احســاس ناامیدی ، سعی كنید از 
اشتباهات خود درس بگیرید، نقایص و ضعف های 
خود را بشناسید و برای ترمیم آنها كاری كنید. بی تردید 
به این طریق می توانید عملكرد بهتری از آنچه كه انجام 

می دهید به دست آورید.
 مســئولیت پذیری نیازمنــد مولفــه مهمــی به 
نــام تصمیم گیــری اســت. تردیــد و دودلــی، مردد 
بــودن، بلاتكلیفــی و بی تصمیم بــودن راهــی برای 
بی مسئولیت بودن است. توانایی اخذ تصمیم درست و 
مهارت حل مساله، برای تكامل حس قدرت و كنترل 
کردن شرایط زندگی لازم و ضروری است و بر حسب 
شــرایط زمانی و مكانی هر شخصی به گونه ای كاملا 
منحصر به فرد تعیین می شود. برای مسئولیت پذیری 
و مســئول بودن باید تصمیم گیرنده خوبی باشــید. با 
خود روراســت باشید و عمیقا تامل كنید كه در اتخاذ 
چه تصمیماتی دچار شك و تردید می شوید. بی شك 
پس از شناخت و پی بردن به این موضوع، می توانید از 

مهارت حل مساله نیز بهره ببرید.
 بعــد از تصمیم گیــری، برنامه ریزی عامل مهم 
دیگری برای مسئولیت پذیری است. با برنامه ریزی و 
تهیه فهرســتی از كارها، اهداف و وظایفتان نه تنها به 
اندازه توان و استعدادتان تلاش می كنید بلكه می توانید 
انتظارات و توقعات واقع بینانه ای از خودتان داشــته 
باشید و بیش از حد خود را نیازارید. توصیه می كنیم 
وظایفتان را یادداشــت كنید؛ چه بسا با مكتوب كردن 
اهدافتــان، آنها را جدی تر گرفته و بــرای نیل به آنها 

مصمم بوده و بیشتر تلاش خواهید كرد.
 در پذیرش مسئولیتی كه برعهده گرفته اید، ثبات 
قدم داشــته باشید. بسیار تلاش كنید مسئولیت تان را 
حتی اگر خیلی كوچك است، به طور دقیق و به خوبی 
انجام دهید. برای مثال، اگر مســئولیت بردن بچه ها به 
كلاس های ورزشــی به شما محول شده است، سعی 
كنید همیشــه خودتان ایــن كار را انجــام دهید و از 
بهانه گیری های مختلف برای عدم انجام این كار پرهیز 
كنید؛ چرا كه انجام دادن گاه به گاه یك عمل باعث ایجاد 

حس رخوت، خستگی و بی حوصلگی می شود.

دریــچه

 

نکاتی برای تمدد اعصاب
راه کارهای ســاده ای به تسکین احساسات اعصاب شما کمک 
می کند. ســعی کنید این مراحل ساده را امتحان کنید: تمرین کنید از 
دیافراگم نفس بکشید. ما به شما توصیه می کنیم از این مزایای تنفس 
دیافراگمی برای کنترل خشــمتان اســتفاده کنید. اگر این نوع تنفس 
برای شــما عادت شود قطعا اســترس کمتری را هم در زندگی تان 
تجربه خواهید کرد. تنفسی که از ناحیه قفسه سینه صورت می گیرد، 
آرامش بخش نیست بنابراین سعی کنید عمیق تر نفس بکشید. در حالی 
که آرام نفس می کشــید چند کلمه آرامش بخش مثل: »آروم باش« 
یا »ســخت نگیر« را تکرار کنید. به جای تمرینات ورزشی شدید، 
سمت ورزش هایی بروید که باعث آرامش اعصاب می شوند.همه این 
تمرینات را به صورت روزانه انجام دهید. در نهایت این تمرینات باید 
آن قدر تکرار شوند تا در زمان عصبانیت شما بتوانید به صورت خودکار 
از آنها استفاده کنید و تنش را در درون خودتان و محیط اطراف تان 

پایین بیاورید.
  گاهی اوقات خشم و سرخوردگی ناشی از مشکلات بسیار 
واقعی و غیرقابل اجتناب از زندگی ماســت. عصبانیت ما در مقابل 
این مشکلات در واقع طبیعی ترین پاسخ ممکن است. برخی افراد بر 
این باورند که هر مشکلی راه حلی دارد. این باور به خنثی کردن خشم 
آنها کمک می کند زیرا همیشه به جای تمرکز بر مشکل، روی صورت 
مساله و راه حل آن تمرکز می کنند.وقتی مشکل مهمی پیش می آید، 
برنامه ریزی کنید و مدام پیشرفتتان در مواجه شدن با مشکل مورد نظر 
را زیر نظر بگیرید. اگر نیاز به راهنمایی دارید از کسی برای سازماندهی 
و مدیریت زمان کمک بگیرید. اما اگر بهترین راه حل را برای مشکلتان 

پیدا نکردید خودتان را سرزنش نکنید.
  افراد عصبی معمولا عجول هستند، زود عصبانی می شوند و 
زود نتیجه گیری می کنند، اما این اصلا خوب نیست. پس اگر شما هم 
جزو این افراد هســتید، بهتر است تند نروید. با دقت به حرف های 
دیگــران گوش کرده و قبل از پاســخ دادن کمی تامل کنید. به جای 
اینکه اولین چیزی را که به ذهن تان می رســد بیان کنید، با دقت به 
چیزی که می خواهید بگویید توجه کنید. درباره عواقب عصبی شدن 

بیشتر فکر کنید.
  گاهی اوقات به صورت اتفاقی، شرایط خاصی به وجود می آید 
که شــما را سریع تر عصبانی می کند. مشکلات و مسئولیت های شما 
می تواند بار سنگینی بر دوش شما باشد و این باعث پایین تر آمدن آستانه 
حساسیت شما می شود، در نتیجه زودتر به دام عصبانیت می افتید. تصور 
کنید خشــم یک جاده است و شما با رانندگی در این جاده خودتان و 
اطرافیان تان را در معرض خطر قرار می دهید. حالا که صحبت از رانندگی 
شد، بد نیست بدانید رانندگان عصبی، تهاجمی تر رانندگی می کنند و 
طبق گزارشات، احتمال تصادف بیشتری نسبت به دیگران دارند. اگر 
مسیرهای پررفت  و آمد شما را عصبی می کند، سعی کنید مسیرهایی که 
کمتر شلوغ هستند یا مناظرشان کمتر ذهن تان را به هم می ریزد انتخاب 
کنید. اگر رانندگی موجب عصبانیت شما می شود، از وسیله های عمومی 
جایگزین، استفاده  کنید. یافتن جایگزین مناسب می تواند اعصاب شما 

را آرام کند و هم جاده  ها را برای دیگران امن تر نماید.

نکتــه چرا باید خودتان را تشویق نمایید؟

زمان تشــویق کردن خودتان فرا رســیده چرا که ناامیدی یک داستان 
تکراری برای همه  ماست. ما آدم ها یک هدف در سر می پرورانیم و برای 
رسیدن به آن کارهایی که باید را انجام می دهیم با این تصور که همه چیز 
به طور کامل مهیاست منتظر اتفاقات خوبیم، اما کارها آن جور که تصور 
می کردیم پیش نمی روند و آن اتفاق خوب رخ نمی دهد.آیا می دانید در این 
لحظه به جای نا امید شدن، وقت آن است که خودتان را تشویق نمایید؟ما 

دو راه برای اینکه دوباره خود را تشویق نمایید و شور و شوق از دست رفته 
را بازیابی کنید به شما معرفی می نماییم.

  زمان آن است که مسئولیت هر فرصتی که از دست داده اید یا هر کم 
کاری که انجام داده اید را به عهده بگیرید. از اتفاقات واقعی درس بگیرید. 
مثلا شــما تصور می کردید که بهترین کار خود را ارائه نموده اید اما موفق 
نشده اید. بهتر است برای اینگونه اتفاقات مایوس کننده، خودتان را آماده 

سازید چون غالبا رخ می دهد. برای تشویق خودتان درک کنید این فرصتی 
که از دست رفت یک مزیت هم دارد و آن این است که باعث خواهد شد 
شما به سمت فرصت بهتری هدایت شوید. چرا که با تجربه ای که اکنون 
کسب کرده اید، می توانید در آینده بهتر عمل کنید و تغییرات مورد نیاز را در 
کارتان اعمال نمایید. ایجاد تغییر، باعث متفاوت شدن شما نسبت به رقبا 
می شــود.از حالا شروع کنید به مطالعه  تمامی  اشتباهاتتان و از آنها درس 
بگیرید. به جای پافشــاری روی اشتباهات خود، آنها را بپذیرید و خوب 
درک کنید که چه بوده اند. اگر کسب و کار شما دچار مشکل مالی شده، به 
خودتان یادآوری نمایید که قابلیت ذهنی شما بیشتر از حساب بانکی تان 

است.
 هرگز خودتان را دست کم نگیرید، پایین نیاورید و شماتت نکنید. 
چیزی که مهم اســت فرصت بعدی ســت که در اختیار خواهید آورد نه 
فرصتی که از دست داده اید. فرصتهای قبلی که به هر دلیلی در آنها موفق 
نشــدید، به شــما این اقبال را داده اند که درسهای مهمی  از آنها بیاموزید. 
فرصت های آینده به شما نشان خواهند داد چیزهایی که قبلا بلد نبودید 
را اکنون یادگرفته اید و این یعنی همانطور که زمان می گذرد، تجربه شــما 
هم بالا رفته است.یکی از مزایای بررسی اشتباهات این است که اگر واقعا 
متوجه شوید و بفهمید کجای کارتان ایراد داشت، قطعا در آینده این ایراد را 
نخواهید داشت. هنگامی  که برای مصاحبه شغلی می روید و حرفی می زنید 
که باعث رد شــدن شما می شود، اشــکالی ندارد فقط بفهمید چه حرف 

اشتباهی زده اید تا در فرصت بعدی آن  را نزنید.
  بایستی به خودتان اتکا داشته باشید. بایستی روی خودتان حساب 
کنید. به خود و توانایی های خودتان باور داشته باشید، بفهمید در کدام قسمتها 
قوی و کدام قسمتها ضعیف هستید. نقاط قوت را بیشتر و نقاط ضعف را 
تقویت نمایید. به جای ســرزنش کردن خودتان وقتی شکست می خورید 
برای موفقیت های آینده، خودتان را تشویق نمایید تا دوباره سریعا دست به 
کار شده و در راستای هدفتان گام بردارید. شاید انجام این کارها سخت باشد 
یا حتی ترسناک به نظر برسد اما اشکالی ندارد. آرامش خودتان را از دست 

ندهید، فعال باشید. خود را برای رسیدن به پیروزی تشویق نمایید.

صداقت 
صداقت بهتریــن راه برای داشــتن روابط خوب 
و پایــدار با دیگران اســت، زیرا حقیقت و درســتی 
تنها چیزی اســت كه موثر واقع می شود و تنها چیزی 
است كه بر اســاس آن روابط پایا را می توان بنا كرد. 
اگر ما انسان ها در زندگی نگرش مثبت داشته باشیم، 
عادت های خوب در خود ایجاد كنیم، هدف و انگیزه 
داشته باشــیم، نظم و انضباط شخصی داشته باشیم، 
از زمان به نحو مطلوب اســتفاده كنیم، اما تا زمانی كه 
كارمان را صادقانه انجــام ندهیم هرگز به موفقیت و 
آرامش نمی رسیم و هرگز احساس ارزشمندی را درك 
نمی كنیم مگر آنكه پیرو حقیقت و صداقت در زندگی 
باشیم.برای آنكه به شخص صادقی تبدیل شویم باید 
معنــای اصالت و رابطــه آن را با صداقت درك كنیم. 
ایــن دو مفهوم را اغلب به جــای هم به كار می برند، 
اما اصالت مفهوم وسیع تری است. نداشتن صداقت 
رشــد شخصی و اجتماعی ما را كند می كند و مانع از 
آن می شود كه زندگی را به مفهوم دقیق آن درك كنیم و 
به آرامش درونی و احساس ارزشمند بودن برسیم و با 
دیگران روابط سالم و شفافی داشته باشیم.ما نمی توانیم 
به زندگی احترام بگذاریم، مگر آنكه دارای سجایای 
اخلاقی باشــیم و در برخورد با دیگــران صداقت و 
درستكاری داشته باشــیم. صداقت اصلی ترین ركن 
زندگی هر انســانی اســت. ما همه روزه در میان بد و 
خوب دســت به انتخاب می زنیم. نداشــتن صداقت 
زندگی بســیاری از مردم را نابود كرده است. نداشتن 
صداقت گران تمام می شود.كســانی كه اصالت دارند 
و از خود صداقت نشــان می دهند زندگی را در سطح 
دیگری تجربه می كنند و برای آنها زندگی معنی دارتر و 
رضایت بخش تر است. صادق بودن و صداقت داشتن 
مزایــای مختلفی دارد كه از آن میان به برخی از موارد 
آن می توان اشــاره كرد: آرامش ذهن؛ صداقت با خود 
پاداشــی درون زادی به همــراه دارد. ذهن در صلح با 
خود به آرامش می رســد، حتی اگر دلیل دیگری برای 
صادق بودن وجود نداشــت همین یك فایده كفایت 
می كرد. بــی صداقتــی روابط را متلاشــی می كند و 
صداقت آن را به هم پیوند می زند. بزرگ ترین ركن یك 
رابطه خوب اعتماد و اطمینان اســت. این موضوعی 
اســت كه در تمام زمینه های زندگــی صدق می كند. 
دوســتی، ازدواج، خانواده، كســب و كارو...صداقت، 
اعتماد و اطمینان فضایی ایجاد می كنند كه در آن روابط 
خوب می توانند رشد بكنند. سلامت جسمانی و ذهنی؛ 
اگر نداشتن صداقت ریشه بســیاری ازمسائل روانی 
ماســت، صداقت منبع سلامت ذهنی و روانی است. 
وقتی صادق باشیم از احساس گناه، نگرانی و بسیاری 
از ناراحتی های ذهنی خلاص می شویم در این زمان 

است كه به اطمینان خاطر می رسیم.

مکــث

فارغ از اینکه چه اتفاقی دور و بر شــما می افتد، 
شما همیشه می توانید احساس شادتری داشته باشید 
و موفقیت را جذب کنید. وقتی تمرکز خود و شــیوه 
تفکرتان را عوض کنید، دیدگاه های شــما هم تغییر 
می کند. زمانی که این تغییر اتفاق بیافتد، زندگی شما 

عوض می شود.
  ما زمانی را به ساعت خوشحالی اختصاص 
می دهیم، ولی این زمان خوشــحال نمی گذرد، چرا 
کــه در آن زمان در مــورد چند ایمیل آخر که به آنها 
نظــم ندادید فکر می کنید. چطــور می توانید بدون 
اســترس به تماشــای تلویزیون بپردازیــد وقتی که 
انبوهــی از لباس های کثیف در کنــار تلویزیون جا 
خوش کرده اند؟ آیا می توانید واقعا مشغول خوردن 
کرم کارامل شوید در حالی که می دانید 18 ماه است 
که به دندانپزشــک مراجعه  نکرده اید؟ یا در حالی 
که دو سال از عروسی هم اتاقی دوران دانشگاهتان 
گذشــته، ولی هنوز برای او هدیه عروسی سفارش 
نداده اید؟یکی از مطمئن ترین راه ها برای اینکه از 
زمان خودمراقبتی خود بهره ببرید این اســت که در 
مورد مسائل متفرقه استرس نداشته باشید. به دور و بر 
خودتان نظم دهید تا زمانی که به خود اختصاص داده 

اید نهایت اثربخشی را برایتان داشته باشد.
  قدر موفقیتهــای کوچک را بدانید. همه ما 
آن ها را داریم؛ آن لحظه ها یا موفقیت های کوچکی 
که اغلب نادیده گرفته می شوند چرا که فکر می کنیم 
یا کم اهمیت هستند، یا اینکه آن ها را امری بدیهی 
فرض می کنیم چون افراد دستآوردهای بزرگ را 
جشن می گیرند. ولی اگر خودمان را عادت دهیم 
که از دستآوردهای کوچک استقبال کنیم و آن ها را 
جشن بگیریم چطور؟ زندگی واقعی در اطراف ما 
اتفاق می افتد، وقتی که منتظر آن موفقیت بزرگی 
هســتیم که امیدوار هســتیم به ما نوعی آرامش 

درونی دهد.
 خندیدن به شما حس خوبی می دهد. بسیار 
خب، این خیلــی جای تعجب ندارد. ولی ســعی 
کنیــد راجع به آخرین باری که واقعا خندیدید فکر 
کنیــد. این احتمال وجــود دارد که مربوط به خیلی 
وقت پیش باشــد. ما بزرگســالان به قدری گرفتار 
مسئولیت های بزرگســالی خود هستیم که به اندازه 
دوران کودکی خود نمی خندیم.ولی باید این کار را 
انجام دهیم! ثابت شده که خندیدن استرس را کاهش 
می دهد، ایمنی بدن را تقویت می کند، جریان خون 

را بهبود می دهد.
  فهرستی از خوشحالی داشته باشید. هر دفعه 
که یکی از آن فهرســت را علامت بزنیم، لحظه ای 
وجــود دارد. گاهــی وقت ها فقط یــک ثانیه طول 
می کشــد، ولی بعضــی روزهای خــوب برای یک 
دقیقه یا حتی ســاعت ها طول می کشد. یک لحظه 
است، یک لحظه زودگذر، که واقعا می توانید بگویید 

خوشحالی را یافته اید.
 خوشــحالی خــود را برنامه ریــزی کنید. ما 

برای بیمه بازنشســتگی خود پول کنار می گذاریم. 
مکمل های کلسیم مصرف می کنیم. ورزش می کنیم. 
امیدوار هســتیم که هر چه ســن و ســالمان بیشتر 
می شود، این اقدامات احتیاطی از ما محافظت کنند. 
ولی وقتی که در حال حفاظت از پول، استخوان ها 
و فشــار خون خود هســتیم، فراموش می کنیم از 
چیــزی که می تواند در کیفیــت زندگی ما وقتی که 
سنمان بیشتر می شود تفاوتی ایجاد کند، محافظت 
کنیم: خوشحالی مان.چندین دهه تحقیقات در مورد 
روانشناسی مثبت نشان داده سطوح بالای سلامت 
ذهنی )ترکیب رضایت کلی زندگی و احساســات 
مثبت لحظه ای( می تواند منجر به سلامت جسمی 

بهتر و عمر طولانی تر شود.

برنامه ریزی برای خوشحالی

افرادی که عادت دارند کارهایشــان را به تاخیر 
اندازند نسبت به علم مدیریت زمان آگاهی ندارند. 
بخشی از مشــکل ما این است که نسبت به معنا و 
مفهمــوم زمان آگاهی نداریم. اما این همه مشــکل 
نیســت.تاکنون به این فکر کرده اید که چند بار شده 
کاری را رهــا کنید صرفا به این خاطر که در اعماق 
قلبتان نوعی احســاس عــدم قطعیت و بلاتکلیفی 
داشــته اید؟ شما برای خشــکاندن این ریشه تنبلی 
بایستی به نقطه ای برسید که در ذهن خودتان به طور 
صادقانه این را بپذیرید و باور کنید که می توانید و باید 
تمام کارهایی که در ذهنتان تجسم می کنید را در عمل 
نیز به اجرا در آورید. در این صورت به پتانسیل کافی 

ذهنی دست خواهید یافت.
  بــه خودتان بگویید من بهتریــن کاری را که 
می توانم، انجام خواهم داد و بدین ترتیب شروع کنید 
بــه انجام کاری که در نظر دارید تا لحظه ای که آماده 
شود. خودتان را آماده کنید که انواع نقدها را مشاهده 
کنیــد. این ذهنیت را به دســت آورید که تمام نقدها 
می توانند کمک بسیار بزرگی برای رشد شما باشند.

یکی از چندین ریشه  تنبلی این است که همیشه به 
خودتان می گویید باید تمام کارها را بی عیب و نقص 
انجام داد، سپس دچار ترس و اضطراب می شوید و 
نتیجه این ترس و اضطراب این می شود که دست به 

هیچ کاری نزنید.
   اگر فکر می کنید ریشــه تنبلی شــما از این 
دیدگاه نشــات می گیرد به خودتان یادآوری کنید که: 
این اتفاقات برای من رخ نداده این اتفاقات فقط رخ 
داده. اینکه شــما چطور به آنها واکنش نشان دهید و 
چطور با آنها در تعامل قرار بگیرید و چه درسهایی 
از آن اتفاقــات بگیرید، تعیین کننــده خواهد بود نه 

خود آن اتفاقات.اگر به عنوان یک قربانی شرایط، به 
خودتان بنگرید وشروع کنید به سرزنش کردن همه 
چیز، فقط دارید برای خودتان مانع تراشی می کنید 
تا به هدفهایتان نرسید. اگر هرگز خودتان را مسئول 
زندگــی خود ندانید هرگز نیز هیچ قدمی  برای آن بر 
نخواهید داشت. یکی دیگر از چند ریشه تنبلی همین 
عدم مسئولیت پذیری است.انتخاب یک شیوه مثبت 
برای پاسخ گویی به اتفاقات، همان قدر آسان است که 

انتخاب یک شیوه منفی.
   اولیــن قدم این اســت که دیــدگاه خود را 
عوض کنید تا بتوانید ریشه تنبلی را بخشکانید. فرقی 
ندارد ریشه تنبلی شما از چه نوع است. هرچه باشد 
باعث می شود هیچ کاری انجام ندهید.اگر باور داشته 
باشــید که به اندازه کافی خوب و باهوش نیستید، 
اگر باور داشته باشید هر چه هم که خوب کار کنید 
هرگز شاهد نتایج خوبی نخواهید شد، چه انتظاری 
از خودتــان دارید کــه بخواهید دســت به انجام 
کوچکترین کاری بزنید؟پس بهتر است به خودتان 
اعتماد داشته باشید و تواناییهای خودتان را بهبود 
بخشید. تنها باید نسبت به زمان خود متعهد باشید، 
نسبت به یادگیری علاقه داشته باشید، و نسبت به 
موفقیت، شور و شوق داشته باشید. آنگاه در نهایت 
خواهید دید که شــما موفق می شوید.به نظرتان در 
طول انجام هر کاری اشــتباه خواهید داشت؟ بله 
صد در صد. اما تنها کسی که باید از این اشتباهات 
بیاموزد خودتان هستید. البته رسیدن به این مرحله 
کار ساده ای نیست، اما باور داشته باشید که هر کدام 
از ما دارای استعدادها وتوانمندی هایی هستیم که 
واقعا منحصر به فرد است. بقیه ماجرا بستگی به کار 

و کوشش خودتان دارد.

چرا کارهایمان را به تعویق می اندازیم؟
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پــزشکی

انیم بد  بیشتر 

نــکته

پروتئینوسلامتاستخوانها

خوراکیهایچربیسوز
ساده ترين و موثرترين شيوه كاهش چربي ها تغيير در سيستم 
سوخت و ساز بدن است كه به وسيله اضافه كردن چند خوراكي 
ســاده به سبد غذايي محقق مي شــود. اگر شما هم جزو افرادي 
هســتيد كه وجود چربي هاي اضافي آزارتــان مي دهد اين مواد 
غذايی را مصرف کنيد. در ادامه با خوراكي های ارزان و چربي سوز 

آشنا می شويد:
 زنجبيل

يكي از تركيبات اصلي زنجبيل كپسايسين است، ماده اي كه نه 
تنها اشتها را كاهش مي دهد بلكه به هضم عذا هم كمك مي كند 
و ســوخت و ساز بدن را هم افزايش مي دهد. كافي است برشي 
از اين گياه دارويي آرام بخش را به چاي و كيك اضافه كنيد و از 

خواص بي نظير آن بهره مند شويد.
 بادام

كالــري پايين بادام نقش موثري در كاهش وزن بازي مي كند، 
تحقيقات انجام شده روي اين مغز جادويي نشان داده است: چربي 
تك سيرنشده موجود در بادام علاوه بر اينكه ميزان انسولين خون را 
تنظيم مي كند در موجب افزايش احساس سيري مي شود و بدين 

وسيله حجم غذاي مصرفي را در طول روز كاهش مي دهد.
 آووكادو

اگرچه آووکادو سرشار از چربي است؛ ولي نمي توان از فيبر، 
ويتامين ها و مواد معدني موجود در آن چشمپوشــي كرد. مهم تر 
از همه اين موارد، بيشــتر كالري هاي موجود در آووكادو از دسته 
چربي هاي تك سيرنشــده هستند كه به ميزان سوخت و ساز بدن 

كمك قابل توجهي مي كنند.
 روغن زيتون

چربي هاي تك سيرنشــده اي مانند روغن زيتون مي توانند در 
سوزاندن كالري هاي بدن نقش داشته باشند. البته شما در شرايطي 
شاهد تاثيرات مثبت اين خوراكي ها خواهيد بود كه مصرف ديگر 
انواع چربي مثل كره و خامه را كاهش دهيد و روغن زيتون را به 

مقداري مشخص استفاده كنيد.
 فلفل هاي تند

انواع فلفل هاي تند مثل: فلفل قرمز و هندي كه غذاي شــما 
را تندتر مي كند ســوخت و ساز بدن شــما را افزايش مي دهد. 
تحقيقات نشان داده اند: اضافه كردن قدري از اين فلفل ها به غذا 
تا سه ساعت پس از اتمام آن وعده موجب افزايش 25 درصدي 

سوخت و ساز بدن مي شود.
 سير

بوي بد آن را به پاي خواص بي شمارش بگذاريد. سير نه تنها 
سوخت و ساز بدن را افزايش مي دهد بلكه ميزان لپيد موجود در 
خون را هم كنترل مي كند. البته اين به معناي اســتفاده بدون حد 
از ســير نيست، شما مي توانيد هر روز مقداري محدودي سير به 
غذايتان اضافه كنيد و به سوختن چربي هاي اضافي اميد بيشتري 

داشته باشيد.
 بروكلي

بروكلي حاوي دو ماده مغذي حياتي است؛ كلسيم و ويتامين 
C. دو ماده اي كه به شــدت ميزان سوخت و ساز بدن را افزايش 
مي دهند و سلامت غده تيروئيد شما را تضمين مي كنند. با خوردن 
بروكلي هم اســتخوان هايي سالم داشت و هم اندامي متناسب و 

بدون چربي.

سکتهقلبیبیشتربهسراغمردانمیآید
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهيد بهشتی با اشاره به بالا بودن 
ميزان ابتلا به ســکته قلبی ميان مردان، گفت: مردان 1/5 تا 2 برابر 
زنان دچار اين بيماری می شوند.دکتر سعيد عليپور پارسا، دلايل اين 
افزايش ابتلا به سکته در مردان را عوامل ژنتيکی و هورمونی اعلام 
کرد.وی اظهار داشــت: همچنين بروز سکته قلبی در زنان بالاتر از 
55 سالگی، به مردان نزديک می شود.اين متخصص قلب و عروق 
با اشاره به اينکه سن بروز سکته قلبی کاهش يافته است، گفت: در 
سال های گذشته افراد بالاتر از 40 سالگی دچار اين بيماری می شدند 
که در حال حاضر شاهد سکته های قلبی در افراد بالاتر از 20 سال 
هستيم.وی مصرف سيگار، سابقه ديابت، فشارخون و چربی خون را 
از عوامل خطر شناخته شده اين بيماری اعلام کرد و گفت: بيتحرکی، 
استرس، رژيم غذايی نامناسب و چاقی از ديگر عوامل خطر اين 
بيماری هستند.استاد دانشگاه علوم پزشکی شهيد بهشتی، سن را 
يکی ديگر از عوامل خطر اعلام کرده و گفت: هرچه سن بالاتر برود 
احتمال ابتلا به سکته قلبی بيشتر می شود.عليپور پارسا اظهار داشت: 
گاهی اوقات مصــرف برخی داروهای روانگردان هم می تواند در 
بروز سکته قلبی نقش داشته باشد.وی به نقش عوامل محيطی در 
بروز اين بيماری اشاره کرد و گفت: استرس های محيطی، آلودگی 
هوا و آلودگی های تغذيه ای می توانند در بروز سکته قلبی نقش مهمی 

داشته باشند.

چیزیبهنامخوراکیکالریمنفی
وجودندارد

تحقيقات جديد پژوهشــگران نشــان داد که بــاور به اينکه 
انرژی لازم برای هضم و جذب ســبزيجاتی چون کرفس، کاهو، 
گريپ فروت، خيار و بروکلی از انرژی ای که توليد می کنند بيشتر 
است، افســانه ای بيش نيست.محققان به 9 مارمولک استراليايی 
که فرآيند هضم و جذب مشــابهی با انسان دارند، پس از10روز 
ناشــتايی کرفس خــام خوراندنــد و پس از محاســبه انرژی از 
دســت رفته در اثر هضم و دفع، انرژی خالــص حاصل از آن را 
محاسبه کردند.اين محاسبات نشان داد که مارمولک ها 33 درصد 
از انرژی جذب شــده را صرف فرآينــد هضم کرده و 43 درصد 
آن را نيز دفع کرده اند، به اين معنا که 24 درصد از انرژی حاصل 
يعنی تقريبا يک چهارم انرژی کرفس، در بدن آنها ذخيره شــده 
است.محققان برای تطبيق نتايج به دســت آمده از اين تحقيق با 
سيستم گوارشی انسان، اين طور تخمين زدند که 25 درصد انرژی 
به دســت آمده از يک قطعه کرفس در بدن انسان، صرف جويدن 
و جــذب آن، 5 درصد آن صــرف ادرار و 30 درصد آن نيز دفع 
می شود.اعضای اين تيم تحقيقاتی در ادامه بررسی کردند که تحت 
چنين شــرايطی، وقتی يک انسان کرفس، بروکلی، سيب، هويج، 
گريپ فروت، گوجه، خيار، هندوانه، کاهو و بلوبری می خورد، چه 
اتفاقی می افتد.آنها در هر کدام از اين موارد به طور تقريبی جذب 
يک انرژی خالص 64 درصدی را تخمين زدند.بنابراين اگر يک 
انسان 100 کالری بلوبری بخورد، 64 کالری دريافت می کند.حتی 
در حالتی که ميزان انرژی از دســت رفتــه درنتيجه دفع و هضم 
دوبرابر شد، باز هم نتيجه جذب 19 درصدی واحد انرژی را نشان 
داد که گرچه زياد نيست اما نمی توان آن را کمتر از انرژی از دست 
رفته دانست.نتيجه اينکه اگرچه خوردن سبزيجات کم کالری به 
کاهش وزن کمک می کند، اما هيچ مدرک علمی ای وجود ندارد که 
نشان دهد انرژی لازم برای خوردن، هضم و جذب اين سبزيجات 

از انرژی ای که توليد می کنند، بيشتر است.

افزایشریسکسرطانرودهبامصرفکمگوشتقرمز
محققان عنوان می کنند حتی مصرف کم و روزانه گوشت قرمز و فرآوری شده هم می تواند ريسک ابتلا به 
سرطان روده بزرگ را افزايش دهد. محققان دريافتند افرادی که روزانه سه ورقه گوشت فرآوری شده )بيکن( 
می خورند با افزايش 20 درصدی ريسک ابتلا به سرطان روده روبه رو هستند.در اين مطالعه حدود 500 هزار 
مرد و زن بريتانيايی در رده سنی 40 تا 69 سال به مدت ميانگين  5 تا۷ سال تحت نظر بودند.در طول اين مدت 

2609 نفر مبتلا به سرطان روده شدند.محققان مشاهده کردند به ازای هر 10 هزار نفر در مطالعه که روزانه 21 گرم 
گوشت قرمز و فرآوری شده می خوردند، 40 نفر مبتلا به سرطان روده تشخيص داده شدند. اين تعداد با مصرف 
روزانه ۷6 گرم، به 4۸ نفر افزايش يافت.طبق دستورالعمل فعلی خدمات بهداشت ملی بريتانيا، مصرف روزانه 

گوشت قرمز و فرآوری شده نبايد بيش از ۷0 گرم در روز باشد.
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محققان در بررسی های جديد خود دريافتند 
رژيم غذايی سرشار از پروتئين که همراه با مصرف 
کافی کلسيم باشد برای ســلامت افراد بزرگسال 
مفيد و سودمند اســت.»رنه ريزولی«، سرپرست 
تيم تحقيق از دانشگاه ژنو ســوئيس، در اين باره 
می گويد: »مصرف کافی پروتئين رژيمی همراه با 
کلسيم برای رشد مطلوب استخوان ها در کودکان 
و حفظ سلامت استخوان ها در تمامی سنين مهم 
اســت. از اين رو بايد به اين افســانه پايان داد که 
مصرف زياد پروتئين موجب افزايش اسيد شده و 
به سلامت استخوان ها آسيب می رساند.« وی در 
ادامه می افزايد: »ما با بررسی افراد مسن دريافتيم 
که مشکل آنها وجود بيش از اندازه پروتئين نيست، 
بلکه وجود بيش از اندازه کم پروتئين اســت.« به 
گفته محققان اين بررسی ها اثبات می کند که رژيم 
غذايی متعادل همراه با مصرف کافی پروتئين، بدون 
توجه به منبع حيوانی يا گياهی آن، برای سلامت 
استخوان ها مفيد اســت. اين مساله به خصوص 

برای سالمندان مبتلا به پوکی استخوان و افراد دچار 
سوءتغذيه ناشی از بيماری های حاد يا مزمن يا در 
حال بهبودی از آسيب و صدمه استخوانی بسيار 
حائز اهميت است.يافته های مهم اين بررسی نشان 
می دهد ريســک شکستگی لگن تا حدود زيادی 
با مصــرف بالا پروتئين رژيمــی کاهش می يابد.

همچنين تراکم استخوان که عامل تعيين کننده در 
استقامت استخوان ها است، رابطه مثبتی با مصرف 
پروتئين رژيمی دارد.مصرف پروتئين و کلســيم 
همراه باهم در محصولات لبنــی دارای تأثيرات 
مثبتی بر هورمون های کالسيوتروپيک، نشانگرهای 
عملکرد استخوان و تراکم استخوان است. اگرچه 
فوايد پروتئين های رژيمی همراه با مصرف کافی 
کلسيم مشاهده می شود.همچنين مشخص شده 
اســت که هيچ نشانه مستقيمی از روند پيشرفت 
پوکی اســتخوان، شکستگی استخوان يا تغيير در 
استفاده از اســتخوان ها در رابطه با افزايش اسيد 

ناشی از يک رژيم غذايی متعادل وجود ندارد.

موادخوراکیکاهشدهندهخستگی
محققان توصيه می کنند انجام برخی تغييرات در رژيم 
غذايی می تواند به مقابله با خســتگی مداوم کمک کند.

متخصصان برای مقابله با خستگی مداوم مصرف برخی 
مواد خوراکی را توصيه می کنند.

 ليموترش
مصرف يک ليوان آب همراه با آبليمو می تواند به اندازه 
يک فنجان قهوه در صبح انرژی بخش باشد. مصرف آب 
 C يک ليموترش می تواند 40 درصد نياز روزانه ويتامين
بدن را تامين کند. افزودن ليموترش به رژيم غذايی موجب 
تقويت متابوليسم بدن شده، از افزايش انسولين پيشگيری 
می کند و پتاسيم موردنياز برای کمک به بهبود عملکرد مغز 

و اعصاب را تامين می کند.
 لوبيا

لوبيا بهترين منبع غذايی حاوی فيبر اســت و انرژی 
بلندمدتی را بــرای بدن تامين می کند.ايــن ماده غذايی 
به خصوص برای افراد گياهخوار می تواند منبع جايگزين 

پروتئين گوشت قرمز باشد.
 اسفناج

آهن به سلول های قرمز خون در انتقال اکسيژن به نقاط 
مختلف بدن کمک می کند.از اين رو کمبود آهن با خستگی 
همراه است.ســبزيجات پربرگ يکی از مــواد خوراکی 
جذب سريع آهن تلقی می شوند.اسفناج هم حاوی منيزيم، 

ماده معدنی مهم فرآوری انرژی بدن است.
 تخم مرغ

تخم مرغ يک ماده غذايی ارزشمند برای افرادی است 
که ورزش های استقامتی انجام می دهند و نياز به دريافت 
انرژی زيادی دارند. تخم مرغ دارای اســيدآمينه ضروری 
است که می تواند نحوه استفاده گلوکز توسط ماهيچه ها را 
بهبود بخشد. تخم مرغ همچنين منبع خوب آهن، پروتئين، 

آنتی اکسيدان، و ويتامين های متعددی است.
 جو دوسر

صبحانه حاوی مقادير مناسب پروتئين و کربوهيدرات 
می تواند به حفظ انرژی در طول روز کمک کند. جو دوسر 
يکی از مواد خوراکی همراه با بالاترين ميزان فيبر محلول 
است. فيبر محلول برای ساعت ها در معده می ماند و در 

نتيجه احساس سيری برای مدت طولانی ادامه می يابد.
 شکلات

مطالعات نشان می دهد که شکلات تلخ منبع خوب 
آنتی اکسيدان ها بوده و موجب بهبود خلق و خو و همچنين 
سطح هوشياری می شــود. مصرف يک چهارم شکلات 
تلخ می تواند يک دسر پرانرژی باشد. به گفته محققان هر 
چقدر درصد ميزان کاکائو بيشتر باشد )حداقل ۷0 درصد( 

فوايد آن بيشتر خواهد بود.

هپاتیتB،کشندهترازمالاریا
گروهی از متخصصان سلامت و سازمان های بهداشتی 
درمانی از راه اندازی کمپينی برای درمان بيماری فراموش 
شده هپاتيت B خبر دادند.هپاتيت B بيماری مزمنی است 
که اگرچه تعداد قربانيان آن بيش از مالارياست،اما کمتر 
مورد توجه قرار می گيرد. پيتر ريويل  از موسسه  دوهرتی  
بيمارستان ملبورن اســتراليا گفت: به رغم خسارت های 
اقتصادی و تلفات ناشی از هپاتيت مزمن B تحقيقات در 
رابطه با اين بيماری کمتر مورد توجه قرار می گيرد و بودجه 
کافی به آن اختصاص داده نمی شود.براثر هپاتيت B کبد 
آسيب ديده و به نوعی سرطان کشنده منجر می شود. درمانی 
برای مقابله با اين بيماری وجود ندارد اما تاثير داروهای 
ضدويروســی به منظور مقابله با علائم اين بيماری مورد 
تاييد قرار گرفته  است.بنابر اعلام سازمان جهانی بهداشت 
)WHO( از دهه 19۷0 آزمايش تشخيصی هپاتيت مزمن 
B و واکسنی با اثربخشی 95 درصدی از اوايل دهه 19۸0 
در دسترس قرار گرفته  است. با اين وجود در سال 201۷ 
حدود 900 هزار نفر بر اثر ابتلا به اين نوع هپاتيت جان 
خود را از دســت دادند کــه دو برابر رقم قربانيان مالاريا 
 B بوده  است.تنها يک دهم از افراد مبتلا به هپاتيت مزمن
تست های تشخيصی را انجام می دهند و تعداد محدودی 
از کشــورهايی که اين بيماری در آن ها شــايع اســت به 
واکسن دسترسی کافی دارند.از سال 1992 سازمان جهانی 
بهداشت نسبت به لزوم واکسيناسيون در برابر اين ويروس 
در 24 ساعت نخست تولد تاکيد کرده  است؛اما تنها نيمی 
از نوزادان تازه متولد شــده بلافاصله واکسينه می شوند. 
چين، هند، نيجريه، اندونزی و فيليپين نزديک به 60 درصد 
از تمامی موارد ابتلا به هپاتيت مزمن B را شامل می شوند.

ارتباطچاقیوافزایشخطرمشکلاتقلبی
افراد چاق در معرض افزايش خطر اختلال آريتمی 
قلبی موســوم به فيبريلاســيون دهليزی قرار دارند که 
می تواند موجب بروز عوارضی نظير نارســايی قلبی و 
سکته شود.اين مطالعه شامل بيش از 6۷ هزار بزرگسال 
آمريکايی با ميانگين سنی حدود 44 سال بود که نيمی 
از آنهــا چاق بودند.در طول ۸ ســال پيگيری وضعيت 
ايــن افــراد، 2/۷درصد شــرکت کنندگان چاق مبتلا به 
فيبريلاسيون دهليزی شــدند در صورتی که 1.۸ درصد 
افراد غيرچاق دچار اين عارضه شدند. اين وضعيت به 
معنای 40 درصد ريسک بالاتر ابتلا به اين مشکل در افراد 
چاق اســت.دکتر »اندرو فوی«، سرپرست تيم تحقيق 
از دانشگاه ايالتی پنســيلوانيا، در اين باره می گويد: »در 
صورتی که ابتلا به هر دو مشکل چاقی و فيبريلاسيون 

دهليزی هســتيد، درمان چاقی می تواند بهترين راه حل 
درمان و کنترل فيبريلاســيون دهليزی تان باشد.« وی 
در ادامه می افزايد: »همچنين اگر مبتلا به چاقی هستيد 
کاهــش وزن از طريــق رژيم غذايــی، ورزش يا حتی 
جراحی، به شــما در کاهش ريسک ابتلا به مشکلات 
مزمنــی نظير فيبريلاســيون دهليزی کمــک می کند.« 
فيبريلاســيون دهليــزی، تپش نامنظم قلب اســت که 
می تواند از پمپاژ مناسب و درست خون جلوگيری کند. 
همين مساله می تواند فرد را در معرض خطر نارسايی 
قلبی قرار دهد. همچنين ممکن است خون در قلب شما 
موجب تشکيل لختگی خون شود که می تواند منجر به 
سکته شود.محققان تاکيد می کنند نياز به درمان چاقی در 

حفظ سلامت بيماران بسيار حائز اهميت است.

خواص بادام زمینی برای سلامتی

خطرات و ملاحظات
بادام های زمينی حاوی پروتئينی به نام آرچين و کونارچين هستند. بعضی از افراد به اين 
پروتئين ها حساسيت دارند. برای اين افراد بادام زمينی می تواند يک عامل آلرژی تهديد کننده 
زندگی باشــد.از آنجايی که بادام های زمينی سرشــار از کالری هستند خوردن آنها به ميزان 
مناســب در رژيم غذايی متعادل قابل توصيه اســت. مصرف مقــدار زياد کالری منجر به 
اضافه وزن می شــود. اين واقعيت بدون در نظر گرفتن نوع غذاها و مواد مغذی آنهاســت.

بادام زمينی های برشته و نمکی سلامت پايين تری نسبت به بادام های خام به  خاطر ميزان سديم 
بالا دارند. البته اگر آنها را به ميزان متعادل مصرف کنيد می توانيد از آنها به عنوان بخشی از يک 

رژيم غذايی سالم و متعادل بهره بگيريد.

حفظ سلامت وزن
از آنجايی که بادام زمينی سرشــار از چربی های ســالم، پروتئين و فيبر است،ميان وعده 
خوشايندی را وعده می دهد.خوردن آنها در حد متعادل ممکن است به حفظ سلامت وزن 
کمک کند. تحقيقات نشان داده است زنانی که آجيل از جمله بادام زمينی را دو بار در هفته 
مصرف کردند، کمی خطر افزايش وزن و چاقی را طی ۸ سال نسبت به آنهايی که به ندرت 

آجيل می خوردند، کاهش دادند.

کنترل میزان قند خون
اين آجيل يک غذای عالی برای افراد مبتلا به ديابت يا در معرض خطر اين مشکل است. 
بادام زمينی  شــاخص گليسمی پايينی دارد به اين معنا که موجب افزايش شديد در قند خون 
می شود. متخصصان تغذيه غذاهای با شاخص گليسمی 55 يا پايين تر را به عنوان غذاهای با 
شاخص گليسمی پايين می دانند و آنهايی که بالاتر از ۷0 هستند به عنوان غذاهای با شاخص 
گليسمی بالا می دانند. بادام زمينی با داشتن عدد 23 از نظر شاخص گليسمی جزو غذاهای با درجه 
پايين محسوب می شود.بادام به کنترل قندخون کمک می کند چون کربوهيدرات نسبتا پايينی دارد 
اما سرشار از پروتئين، چربی و فيبر است. فيبر فرايند تغذيه را کند می کند باعث انتشار مداوم تر 

انرژی می شود و پروتئين مدت زمانی طول می کشد تا به کربوهيدرات های ساده تبديل شود.

تامین سلامت قلب
بادام های زمينی  حاوی چربی های اشــباع نشده سالم بيشتری نسبت به چرب های 
اشــباع هستند. اين نسبت چربی بادام زمينی را برای سلامت قلب بهتر از غذاهايی با 
چربی های اشــباع شــده می سازد. يک تحقيق در ســال 2014 دريافت که خوردن 46 
گــرم بادام زمينی يا کره آن در هر روز می تواند ســلامت قلبــی افراد مبتلا به ديابت را 

بهبود دهد.

اینفوگرافیک: آرمان/ طلا امیری

بادام زمینی به لحاظ مواد مغذی بسیار قوی است. این ماده منبع عالی پروتئین گیاهی، فیبر و ویتامین ها و مواد معدنی مهم است. بادام زمینی به 
شکل های مختلفی در می آید از جمله برشته، نمکی، روکش شکلات و کره بادام زمینی. انواع متفاوتی از مواد مغذی دارد که فواید سلامتی گوناگونی دارند. 

به جز داشتن مواد سالم، این آجیل خوشمزه یک غذای پرکالری است، بنابراین هنگامی که به صورت متعادل مصرف شود، سالم تر خواهد بود.



بـازرس ویـژه  انتشـار گـزارش  از  چنـد روز پـس 
انتخابـات،  در  روسـیه  مداخلـه  پرونـده  بـه  رسـیدگی 
دموکرات هـای ارشـد صریحـاً اعـام کردنـد، آماده انـد تا 
روند اسـتیضاح علیه رئیس جمهوری را آغاز کنند حتی 
اگر این تاش موفقیت آمیز نباشـد؛ مسـاله ای که واکنش 
شـدید رئیـس جمهـوری آمریـکا را بـه همراه داشـت. به 
گـزارش ایسـنا، به نقـل از پایـگاه خبری هیل، سـه تن از 
رؤسـای کمیته های دموکرات روز یکشنبه درباره احتمال 
رونـد اسـتیضاح علیـه دونالد ترامـپ، رئیـس جمهوری 
آمریـکا صحبـت کردند اما تاکید داشـتند کـه این تصمیم 
شـبانه اتخاذ نخواهد شـد چرا که حزبشـان باید محتوای 
گـزارش رابـرت مولـر بـازرس ویژه رسـیدگی بـه پرونده 
مداخلـه روسـیه در انتخابـات ۲۰۱۶ میـادی آمریـکا و 
اسناد و مدارک پیوست شده آن را بررسی کند. آدام شف 
رئیـس کمیته اطاعات مجلس نمایندگان گفت: هنگامی 
که مسـاله به اسـتیضاح مربوط باشـد ما باید خیلی سریع 
دربـاره آنچه به نفع کشـور اسـت تصمیم گیری کنیـم. در 
همیـن حال الایجا کامینگـز رئیس کمیته نظارت مجلس 
نمایندگان گفت: حتی اگر تاش اسـتیضاح موفقیت آمیز 
نباشـد در زندگـی لحظاتـی وجـود دارنـد کـه مـا بایـد بر 
اسـاس حقیقـت تصمیماتـی اتخـاذ کنیـم و این تصمیم 
و نظـر ما اسـت.کامینگز گفـت: اگر روند اسـتیضاح آغاز 
شـود تاریخ به روی مجلس نمایندگان به خاطر ایسـتادن 
بـه پـای قانـون اساسـی لبخنـد خواهـد زد.آدام شـف در 
جریـان مصاحبـه بـا شـبکه ای بـی سـی گفـت: احتمـالًا 
اسـتیضاح بـدون اجمـاع نظـر دو حزبـی موفقیـت آمیـز 
نخواهـد بـود امـا ایـن احتمـال نیـز وجـود دارد کـه ایـن 
تـاش موفقیـت آمیـز باشـد و به همیـن خاطر ما بـا این 
وجـود رونـد اسـتیضاح را آغـاز می کنیـم. این اظهـارات 
در واکنـش بـه هشـدارهای رهبـران دموکـرات از جملـه 
نانسـی پلوسـی رئیـس مجلـس نماینـدگان که گفتـه بود 
اسـتیضاح باعـث ایجاد تفرقه در کشـور می شـود، مطرح 
شـد. تحقیقـات ۲۲ ماهـه مولـر هیـچ اسـناد و مدارکـی 
دربـاره همـکاری میان کمپیـن انتخاباتی ترامپ در سـال 
۲۰۱۶ میـادی و روسـیه ارائـه نکرد اما به چندین پرونده 
دیگـر در بـاره احتمال مانع تراشـی در راه اجرای عدالت 
بـه صـورت مفصـل پرداخت.در پی انتشـار ایـن گزارش 
برخـی دموکرات ها از جمله آدام شـف از پیشـنهاد اینکه 
رونـد اسـتیضاح احتمـالًا آغـاز می شـود تا تصمیمـی در 
خصـوص مانع تراشـی بر سـر راه اجـرای عدالت اتخاذ 

شـود دسـت نکشـیدند.جرولد نادلر رئیس کمیته قضائی 
مجلـس نماینـدگان نیـز از رد کردن آغاز روند اسـتیضاح 
امتناع کرد. وی به شـبکه ان بی سـی گفت که کنگره باید 
کپـی کامـل و اصلی گزارش مولـر را دریافت کند و پیش 

از تصمیم گیری در خصوص استیضاح به اظهارات مولر 
و ویلیـام بـار دادسـتان کل کشـور بـه خوبـی گـوش دهد. 
نادلـر بـا اشـاره بـه اقدامـات ترامپ کـه در گـزارش مولر 
مطرح شـده، گفت: برخی از این اقدامات قابل استیضاح 

هسـتند. اگـر مانـع تراشـی بـرای اجـرای عدالـت ثابـت 
شـود ایـن اتهـام قابلیـت اسـتیضاح رئیس جمهـوری به 
وجـود می آورد.دموکرات های دیگر با صراحت بیشـتری 
خواسـتار اسـتیضاح ترامپ شدند. سـناتور الیزابت وارن 
نخسـتین کاندیـدای اصلـی انتخابـات رئیـس جمهوری 
سـال ۲۰۲۰ میـادی بـه شـدت بـه ایـن مسـاله پرداختـه 
و خواسـتار آغـاز رونـد اسـتیضاح شـد.وارن در توئیتـی 
نوشـت: جدیـت این سـوء رفتار مقامات منتخـب در هر 
دو حزب را ملزم می سـازد تا ماحظات سیاسـی را کنار 
گذاشـته و وظیفـه قانونـی خـود را انجام دهنـد. این بدان 
معنـا اسـت کـه مجلس نماینـدگان بایـد روند اسـتیضاح 
علیـه رئیـس جمهـوری آمریکا را آغـاز کند. امـا تعدادی 
از دموکرات هـای برجسـته جدیـت صحبت هـا دربـاره 
اسـتیضاح را کاهش دادند. پلوسـی و اسـتینی هویر رهبر 
اکثریت دموکرات ها از تمامی اعضای حزبشان خواستند 
تـا صحبت ها درباره روند اسـتیضاح رئیس جمهـوری را 
متوقف کنند.این در حالی اسـت که پس از مطرح شـدن 
تمامـی ایـن اظهـارات و حتـی مخالفت نانسـی پلوسـی 
و برخـی دیگـر دونالـد ترامـپ تویئتی منتشـر کـرده و در 
آن دموکرات هایـی را کـه بـه دنبـال اسـتیضاح وی بودند، 
هـدف گرفت. ترامپ در این توییت نوشـت: چطور یک 
رئیـس جمهوری جمهـوری خواه را بـه خاطر جرمی که 
دموکرات هـا مرتکـب آن شـده اند اسـتیضاح می کنیـد؟ 
آمریـکا را دوبـاره بـا عظمـت می کنیم. ترامـپ در توییتی 
دیگـر پیش بینـی کرد برنامه های دموکرات هـا برای انجام 
تحقیقـات در خصـوص وی و دولتش وقت زیـادی را از 
آنها در سال ۲۰۲۰ میادی می گیرد.ترامپ در این توییت 
همچنیـن مدعـی شـد کـه تحقیقـات دموکرات هـا وقت 
تلـف کـردن اسـت و آنها بـا ایـن کار هزینه زیـادی برای 
آمریـکا بـه وجود می آورد. ترامپ مدعی شـد: علیرغم در 
کار نبـودن تبانـی و مانع تراشـی دموکرات هـا چپ گرای 
افراطـی نمی خواهنـد به کار خـود بپردازند و در راسـتای 
منافـع مـردم قوانینی را تصویب کند. آنها تنها می خواهند 
تحقیقـات انجـام دهنـد و وقـت تلـف کننـد. ایـن هزینه 
بسـیاری زیادی برای کشـورمان خواهد داشـت و باعث 
می شـود کـه وقـت زیـادی از دموکرات ها در سـال ۲۰۲۰ 
میـادی گرفته شـود.چندین کمیتـه در مجلس نمایندگان 
آمریـکا کـه تحـت کنتـرل دموکرات هـا هسـتند از جمله 
کمیتـه قضائـی و کمیتـه نظـارت همچنـان بـه تحقیقات 

دربـاره ترامـپ و دولتـش ادامـه می دهند. 
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خـــبــر

»آرمان« از اخبار و واکنش ها به لغو 
معافیت های نفتی گزارش می دهد

مخالفتمشتریاننفتیباتصمیمآمریکا
معافیت از تحریم های نفتی ایران تمدید نشد

جهش بی سابقه نفت در واکنش به تصمیم ترامپ
 ادامه از صفحه اول /  وزیر امور خارجه آمریکا نیز دیروز 
در نشستی در آمریکا اعام کرد که »ما در تاش هستیم که درآمد 
نفتی ایران را به صفر برسانیم و در این ارتباط هیچ معافیت نفتی 
را دیگر برای هیچ کشوری تمدید نمی کنیم.« به گزارش ایسنا، 
عصر دوشنبه مایک پمپئو با اعام این خبر افزود: »ما در تاش 
هستیم که درآمد نفتی ایران صفر شود. بر تحریم های اعمال شده 
نظارت داریم و آن را با دقت به پیش می بریم.« وزیر امور خارجه 
آمریکا در ادامه نشست خبری خود در واشنگتن در پاسخ به این 
سوال که آیا فکر می کند پنج کشور بزرگ واردکننده نفت از ایران 
از تصمیم آمریکا تبعیت خواهند کرد، اظهار کرد: »ما این نکته 
را به صورت روشن گفته ایم که عدم رعایت این موضوع باعث 
می شود که تحریم شامل حال آنها شود. آنها اگر پیروی نکنند 
این اتفاق برای آنها رخ می دهد. ما تحریم ها را پیگیری می کنیم 
و دیگر کشورها را تشویق می کنیم که در این زمینه با ما همکاری 
کنند.« در ادامه واکنش ها به عدم تمدید معافیت های نفتی، برایان 
هوک نماینده ویژه آمریکا در امور ایران طی کنفرانسی خبری 
اعام کرد که »از دوم می  )۱۲ اردیبهشت(، فرایند به صفر 

رساندن صادرات نفت ایران آغاز خواهد شد.« 
 واکنش وزارت امور خارجه ایران

تصمیم جدید آمریکا از سوی وزارت امور خارجه ایران 
کشورمان  امور خارجه  وزارت  و سخنگوی  نماند  بی پاسخ 
مورد  تحریم های  اصل  غیرقانونی  بودن  به  توجه  »با  گفت: 
نظر، جمهوری اسامی ایران اصولا ارزش و اعتباری برای 
معافیت های اعطایی بر تحریم ها قائل نبوده و نیست.« به گزارش 
ایسنا، سیدعباس موسوی در عین حال افزود: »با این حال، با 
توجه به تاثیرات منفی عملی این تحریم ها و احتمال افزایش 
این اثرات منفی با عدم تمدید معافیت ها، وزارت امور خارجه به 
صورت مستمر با تمامی نهادهای ذی ربط داخلی در تماس بوده 
و نیز رایزنی های فشرده ای با بسیاری از شرکای خارجی اعم 
از اروپایی، بین المللی و همسایگان صورت داده است. نتیجه 
این تماس ها و رایزنی های داخلی و خارجی به مراجع عالی 
تصمیم گیری منعکس شده و به زودی تصمیم مقتضی در این 

خصوص اتخاذ و اعام خواهد شد.«
 اظهارات مشتریان نقتی 

درحالی که روز گذشته خالد الفالح وزیر نفت عربستان 
سعودی همراهی کشورش با تصمیم جدید نفتی آمریکا را با 
اعام این مطلب که »ریاض در پی بیانیه دولت آمریکا درباره 
تحریم صادرات نفت ایران، به دقت تحولات بازار نفت را 
دنبال می کند و تاش می کند تا بازار جهانی نفت از تعادل خارج 
نشود.« خبر داد، کشورهایی چون ترکیه، چین و هند مخالفت 
صریح خود را با این تصمیم اعام کردند. سخنگوی وزارت 
خارجه چین در واکنش به عدم تمدید معافیت تحریمی ایران 
توسط آمریکا تصریح کرد: »همکاری های ما با ایران بر اساس 
قانون است.« به گزارش مهر به نقل از یورونیوز، جنگ شوانگ 
اعام کرد که »کشورش با این اقدام مخالف است.« همچنین 
مولود چاوش اوغلو وزیر امور خارجه ترکیه در توئیتی نسبت به 
این تصمیم واکنش نشان داد و نوشت: »عدم تمدید معافیت ها 
به صلح و ثبات منطقه کمکی نمی کند.« خبرگزاری تسنیم به 
نقل از رویترز نیز گزارش داد که یک مقام هندی در واکنش به 
خبر تصمیم آمریکا برای عدم  تمدید معافیت ها از تحریم نفتی 
ایران گفته است: »آمریکا باید مراقب متحدان خود و شرکای 
استراتژیکش باشد. ما امیدواریم باز هم معافیت بگیریم و بتوانیم 

نفت ایران را بخریم.« 
 ادعاهای خلاف واقع 

بازتاب تصمیم جدید نفتی آمریکا در رسانه های داخلی 
باعث واکنش کارشناسان نفتی نیز شد. در این باره، نرسی قربان 
کارشناس ارشد بازار نفت در گفت وگو با تسنیم، صفر شدن 
صادرات نفت ایران را دور از ذهن دانست و درباره ادعاهای 
خاف واقع عربستان و امارات گفت: »عربستان و امارات 
در حداکثر مقدار می توانند به اندازه کمتر از ۵۰۰ هزار بشکه 
عرضه بیش از میزان فعلی داشته باشند و این دو کشور بر خاف 
ادعاهایشان بیش از این میزان نمی توانند حذف نفت ایران از 

بازار جهانی نفت را جبران کنند.«

انتخاباتمقدونیهشمالی
بهدوردومکشیدهشد

انتخابات  نامزدهای  از  هیچ کدام  اینکه  از  پس 
ریاست جمهوری مقدونیه شمالی نتوانستند اکثریت آرا را کسب 
کنند، دو نامزد رقیب باید در دور دوم انتخابات با هم رقابت 
کنند. به گزارش فارس، »استیو پنداروفسکی« نامزد حامی غرب 
در  انتخابات ریاست جمهوری مقدونیه شمالی در نخستین دور 
انتخابات  این کشور با اختاف نزدیک از رقیب خود پیشی 
گرفت. بنابر گزارش شبکه خبری »یورونیوز«، طبق اطاعات 
پایگاه اینترنتی کمیسیون انتخابات این کشور که در پی شمارش 
۷۴ درصد از آرا به دست آمده است، پنداروفسکی موفق شد 
۴۲.۶ درصد از آرا را کسب کند. »گوردانا سیلیانوسکا-داوکودا«  
۴۱.۶ درصد از آرا را به خود اختصاص داد.با این حال هیچ کدام 
از نامزدها نتوانستند اکثریت لازم را برای تصدی سمت ریاست 
جمهوری کسب کنند از این رو انتخابات به دور دوم کشیده 
شد.پنداروفسکی نامزد ائتاف حاکم موسوم به SDSM است 
که پیشتر مشاور پیشین امنیت ملی بوده است. او با شعار »با همه 
به پیش« در رقابت های انتخاباتی شرکت کرد. وی از حامیان 
توافق »پرسپا« است. در این توافق میان یونان و مقدونیه، دو 
طرف در زمینه تغییر نام جمهوری مقدونیه به مقدونیه شمالی به 
اتفاق نظر رسیدند. هدف از این اقدام عاوه بر اینکه نام مقدونیه 
با یکی از استان های یونان تفاوت داشته باشد این بود که زمینه 
برای عضویت مقدونیه شمالی در سازمان پیمان آتانتیک شمالی 
)ناتو( و اتحادیه اروپا مساعد شود.دیدگاه های وی در حمایت 
از اتحادیه اروپا با مخالفت سیلیانوسکا-داوکودا با گرایش های 
استاد  است.سیلیانوسکا-داوکودا   مواجه شده  راست گرایانه 
دانشگاه و مخالف توافق پرسپاست و این توافق را نوعی تحقیر 
برای کشورش دانسته است.قرار است دو طرف در دور دوم 
انتخابات که پنجم ماه می )۱۵ اردیبهشت( برگزار می شود، برای 
کسب آرای مورد نیاز به رقابت بپردازند. میزان مشارکت در 
انتخابات ۳۹ درصد اعام شده است.توافق تغییر نام جمهوری 
مقدونیه به »جمهوری مقدونیه شمالی« سال میادی گذشته بین 
»آتن« و »اسکوپیه« پس از نزدیک به سه دهه حاصل شد، با 
این حال یونان اعام کرد که این توافق را به رأی گیری  خواهد 
گذاشت که با اکثریت آرای نمایندگان به تصویب رسید. »نیکوس 
و  یونان  خارجه  وزرای  دیمیتروف«  »نیکولا  و  کوتزیاس« 
مقدونیه در جزیره پرسپا در مرز دو کشور این توافق را با حضور 
نخست وزیران دو کشور امضا کردند. در این مراسم »ماتئو 
نیمتس« فرستاده سازمان ملل و شماری از مقامات اروپایی 
شرکت داشتند.پارلمان جمهوری مقدونیه بیست و هشتم مهرم 
ماه گذشته به طرح تغییر قانون اساسی این کشور جهت تغییر نام 
آن به مقدونیه شمالی رأی داده بود. دولت یونان از سال ۱۹۹۱ که 
مقدونیه از جمهوری یوگوساوی جدا شد، به نام این جمهوری 
تازه استقال یافته که هم نام بخش هایی از مناطق شمالی یونان 
است اعتراض داشت که بالآخره وزرای خارجه یونان و مقدونیه 
۲۷ خرداد )۱۷ ژوئن( در جزیره »پرسپا« در مرز دو کشور  توافق  

تغییر نام مقدونیه را امضا کردند.

اینکـه مقامـات آمریـکا یـک نظامـی سـابق  از  پـس 
نیـروی دریایـی را بـه دلیـل ارتبـاط بـا حملـه ۲۲ فوریـه 
)سـوم اسـفند( به سـفارت کره شـمالی  در مادرید دسـتگیر 
کردنـد، ابهامـات بر سـر ایـن حمله همچنـان ادامـه دارد. به 
 گزارش ایرنا، منابع آگاه توضیح دادند که فرد دسـتگیر شـده، 
»کریستوفر آن« یک آمریکایی کره ای تبار و یکی  از اعضای 
گـروه مخالـف دولـت کره شـمالی که خـود را »دفـاع مدنی 
شـیولیما« می  نامند، اسـت. کریسـتوفر آن که روز پنجشـنبه 
 دستگیر شد، روز جمعه در لس آنجلس در دادگاه حاضر شد. 
»لی وولوسکی« وکیل مدافع »آن« با ابراز نگرانی از تصمیم 
وزارت دادگسـتری آمریـکا بـرای دسـتگیری ایـن شـهروند 
آمریکایی گفت : آخرین شـهروند آمریکایی که در اسـارت 
»کیـم جونـگ اون« رهبـر کـره شـمالی بود،بـا بدنـی کبـود 
ناشـی  از شـکنجه و در حال کما به خانه بازگشـت وچندی 
بعـد جـان سـپرد. گـروه دفـاع مدنـی شـولیما به سـرکردگی 
»آدریـان هونـگ چانگ«گـروه کماندویی ۱۰نفـره ای بودند 

کـه بـا سـاح های بدلی به سـفارت کـره شـمالی  در مادرید 
حملـه کـرده و آن را مورد بازرسـی قـرار دادند. چانگ مقیم 
آمریـکا و باگذرنامـه مکزیکی، پس از حمله به سـفارت کره 
شـمالی، بـه لیسـبون پایتخت پرتغـال گریخـت و از آنجا به 
فـرودگاه »نتوارک« در نیوجرسـی پرواز کـرد. چانگ پس از 
ورود بـه نیوجرسـی بـا اف بـی  آی تماس گرفت تـا مدارک 
و حافظه هـای رایانـه که از سـفارت کره شـمالی ربـوده بود 
 را در اختیـار ایـن سـازمان آمریکایی قرار دهد.بـا این حال 
اف بـی  آی تـا چنـد روز پس از دریافت اسـناد وحافظه ها، 
ایـن مـورد را به اطاع اسـپانیا نرسـانده و هنـوز هم هونگ 
چانگ را دستگیر نکرده است. روز ۲۲ فوریه)۳اسفندماه۹۷(

گروهی به سفارت کره شمالی درمادرید حمله کردند که در 
جریـان آن تعدادی ازکارکنان سـفارت زخمی وبسـیاری از 
مدارک دولتی و کامپیوترهای سـفارت و شـخصی کارکنان 
مـورد سـرقت قـرار گرفـت. این حملـه، تنها پنـج روز قبل 
 ازنشسـت دوم »دونالـد ترامپ« رئیس  جمهوری آمریکا و 

»کیم جونگ اون« رهبر کره شـمالی در شـهر هانوی ویتنام 
اتفـاق افتـاد و گزارش هـا حاکـی از آن اسـت کـه مهاجمان 
به دنبال بدسـت آوردن »اطاعات حسـاس« درباره برنامه 
هسـته ای و سـاح های کره شـمالی افزون بر مجبور کردن 
کاردار سـفارت به استعفا بودند. کاردار سفارت کره شمالی 
دوسـت بسیار صمیمی  سفیر سابق کره شمالی  در اسپانیا و 
مذاکره کننده اصلی  برنامه هسـته ای کره شـمالی  با آمریکا 
اسـت. برخی رسـانه های اسپانیا سـازمان اطاعات آمریکا 
را عامـل اصلـی ایـن حملـه تروریسـتی معرفی کردنـد. ال 
پاییس روز ۲۲ اسفند ماه درخبری به نقل از مقامات پلیس 
و مرکـز اطاعات ملی  اسـپانیا نوشـت که دو تـن از عوامل 
حملـه بـه سـفارت کـره شـمالی  عامـل سـازمان اطاعاتی 
آمریـکا بـوده ا نـد. دوازده روز پس از انتشـار این خبر، گروه 
مخالف با کیم جونگ اون در بیانیه ای مدعی شـد که هیچ 
دولتـی در ایـن حملـه دسـت نداشـته واز قبل از اقـدام آنها 
باخبـر نبـوده اسـت. ایـن گـروه همچنین اشـاره داشـت که 

مـدارک و حافظـه هـای رایانـه ای را به خواسـت خـود در 
اختیـار اف بـی  آی گذاشـتند.افزون بـر اینکه هیچ حمله ای 
در کار نبـوده بلکـه ایـن گـروه درپاسـخ بـه یـک وضعیـت 
اضطـراری بـه سـفارت دعوت شـد و بر خـاف اظهارات 
قاضی اسـپانیایی، آنها دسـت و پای هیچ کس را نبسـتند و 
بـه کسـی  آسـیب نرسـاندند. برغـم اینکه شـواهد مختلف 
نشـان مـی  دهـد کـه دولـت آمریـکا در ایـن اقـدام دسـت 
داشـته،مقامات آمریکایـی آن را انـکار کـرده و تاکیـد دارند 
که دولت هیچ نقشـی  در این حمله نداشـته اسـت. مسـاله 
ایفای نقش سـازمان سـیا درحمله به سـفارت کره شـمالی 
در مادریـد ممکـن اسـت منجـر به تنـش در روابط اسـپانیا 
و آمریـکا شـود. همچنیـن عـدم اطـاع مقامات اسـپانیایی 
می توانـد تنـش هایـی را ایجاد کند.این مشـارکت سـازمان 
سـیا همچنین در صورت تایید، نقض کنوانسـیون های بین 
المللـی در مـورد حفاظت از نمایندگی هـای دیپلماتیک در 

کشورهاست. 

تمـام  کـرد،  اعـام  سـودان  انتقالـی  شـورای  رئیـس 
شـخصیت های برجسـته نظـام عمر البشـیر، از جملـه خود 
وی در زندان هسـتند.به گزارش ایسـنا، به نقل از خبرگزاری 
آناتولـی، عبدالفتـاح البرهـان، رئیس شـورای نظامی انتقالی 
سـودان در مصاحبـه بـا تلویزیـون دولتـی این کشـور گفت: 
تمامـی شـخصیت ها و فرماندهـان مهـم البشـیر از جملـه 
شـخص او، همـه در زنـدان هسـتند و اموالشـان نیز توقیف 
تلویزیونـی  ایـن گفت وگـوی  ادامـه  شـده اسـت. وی در 
همچنیـن تصریح کـرد: هفت میلیون یـورو، ۳۵۰ هـزار دلار 
و چنـد میلیـارد جنیـه در اقامتـگاه البشـیر کشـف شـده و 
تـاش جهـت بازگردانـدن وجـوه موجـود در حسـاب های 
خارجـی آنـان نیـز در حال انجـام اسـت.البرهان گفت: هیچ 
زندانـی سیاسـی در سـودان وجـود ندارد. اعـام می کنیم که 
فرماندهـان ارشـد آژانـس امنیـت و اطاعـات سـودان و نه 
تمـام پرسـنل آن پس از تحقیقـات لازم بازنشسـته خواهند 
شـد. رئیس شورای نظامی انتقالی سـودان تصریح کرد: این 
شـورا هرکسـی را که در جریان تظاهرات و یا قباً مرتکب 
جرمی شـده اسـت، محاکمه خواهد کرد. از همه شهروندان 
می خواهیـم در ایـن مـورد بـه سـتاد پلیـس یـا دادسـتانی 

مراجعـه کننـد.وی اظهار کرد: توافق نیروهای سیاسـی برای 
تشـکیل دولت غیرنظامی، انتقـال قدرت را تسـریع می کند. 

مـا نـه بـا کودتـا بلکـه بـا انقـاب مردمـی روی کار آمده ایم 
و قصـد نداریـم در اداره دولـت باقـی بمانیـم. البرهـان بیـان 

کـرد: هرچه نیروهای سیاسـی سـریع تر به مصالحه برسـند، 
مـا نیـز به همـان سـرعت دولت را بـه آنها تحویـل خواهیم 
داد.رئیس شـورای نظامی انتقالی سـودان اعام کرد: ترجیح 
می دهیـم دولت تکنوکرات تشـکیل شـود. بازسـازی دولت 
طـول می کشـد زیرا فسـاد نهادهـای حکومتی را نابـود کرده 
اسـت. بـرای جلـب حمایت بین المللـی از شـورای نظامی 
انتقالـی بـا برخـی کشـورها همـکاری می کنیـم. وی گفـت: 
مسـکو و ریـاض مایلند از تصمیـم اتحادیه آفریقـا در مورد 
انتقال دولت ظرف ۱۵ روز به غیرنظامیان، با حداقل آسـیب 
خـارج شـویم. عربسـتان متعهـد بـه تأمین سـوخت و دیگر 
نیازهـای ضـروری ما شـده اسـت. بـا آمریکا مذاکـره برقرار 
می کنیم. بدین منظور هیأتی از سـودان به واشـنگتن خواهد 
رفـت. در همیـن حال، رهبران معترضان در سـودان گفته اند 
کـه تمـاس بـا شـورای نظامـی حاکـم را قطـع کرده انـد. آنها 
شـورای حاکـم را متهـم کرده انـد کـه از بقایای نظام البشـیر 
تشـکیل شـده اسـت. محمـد امیـن، سـخنگوی جنبـش 
اعتراضـی سـودان گفـت کـه آنهـا اکنون شـورای نظامـی را 
»اسـتمرار رژیـم« عمـر البشـیر می داننـد. او قول گسـترش 

اعتراضـات را داد. 

 
نـــگــاه

رویخــط

امیدواریروسیهنسبتبهبهبودروابطبااوکراین
نخسـت وزیر روسـیه بـا اسـتقبال از انتخـاب 
زلنسـکی به ریاسـت جمهوری اوکراین تاکید کرد 
احتمال بهبود روابط بین دو کشـور وجـود دارد.به 
گزارش فارس، در پی انتخاب »ولادمیر زلنسکی« 
»دیمیتـری  اوکرایـن،  رئیس جمهـور  به عنـوان 
مدودوف« نخسـت وزیر روسیه اعام کرد شانس 
تقویـت روابط میان مسـکو و کی یف وجـود دارد.

بـه نوشـته خبرگـزاری »آناتولـی«، مـدودوف در 
حساب »فیسـبوک« خود نوشت، نتایج انتخابات 
اوکرایـن »درخواسـت روشـن« مـردم این کشـور 
بـرای تغییـر رویکـرد بـرای حـل مسـائل را بـه 
 نمایش گذاشت. او در پیام فیسبوکی خود نوشت: 
»شک ندارم با توجه به لحن سخنان رئیس جمهور 
جدیـد در کمپیـن خـود، به روسـیه ملحـق خواهد 
شـد، به طـور هم زمـان هنـوز شـانس بـرای تقویت 

همـکاری با کشـور مـا وجـود دارد. چه چیـز مورد 
نیـاز اسـت؟ صداقـت. همچنیـن بـه رویکـردی 
قابـل اعتبـار و عملی نیاز اسـت«. مـدودوف تأکید 
کـرد شـرایط حاکـم بـر شـرق اوکرایـن بایـد در 
اولویـت کارهـای رئیس جمهور این کشـور باشـد. 
یک شـنبه شـب نیـز وزارت امـور خارجـه روسـیه 
طـی بیانیـه ای اعـام کرد کـه نتایج اولیـه انتخابات 
ریاسـت جمهـوری اوکرایـن که نشـان از پیـروزی 
قاطـع »ولادمیـر زلنسـکی« دارد حاکـی از تـاش 
ملـت اوکرایـن بـرای تغییر است.زلنسـکی که یک 
کمدین اسـت روز یک شـنبه بـا کسـب ۷۳.۲ آرا به 
ریاست جمهوری اوکراین رسید. »پترو پروشنکو« 
رئیس جمهور فعلی اوکراین شکست در انتخابات 
را پذیرفـت امـا اعـام کـرد کـه صحنه سیاسـت را 

نمی کند. تـرک 

وقوعانفجاریدیگردرپایتختسریلانکا
منابـع محلـی از وقـوع یـک انفجـار دیگـر در 
نزدیکـی یـک کلیسـا در پایتخت سـریانکا در حین 
عملیـات خنثی سـازی بمـب خبـر دادند.به گـزارش 
فـارس، خبرگـزاری رویتـرز بـه نقـل از منابـع محلی 
از وقـوع یـک انفجـار دیگـر در نزدیکی یـک ون در 
نزدیکی کلیسایی واقع در »کلمبو« پایتخت سریانکا 
خبـر دادنـد. طبق این گـزارش، این انفجـار در حالی 
رخ داده اسـت کـه نیروهـای امنیتـی سـریانکا در 
حـال خنثی کـردن یک بمـب بودند.به دنبـال انفجار 
بمـب، یـک ون کـه در نزدیکـی کلیسـا قـرار گرفتـه 
بـود، منفجر شـد. انفجـار در حالی به وقوع پیوسـت 
کـه  پلیـس سـریانکا از کشـف ۸۷ چاشـنی بمـب 
در ایسـتگاه مرکـزی اتوبـوس در شـهر کلمبـو خبـر 
داده بـود.روز )یکشـنبه(، در سلسـله انفجارهایـی در 
سـریانکا دسـتکم ۲۹ نفـر جـان خـود را از دسـت 

 دادنـد و بیـش از ۵۰۰ نفـر دیگـر نیـز زخمی شـدند. 
سـریانکا  بهداشـت  وزیـر  سـناراتنی«  »راجیتهـا 
)دوشـنبه( گفـت گـروه محلـی »جماعـت توحیـد«، 
بمب گذاری هـای ایـن کشـور را بـه کمـک شـبکه 
گسـترده بین المللی سازماندهی کرده اسـت. از طرف 
دیگر، دفتر ریاست جمهوری سریانکا نیز »وضعیت 
اضطـراری ملـی« اعام کرد که از نیمه شـب دوشـنبه 
آغـاز خواهد شـد.رئیس جمهور سـریانکا همچنین 
از کشـورهای خارجی درخواسـت کرده اسـت که به 
ایـن کشـور در پیگیـری ارتباطـات بین المللـی با این 
حمـات کمـک کننـد. در انفجارهـای روز یکشـنبه، 
چنـد کلیسـا و هتـل  در چنـد شـهر سـریانکا هدف 
حملـه قـرار گرفتند. ایـن انفجارهـا در حالی صورت 
گرفـت کـه هـزاران نفـر در حـال برگـزاری مراسـم 

جشـن های »عیـد پـاک« بودنـد. 

بلوک حاکم نخست وزیر ژاپن متحمل دو شکست نادر در انتخابات میان دوره ای شد که ظاهرا هشدار نارضایتی رای دهندگان 
در آستانه انتخابات ملی اواخر امسال در مجلس علیا )مجلس مشاوران( است. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، 
شکست های مذکور در انتخابات میان  دوره ای مجلس سفلی ژاپن )مجلس نمایندگان( در اوزاکا واقع در غرب 
این کشور و دومین شکست در جزیره اوکیناوا در جنوب آن که میزبان نظامیان آمریکایی  است، اولین شکست 
از زمان روی کار آمدن مجدد شینزو آبه در دسامبر ۲۰۱۲ محسوب می شود.شینزو آبه، نخست وزیر ژاپن 

دیروز دوشنبه گفت: تک تک اعضای حزب حاکم لیبرال دموکراتیک باید به نتایج توجه کرده و با اراده به کارشان ادامه دهند. این 
شکست ها در انتخابات یکشنبه به دنبال استعفای دو تن از وزرای کابینه شینزو آبه رخ می دهد. روزنامه محافظه کار یومییوری در سرمقاله 
خود نوشت: میزان حمایت از کابینه به سطح مشخصی رسیده است اما اگر آنها سستی و خودبینی را از میان بر ندارند کار دشواری در 
انتخابات علیا در پیش خواهند داشت.  میزان حمایت ها از کابینه شینزو آبه در تازه ترین نظرسنجی شبکه ان اچ کی به ۴۷ درصد رسیده 

است که پنج درصد نسبت به ماه های قبل افزایش نشان می دهد.

سـازمان بهداشـت جهانـی اعـام کـرد که شـمار کشـته 
شـدگان درگیـری هـا در لیبـی بـه ۲۵۴ نفـر زخمی هـا نیز به 
۱۲۲۸ نفر رسـیده اسـت.به گزارش مهر، سـازمان بهداشـت 
جهانـی در ژنـو اعـام کـرد: از زمان آغاز حمـات نیروهای 
وابسـته بـه ژنـرال خلیفـه حفتـر بـه طرابلـس پایتخـت لیبی 
شـمار کشـته شـدگان بـه ۲۵۴ نفـر رسـیده و ۱۲۲۸ نفر دیگر 
زخمی شـده اند.این نهاد پیش از این، شـمار کشـته شـدگان 

در درگیری های اطراف طرابلس را ۲۲۰ نفر و شمار آوارگان 
را تا چهارشـنبه گذشـته بیش از ۱۸ هزار نفر اعام کرده بود. 

گفتنی اسـت ژنرال بازنشسـته خلیفه حفتـر فرمانده نظامیان 
مسـتقر در شـرق لیبـی در ۴ آوریـل جـاری از آغـاز عملیات 

بـرای تصرف شـهر طرابلـس پایتخت این کشـور خبـر داد. 
ایـن در حالـی اسـت که قـرار بود کنفرانـس گفت وگوی ملی 
در شـهر غدامـس در جنـوب غـرب این کشـور طـی این ماه 
آغـاز شـود. فائز السـراج رئیس شـورای ریاسـت جمهوری 
دولـت وفـاق ملی لیبی که توسـط سـازمان ملل به رسـمیت 
شناخته شده، پس از تحرکات نظامی نیروهای ژنرال خلیفه 

حفتـر به سـوی طرابلـس، حالت آمـاده باش اعـام کرد.

افزایش قربانیان درگیری های نظامی در لیبی

۲۵۴ کشته و ۱۲۲۸ زخمی

ابهامات درباره حمله به سفارت کره شمالی در مادرید ادامه دارد

شورای نظامی سودان:

»عمر البشیر« در زندان است

استیضاح»ترامپ«
رویمیزدموکراتها

درخواستهایآمریکامانعیجدی
درمسیرتوافقتجاریباچین

در حالی که سفر مقام های چین و آمریکا به دو کشور نشان می دهد 
دو طرف به پایان نبرد بزرگ تجاری خود که جهان را متاثر کرده اسـت، 
نزدیـک شـده انـد کارشناسـان معتقدنـد اختافات هنـوز به طـور کامل 
برطرف نشـده اسـت و درخواست های آمریکا از چین مانعی جدی در 
این مسـیر اسـت. به گزارش ایرنا، رابرت لایتیزر نماینده تجاری آمریکا 
و اسـتیون منوچیـن وزیـر خزانـه داری ایـن کشـور در پایـان مـاه جاری 
میـادی بـرای ادامـه گفت و  گوهـا به پکن سـفر می کنند همزمـان پس از 
همیـن دور از گفت و گوهـا و چند روز پس از آن، لیوخه معاون نخسـت 
وزیـر چیـن نیز راهی واشـنگتن می شـود تـا طرفین آخریـن چانه زنی ها 
را روی متـن نهایـی توافـق انجـام دهنـد. با ایـن حـال گزارش ها حاکی 
اسـت اختافات به طور کامل برطرف نشـده اسـت و درخواسـت های 
فـراوان آمریـکا از چیـن و تهدیـد ایـن کشـور بـرای اعمـال تعرفه های 
سـنگین در صـورت نافرمانـی چیـن از توافق، ممکن اسـت امضـای آن 
را بـه تاخیـر بینـدازد. بـا ایـن وصف  جانـگ باودو  تحلیلگـر اقتصادی 
در چیـن مـی گویـد: اگر همه چیز بخوبی پیش برود، احتمـالا در جریان 
سـفر آتـی معـاون نخسـت وزیـر چین بـه آمریـکا ایـن توافـق نهایی به 
امضـا خواهـد رسـید. با ایـن حسـاب اصلی تریـن بخـش از مذاکرات 
در اوایـل مـاه آینـده میادی انجام خواهد شـد تا چیـن و آمریکا پس از 
یک نبرد نسـبتا طولانی به پایان این مناقشـه تجاری که رشـد اقتصادی 
دنیـا را نیـز کاهـش داده اسـت، نزدیک شـوند.البته در این میان چینی ها 
خوشـبینی بیشتری برای امضای توافق نشـان داده اند اما آمریکا کماکان 
در اظهاراتـش دربـاره اینکه توافق حتما نهایی می شـود احتیاط می کند. 
بـر اسـاس توافق نهایـی ادارات اجرایی که نظارت بـر توافق را بر عهده 
خواهنـد داشـت در دو کشـور ایجـاد خواهـد شـد و بـه طرفیـن کمـک 
خواهنـد کـرد در صـورت بروز اختـاف درباره نوع مناقشـه و مضامین 
آن بـا یکدیگـر رایزنـی کننـد. وانـگ خویـی یائـو  رئیـس مرکـز چین و 
جهانـی شـدن در پکن می گوید: به نظر می رسـد دو طـرف وارد مراحل 
نهایـی امضـای توافقنامـه پایان جنـگ تجاری شـده انـد. وی می افزاید: 
مذاکـرات روی اصولـی ترین مسـایل متمرکز شـده اسـت و قرار اسـت 
در روزهـای آینـده مقـام های دو کشـور آخرین رایزنی هایشـان را انجام 
دهند. بر اسـاس گزارش های موجود، پیش بینی می شـود در صورتی که 
همـه مراحـل طبـق برنامه طرفین به انجام برسـد، توافق تا پایـان ماه می 
سـال ۲۰۱۹ به امضا برسـد. دسـامبر سـال قبل بود که رئیسـان جمهوری 
خلق چین و آمریکا در حاشـیه اجاس گروه بیسـت در آرژانتین توافق 
کردنـد کـه یـک آتش بس ۹۰ روزه برای رسـیدن به توافق داشـته باشـند 
و پـس از پایـان ایـن مهلـت بـا موافقـت طرفین مذاکـرات ادامـه یافت. 
یکـی از مباحـث دیگـری که هنوز بیـن طرفین لاینحل مانده این اسـت 
کـه چیـن یارانـه های صنعتی خـود را کاهش دهد کـه در چنین صورتی 
تولیـدات این کشـور با قیمت بالاتـری باید به فروش برسـد و صادرات 
آن می توانـد کاهـش یابد. تیم اسـتراد فورد رییس اتـاق بازرگانی آمریکا 
در چین می گوید که شـاید طرفین به توافق نهایی نزدیک شـده باشـند 
امـا لازم اسـت کـه بـرای اصلـی ترین مسـایل راه حل هایی جـدی پیدا 
شـود که ظاهرا این مسـتلزم برگزاری نشسـت های کاری بیشتر خواهد 
بـود. وی مـی افزایـد کـه از جمله ایجـاد ادارات و سـاختارهای نظارتی 
اسـت آمریکا می خواهد چنین سـاختاری را در اختیار داشـته باشـد تا 
در صـورت نافرمانـی چیـن را مجازات کند اما بعید به نظر می رسـد که 
چیـن ایـن رهیافت یکجانبـه را بپذیرد و همین نقطه محـوری اختاف 
فعلـی اسـت. این مسـئول اقتصادی آمریـکا می گوید که البته قـول ها و 
وعـده هـای چین خیلی خرسـند کننده اسـت آنها قبـول کرده انـد برای 
کاسـتن از مـازاد تجـاری در برابر واشـنگتن کالاهای بیشـتری از آمریکا 
خریـداری کننـد. با این وصف هنوز نمی توان نسـبت بـه آینده تجارت 
میان دو کشـور و مناقشـات آتی و حل آنها خوشـبین بود زیرا دو کشـور 
یکدیگـر را سـال هـای مدیدی اسـت که مذمـت می کنند و بـازار چین 
هنوز به اندازه خواسـت آمریکا باز نشـده و فشارهای واشنگتن بر پکن 
نیـز کاهش نیافته اسـت و درخواسـت های فـراوان متقابل و بخصوص 
چالـش هایـی که آمریکا برای پکن ایجاد می کند، می تواند بار دیگر دو 
کشـور را وارد دور تازه ای از تنش ها و بحران های اقتصادی و تجاری 
کنـد. بیـن چیـن و آمریکا همیشـه دیـواری از بی اعتمادی وجود داشـته 
اسـت بویژه آمریکایی ها می گویند که نگاهشـان مانند گذشـته به چین 
مثبت نیسـت و امیدواری زیادی ندارند که این کشـور حتی پس از این 
توافـق بـازارش را بـه روی شـرکت هـای آمریکایـی و خارجی به مانند 

کشـورهای دیگر باز کند. 

وزیر کشور فرانسه:

اعتراضاتجلیقهزردهابایدساماندهیشود
وزیـر کشـور فرانسـه در صفحـه توئیتـر خـود با اشـاره به تـداوم 
اعتراضـات اخیـر موسـوم بـه جلیقـه زردهـا خواسـتار سـاماندهی 
رونـد اعتـراض مردمـی شـد.به گـزارش مهـر بـه نقـل از خبرگـزاری 
اتریـش، »کریسـتوف کاسـتانر« وزیـر کشـور فرانسـه در صفحـه 
توئیتـر خـود نوشـت: اعتراضـات مردمی اخیر در فرانسـه موسـوم به 
»جلیقه زردهـا« بایـد سـاماندهی شـده و رونـد اعتراض شـهروندان 
در مسـیر مناسـبی قـرار گیـرد. وی در توضیح گفته خود آورده اسـت: 
چنانچـه خواسـته های مردمی در مسـیر درسـتی قـرار گیـرد، می توان 
راهـکار صحیـح و مناسـبی بـرای تحقـق آنها پیـدا کرد.گفتنی اسـت 
شنبه گذشته حدود ۲۰۰ معترض فرانسوی در بیست و سومین هفته 
اعتراضـات خـود تـاش کردند تـا خود را بـه کاخ الیزه رسـانده و در 
برابر مقر رئیس جمهوری این کشـور اعتراضات خود را اعام کنند؛ 
امـا پلیـس ضـد شـورش و نیروهـای امنیتی آنهـا را به عقـب راندند.

خبرنـگار خبرگزاری اسـپوتنیک نیـز در این باره اعام کـرد: در حالی 
که تعدادی از تظاهرات کنندگان چیزی شـبیه به فضولات انسـانی به 
سـوی پلیس پرتاب کردند؛ نیروهای پلیس نیز به سمت جلیقه زردها 

گاز اشـک آور شـلیک کردند. 

عبدالله  عبدالله: 

نشستبینالافغانیقطر
بهدلیلسوءمدیریتلغوشد

رئیـس اجرایـی افغانسـتان اعـام کـرد: نشسـت بین الافغانـی قطـر 
 بـه دلیـل سـوءمدیریت لغـو شـد. بـه گـزارش مهـر بـه نقـل از آناتولـی، 
عبـدالله عبـدالله رئیـس اجرایـی دولـت وحدت ملـی افغانسـتان دیروز 
دوشـنبه در نشسـت شـورای وزیـران این کشـور بـر ادامه کار »شـورای 
عالـی مصالحـه« تأکیـد کـرد و گفـت: متأسـفانه بـه دلیـل سـوء مدیریت 
نشسـت قطر لغو شـد و زمینه ای که برای بحث و گفت وگو ایجاد شـده 
بـود، بـه هـم خـورد. رئیـس اجرایی افغانسـتان در این خصـوص گفت: 
دولت افغانسـتان آماده اسـت در صورت فراهم شـدن فرصت، به عنوان 
نماینـده دولـت و مردم کشـورش به ایفای نقش بپـردازد. طالبان با اعام 
عملیات الفتح مسـئولیت ادامـه جنگ را بر عهده گرفت.عبـدالله عبدالله 
ضمـن قدردانـی از نیروهای امنیتی کشـور از جلوگیـری افزایش تلفات 
در حملـه شـنبه هفتـه جاری بـه وزارت مخابرات این کشـور گفـت: در 
نشسـت دیـروز شـورای وزیـران برای گرفتـن تدابیر پیشـگیرانه و اقدام 
ٔ امکانات  بـه موقـع بحث می کنیم، اینکه چگونـه بتوانیم که در محـدوده

نیروهای امنیتـی بهتر عمل کنیم.

روز چهـره
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حــواد ث

کــوتــاه
رئیس سازمان اورژانس لرستان آمار جان باخته ها و مصدومان اتوبوس واژگون شده در کیلومتر 
12 بروجرد- دورود را 6 و 44 نفر بیان کرد. »حسینعلی رفایی« ، از افزایش جان باخته ها و مصدومان 
واژگونی اتوبوس در لرستان خبر داد.رئیس سازمان اورژانس لرستان آمار جان باخته ها را 6 نفر  و 

مصدومان را 44 نفر بیان کرد. گفتنی است ساعت 21 و 45 دقیقه یکشنبه شب یک دستگاه اتوبوس 
در کیلومتر 12 بروجرد - دورود واژگون و منجر به کشــته و زخمی شــدن 50 نفر از شــهروندان 

کوهدشتی شد.

6 کشته بر اثر واژگونی اتوبوس

قاتل خاموش، قربانی گرفت
فرمانده انتظامی شهرستان بناب از فوت 2 شهروند 
بنابی بر اثر استنشاق گاز منواکسید کربن خبر داد. سرهنگ 
 »سهراب شــفقی« در گفت و گو با پایگاه خبری پلیس،

در تشریح این خبر گفت: در پی اعلام مركز فوریت های 
پلیســی 110 مبنی بــر حادثه گاز گرفتگــی در یکی از 
محله های شهرســتان بناب، بلافاصلــه تیمی از عوامل 
انتظامی به همراه دیگر نیروهای امدادی به محل حادثه 
اعزام شدند. وی افزود: در بررسی های صورت گرفته و 
گزارش پزشك قانونی، مشخص شد كه 2 نفردر اثر نشت 
گاز منواکســید کربن دچار مسمومیت شده و جان خود 
را از دســت داده اند. فرمانده انتظامی شهرستان بناب در 
پایان به شهروندان توصیه كرد:در زمان استفاده از وسایل 
گازســوز نكات ایمنی را رعایت کنند تا شــاهد چنین 

حوادث دلخراش نباشیم. 

برخورد مرگبار 2 خودرو
فرمانده انتظامی شهرستان»مشــگین شــهر«گفت : 
برخورد 2 دســتگاه ســواری ســمند در مسیر روستای 
»صلوات« به سمت »مرادلو« یك كشته و 5 مجروح بر 
جا گذاشت. سرهنگ »کیوان زرین کلاه « اظهار داشت: 
به دنبال اعلام مركز فوریت های پلیسی 110 مشگین شهر 
مبنی بر وقوع حادثه رانندگی در مسیر روستای صلوات 
به ســمت مرادلو، بلافاصله ماموران انتظامی به همراه 
نیروهای امدادی به محل اعزام شدند.وی افزود: ماموران 
پلیس پس از حضور در محل مشاهده كردند این حادثه 
مربوط به برخورد 2 دستگاه سواری سمند بوده، كه بر اثر 
آن یک نفر جان خود را از دســت داده و 5 نفر مصدوم 
که جهت مداوا به بیمارستان ولیعصر)عج( مشگین شهر 
منتقل شــدند. فرمانده انتظامی شهرستان مشگین شهر 
تصریح کرد: انحراف به چپ از ســوی راننده ســواری 
سمندی که از سمت مشگین شــهر به طرف مرادلو در 

حال حرکت بود؛ علّت این حادثه اعلام شده است. 

کشف محموله قاچاق  میلیاردی 
فرمانده انتظامی استان،گفت: ماموران اداره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی گچساران از یک دستگاه 
کامیون تریلی محموله ای قاچاق به ارزش یک  میلیارد 
و 780میلیون ریال كشف کردند. سردار »مهدی انصاری« 
اظهار داشــت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
پلیس آگاهی گچساران در اجرای طرح مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز با هماهنگی مرجع قضائی در محور ورودی این 
شهرستان ایست و بازرسی دایر کردند.وی افزود:ماموران 
حین انجام ایست و بازرسی به یک دستگاه کامیون تریلی 
کشنده مشکوک شدند و آن را متوقف کردند. انصاری بیان 
داشــت: ماموران در بازرسی از این خودرو 12 دستگاه 
موتور کولرگازی و 350 هزار عدد انواع لوازم آرایشــی 
بهداشتی کشف کردند. این مقام انتظامی ارزش کالاهای 
کشــف شــده را یک میلیارد و 780 میلیون ریال اعلام و 
خاطرنشان کرد: راننده دستگیر و به مرجع قضائی تحویل 
و خودرو نیز به پارکینگ منتقل شد. فرمانده انتظامی استان 
از شــهروندان خواست در صورت مشــاهده هر گونه 
فعالیت غیرمجاز و قاچاق توسط افراد سود جو ، موضوع 
را در اسرع وقت از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند 

تا نسبت به شناسایی و دستگیری متخلفان اقدام شود.

غرق جوان 25 ساله در رودخانه 
فرمانــده انتظامی الیگــودرز از غرق شــدن جوان 
 25 ساله در آب رودخانه این شهرستان خبر داد . سرهنگ 
»عباس محمدی« گفت: در پی اعلام مرکز فوریت های 
پلیســی 110 مبنی بر یــک مورد غرق شــدگی در آب 
رودخانه ساحلی شهرستان حوالی پل شورا ، بلافاصله 
اکیپی از ماموران كلانتــری 12 الیگودرز به محل اعزام 
شدند.این مقام انتظامی افزود : با حضور ماموران در محل 
، مشــاهده شد جوانی 25 ساله در آب رودخانه ساحلی 
شهرستان غرق شده است که با هماهنگی مقام قضائی و 
همكاری عوامل امدادی جسد متوفی از رودخانه بیرون 
کشیده شد.فرمانده انتظامی شهرســتان ادامه داد: جسد 
متوفی جهت بررسی بیشتر به سردخانه بیمارستان شهید 

ولیان الیگودرز انتقال شد . 

کشف 193 کیلو تریاك 
فرمانــده انتظامــی شهرســتان رودبار جنــوب از 
کشف193کیلو تریاك درعملیات پلیس این شهرستان 
خبر داد. سرهنگ»رضا فیروزبخت«در گفت و گو با پایگاه 
خبــری پلیس در بیان جزئیات این خبر، گفت: ماموران 
پلیس مبارزه با موادمخدر این شهرســتان با انجام یک 
سری کار اطلاعاتی به سرنخ هایی در رابطه با قاچاق یک 
محموله موادمخدر از محدوده شهرستان»دلگان«هرمزگان 
به شهرستان رودبارجنوب دست یافتند. وی افزود: در این 
رابطه تیم های اطلاعاتی و عملیاتی پلیس با استقرار در 
مسیرهای احتمالی تردد قاچاقچیان، طی یک عملیات 
شبانه، یک دستگاه خودرو سایپا حامل موادمخدر را در 
محور»زهكلوت-اسلام آباد« شناسایی و به آن دستور 
ایست دادند.سرهنگ فیروزبخت تصریح کرد: راننده این 
خودرو بدون توجه به هشــدار پلیس به سمت ماموران 
آتش گشــود و پس از طی مســافتی با برجای گذاشتن 
خودرو و با اســتفاده از تاریکی شب و ناهمواری های 
منطقــه از دیــد ماموران خــارج شــد. فرمانده انتظامی 
رودبارجنــوب گفت: در بازرســی از این خــودرو193 
كیلوگرم تریاك کشف شد که تلاش پلیس برای دستگیری 

این قاچاقچی ادامه دارد. 

2 کشته در برخورد پراید و پژو 
 رئیس پلیس راه اســتان از 2 کشــته و یک مجروح 
بر اثر برخورد یک دستگاه ســواری پراید با پژو پارس 
 در محــور »ارومیــه - ســلماس«، خبر داد.    ســرهنگ

 »علی ســعیدی« گفــت: برابــر اعــلام فوریت های 
پلیســی 110 مبنی بر وقوع یک فقره تصادف در محور 
»ارومیه- سلماس«، بلافاصله ماموران پلیس راه به همراه 
گروه های امدادی در محل حادثه حاضر شدند.این مقام 
انتظامی افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد که این 
تصادف بین 2 دستگاه ســواری پژو پارس و پراید رخ 
داده است.   وی با اشاره به اینکه در این حادثه دلخراش، 
2نفر از سرنشین های سواری پژو و پراید به علت شدت 
جراحات وارده در دم فوت شــدند، تصریح کرد: راننده 
پراید مصدوم، که به کمک ماموران امدادی جهت مداوا 
به بیمارستان منتقل شد.   رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی 
آذربایجان غربی خاطرنشان کرد: کارشناسان پلیس راه، 
علت این حادثه را بی   احتیاطی و انحراف به چپ از سوی 

راننده پژو اعلام کردند.

  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر پایتخت از کشــف
  99 کیلــو و 350 گــرم حشــیش خبــر داد. ســرهنگ 
»محمــد بخشــنده« گفــت: در پــی دریافــت اخبار و 
گزارش های مردمی مبنی بر قاچاق و ترانزیت مواد افیونی 
توسط یکی از قاچاقچیان با همکاری پسرش، شناسایی 
و دستگیری متهمان در دستور کار ماموران عملیات پلیس 
مبارزه با مواد مخدر پایتخت قرار گرفت.وی گفت: با انجام 
اقدامات گسترده پلیسی و پایش اطلاعاتی مشخص شد فرد 

اصلی که از عناصر مهم توزیع موادمخدر در پایتخت است؛ 
به تازگی مقدار قابل توجهی مواد مخدر از شهرهای جنوبی 
کشور خریداری کرده و قصد دارد با یک دستگاه کامیون 
به شهر تهران منتقل کند.بخشنده با بیان اینکه پس از انجام 
چندین نوبت کنترل نامحسوس محورهای مواصلاتی به 
شهر تهران در نهایت خودرو مورد نظر در بزرگراه آزادگان 
شناسایی و توقیف شــد اظهار داشت: در بازرسی از این 

خودرو 99 کیلو و 350 گرم حشیش کشف شد.

فرمانده انتظامی شهرســتان بهشــهر از مرگ 
جوان 30 ســاله بهشــهری به دلیل گیــر کردن قند 
 در مجــرای تنفســی وی خبــر داد. ســرهنگ

» ابراهیم شجاعی« در تشریح این خبر، گفت: در پی 
اعلام مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر انتقال 
فردی 30 ســاله که دچار خفگی شده بود، به یکی 
از مراکز درمانی ، بلافاصله ماموران پلیس آگاهی 
به محل اعزام شــدند.فرمانده انتظامی شهرستان 

بهشهر افزود: برابر بررسی های به عمل آمده، نامبرده 
که کارگر یکی از شــرکت های تولیدی بود به دلیل 
گیرکردن قند در گلو دچار خفگی شد. وی با اشاره 
به این که نامبرده حین انتقال به بیمارســتان جان 
باخت، علت مرگ را خفگی ناشــی از گیر کردن 
قند در مجرای تنفسی مصدوم اعلام کرد و گفت: 
جسد این فرد به سردخانه منتقل شد و موضوع در 

دست بررسی است .

حبه قندی که منجر به مرگ شدکشف حشیش در اتوبان

پلیس در تعقیب قاتل فراری
معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس 
آگاهی تهران بــزرگ، از ادامه تحقیقات 
جهت دســتگیری عامل جنایت خیابان 
شهید مصطفی خمینی خبر داد. سرهنگ 
»علی ولیپور گودرزی«، معاون مبارزه با 
جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، 
از ادامه تحقیقات جهت دستگیری عامل 
جنایت خیابان شــهید مصطفی خمینی 
خبر داد که در یک درگیری، با ســلاح سرد اقدام به ارتکاب جنایت 
کرده است. معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، 
در توضیح این خبر گفت: ســاعت 14:35 مورخه 1396/10/12 و از 
طریق مرکز فوریت های پلیســی 110 وقوع یک نــزاع و درگیری در 
خیابان شهید مصطفی خمینی – ابتدای کوچه سیداسماعیل به کلانتری 
113 بازار اعلام شــد. بــا حضور ماموران کلانتــری و اورژانس در 
محل فرد مصدوم به بیمارســتان منتقل، اما پس از چند ساعت و با 
وجود انجام اقدامات درمانی فوت می کند.با تشکیل پرونده مقدماتی 
بــا موضوع »قتل عمد«، پرونده در اختیار اداره دهم ویژه قتل پلیس 
آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت. کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی با 
بررسی تصاویر بدست آمده از دوربین مداربسته  داخل مغازه اطلاع 
پیدا کردند که مقتول )30 ساله( بلافاصله پس از ورود به داخل مغازه 
با شاگرد راننده )قاتل متواری( درگیر شده؛ طی آن، مورد اصابت جسم 
تیز قرار گرفته و پس از انتقال به بیمارستان فوت کرده است.صاحب 
مغــازه در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: روز درگیری متوفی حدودا 
15 تماس تلفنی با مغازه بنده داشت و طی آن با شاگرد مغازه به نام 
حمید درگیری لفظی پیدا کرده بود؛ زمانی که متوفی داخل مغازه شد، 
بدون هرگونه صحبتی به سمت حمید رفت و به شدت با هم درگیر 
شدند. در آن لحظه بلند شدم تا آن ها را از هم جدا کنم که چاقویی که 
دست شاگردم )حمید( بود به دست من خورد و من از ناحیه دست 
زخمی شدم. به کمک همسایه ها مشغول جدا کردن متوفی از شاگرد 
مغازه بودم که در حین جدا کردن آن ها، چاقویی که دست حمید بود به 
سینه ی متوفی برخورد کرد و پس از چند لحظه او روی زمین افتاد که 
بلافاصله به اورژانس زنگ زده تا او به بیمارستان منتقل شود. شاهدان 
صحنه درگیری نیز در اظهاراتی مشابه عنوان داشتند که با شنیدن صدای 
داد و فریاد همسایه ها مبنی بر اینکه داخل مغازه آقای ... چاقوکشی 
و درگیری شده خودشان را به محل درگیری رسانده و متوجه شدند 
که شــاگرد مغازه به نام »حمید. ق« )31 ساله( با چاقو، متوفی به نام 
»ناصر. م« )30 ساله( را از ناحیه قفسه سینه مجروح کرده و از محل 
متواری شــده است. کارآگاهان اداره دهم با شناسایی محل سکونت 
»حمید. ق« در خیابان 17 شهریور به تحقیقات از همسایگان محل 
سکونت وی پرداخته و مشخص می شود که حمید به صورت مجردی 
زندگی می کند؛ لذا در ادامه، با شناســایی دیگــر اعضای خانواده ی 
حمید، از آن ها تحقیقات بعمل آمده و آن ها نیز همگی عنوان می کنند 
که هیچ اطلاعی از حمید ندارند.سرهنگ علی ولیپور گودرزی، معاون 
مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام دستور انتشار 
بدون پوشش تصویر متهم پرونده عنوان داشت: در ادامه رسیدگی به 
پرونده و به جهت دستگیری متهم، هماهنگی های لازم با شعبه ششم 
بازپرسی دادسرای ناحیه 27 تهران جهت انتشار بدون پوشش تصویر 
متهم تحت تعقیب اداره دهم ویژه قتل پلیس انجام شــده است؛ لذا 
از کلیه شهروندان محترم که موفق به شناسایی تصویر متهم متواری 
شده و اطلاعاتی در خصوص مخفیگاه و یا محل های تردد وی دارند 
درخواست می شود تا هرگونه اطلاعات خود در این خصوص را از 
طریق شماره تماس 51055437 در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار دهند. 

خــبــر 

توقیف لاستیك های قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان »آباده« از كشف محموله لاستیك های 
قاچاق از یک دستگاه كامیون خبر داد.   سرهنگ »طهماسب سمایی« 
اظهار داشــت: روز گذشته ماموران پلیس اطلاعات و امنیت عمومی 
این شهرســتان حین كنترل و نظارت بر تردد خودروهای عبوری در 
محور »شیراز« به سمت »اصفهان« به یك دستگاه كامیون مشكوك 
و آن را برای بررسی بیشتر متوقف كردند.   فرمانده انتظامی شهرستان 
آباده، با بیان اینكه در بازرسی از این خودرو،50 حلقه لاستیك خارجی 
فاقد هرگونه مدارك گمرگی كشف شد، تصریح كرد: در این رابطه یك 
قاچاقچی  دستگیر و پس از تشكیل پرونده مقدماتی به مراجع قضائی 
معرفی شد.   این مقام انتظامی با اشاره به اینكه كارشناسان ارزش این 
كالاها را 3 میلیارد ریال برآورد كرده اند، افزود: پلیس با تمام ظرفیت و 
توان عملیاتی خود با قاچاقچیان كالا و مخلان اقتصادی برخورد می كند 
و از شهروندان درخواست می شود هرگونه اخبار و اطلاعات در این 

رابطه را از طریق شماره تلفن110به پلیس اطلاع دهند.   

تاجر قلابی دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان از دستگیری یک متهم که با ارائه چک های 
بی محل و معرفی خود به عنوان تاجر از بازاریان اردبیل کلاهبرداری 
کرده بود، خبر داد. ســردار »هوشنگ حسینی« در گفت و گو با پایگاه 
خبری پلیس اظهار داشت: به دنبال وصول یک فقره پرونده با موضوع 
کلاهبرداری از بازاریان، کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
پلیــس آگاهی اردبیل موضوع را به صورت ویژه تحت بررســی قرار 
دادند. وی افزود: با بررسی های به عمل آمده مشخص شد فردی 51 ساله 
با معرفی خود به عنوان تاجر و انتســاب به یکی از بازیگران مشهور 
کشــور، اقدام به خرید گردو و خرما بــا ارائه چک های بی محل به 
ارزش 10 میلیارد ریال کرده اســت.فرمانده انتظامی استان درپایان با 
اشــاره به اینکه متهم در پرونده مجرمانه خــود دارای 3 فقره جعل و 
کلاهبرداری، یک فقره صدور چک بی محل و 2 مورد فرار از زندان 
اســت.گفت: با شناسایی محل سکونت، در عملیات کارآگاهان اداره 
مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی، کلاهبردارحرفه ای دستگیر 
و در باز جویی های پلیسی به بزه خود اعتراف و پس ازتکمیل پرونده 

تحویل مراجع قضائی شد.  

جـهـان 

رانش زمین در کلمبیا، قربانی گرفت
رانــش زمین در جنوب غرب کلمبیا دســت کم 17 کشــته برجا 
گذاشت. مقامات محلی در ایالت کائوکا روز یک شنبه اظهار داشتند: بر 
اثر رانش زمین در این منطقه دســت کم 17 تن جان خود را از دست 
داده و تعداد پنج نفر دیگر نیز مصدوم شدند. بارش شدید باران که علت 
رانش زمین بوده، اوایل روز گذشــته در یک منطقه روستایی رخ داد. 
بنابر اعلام مقامات محلی پنج مصدوم این حادثه به بیمارستان منتقل 
شده اند. همچنین هشت خانه تخریب شده  است. به گزارش خبرگزاری 
رویترز، وقوع رانش زمین در مناطق کوهستانی کلمبیا به خصوص در 

فصل بارش باران، متداول است. 

ویـــژه 

رئیس پلیس فتا تهران بزرگ از دســتگیری سارق اسکیمری با بیش 
از 200 شاکی و مالباخته خبر داد. سرهنگ» تورج کاظمی« رئیس پلیس 
فتا تهران بزرگ در تشــریح این خبر اظهار کرد: در پی وصول شکایات 
مشــابه به پلیس فتا تهران بزرگ مبنی بر برداشــت غیرمجاز از حساب 
افراد، پرونده ای در این خصوص در این پلیس تشکیل و اقدامات پلیسی 
جهت شناســایی و دستگیری متهم یا متهمان در دستور کار کارشناسان 

پلیس فتا تهران بزرگ قرار گرفت.در بررسی شکایات و اظهارات شکات 
مشخص شد فردی تحت پوشش  دست فروشی و دوره گردی با استفاده 
از یک دستگاه وانت، اقدام به گرفتن کارت های بانکی شهروندان کرده 
و در یک فرصت مناســب اقدام به کپی کردن کارت های بانکی و نهایتا 
برداشــت غیرمجاز از حساب افراد نموده است.کارشناسان پلیس فتا با 
انجام اقدامات پلیسی و بهره گیری از بانک اطلاعات مجرمان سابقه دار 

در زمینه ی ارتکاب جرایم موسوم به اسکیمر موفق به شناسایی یکی از 
مجرمان سابقه دار و حرفه ای در این زمینه به هویت شخصی)42 ساله( 
با سوابق متعدد دستگیری در استان البرز و شهرهای مختلف کرج، قم، 
دماوند، پردیس، مارلیک، اندیشــه و … شدند.با شناسایی تصویر متهم 
از سوی شکات و مالباختگان، کارآگاهان با بهره گیری از سوابق به دست 
آمده از متهم به محل سکونت وی در شمال کشور مراجعه و اطلاع پیدا 
کردند که وی از این محل متواری شــده است.در شرایطی که هیچ گونه 
اطلاعات جدیدی در خصوص آخرین مخفیگاه متهم وجود نداشــت، 
کارشناسان پلیس فتا با انجام اقدامات گسترده میدانی موفق به شناسایی 
آخرین مخفیگاه متهم در استان گلستان – شهرستان گرگان شده؛ با اطمینان 
از حضور وی در مخفیگاهش، متهم در مورخه 21/ 01/ 1398  دستگیر و 
در بازرسی از مخفیگاهش موفق به کشف ادوات مجرمانه اعم از دستگاه 
کپی رایت)اسکیمر(، کارت های کپی شده شکات و مالباختگان، سیستم 
رایانه، دســتگاه های متعدد  کارت خوان سیار) PoZZ ( و دهها کارت 
خام شــدند.متهم در همان تحقیقات اولیه، با توجه به کشفیات به دست 
آمده از مخفیگاهش و همچنین شناســایی دقیق از سوی دهها مالباخته 
صراحتا به برداشــت غیرمجاز از حساب های بانکی آنها اعتراف کرد و 
عنوان داشت که در زمان حضورش در شهر تهران، با استفاده از مدارک 
شناسایی مجعول در مسافرخانه های مختلف شهر سکونت داشته و هر بار 
طی مدت حضورش در تهران، در پوشــش دست فروشی و دوره گردی 
در مناطق مختلف تهران به ویژه مناطق غرب آن، به این شیوه اقدام به کپی 
کردن کارت های عابربانک افراد نموده و نهایتا با اســتفاده از رمز کارت 
ارائه شده از سوی خود مالباختگان، برداشت از حساب های آنها را انجام 
داده است.در حال حاضر تاکنون با شناسایی بیش از 200 نفر از شکات، 
با بررســی تراکنش های مالی حساب های بانکی متعلق به این تعداد از 
مالباختگان ارزش مالی پرونده به بیش از 300 میلیون رسیده که این تعداد 

از شکات و ارزش مالی پرونده کماکان در حال افزایش است.

دستگیری متهم حرفه ای اسکیمر

سرپرست پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف 252 کیلو تریاک که زیر بار هندوانه 
یک کامیون بنز جاساز شده بود، خبر داد.سرهنگ »غلامحسین صفری« اظهار داشت: ماموران 
یگان تکاوری پلیس اصفهان حین کنترل خودروهای عبوری از محور»کوهپایه-هرند« به یک 
کامیون بنز مشکوک و آن را متوقف کردند.وی افزود: ماموران موفق شدند در بازرسی از این 
کامیون 252 کیلو تریاک که زیر بار قانونی هندوانه جاساز شده بود، کشف کنند. این مقام انتظامی 
با اشاره به اینکه در بازرسی بدنی از راننده نیز 7 گرم هروئین کشف شد، بیان داشت: در این 
خصوص راننده دستگیر و پس از تشکیل پرونده برای اقدامات قانونی به مراجع قضائی تحویل 
داده شد. سرپرست پلیس مبارزه با مواد مخدر اصفهان در پایان خاطر نشان کرد: نیروی انتظامی 
با سوداگران مرگ و قاچاقچیان افیونی برخورد قاطع و قانونی می کند و اجازه جولان به آنان 

نخواهد داد.

فرمانده انتظامی اســتان از دستگیری ســارق سابقه دار و 
اعتراف وی به 30 فقره سرقت اماکن خصوصی در شهرستان 
»گنبــد کاووس« خبر داد. ســردار »علی اکبــر جاویدان« در 
گفت و گو با پایگاه خبری پلیس، گفت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت از پارکینگ و انباری منازل در گنبد کاووس و با توجه به 
حساسیت آن  رسیدگی به موضوع با هدف شناسایی سارق یا 
سارقان احتمالی در دستور کار پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی 
گلســتان افزود: ماموران پس از یک سری اقدامات تخصصی 
و تحقیقات گســترده میدانی پی به سرنخ هایی در این پرونده 
برده و سرانجام موفق به شناسایی سارق سابقه دار شدند. سردار 

جاویدان اظهار داشــت: پس از هماهنگی با مقام قضائی در 
عملیاتــی غافلگیرانه و موفقیت آمیــز، متهم در مخفیگاهش 
دستگیر و به مقر انتظامی منتقل شد.این مقام ارشد انتظامی گفت: 
متهم در تحقیقات اولیه و پس از مواجهه با مستندات غیرقابل 
انکار پلیس، لب به اعتراف گشود و به 30 فقره سرقت از انباری 
و  پارکینگ های منازل در گنبد اقرار کرد.فرمانده انتظامی استان 
گلســتان در پایان با اشــاره به معرفی متهم به مراجع قضائی، 
خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند با رعایت نکات ایمنی و 
عمل به توصیه های پلیس نقش به سزایی در پیشگیری از وقوع 

سرقت و سایر جرایم داشته باشند.

اعتراف سارق به 30 فقره سرقتجاسازی تریاک در بار هندوانه

فرمانده انتظامی شهرســتان »بهشــهر« از شناسایی و 
دستگیری ســارق اماکن خصوصی با 20 فقره سرقت در 
این شهرستان، خبر داد.سرهنگ »ابراهیم شجاعی« درباره 
جزئیات این خبر، گفت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
از اماکن خصوصی در سطح شهرستان بهشهر، موضوع در 
دستور کار پلیس آگاهی این فرماندهی قرار گرفت.فرمانده 
انتظامی شهرستان بهشــهر، افزود: ماموران اداره مبارزه با 

سرقت پلیس آگاهی پس از بررسی های همه جانبه موفق 
به شناسایی سارقی که دارای سوابق متعدد کیفری در این 
شهرستان بود، شدند . سرهنگ شجاعی، خاطرنشان کرد: 
پس از هماهنگی های قضائی، ماموران در عملیاتی ضربتی و 

غافلگیرانه متهم را دستگیر کردند.وی، همچنین اظهار داشت: 
متهم در تحقیقات و بازجویی های به عمل آمده تاکنون به 20 
فقره سرقت اماکن خصوصی باغات و ساختمان نیمه کاره 
در این شهرستان و شهرستان های همجوار اعتراف کرد و 

پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شد .فرمانده 
انتظامی بهشهر در خاتمه با اشاره به اینکه برای ایجاد امنیتی 
پایدار و مقابله با سارقان همکاری مردم با پلیس امری الزامی 
است، از شهروندان خواست: در صورت مشاهده هرگونه 
رفت و آمد مشكوك خودروها و افراد ناشناس خصوصا در 
ساعات پایانی شب، موضوع را سریعا از طریق تلفن 110 با 

پلیس در میان بگذارند.

فرمانده انتظامی استان از دستگیری یك سارق كابل 
وسیم برق هوایی و كشف 30 فقره سرقت در شهرستان 
»بوئین زهرا«خبر داد.سرهنگ »مهدی حاجیان « در 
گفت و گو با پایگاه خبری پلیس، بیان داشــت: در پی 
وقوع چندین فقره ســرقت كابل و ســیم برق هوایی 
در شهرستان بوئین زهرا و ایجاد جو نا امنی، کارگروه 
ویژه ای برای شناسایی و دستگیری سارق یا سارقان 
در پلیس آگاهی  تشــکیل و موضوع به صورت ویژه 
در دستور کار قرار گرفت.این مقام ارشد انتظامی ادامه 

داد: ماموران با تلاش شــبانه روزی و انجام اقدامات 
اطلاعاتی و فنی پلیسی سر نخ هایی از سارق به دست 
آوردند.   وی افزود: در خصوص دســتگیری سارق یا 
سارقان گشت های مضاعف و مراقبت های نامحسوس 
در سطح شهرستان فعال و ماموران فرماندهی انتظامی 
بخش »شــال« حین گشــت زنی به یك دستگاه پژو 

206 مشــكوك كه راننــده به محض رویــت واحد 
گشت با ســرعت متواری شد.   فرمانده انتظامی استان 
قزوین اضافه کرد: ماموران بلافاصله با هماهنگی سایر 
واحدهای گشتی طی مسافتی تعقیب و گریز، خودرو 
را در روســتای »خیارج« متوقف و راننده خودرو را 
دستگیر و به پلیس آگاهی شهرستان بوئین زهرا منتقل 

کردند.   وی عنوان کرد: متهم در بازجویی فنی ماموران 
به 30 فقره ســرقت سیم و كابل برق هوایی در سطح 
شهرستان بوئین زهرا اعتراف كرد.سرهنگ حاجیان با 
اشــاره به اینکه متهم پس از تشکیل پرونده به مراجع 
قضائی معرفی شد، تصریح کرد: پلیس با توانمندی که 
دارد به افراد هنجار شکن اجازه جولان نخواهد داد و 
با اقتدار با مجرمان و کســانی که قصد دارند با اعمال 
بزهکارانه امنیت مردم را خدشــه دار کنند برابر قانون 

قاطعانه برخورد خواهد کرد.

سارق اماکن خصوصی، دستگیر شد

سارق حرفه ای به دام افتاد

فرمانده پلیس راه آهن کشور از شناسایی و دستگیری عامل آتش سوزی 
سه واگن مسافری توسط ماموران پلیس خبر داد. سرهنگ»حشمت اله 
ملکی« با اشــاره به دســتگیری عامل آتش ســوزی واگن های مسافری 
راه آهن اظهار داشــت: با اطلاع از آتش سوزی در ایستگاه راه آهن تهران 
عوامــل پلیس راه آهن با اطلاع رســانی به  آتش نشــانی در محل فوق 
حضور یافته و با اقدامات عوامل آتش نشــانی، آتش ســوزی سه واگن 
مسافری مهار شــد. وی افزود: با بررسی های فنی مشخص شد یک نفر 

ناشناس در زمان شروع آتش سوزی از بالای دیوار ایستگاه متواری شده 
بنابراین شناسایی وی در دســتور کار پلیس راه آهن قرار گرفت. فرمانده 
پلیس راه آهن کشور گفت: عامل آتش سوزی به محض رویت ماموران 
از محل متواری و پس از تعقیب و گریز با ســلاح ســرد اقدام به تهدید 
 کرده که در نهایت ماموران با خلع ســلاح متهم، وی را دســتگیر کردند.

بر اساس اعلام سایت پلیس، وی خاطرنشان کرد: متهم در تحقیقات فنی 
و پلیسی به بزه انتسابی اعتراف و عنوان کرد که برای سرقت به ایستگاه 

راه آهن آمده و در روز حادثه نیز قصد استعمال مواد مخدر در داخل واگن 
را داشــته که ناگهان واگن دچار حریق می شــود؛ در این راستا پرونده ای 
تشکیل و به مرجع قضائی ارجاع شد.فرمانده پلیس راه آهن کشور با اشاره 
به اهمیت شبکه حمل و نقل ریلی اظهارکرد: قوانین قاطع و بازدارنده ای از 
سوی قانونگذار در خصوص صیانت از شبکه حمل و نقل تدوین شده که 
مطابق آن ورود اشخاص به حریم ریلی تا شعاع 17 متر از هر دو طرف 
ممنــوع و هر گونه تخریب یا عملی که موجب خــروج قطار از خط یا 
بروز هرگونه حادثه ای که منجر به خسارات مالی به ناوگان مسافری و یا 
خســارات جانی به مسافران شود عامل یا عاملان آن به حبس های دراز 

مدت محکوم می شوند.  

دستگیری عامل آتش سوزی واگن های قطار 

 فرمانده انتظامی شهرستان ساوجبلاغ از دستگیری 
فــردی که با اجاره حســاب بانکی خــود در قبال هر 
تراکنــش مالی مبلغ چهار میلیون ریال دریافت می  کرد 
خبر داد. »مهدی فضلی علیشاه« گفت: در پی مراجعه 
یکی از شــهروندان به پلیس فتا شهرستان ساوجبلاغ 
و اعلام شــکایت مبنی بر اینکه مبلغ 20 میلیون ریال 
به صورت غیرمجاز از حساب وی برداشت شده است، 
پیگیری موضوع به صورت ویژه در دســتور کار پلیس 
فتا شهرستان ســاوجبلاغ قرار گرفت. وی افزود: پس 
از بررسی دقیق حساب بانکی شاکی، مشخص شد که 
وجه مورد نظر از حساب وی برداشت و به حساب های 
متعددی واریز شده است که بلافاصله با هماهنگی های 
صورت گرفته حساب های مذکور مسدود شد.سرهنگ 
فضلی علیشاه تصریح کرد: در ادامه، آی پی مورد استفاده 
که در عملیات های بانکی مورد استفاده قرار گرفته بود 
شناســایی و با تلاش های صورت گرفته فردی را که 
اقدام به ثبت آی پی مورد نظر کرده بود، در شهرســتان 

فردیس، شناســایی و طی یک عملیــات غافلگیرانه 
دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان ساوجبلاغ ادامه 
داد: متهم در بازجویی های ماموران در خصوص انتقال 
هر گونه وجه به حســابش اظهار بی اطلاعی کرد، اما 
در مواجهه با مستندات موجود اذعان کرد که از اواخر 
ســال 97 از طریق فضای مجازی با فردی که در زمینه 
خرید و فروش ارز الکترونیکی فعالیت می کرد آشــنا 
می شــود. وی گفت: طبق قراردادی که بین آنها منعقد 
شد، متهم اطلاعات حساب بانکی اش شامل شماره 
حســاب، رمز دوم و رمز اینترنتی خود را در اختیار آن 
فرد قرار داده و در قبال هرگونه واریز وجه به حسابش 
مبلغ چهار میلیون ریال به وی پرداخت کند.ســرهنگ 
فضلی علیشاه با بیان این که در این مدت حدود 23 بار 
عملیات بانکی از طریق حساب وی انجام شده است، 
اظهار کرد: با تحقیقات صورت گرفته محرز شد که متهم 
اصلی در خارج از کشور اقامت دارد و کلیه تراکنش های 
مالی را از طریق رابطان خود در ایران انجام می دهد و 

از این طریق تاکنون یک میلیارد ریال کلاهبرداری کرده 
است. فرمانده انتظامی شهرستان ساوجبلاغ خاطرنشان 
کرد: متهم پس از تشــکیل پرونده جهت سیر مراحل 
قانونی تحویل مراجع قضائی شد و پرونده متهم اصلی 

نیز از طریق پلیس اینترپل تحت پیگیری است. وی از 
شهروندان خواست در صورت برداشت غیرمجاز از 
حساب آنها با این شیوه، جهت پیگیری شکایت خود به 

پلیس فتا شهرستان ساوجبلاغ مراجعه کنند.

اجاره حساب بانکی به کلاهبردار خارج نشین
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 شرایط استقلال
 بهتر از الهلال است 

 
 تیم استقلال در هفته اول از دور برگشت مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا بایستی به مصاف الهلال عربستان برود. 
به نظر من استقلال بازی سختی را در پیش دارد. نتیجه بازی 
برای هر دو تیم مهم است به خصوص برای تیم عربستانی 
که برای جبران باخت پا به این مسابقه می گذارد. این بازی 
برای الهلال حیثیتی است زیرا آنها صدر جدول این گروه 
هســتند و می خواهند به این موضوع تداوم ببخشند. در 
سوی دیگر میدان استقلالی قرار دارد که بازی رفت را برده 
و از لحاظ روحی و روانی شرایط بهتری نسبت به الهلال 
دارد. هر تیمی در این بازی پیروز شــود شانس صعودش 
از این گروه بیشتر خواهد شد. به نظر من در این گروه تیم 
صدرنشین شرایط بهتری نسبت به تیم های دیگر خواهد 
داشــت، زیرا کارش در مرحله بعــدی راحت تر خواهد 
بود. شرایط استقلال اما در لیگ برتر متفاوت است.لیگ 
به روزهای حساسش نزدیک شده است و هر تیمی بتواند 
در این چهار هفته تمرکــزش را بالا ببرد می تواند عنوان 
قهرمانی را کسب کند. به نظر من هر چهار تیم بالای جدول 
شانس کسب عنوان قهرمانی را دارند. هفته های زیادی تا 
پایان فصل باقی نمانده است،اما دیدارهای برخی مدعیان 
در ادامه بسیار سخت است و بعضا بایستی مقابل همدیگر 
قرار بگیرند. در این شرایط تیمی می تواند قهرمان شود که 
از آرامش و تجربه خود بهره ببرد.به هر حال استقلال فصل 

سخت و پرفراز ونشیبی را پشت سر گذاشته است. 
*  کارشناس فوتبال   

۶ ستاره رو به افول منچستر از دید »گری نویل«
تیم فوتبال منچستریونایتد در هفته سی وپنجم لیگ برتر انگلیس در ورزشگاه گودیسون پارک با نتیجه 4 بر صفر 
مقابل اورتون تن به شکست داد. این بدترین شکست سرخپوشان منچستر از زمان شکست 4 بر صفر مقابل چلسی 
در ماه اکتبر 2016 با سرمربیگری ژوزه مورینیو بود. گری نویل، مدافع پیشین شیاطین سرخ معتقد است 6 بازیکن 
منچســتریونایتد آن طور که باید در کارهای تیمی مشارکت ندارند و معتقد اســت آنها باری از روی دوش تیم 
برنمی دارند. وی گفت: نمی دانم برای الکسیس سانچس چه اتفاقی افتاده است! مارکوس رشفورد هم یکی دیگر 

از این بازیکنان  است، من هر دو بازی منچستریونایتد مقابل بارسلونا را دیدم و باید بگویم مارکوس خسته به نظر 
می رسید.وی اظهار داشت: روملو لوکاکو در بازی های بزرگ کاری نکرده و چندی سالی است که در یک سطح است. 
پل پوگبا هم به نظرم می رسد همان پل پوگبای دوره ژوزه مورینیو شده است، اگرچه او در سه ماه گذشته عملکرد 
فوق العاده ای از خود ارائه کرده است. آنتونی مارسیال پس از بازگشت از مصدومیت به نظر می رسد به دوره ای برگشته 

که در زمین قدم می زد. داوید دخه آ هم پریشان به نظر می رسد.

یادداشــت

کــوتــاه
تسنیم: آیاندا پاتوسی پیش از مصاف استقلال ایران و 
الهلال عربستان در نخستین دیدار دور برگشت از مرحله 
گروهی لیگ قهرمانان آسیا در نشست خبری اظهار داشت: 
بازی سخت، اما بسیار خوبی مقابل الهلال در پیش داریم. 
آنها تیم خوب و قدرتمندی دارند، اما ما چند روز قبل مقابل 
آنها بازی کردیم و موفق شدیم شکست شان بدهیم. وی با 
اشــاره به قدرت تیم الهلال افزود: بازیکنان خوبی در تیم 
الهلال بازی می کنند، اما استقلال هم تیمی  بسیار خوب، 
قدرتمند و با انگیزه ای است. اعتمادبه نفس خوبی داریم و 
با تمام توان به زمین می رویم. برای شکست دادن الهلال 
باید بهتر از بازی قبل باشیم. هافبک تیم فوتبال استقلال 
خاطرنشان کرد: فکر می کنم  اســتقلال در این ورزشگاه 
)ورزشگاه محمد بن زاید ابوظبی( هوادارانی داشته باشد. 
مطمئنم آن هوادارانی که در خانه هســتند و از تلویزیون 

مسابقه را می بینند هم برای ما آرزوی موفقیت می کنند.
فارس: مســعود تابش، مدیرعامل باشگاه سپاهان در 
خصــوص بازی مهم این هفته مقابل پرســپولیس گفت:  
خداراشکر تیم ما اکنون شرایط خوبی دارد و بچه ها آماده 
هستند. انشــاءا... که جمعه یک بازی خوب، جوانمردانه 
و تماشاگرپسند برگزار شود. هر تیمی  هم بهتر بازی کند، 
نتیجه می گیرد. بازی مهم و حساسی است و دقیقا به این 
بازی می توان  6 امتیازی گفت. ما هم نهایت تلاشمان را 
می کنیم. پرســپولیس تیم خوبی است و ما آماده برگزاری 
یک بازی خوب هســتیم. تابش در مورد مســاله جایگاه 
هواداران سپاهان و اظهارات سعید فتاحی در مورد اینکه 
ممکن است سکوهای بیشتری به هواداران سپاهان داده 
شــود، گفت:  انتظار ما این است که برابر آیین نامه و قانون 
بتوانیم از ظرفیت ورزشگاه استفاده کنیم. توقع ما هم بیش 
از این نیست. صحبت های جناب فتاحی چند روز پیش 
هم در مورد بازی ذوب آهن و پرســپولیس مطرح شد که 
طبق قانون تا یک ساعت قبل از شروع بازی اگر سکوها 
توسط تیم میزبان پر نشد در اختیار هواداران میزبان قرار 
بگیرد. ما دخالتی در این مورد نمی کنیم و هیچ  خواسته ای 
هم جز توجه به قانون و آیین نامه نداریم. ما هوادار بیشتری 
به تهران نمی بریم اما ســپاهان در همه جای ایران هوادار 

دارد و ممکن است خیلی ها خودشان بیایند.

جهـــان
 به گزارش نشریه آبولای پرتغال، کریستیانو رونالدو 
به باشــگاه یوونتوس کمک می کند کــه در رقابت برای 
جذب ژوائو فلیکس، ستاره جوان بنفیکا و تیم ملی پرتغال 
موفق شــود. طبق گزارش این نشریه، رونالدو از تلاش 
بانوی پیر برای خرید هموطنش راضی اســت، چرا که 
این بازیکن 19 ساله را جانشینی مناسب برای او می داند. 
آبولا همچنین نوشته است که بنفیکا به آسانی حاضر به 
فروش فلیکس نیست و رقمی که برای انتقال او به تورین 
تعیین کرده 120 میلیون یوروست، مبلغی که تنها باشگاه 
منچسترســیتی حاضر به پرداخت آن است.با این حال 
فلیکس بارها بر تمایل خود برای بازی در کنار کریستیانو 
رونالدو تاکید کرده است، ضمن اینکه مدیر برنامه های او 
ژرژ مندز  پرتغالی است، کسی که تابستان سال گذشته 
رونالــدو از رئال مادرید بــه یوونتوس برد. بنابراین این 
دو فاکتور برگ های برنده ای هستند که بیانکونری برای 
کاهش دادن رقم درخواستی بنفیکا جهت انتقال فلیکس 

به تورین در دست دارد.
 در پی حمایت باشــگاه اینتر از مائورو ایکاردی 
و دفــاع از او برابر انتقادات، اولتراهای این تیم بار دیگر 
بــه این مهاجم آرژانتینی حمله و بیانیه ای علیه او صادر 
کردند. هواداران متعصب »کوروا نورد« )ضلع شــمالی 
ورزشگاه جوزپه مه آتزا( پیش از این اعلام کرده بودند که 
دیگر تمایلی به دیدن ایکاردی در ترکیب تیم محبوب شان 
ندارند و دلیل آن هم اختلافاتی بود که میان این بازیکن 
26 ساله و مدیران باشگاه بر سر مساله تمدید قرارداد پیش 
آمد و به موجب آن او شــش هفته برای نراتزوری بازی 
نکرد. باشگاه اینتر هم در حمایت از ایکاردی اعلام کرد 
آن دسته از هواداران که نمی خواهند حضور ایکاردی را 
در ترکیب تیم تحمل کنند،می توانند در ورزشگاه حاضر 
نشوند. اکنون اولتراهای اینتر در فیس بوک بیانیه ای جدید 
صــادر کرده اند که در آن آمده اســت: آن مرد حقیری که 
پیراهن شماره 9 را می پوشد، لیاقت بازی در اینتر را ندارد، 
چون حداقل لازمه حرفه ای گری و تعهدی که یک کارمند 
باید نســبت به کارش داشته باشد و حداقل احترامی که 
برای پیراهن و هواداران تیمش باید قائل می شد را نشان 
نداده اســت. از ما پرسیده اند که آیا می دانیم کارهایی که 
انجام داده ایم اگر در سایر لیگ های اروپایی انجام شود، 
چــه اتفاقی رخ می دهد؛ اما ســوالی که مــا از خودمان 
می پرسیم این است که آیا هرگز کسی در لیگ های دیگر 
دیده است که یک بازیکن خودش را به مصدومیت بزند، 
از بــازی برای تیمش خــودداری کند، با باخت تیمش 
نیشخند بزند و چند ماه حاضر نباشد برای تیمش بازی 
کند و در نهایت به واسطه وکلایش دوباره خود را به تیم 
تحمیل کند؟ این طور که به نظر می رسد هواداران متعصب 
اینتر قصد ندارند ایکاردی را ببخشــند و این وضعیت 
خروج او از نراتزوری در پایان فصل را محتمل تر می کند.

خنده تمدید

نشریه اسپورت ادعا کرد که سران بارسا که از عملکرد 
ویدال بســیار راضی هســتند، قصد دارند قرارداد او را 
یکسال دیگر نیز تمدید کنند. پیشنهاد تمدید در ابتدای 
فصل بعد به دست ویدال خواهد رسید و او قصد دارد به 

حضورش در بارسا ادامه دهد.  

در بخشی از تمرین اســتقلال، محمد دانشگر و آرمین 
سهرابیان در گوشه ای از زمین گادوین منشأ را زمین زدند و 
در اقدامی جالب دست هایشان را روی گلوی او گذاشتند 
تا این بازیکن را خفه کنند، اقدامی که باعث خنده مهاجم 

نیجریه ای استقلال شد. ت
وش
س ن

عک

آرمــان: رقابت های هفته اول از دور برگشــت لیگ 
قهرمانان آسیا روز گذشته  با شکست پرسپولیس آغاز شد 
و امروز با برگزاری دو دیدار نمایندگان کشورمان به پایان 

خواهد رسید.
      شکست پرسپولیس

در چارچوب رقابت های لیگ قهرمانان آسیا تیم های 
فوتبال الاهلی عربستان و پرسپولیس ایران به مصاف هم 
رفتند. دقیقه 10 همکاری خوب بازیکنان الاهلی، موقعیتی 
را نصیب جانینی کرد که شوت او از کنار دروازه پرسپولیس 
به بیرون رفت. دقیقه 2۸ بیرانوند، بازیکن الاهلی را متوقف 
کــرد و داور در این صحنــه پنالتی گرفت. دقیقه ۳0 عمر 
السوما گل اول الاهلی را از روی نقطه پنالتی وارد دروازه 
پرسپولیس کرد. دقیقه 40 ضد حمله پرسپولیس با تعلل 
سرخپوشان از دست رفت. نیمه نخست این دیدار با نتیجه 
یک بر صفر به سود الاهلی به پایان رسید. دقیقه ۵2 شوت 
علیپور با واکنش دروازه بان الاهلی راهی کرنر شد. دقیقه 
۵۸ شــجاع خلیل زاده با کارت زرد جریمه شــد. شجاع 
خلیل زاده با دریافت کارت زرد مقابل الاهلی، 2 اخطاره 
شد و دیدار پرسپولیس در هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا 
مقابل پاختاکور را از دست داد. دقیقه ۵6 ضربه ایستگاهی 
از پشت محوطه جریمه پرسپولیس به دیوار دفاعی برخورد 
کرد و در برگشــت ســوما ضربه را به سمت چهارچوب 
دروازه پرسپولیس زد که با دخالت بیرانوند توپ به کرنر 
رفت. دقیقه 61 استارت مهدی شیری از سمت راست و 
دریبل مدافع حریف با پاس کات بک خوب او به علیپور 
همراه بود ولی مهاجم پرسپولیس یک فرصت دیگر را هم 
خراب کرد. دقیقه 72 در حالی که بازی کمی افت کرده بود 

سیامک نعمتی در یک حرکت غافلگیر کننده یک بازیکن 
را از پیش رو برداشت و از پشت محوطه جریمه شوت 
زیبایی زد که گلر الاهلی به سختی توپ را به کرنر فرستاد. 
دقیقه ۸۳ خطا پشــت محوطه جریمه پرسپولیس  ضربه 
ایستگاهی در موقعیتی خوب در اختیار سوما قرار داد و 
این بازیکن به زیبایی هرچه تمام تر دروازه بیرانوند را با 
یک ضربه مستقیم باز کرد. در ادامه شاگردان برانکو موفق 
نشدند گلی به ثمر برسانند تا بازی با نتیجه 2 بر صفر به سود 

الاهلی عربستان به پایان برسد. 
      پیش بازی ذوب آهن 

تیم فوتبال ذوب آهن ایران که در لیگ قهرمانان آســیا 
شــرایط خوبی داشته و بخش زیادی از راه صعود را طی 
کرده اســت، باید در هفته نخســت از دور برگشت این 
رقابت ها امروز  آماده برگزاری بازی برگشــت مقابل تیم 
الوصل امارات شود؛ دیداری که اگر با پیروزی ذوب آهن 
همراه شود، صعود این تیم از مرحله گروهی قطعی خواهد 
شد. هفته چهارم بازی های گروه A رقابت لیگ قهرمانان 
آســیا )دور برگشت( با دیدار الوصل امارات و ذوب آهن 
ایران از ساعت 20 در ورزشگاه 1۵ هزار نفری فولادشهر 
آغاز می شــود. این دیدار را کو هیونگ جین، داور کره ای 
ســوت می زند. کمک های داور کــره ای در این بازی یو 
کوانگ یئون و پارک ســانگ جون هستند و چای سانگ 
هیوپ به عنوان داور چهارم، سرینویســان سورشا از هند 
به عنوان ناظر بازی و سابرامانیان مانیکام از مالزی به عنوان 
نماینده کنفدراسیون فوتبال آسیا حضور دارند. ذوب آهن 
و الوصل 19 فروردین ماه در ورزشــگاه زعبیل عراق در 
چارچوب مســابقات دور رفت به مصاف هم رفتند؛ در 

حالی که الوصل با گل دقیقه 14 کایو از رقیب ایرانی پیشی 
گرفت ولی دو دقیقه بعد اوساگونا با پاس گل حمید ملکی 
بازی را به تساوی کشاند و در ادامه نیز امیرارسلان مطهری 
و حمید بوحمدان برای ذوب، گل به ثمر رســاندند تا در 
نهایت بازی با نتیجه ۳ بر یک به اتمام برســد. ذوب آهن 
ایران با هفت امتیاز در صدر جدول گروه A لیگ قهرمانان 
قراردارد و الوصل امارات با سه امتیاز تیم سوم این جدول 
اســت؛ الوصل امارات در پنج دیدار آخری که انجام داده 
است یک برد، سه باخت و یک تساوی را در کارنامه خود 
ثبت کرده است. ذوب آهن ایران در پنج دیدار اخیرش سه 
برد و دو تســاوی را در کارنامه خود ثبت کرده است تا با 
یک روحیه کاملا مطلوب به مصاف الوصل برود. علیرضا 
منصوریان در نشست خبری پیش از دیدار تیمش مقابل 
الوصل امارات در نخستین بازی دور برگشت رقابت های 
گروه A لیگ قهرمانان آســیا, اظهار داشت: سه شنبه  یک 
بازی خیلی ســخت داریم، چون دست دو تیم برای هم 
رو شده است و با هم بازی کرده ایم. دو سه بازیکن خیلی 
خوب حریف مصدوم بودند، اما به این بازی رســیده اند. 
بازی ســختی برای ما خواهد بود بــه این دلیل که اگر ما 
بتوانیم بازی سه شــنبه  را با پیروزی پشت سر بگذاریم،  
می توانیم صعودمان را جشن بگیریم. وی در ادامه افزود: 
با توجه به اینکه هدف اصلی مان صعود از مرحله گروهی 
اســت، زمانی می توانیم جشن صعود بگیریم که تکلیف 
بازی الزورا - النصر مشخص شده باشد. در جدول پس 
از تیم ما امتیازات خیلی به هم نزدیک و خطرناک است. 
انشاءا... بتوانیم با توجه به قول و عهدی که با بچه ها بسته ایم 
سه شنبه  سربلند از زمین خارج شویم و بتوانیم مسیر صعود 

را هموار کنیم. بازی سه شنبه  نقش مهمی در آینده باشگاه  
ما خواهد داشت.

      پیش بازی استقلال 
وینفرد شفر، سرمربی تیم فوتبال استقلال در نشست 
خبری پیش از دیدار برگشت مرحله گروهی تیمش مقابل 
الهلال عربستان اظهار داشت: من قبلا بارها در استادیوم 
محمد بن زاید حضور داشته ام، در این اتاق برای کنفرانس 
خبری بوده ام و بازی های زیادی را برده ام. امیدوارم سه شنبه  
هم در این ورزشــگاه موفق باشــیم و بازی را ببریم. وی 
افزود: الهلال تیم بســیار خوبی اســت و یکی از بهترین 
تیم های آسیاست، اما ما با تمام وجود برای موفقیت تلاش 
می کنیم و می جنگیم. امیدوارم بتوانیم همه  کارهایی که در 
تمرینات انجام دادیم را سه شــنبه  به زمین بیاوریم. من به 
تمام بازیکنانم ایمان دارم و سه شــنبه  با همه  وجود برای 
موفقیت تلاش می کنیم. شفر در پاسخ به سوال خبرنگاری 
مبنی بر اینکه »برنامه شــما برای مهار بافتیمبی گومیس، 
مهاجم الهلال چیست؟«، اظهار داشت: او بازیکن بسیار 
خوبی است و امیدوارم بتوانیم جلوی توپ هایی را که به او  
می رسد، بگیریم. اگر بخواهیم یک بازیکن خوب را متوقف 
کنیم، باید جلوی توپ هایی را که به او می رســد، بگیریم. 
سرمربی تیم فوتبال اســتقلال درباره هواداران استقلال و 
حمایت آنها از تیم شان نیز گفت: هواداران استقلال یکی از 
بهترین هواداران فوتبال در آسیا هستند. ایرانیان قابل توجهی 
اینجا زندگی می کنند و امیدوارم سه شنبه  هواداران استقلال 
را در ورزشــگاه ببینیــم. همه  تلاش ما خوشــحال کردن 
هواداران مان است. اطمینان دارم هواداران عزیز استقلال در 

ایران هم با دعای خود به ما کمک خواهند کرد.

گـــپ

منهای فوتبال 
 دیدار صالحی امیری 

با رئیس فدراسیون جهانی جودو 
ایسنا: رئیس کمیته ملی المپیک با رئیس فدراسیون جهانی جودو 
در حاشیه رقابت های قهرمانی آسیا دیدار و گفت وگو کرد.  رقابت های 
جودوی قهرمانی آسیا 2019 در حالی به میزبانی فجیره در حال برگزاری 
اســت که ســیدرضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملــی المپیک ایران 
نیز به امارات محل برگزاری این پیکارها ســفر کرده است. در حاشیه 
برگزاری این رقابت ها، صالحی امیری به همراه آرش میراسماعیلی رئیس 
فدراسیون جودو ایران،با رئیس فدراسیون جهانی جودو، عبیدالانزی، 
رئیس اتحادیه جودوی آســیا و یاماشیتا  رئیس فدراسیون جودو ژاپن 

دیدار و گفت و گو کرد. 

منتظرم ببینم چه کسی در آسیا جانشینم خواهد شد
تسنیم: قهرمان پرتاب دیسک آسیا گفت: منتظرم ببینم که چه کسی 
در آسیا جانشین من خواهد شد.احسان حدادی پرافتخارترین ورزشکار 
ایران در تاریخ بازی های آسیایی، شنبه شب گذشته در جریان رقابت های 
قهرمانی آسیا موفق شد به مقام قهرمانی برسد و ششمین طلایش در این 
تاریخ این مسابقات را کسب کند. این درخشش در سایت فدراسیون 
جهانی دوومیدانی بازتاب داشت. این سایت با اشاره سابقه حدادی در 
کسب مدال نقره در المپیک 2012 لندن، نوشت که حدادی توانست با 
رکورد 6۵,9۵ متر به مدال طلا دســت یابد. این سایت همچنین به نقل 
از حدادی نوشته است: »من دیگر خیلی جوان نیستم، از این رو گام به 
گام پیش  می روم. هنوز منتظرم ببینم که چه کسی در آسیا جانشین من 

خواهد شد.«

ائتلاف »خادم  - بنی تمیم« چه زمانی شکل می گیرد؟
تسنیم: بعد از استعفای رسول خادم، حکم سرپرستی فدراسیون کشتی 
با نظر اعضای مجمع کشتی از روز  1۵ آبان 97 از سوی وزیر ورزش برای 
حمید بنی تمیم صادر شد. کارها در این مدت طبق تقویم قبلی به انجام 
رســید و با توجه به خواسته گوش شکسته ها برای برگزاری انتخابات و 
خروج ورزش اول کشور از این بلاتکلیفی به دلیل پیش رو داشتن مسابقات 
مهم در  ســال 9۸، ثبت نام از کاندیداها در روزهای ١٥ تا ٢٨ اســفندماه 
انجام شد. همانطور که پیش بینی می شد این انتخابات متقاضیان زیادی دارد 
و چندین چهره شاخص کشتی برای جانشینی رسول خادم وارد عرصه 
انتخاباتی شدند و پیش بینی اینکه چه کسی رئیس بعدی کشتی است، کمی 
ســخت و پیچیده شده اســت. یکی از گمانه زنی ها از زمان آغاز ثبت نام 
از نامزدها و ورود همزمان امیررضا خادم و حمید بنی تمیم به انتخابات، 
ائتلاف این دو مدیرِ نزدیک به رسول خادم بود و اینطور گفته می شد که 
از بین این دو نفر یکی ثبت نام خواهد کرد و با توجه به ثبت نام هر دو، 
حالا گفته می شود یکی از آنها در انتخابات شرکت خواهد کرد. بنی تمیم در 
مصاحبه اخیرش با تسنیم، ضمن تاکید بر اینکه تاکنون هیچ صحبتی مبنی 
بر ائتلاف بین او و امیررضا خادم وجود نداشــته، اعلام کرد »امکان هر 
اتفاقی در آینده وجود دارد« و با این حرف در حقیقت احتمال ائتلاف را 
رد نکرد و شواهد نشان می دهد که احتمال وقوع این اتفاق در آینده، وجود 
دارد. حال سوال اینجاست اگر قرار بر وقوع ائتلاف بین دو نامزد شاخص 
انتخاباتی است این اتفاق چه زمانی رخ خواهد داد و کدام کاندیدا به نفع 
کاندیدای دیگر از حضور در انتخابات انصراف خواهد داد تا رأی های او 
به سبد دیگری منتقل شود هر چند گفته می شود بنی تمیم قصد دارد به نفع 
امیر خادم کناره گیری کند. می توان امیررضا و رسول خادم و حمید بنی تمیم 
را در یک قاب دید؛ این ســه اکنون در یک جبهه خود را برای انتخابات 
فدراسیون کشتی آماده می کنند و باید دید در نهایت ائتلافی که همه از آن 

حرف می زنند، چه زمانی شکل خواهد گرفت.

ایوب  ذوالفقاری: 

  تراکتورسازی هنوز هم 
شانس قهرمانی دارد

آرمان: تیم تراکتورسازی که در فصل جدید با تغییرات زیادی در کادر 
مدیریتی و فنی مواجه شده یکی از مدعیان کسب عناون قهرمانی بوده، اما 
با حاشیه های مختلفی مواجه شده است. ایوب ذوالفقاری سرپرست سابق 

تراکتورسازان در این خصوص صحبت کرد. 
      حاشیه ها و وضعیت فعلی سبب دورشدن تراکتورسازی از 

صدر جدول لیگ برتر فوتبال شده است!
زحمات زیادی برای تراکتورسازی کشیده شده است، همان طوری که 
در فصل های قبل هم چنین شرایطی وجود داشت و تراکتورسازی همواره 
در بین مدعیان لیگ قرار داشت، اما اتفاقات حاشیه ای هفته های پایانی 
لیگ سبب شد که تیم نتیجه نگیرد. این پنجمین فصل متوالی است که 
تراکتورسازی با وجود داشتن عملکرد خوب در طول فصل، در هفته هایی 
که نیاز به کسب امتیاز در مسابقات خود دارد، در برابر حریفانی متوقف 
می شــود که کســی انتظار آن را ندارد. شکست مقابل سپیدرود در هفته 
گذشته و باخت در برابر پیکان، نمونه ای از شکست های ذکر شده بود. از 
مسئولان استانی انتظار می رود که به داد این تیم برسند. هر چند که اکنون 
زنوزی به عنوانِ نفر اول باشگاه شناخته می شود، اما کارخانه تراکتورسازی 
کنار کشــیده و لازم است که همه در کنار هم، دست به دست هم دهند تا 

تیم نتیجه بگیرد.
      درباره اعتراضات طرفداران تراکتورسازی چه نظری دارید؟

 هواداران حق دارند که از عملکرد بازیکنان ناراضی باشــند. تا چه 
زمانی می توانند صبوری به خرج دهند؟ به هر حال تراکتورسازی نماد یک 

استان به شمار می رود و طبیعی است که انتظارات از این تیم زیاد باشد.
      دربــاره نتایج تراکتورســازی در دو بــازی اخیر لیگ  نظر 

شما چیست؟
 درباره مسائل فنی باید سرمربی تیم صحبت کند. به هر حال جرج لیکنز 
همان مربی ای است که تیم با او صاحب پنج برد پیاپی شد، اما اکنون دو 

هفته است که تیم نتیجه نگرفته است.
      تراکتورسازی قهرمان می شود؟

تراکتورسازی هنوز هم شانس قهرمانی دارد و امیدواریم مشکلات این 
تیم هر چه زودتر حل شود. به هر حال امیدواریم که در هفته های آینده تیم 

دوباره به شرایط قبلی بازگردد و بردهای خود را از سر گیرد.

ویـــژه
اولین بانوی وزنه بردار درآسیا چهارم شد

اولین بانوی وزنه بردار ایران در گروه B دسته ۵۵ کیلوگرم قهرمانی 
آســیا چهارم شد.رقابت گروه B دســته ۵۵ کیلوگرم وزنه برداری زنان 
قهرمانی 2019 آســیا برگزار شد و نماینده ایران با رکورد مجموع 14۳ 
کیلوگرم چهارم شد. پوپک بسامی با رکورد ۵۸ یکضرب ، ۸۵ دوضرب 
و مجمــوع 14۳ کیلوگــرم در میان پنج نفر گروه B چهارم شــد. برای 
اینکه مشخص شود بسامی چه مقامی در آسیا کسب کرده باید منتظر 
برگزارشدن رقابت گروه A باشد. بسامی اولین بانوی وزنه بردار تاریخ 
ایران اســت که در مسابقات قهرمانی بزرگسالان آسیا مسابقه داد.  در 
حرکت یکضرب بسامی ابتدا وزنه ۵۵ کیلوگرم را نتوانست مهار کند و 
در حرکت دوم موفق شــد این وزنه را با موفقیت بالای سر ببرد. او در 
حرکت سوم ۵۸ کیلوگرم را مهار کرد. در حرکت دوضرب نماینده ایران 

در دوضرب وزنه های 7۵، ۸0 و ۸۵ کیلوگرم را بالای سر برد. 

دفاع راست برزیلی تیم پاری سن ژرمن با کسب یک 
قهرمانی دیگر در لوشامپیونه به بازیکن دارای بیشترین 
جام در تاریخ فوتبال تبدیل شــد. گزارش نشریه سان، 
قهرمانی پاری ســن ژرمن در فصل جاری لوشامپیونه، 
دنی آلوز را به موفق ترین بازیکن در تاریخ فوتبال تبدیل 
کرد؛چرا که او چهل ودومین جام دوران بازیکنی اش را 
کسب کرد. پاری سن ژرمن در حالی قهرمانی اش را در 
فاصله 6 هفته به پایان فصل مسجل کرد که هیچ یک از 
بازیکنان این تیم حتی یک ضربه به توپ نزدند.در حقیقت 
به لطف توقف نزدیک ترین رقیب پاریسی ها یعنی »لیل« 
با تساوی بدون گل مقابل تولوز، فاصله میان دو تیم برای 
تیم دوم جدول در هفته های باقی مانده فصل غیرممکن 
شد. با این اتفاق، آلوز هم به پرافتخارترین بازیکن تاریخ 
فوتبال تبدیل شد. آلوز ۳6 ساله با کسب چهل و دومین 
قهرمانی اش، اکنون بالاتر از حســام حسن مصری که 
در فوتبال کشــور با تیم های الاهلی و الزمالک 41 بار 
قهرمان شد، پرافتخارترین بازیکن دنیای فوتبال از حیث 

کسب جام محسوب می شود. آندرس اینیستا، هافبک 
اســپانیایی و کاپیتان سابق بارسلونا، هم تیمی سابقش 
مکسول و یک بازیکن مصری دیگر به نام ابراهیم حسن 
نیز هر سه با کسب ۳7 جام، در رده های بعدی بازیکنان 
دارای بیشترین جام در دوران بازیکنی شان هستند. آلوز 
دوران بازیکنی اش را در سال 2001 در تیمی محلی در 
برزیــل به نام باهیا آغاز کرد و با این تیم دو بار قهرمان 
کوپا دو نورداسته و یک قهرمانی استانی در رقابت های 
کمپئوناتو بایانو شد. او سپس راهی لالیگا و تیم سویا 
شــد، اما در سه فصل نخســت حضورش در آن تیم 
نتوانســت جام ببرد، هر چند در سال 2006 آنها اولین 
قهرمانی شــان در جام یوفا را کســب کردند و یکسال 
بعد هم دوبــاره آن را بردند و در میان این دو قهرمانی 

سوپرجام اروپا را هم کسب کردند. افتخارات آلوز در 
سویا ادامه پیدا کرد؛ او و هم تیمی هایش سال 2007 جام 
حذفی اســپانیا را کسب کردند و پس از آن هم با غلبه 
بر رئال مادرید فاتح سوپرجام اسپانیا شدند. تابستان آن 
سال اوضاع برای آلوز بهتر هم شد چون او اولین جام 
ملی اش را هم کســب کرد. دفاع راست تیم ملی برزیل 
در فینال کوپاآمه ریکا برای کشور مقابل آرژانتین گلزنی 
کرد تا قهرمانی در رده ملی را هم تجربه کند. در ســال 
200۸ آلوز به بارســلونا پیوست و اوج افتخاراتش در 
هشت ســالی که در این تیم بازی می کرد، رقم خورد. 
او دو بار با بارســلونا ســه گانه لالیگا – لیگ قهرمانان 
اروپا – جام حذفی اســپانیا برد. آلوز در آن مدت 6 بار 
قهرمان لالیگا شد و 4 قهرمانی دیگر در جام حذفی را 

هم به کارنامه افتخاراتش اضافه کرد و به همین تعداد 
هم سوپرجام اســپانیا را برد. آلوز خارج از اسپانیا هم 
با بارسلونا سه بار قهرمان سوپرجام اروپا و سه بار هم 
قهرمان جام جهانی باشگاه ها شــد. در آن مدت هم او 
دوبار با برزیل قهرمان جام کنفدراسیون ها شد. آلوز سال 
2016 به یوونتوس پیوســت و با این تیم دوگانه سری 
A و جام حذفی ایتالیا را برد و تا آستانه یک قهرمانی 
دیگر در لیگ قهرمانان اروپا هم رفت اما در ایستگاه آخر 
تیمش مغلوب رئال مادرید شد. آلوز اما خیلی پیشتر از 
اینها و در سال 200۳ هم به تیم جوانان برزیل برای فتح 
رقابت های جام جهانی جوانان کمک کرد، هر چند که 
آن جام یک جام بزرگ محسوب نمی شود. پس از یک 
فصل حضور در یوونتوس، آلوز از این تیم جدا شد و 
به پاری سن ژرمن پیوست و با این تیم دوبار قهرمانی در 
لیگ یک فرانسه، یک بار قهرمانی در جام حذفی، یک بار 
قهرمانی در جام اتحادیه و یک بار قهرمانی در سوپرجام 

فرانسه را تجربه کرد.

دنی آلوز موفق ترین بازیکن تاریخ شد

میگوئل کولی مربی استقلال در خصوص آخرین شرایط استقلال بعد از بازی 
با ماشین سازی تبریز و در آستانه دیدار با الهلال عربستان گفت: خوشبختانه بعد 
از دربی تیم خیلی زود شکل گرفت و بازیکنان استقلال به نوعی از آن باخت به 
خودشان آمدند.ما می دانستیم که تیم احتیاج به آرامش و ریکاوری روحی دارد به 
همین خاطر شفر و همه مربیان دست به کار شدند و با بازیکنان به صورت گروهی 
و خصوصی صحبت کردیم و توانایی های آنها را به آنها یادآوری کردیم که چه 

کیفیتی دارند و چه نتایجی گرفته اند.
      پیروزی در شرایط نامساعد! 

 وی در خصوص اینکه چطور اســتقلال بعد از دربی و بازی با ســایپا در
 ۳ بازی متوالی پیروز شد،گفت: به هر حال بعد از آن بازی بزرگ کادرفنی باید از 
نظر روانی و ذهنی بازیکنان را آماده می کرد که البته به موقع این کار انجام شد. ما 
در بازی با پرسپولیس مستحق باخت نبودیم و روی یک اتفاق بازی را واگذار 
کردیم.شما فکر می کنید موهای شفر در کجا سفید شده است؟در همین زمین 
فوتبال. او ســال ها تجربه دارد، بارها در شرایط سخت بوده و در جام جهانی 
مربیگری کرده، پس می داند که در این شرایط تیمش را چطور برگرداند. مربی 
تیم استقلال تصریح کرد: زمانی که شفر در ابتدا به استقلال آمده بود من در تیم 
حضور نداشتم؛ اما شنیدم او تیمی را تحویل گرفت که روحیه خوبی نداشت، 
اما بعد از چند هفته به یکی از تیم های مدعی مسابقات ایران تبدیل شد. طبیعتا 
مربی با این تجربیات می تواند در عرض چند هفته تیمش را مدعی کند و این 
نتیجه کار ســخت و تلاش گروهی همه بازیکنان و اعضای کادر فنی است. 
مربی تیم استقلال در خصوص برتری آبی پوشان مقابل سپاهان در اصفهان با 
توجه به نزدیکی مسابقات گفت: ما بازی سنگینی مقابل الهلال در دیدار رفت 
داشتیم و بدن بازیکنان بعد از آن مسابقه واقعا تحلیل رفت،زیرا آنها دوندگی 
بســیاری داشتند.در قطر ریکاوری کردیم و نحوه تمرینات را تغییر دادیم که 
بازیکنان از نظر بدنی دچار مشکل نشوند و بتوانند برای بازی هایی که هر 4 
روز یکبار در شهرها و کشورهای مختلف با فواصل بسیار و پروازهای پیاپی 
انجام می شود، مهیا باشند. اینها مسائل علمی است که باید روی بازیکنان اجرا 
شود وگرنه اکثر آنها آسیب می بینند. کولی در ادامه گفت و گو با فارس تاکید کرد: 
برای بازی با سپاهان و ماشین سازی آنالیز خوبی از حریفان داشتیم، در همان 

قطر فیلم بازی های گذشته سپاهان را تماشا کردیم و سعی کردیم حریف را در 
خانه اش ببندیم و به خوبی از فضاها استفاده کنیم. البته آنها هم شانس داشتند 
ولی روی تیزهوشی نفرات رو به جلویی که داشتیم حریف را شکست دادیم 
و درســت در دقیقه ای گل زدیم که حریف تســلیم شده بود. ضمن اینکه در 

کارهای دفاعی هم همه تیم خوب و منسجم و منظم بودند.در دیدار 
با ماشین سازی هم با تیم بسیار منظم و تاکتیکی بازی داشتیم. آنها 
خیلــی عقب بازی می کردند و بازی مقابل تیم هایی با این نوع 
تاکتیکی بسیار سخت است. شنیدم سرمربی تیم بعد از بازی گفته 
شانس آخر را به قائدی داده بود که او خوشبختانه او هم از این 
شانس به خوبی استفاده کرد و گل ۳ امتیازی برایمان زد. وی با 
اشاره به صحبت های شفر در مورد نحوه رفتار با بازیکنان اظهار 
داشت:  من با صحبت های سرمربی تیم کاملا موافق هستم و آن 

را درست می دانم. سرمربی تیم برای بازیکنان مثل پدر 
است و باید جنبه آموزشی را هم در نظر گرفت. 

نمی شود با یک بازیکن که اشتباهی کرده فقط 
تنبیهی رفتار کرد بلکه باید به او تذکر داد 
تا متوجه اشتباهش شده و این شانس را 
داشته باشد که رفتارش را اصلاح کند و 
در خدمت تیم باشد. مثل مهدی قائدی 
که دیدید بازگشتش پس از عذرخواهی 
به نفع تیم تمام شد. شفر روی نظم تاکید 
بسیاری دارد؛اما جنبه آموزشی و پدرانه 

کار را هم در نظر می گیرد.  
      شانس قهرمانی؟!

 مربی تیم استقلال در خصوص 
اینکه شانسی برای استقلال در لیگ 
برتر قائل است یا خیر گفت: فوتبال 
قابل پیش بینی نیســت، من از شــما 
سوال می کنم آیا مطمئن بودید استقلال، 

الهلال و سپاهان را می برد؟ وقتی تیم ما آرامش پیدا کرد، ما هم به باور رسیدیم 
که می توانیم موفق شویم. شاید حتی برخی طرفداران تیم ما باور نداشتند الهلال 
را ببریم ولی در حالی که در بیرون از استادیوم خودمان بازی می کردیم حریف 
را با آن همه سرمایه و بازیکن گرانقیمت و امکانات شکست دادیم. الان هم این 
باور در بین کادر فنی و بازیکنان هست که تیم ما موفق می شود. همه تمرکز ما هم 
روی بازی سه شنبه با الهلال است و تمرینات ما برای این بازی برنامه ریزی شده 
است.خوشبختانه چند بازیکنی که آسیب هایی داشتند به تیم برگشته اند و با دست 

بازتری نسبت به بازی رفت مقابل الهلال به میدان می رویم.
      لیگ قهرمانان آسیا 

وی در خصوص وضعیت اســتقلال در آســیا گفت: استقلال نشان داده 
می توانــد کارهای بزرگ انجــام دهد ولی برای این موضــوع ابزار هم 
می خواهد. مــا در این مدت در زمین هــای خوبی تمرین نکردیم، اما 
باشگاه قول داده که کیفیت زمین تمرین ما را تغییر بدهد. ما چند روز 
در قطر تمرین کردیم  و دیدید که چه فوتبال روانی مقابل الهلال انجام 
دادیم. الان هم در امارات زمین تمرین خوبی در اختیار تیم است. اگر 
در بازی سه شنبه مقابل تیم عربستانی نتیجه بگیریم یکی از شانس های 
اصلی صعود هستیم چون بازی با تیم قطری)الدحیل( در ورزشگاه 
خودمان و مقابل چشــم تماشــاگران برگزار می شــود. 
همانطور که گفتم به این تیم می توان امید داشت 
و باید به آینده خوشبین بود.استقلال یک تیم 
عادی نیست، تیمی  است که 40 میلیون هوادار 
دارد و 40 میلیون قلب برایش می تپد. این تیم 
بارها از غیرممکن، ممکن ساخته و موفقیت 
را معنا کرده است. استقلال یعنی سابقه و 
تاریخ افتخارآمیز و آینده درخشان، این 
چیزی است که ما با چشمانمان در ایران 
دیدیم.مطمئنا با حمایت هوادارانمان هر 
کاری شدنی است و به عنوان یک عضو 
کادر فنی بابت حضور در این باشگاه 
افتخار می کنم.تلاش همه اعضای کادر 
فنی و بازیکنان خوشحالی هواداران و 
گرفتن بهترین نتایج است و امیدوارم 
در بازی با الهلال با ارائه یک بازی با 

کیفیت به نتیجه خوبی برسیم.

موهای شفر در فوتبال سفید شده است

کولی:کدام هوادار فکر می کرد، الهلال و سپاهان را ببریم؟

استقلال و ذوب آهن امروز در لیگ قهرمانان آسیا به میدان می روند

شکست پرسپولیس مقابل الاهلی

 رضا حسن زاده*



شـنـیدهها

خر آ عکس
عکس: پانته آ پاکزاد 

حکم جالب برای یک متخلف شکار
شنیده شد که نخستین رای زیست محیطی سال 98 در استان بوشهر در ارتباط با حمل، نگهداری، 
خرید و فروش سلاح شکاری بدون مجوز صادر شد. رئیس اداره حقوقی حفاظت محیط زیست استان 
بوشهر گفت: یک متخلف شکار در شهرستان بوشهر موظف به 270ساعت محیط بانی و تهیه یک مقاله 
علمی شد. سیروس کرمی افزود: نخستین رای زیست محیطی سال 98 در استان بوشهر در ارتباط با 

حمل، نگهداری، خرید و فروش سلاح شکاری بدون مجوز صادر شد.

بازداشت مدیرعامل آبفای جنوب غربی تهران 
شنیده شد که مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت : مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
جنوب غربی استان تهران توسط نیروهای امنیتی برای بررسی های بیشتر در خصوص اختلاس دستگیر 
شده است. محمدرضا بختیاری درعین حال رقم اختلاس 700 میلیارد تومانی مطرح شده را به شدت رد کرد 
و گفت: این رقم درست نیست بلکه در یک پروژه بوده و رقم آن بسیار کمتر است و هنوز هم محرز نشده 
که اختلاس بوده یا رعایت نشدن قوانین و مقررات بوده است. بختیاری ادامه داد: این پرونده اکنون توسط 

مقام های ذی صلاح درحال بررسی است و تا حصول نتیجه نمی توان اظهارنظر درستی کرد.

واکنش به ماجرای تبلیغات جنجالی دربابل
شنیده شد که دفتر امام جمعه بابل در پی انتشار عکس تبلیغاتی یک آرایشگاه زنانه در بابل در فضای 
مجازی و اظهار نظر هایی که پیرامون آن شده بود با انتشار بیانیه ای واکنش نشان داد و آن را خودنمایی 
یک زن و تبلیغ با هدف جا انداختن در تبلیغات با استفاده ابرازی از یک زن برشمرد. در این بیانیه از 
عکس انتشار یافته با عنوان تبلیغ بیلبورد حاشیه ساز در بابل یاد و نوشته شده است: خبری شوکه کننده و 
تلخ از حرکت ضداخلاقی مبنی خودنمایی یک زن در کنار بیلبورد تبلیغاتی در فضای مجازی منتشر شد 

و بینندگان را با تعجب مواجه کرد.

اجاره های عجیب و غریب در پاساژ های تهران
شــنیده شد که برای داشتن یک واحد تجاری ۱۵0 متری در برج میلاد باید ۴ میلیارد تومان رهن 
کامل بپردازید. اگر این پول را با سود 20 درصد در بانک بگذارید، سالانه چیزی حدود 800 میلیون تومان 
و ماهانه حدود ۶۶ تا ۶7 میلیون تومان سود دریافت می کنید. قیمت اجاره در مجتمع نارون نیاوران هم 
تفاوت چندانی با قیمت های برج میلاد ندارد. یک واحد ۱20 متری در مجتمع نارون ۱,۵ میلیارد تومان 
رهــن می خواهد و مالک ماهانه ۱۵0 میلیون تومان اجاره طلب می کند. برای رهن کردن یک مغازه در 
مجتمع مدرن الهیه نیز حداقل باید یک میلیارد تومان برای رهن و حدود 70 تا ۱00 میلیون تومان برای 

پرداخت اجاره داشته باشید.

کشف ۱۰تن ماهی قاچاق در چابهار
شــنیده شد که فرمانده انتظامی چابهار از کشــف ۱0تن ماهی قاچاق در محدوده این شهرستان خبر 
داد. سرهنگ حیدرعلی کیخای مقدم اظهار داشت: مأموران ایستگاه بازرسی »شهید یداللهی« هنگام کنترل 
خودروهای عبوری در محور »چابهار – جکیگور« به دو دستگاه کامیون کشنده مشکوک و آنها را برای بررسی 
بیشتر متوقف کردند. وی افزود: مأموران این فرماندهی پس از متوقف کردن خودروها با علائم هشداردهنده 
در بازرسی از آنها مقدار ۱0تن ماهی قاچاق و فاقد هرگونه مجوز گمرگی و بهداشتی از نوع سفره ماهی را 
کشف کردند. فرمانده انتظامی شهرستان چابهار تصریح کرد: ارزش این محموله یک میلیارد و 200 میلیون 

ریال برآورد شده که در این رابطه خودروها توقیف و 2 متهم پس از تشکیل پرونده روانه دادسرا شدند.

انتخاب اعضای هیأت رئیسه خانه احزاب
شنیده شد که در جلسه دیروز خانه احزاب ایران اعضای هیات رئیسه و روسای جدید کمیته های 
خانه احزاب با رای اعضای شورای مرکزی انتخاب شدند. حسین کمالی به عنوان نایب رئیس اول، 
قدرتعلی حشمتیان نایب رئیس دوم، یدا... طاهرنژاد به عنوان منشی هیات رئیسه و پورنامدار به عنوان 
خزانه دار خانه احزاب انتخاب شدند. همچنین احمد حکیمی پور در کمیته انتخابات، میثم نیک فر 
در کمیته بین الملل، محمد ملکی در کمیته آموزش، کمیجانی در کمیته مالی و پشتیبانی، نادری در کمیته 

حقوقی و محسن صفر پور در کمیته اطلاع رسانی ریاست جدید را برعهده گرفتند.

بازداشت دو مسئول به اتهام اختلاس
شنیده شد که رئیس دادگستری شهرستان اسلامشهر از دستگیری مدیرعامل و معاون یک شرکت 
خدمات رسان در جنوب غرب استان تهران به اتهام اختلاس میلیاردی خبر داد. رضا کمیلی مقدم با اعلام 
این خبر اظهار داشت: مدیرعامل و معاون یک دستگاه خدمات رسان در شهرستان اسلامشهر به اتهام 
اختلاس حقوق بیت المال دستگیر شدند. وی بیان کرد: در راستای حفظ حقوق بیت المال و برخورد با 
مفاسد اقتصادی با تلاش  سربازان گمنام امام زمان)عج( مدیرعامل و معاون یک شرکت خدمات رسان در 
جنوب غرب استان تهران با تشکیل پرونده و اخذ حکم قضایی دستگیر شدند. رئیس دادگستری شهرستان 
اسلامشهر بدون اشاره به جزئیات پرونده این متهمان افزود: با دستگیری این متهمان تحقیقات قضایی آغاز 

شده است که تا اعاده حقوق عمومی و بیت المال تحقیقات و رسیدگی های قضائی ادامه دارد.

افتخار مجری عصر جدید به دهاتی بودنش
شنیده شد که داور برنامه عصر جدید ادامه داد: متاسفانه آمار تلفات بعد از سیل از خود سیل بیشتر 
شده چراکه برای برخی، امیدها از بین رفته است. بشیر حسینی در سوالی مبنی بر اینکه رویکرد مخاطبان 
به داوری خودتان در عصر جدید را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: اتفاقا الان موج های منفی شروع شده 
تا نظر مردم را خراب کند. من خیلی فکر کرده ام وقتی می خواهم علامت قرمز و کلیدش را بزنم، به چه 
صورت باشد؟ این مسابقه باید شاخ اینستا را می شکاند. شاخ هایی که با کارهای بی فایده و بی قاعده 
مطرح می شدند. سیدبشیر حسینی درباره پسوند اسفیدواجانی که پسوند نامش است گفت: اسفیدواجان 
روستای آباء و اجدادی ماست و به اینکه دهاتی هستم افتخار می کنم. چندین سال پیش به من می گفتند 

این پسوند را از نامم حذف کنم اما قبول نکردم و گفتم خیلی هم باکلاس است!

برکناری مربی به خاطر قلیان کشیدن
شنیده شد که چند روز پیش بود که باشگاه استقلال و مدیران آکادمی این باشگاه تغییراتی را در راس 
کادر فنی تیم های پایه این باشگاه انجام دادند، برای محمد فدایی سرمربی تیم امید استقلال فصل گذشته 
این تیم را قهرمان امیدهای تهران کرد اما نام او در بین مربیان این فصل آکادمی این باشگاه حضور ندارد. 
الف نوشت؛ محمد مومنی رئیس آکادمی باشگاه استقلال گفت: ضمن آنکه اخلاقیات برای من مهم ترین 
مساله است و من دوست ندارم مربی تیمم با هوچی گری و لمپنیسم کنار خط همه چیز را به سود تیمش 
تمام کند! نمونه بارز آن در بازی با مقاومت بود که لب خط اتفاقاتی رخ داد و در آنجا فقط کادر فنی بودند 
که آن شرایط را به وجود آوردند. کسانی باید در استقلال کار کنند که اخلاق مدار باشند، نه اینکه بازیکنان 

را با خود به قهوه خانه ببرند و با هم ناهار بخوردند و قلیان بکشند!

استعفای 8 فرماندار با هدف انتخاباتی
شنیده شد که پیش تر وزیر کشور روز 3۱ فروردین ماه را آخرین مهلت برای استعفای مدیران شاغل، 
استانداران، فرمانداران و بخشداران در وزارت کشور جهت حضور در این انتخابات اعلام کرده بود. 
به گزارش »ایران«، حالا تا پایان این مهلت جمال خسروی فرماندار بوکان، کریم حمیدوند فرماندار 
اسدآباد، علی فتح اللهی فرماندار صومعه سرا، منصور مکی آبادی فرماندار ویژه سیرجان، محمدعلی نبی پور 
فرماندار کاشمر، عبد ا... پرتابیان فرماندار سیریک و محمد حجتی پور فرماندار منوجان، حسن ویسمرادی 
فرماندار شهرستان روانسر 8 فرمانداری بودند که اسب خود را برای رسیدن به بهارستان زین کرده اند. 
همچنین چنگیز شکوری بخشــدار مرکزی تالش، حسن اسماعیلی مشاور اجرایی استاندار بوشهر، 
شهلا تاجفر مدیرکل امور اجتماعی استانداری آذربایجان غربی و قاسم قائدی مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری بوشهر از دیگر مدیران مشمول ابلاغیه وزیر کشور بودند که با هدف حضور در انتخابات 
مجلس از سمت خود کنار رفته اند. همچنین ماشاءا... احمدی، شهردار گناوه تا اینجا تنها شهرداری است 

که نامش به عنوان نامزد ورود به مجلس به میان آمده و به همین دلیل از سمت خود استعفا داده است.

آیین نامه اخلاق حرفه ای روزنامه آرمان امروز را در سایت بخوانید
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 سعدی مگه
 ایستگاه مترو نیست؟!

روزگار عجیبــی شــده اســت، در محفلی بودم 
به دوســتان گفتم:»یک مصرع از اشعار سعدی رو 
بخونید!« همه سرشان را داخل گوشی موبایل شان 
کردند و یک نفر قصد داشت از پنجره بیرون بپرد که با 
دخالت بزرگان جمع بی خیال شد. آن وقت کافی ست 
شما یک کلمه بگویید ابروی سعدی کج است، همان 
کسی که قصد داشت از پنجره بیرون بپرد، با گازانبر 
به فارسی سخت شما را به دو قسمت تقسیم می کند. 
در همین رابطه با یکــی از مدیران مربوط به بحث 
فرهنگ تماس گرفتم تا در مورد روز سعدی با ایشان 

صحبت کنم؛
من: سلام و عرض ادب.

مدیر: منم عرض سلام و زهرمار دارم خدمت تو 
و همه شنوندگان.

من: شنونده نداریم، خواننده داریم!
مدیر: ایــن روزها هرکی از پــدرش قهر می کنه 

خواننده می شه!
من: خواننده روزنامه منظورمه!

مدیر: روزنامه ها هم خواننده آوردن؟
من: کشــتی منو! خواننده روزنامه یعنی کسی که 

روزنامه می خونه!
مدیر: خُبه خُبه! صداتو واســه من نبر بالا! کارت 

چیه اصلا؟
من: امروز روز سعدیه، خواستم بدونم  شما به عنوان 

یکی از متولیان فرهنگی برای سعدی چه کار کردید؟
مدیر: براش ایستگاه مترو زدیم که راحت بتونه بره 

و بیاد .
مــن: اینکه نشــد جواب؛ شــما می دونیــد این 
کشــورهای همســایه واســه مولانا و ابوالسعید چه 

بزرگداشت هایی برگزار می کنن؟!
مدیر: همین دیگه، این سعدی و حافظ موندن اینجا 
چی کار؟! چرا نذاشتن توی دوران طلایی ترانسفرشون 

کنیم؟! حالا که نرفتن پس همینه که هست.
من: قربان اینا مفاخر ملی ما هســتن، باید خیلی 

بیشتر از اینها بهشون توجه کرد.
مدیر: ببین عزیزم یادبگیر که پهلوان زنده را عشق 
اســت. دنبال مفاخر ملی می گــردی؟! یکیش خودم! 
چه گلی به ســر من که زنــده ام زدید که می خوای به 
سر سعدی بزنی؟ الو؟! الو؟! قطع کرد! بی شعور دنبال 

بزرگداشت سعدی ام هست با این رفتارش!

فریور خراباتی

روستای سرآقاسید- کوهرنگ

طـنـــز  سودای نگار
ز خـزان بـاک نـدارد گـل پـیـوسـتـه بـهـاری خـرم آن دل که ندارد سـر سودای نـگاری  
مـگر او خاطر خود را نسپرده اسـت به یـاری از چـه دلدار چنین نـاز کنـد غمزه فـروشد  
خـرمن کس نتوان سوخت بدین گونه شـراری آن خـیال نگهت خرمن جان سوخـت مـرا  
دل افـسـرده نــدارد هـوس بـوس و کـنـاری بـاده از لـعل لـبـت ده که غـم از دل بـبـرد  
بـی دلان  بـنـده عـشـق انـد، نـدارنـد قـراری بـی قـراران هـمه آرام گـرفتـند به خـلـوت  
عـشـق جـاویـد  کـند مردم انگشت شـمـاری هـر کـه آیـد بـه جهـان عـازم رفـتـن گـردد  
همه از جام می ای مست و من از چشم خماری ای رضـا مستی تو مستی می خـواری نیست  
برگرفته از کتاب الهی نامه اثر غلامرضا حاجی پور ساردویی

خسرو  معصومی*

کــــات

 جشنواره ای که
 باید تقویت شود

در سی وهفتمین جشنواره جهانی فیلم فجر به عنوان 
داور بخش جلوه  گاه شــرق که مربوط به آسیاســت، 
حضور دارم. در جلوه گاه شرق فیلم هایی از کشورهای 
مختلــف مانند ایران، ارمنســتان، ترکیــه و... پخش 
می شوند که آثار قابل قبولی هم بودند. از کشورمان هم 
فیلم هایی از کارگردان هایی مانند آقای طالبی، محمودی 
و... به نمایش درآمده اند. واقعیت این است که از نظر 
اجرایی جشــنواره جهانی فجر را در حد استاندارد 
جشنواره های بین المللی می دانم و باید اعتراف کنم 
این جشنواره می تواند نماد خوبی از برگزاری درست، 
هدفمند و منظم یک فستیوال باشد. اگر جشنواره های 
»الف« را کنــار بگذاریم و جشــنواره های »ب« را 
مدنظر قرار دهیم، این جشنواره می تواند در میان آنها 
نمره قبولی بگیرد به طور نمونه اگر بخواهم مثال بزنم 
این جشنواره نسبت به جشنواره فیلم ترکیه مهمان های 
بیشتر و مهم تری دارد و کیفیت آثار نمایشی در سطح 
بالاتری قرار دارد. اگر چند مورد اشکالی که در نحوه 
برگــزاری این جشــنواره وجود دارد اصلاح شــود 
می تواند خودش را به ســطح جشنواره های »الف« 
جهانی برســاند. این یکی از اشکالات این جشنواره 
است. به دلیل اینکه ما یک جشنواره فیلم فجر ملی هم 
داریم که در بهمن ماه برگزار می شود و یک جشنواره 
فیلم جهانی هم داریم که اردیبهشت برگزار می شود و 
ممکن است این ابهاماتی برای شرکت کنندگان خارجی 
به وجود بیاورد و نتوانند تفاوت این دو جشنواره را از 
یکدیگر تشخیص دهند. در نتیجه باید نام این جشنواره 
مانند جشنواره فیلم پوسان به جشنواره فیلم تهران تغییر 
نام بدهد. در شرایطی که کشورهای همسایه در حال 
سرمایه گذاری بر صنعت سینما با احداث سالن های 
مجهز و دعوت از چهره های بین المللی و هالیوودی 
در جشنواره های خود و حتی تخریب سینمای ایران 
هستند، این جشــنواره می تواند یک فرصت طلایی 
برای سینمای ایران باشد. در نتیجه با یک سرمایه گذاری 
درست و حساب شده و کنار گذاشتن بهانه هایی مانند 
مشــکلات مالی، تحریم و... باید تلاش کنیم تا این 
جشــنواره و جایگاه آن را تقوت کنیم، زیرا هرچقدر 
جایگاه جشــنواره جهانی فیلم فجر تقویت شــود، 
ســینمای ما از آن در عرصه داخلی و خارجی منتفع 

خواهد شد . 
* فیلمساز

اسپویل مشکل این روزهای ما شده!

پـانـوشــت

خیلــی وقت هــا صحبــت از 
مشــکلات و دغدغه هــای جوانان 
می شود و حرف هایی کلیشه ای در 
این خصوص در بین اقشار مختلف 
جامعه با نگاه ها و تفکرات متفاوت 
رد و بدل می شــود، اما ســوالی که 
همچنان بی پاســخ مانده این است 
که واقعا مشکل کجاست؟ چندسال 
قبل بزرگی به صراحت گفتند مشکل 
جوانــان ما اینــه! بزرگــی دیگر در 

پاسخ گفتند واقعا مشکل جوانان ما اینه؟ )لبخند 
هم زدند( ولی در نهایت هیچ وقت معلوم نشد آیا 
واقعا این مشکل جوانان ماست و اگر این هست 
این دقیقا چیست. در این زمینه تحقیقات میدانی 
بسیاری انجام گرفت و به شخصه پرس وجوهای 
فراوانی کردم و به قول شاعر بلندآوازه هفت شهر 
عشق را عطار گشت عاقبت از درد پا بیمار گشت 
و از همین هفت شهر شاخک هام تکان خورد که 
احیانــا ربطی به هفت اقلیم و گیم آو ترونز دارد. 
ایــن اتفاق که در فرم عامیانــه آن »گات« نامیده 
می شود پدیده اجتماعی خاص و مشترک جوانان 
ما با ســایر جوانان دنیاست. شاید به نوعی بشود 
گفت »گات« تنها درد مشترک در جامعه جهانی 
است که جهان اول و سوم نمی شناسد. انسان ها 
در فلسفه »گات« به چند دسته تقسیم می شوند: 
آنها که می بینند، آنها که پنج صبح می بینند، آنها که 
نمی بینند و آنها که قرار است در دوران بازنشستگی 
ببینند. آنها که می بینند نظرشان به شاهکار نزدیک 
اســت و آنها که نمی بینند می گوینــد چیزی که 
همه می بینند قطعا پیش پا افتاده اســت و ارزش 
دیدن ندارد! از ســوی دیگر اصطلاحات خاص 
اجتماعــی پس از این ســریال در بین مردم باب 
شد که شاید قبل از »گات« هم وجود داشته ولی 
به این پررنگی و اهمیت نبوده اســت. اســپویل 
یکی از همین واژه هاست. به بیان ساده کسی که 
ساعت پنج صبح سریال را دانلودکرده و می بیند 

و شگفت زده می شود ممکن است 
حرف هایی بزند که آنهایی که هنوز 
ندیده اند پی به برخی اتفاقات ببرند 
و جذابیت ســریال برایشان از بین 
بــرود. فیک اســپویل هــم عبارت 
دیگری است که بعد از این سریال 
بسیار باب شده است. به این معنا که 
عده ای به صــورت دروغین و بدون 
دیدن قسمت جدید اقدام به اسپویل 
می کنند و اذهان را تا زمان تماشای 
سریال درگیر مسائل خلاف واقع می کنند. همه آنها 
هم متفق القول آشنایی داشتند در بارگاه سازندگان 
که اخبار »گات« را اختصاصی در اختیار آنها قرار 
داده اســت. دانلود صبحگاهی فــارغ از موضوع 
رایگان بودن ترافیک از دیگر جریانات خاص این 
سریال است که موارد مشابه آن صرفا به موضوع 
کارنامه کنکور سراسری و نتایج انتخابات محدود 
می شود. مورد آخر در خصوص این سریال اصرار 
عجیب و غریب عــده ای برای همسان ســازی 
اتفاقات فیلم با وقایع واقعی تاریخی موجود است، 
جوری که بعضا کارگردان شخصا به قضیه ورود 
کــرده و می گوید باور کنید هیچ برهه تاریخی در 
ذهن من نبوده و نیست ولی خوب تماشاچیان نظر 
خودشان را دارند. در خاتمه بحث هایی در راستای 
کمک به تفهیم بیشتر دیگران در زمینه برداشت های 
هر شــخص از این ســریال، اسطوره سازی های 
معمول، بدآموزی های مرسوم که شاید بهتر باشد 
بگوییم بد برداشــت کردن های مرســوم و دیگر 
مسائل مرتبط در دنیای واقعی و چندین برابر آن در 
دنیای مجازی دستاورد بزرگ این واقعه سینمایی 
در کشــور ما و سایر کشورهاست. به هر شکل با 
لحاظ تمام جوانب شاید باید بپذیریم واقعا مشکل 
جوانان ما اینه و صرف داشتن یک اینترنت قوی و 
پرسرعت می شود بار بزرگی از دوش آنها برداشت 

و این مشکل یا مشکل این را حل کرد.
* طنزپرداز

تهیه کننده فیلم »شــبی که ماه کامل شد« گفت: 
طبق قرار قبلی ما زمان اکران عید فطر را برای اثر در 
نظر گرفته بودیم و به امید خدا فیلم در همین زمان 
اکران می شود.محمدحسین قاسمی تهیه کننده سینما 
در گفت وگو با خبرنگار گروه فرهنگی خبرگزاری 
میزان، درخصوص حضور فیلم »شبی که ماه کامل 
شد« در بخش بازار جشــنواره جهانی فیلم فجر 
گفت: مانند تمام آثاری کــه پخش خود را پس از 
تولید آغاز می کنند، پخش کننده این فیلم هم فعالیت 
خود را برای حضور در عرصه بین الملل شروع کرده 
است. وی اضافه کرد: بازار جشنواره جهانی فیلم 
فجر فرصت خوبی است تا بتوانیم فیلم »شبی که 

ماه کامل شد« برای مهمانان خارجی جشنواره نشان 
دهیم.این تهیه کننده دربــاره احتمال موفقیت های 
جهانی برای فیلم »شــبی که ماه کامل شد« اظهار 
کــرد: واقعیت امر موفقیت اثــر در اکران و پخش 
خارجی به هیچ عنوان قابل پیش بینی نیست. نه در 
جشنواره جهانی بلکه در جشنواره ملی فیلم فجر هم 
چیزی را نمی توان از قبل پیش بینی کرد.وی در ادامه 
درباره حضور فیلم خود در اکران بین الملل افزود: با 
وجود عدم پیش بینی نسبت به موفقیت »شبی که ماه 
کامل شد« در جشنواره های خارجی همچون فیلم 
»نفس«، ما تمام تلاشــمان را انجام دادیم که فیلم 

خوبی را به نمایش بگذاریم. 

محمدحسین قاسمی:

»شبی که ماه کامل شد« عید فطر اکران می شود

نـتـز پـرا

پـنـجـــره

»غلامرضا تختی«از ابتدا تکلیفش 
روشــن اســت و ادعایی نــدارد که 
جزبه جز زندگی قهرمانش را معرفی 
خواهد کرد و قصد او بیان شمایل کلی 
از زندگی این قهرمان یعنی غلامرضا 
تختی است. در همین راستا، از ابتدا 
به واســطه راوی که مشخص نیست 
نقش او در زندگی تختی تا چه حد 
بوده، می گوید: بخشی از زندگی تختی 
هنوز مجهول مانده و کاری با آن ندارد. 

بخشی را هم به واسطه تخیلش بیان کرده و بخش 
دیگر اسناد و مدارک باقی مانده است که با در کنار 
هم گذاشتن آنها به اطلاعات مهمی رسیده است. 
فیلم جدید بهرام توکلی، زندگی شخصیت محبوب 
ماندگار و ملی است. ساخت چنین فیلم هایی ادای 
دینی به بزرگان ورزشــی، فرهنگی و تاریخی یک 
ملت است. همان طور که خیلی ها می دانند تختی 
نه به خاطــر مدال ها و قهرمانی های پی درپی بلکه 
به خاطر دست گیری از مردم بود که محبوب شد و 
ماندگار. دوباره زنده شدن نام تختی میان نسل هایی 
که شــناخت چندانی از او ندارند، ارزشمند است 
و بار دیگر معرفت و محبت او می تواند تاثیرگذار 
و الگوســاز باشــد. بهترین انتخاب برای روایت 
زندگی قهرمانی مثل تختی، فیلتر سیاه و سفید بود. 
مردم تصاویــری را که از او به خاطر دارند اغلب 
عکس ها و فیلم های ســیاه و ســفید است، گویی 
عکس ها زنده شده اند و قصه ای دلنشین از قهرمان 
واقعی را روایت می کنند. عناصر فنی که در فیلم به 
کار برده شده، مثل موسیقی، تدوین و فیلمبرداری، 
صحنه پردازی، گریم، میزانسن و در کل کارگردانی 
ساختار بیرونی بسیار ارزشمندی را ایجاد کرده اند 
و به جــرات می تــوان گفت»غلامرضا تختی«با 
توجه به ویژگی های کیفــی اش، یادآور فیلم های 
سیاه سفید کلاسیک جهان شده است. فیلم در سه 
بخش کودکی، نوجوانی و جوانی غلامرضا تختی 

به همراه یک راوی پرداخت شــده و 
از خودکشــی تختی شروع می شود 
و دایــره وار به شــکل گیری زندگی 
او می پــردازد و در انتها بــا مرگ او 
به پایان می رســد؛ که علــت آن در 
ظاهر واضح نیســت اما مشــخصا 
عواملی مثل فقر، انزوا و ممنوعیت 
انجام کشــتی و پایین کشاندن او از 
موقعیت سابقش، فشارهای زندگی 
زناشــویی و وانــدادن او به فســاد 
مالی قهرمان همیشــه برنده را خیلی زود یعنی 
در سی وهفت سالگی از پا درمی آورد. شاید تنها 
ایرادی را که بشــود به فیلــم وارد کرد، اغراق در 
کمک های مردمی تختی اســت کــه تا حدودی 
خسته کننده می شود اما در کل فیلم زندگینامه ای 
بســیار ارزشــمندی اســت و دست گذاشــتن 
روی شــخصیتی که هواداران بســیاری دارد و 
قســمت هایی از زندگی اش مجهول باقی مانده 
کار دشــواری است. نقد جامعه، نقد فقری که بر 
زندگی مردم سایه انداخته از دغدغه های اصلی 
فیلم است و حالا قهرمانی از جنس همان مردم 
فقرزده با زور بازویی که ســخت و به تنهایی آن 
را به دســت آورده از جا برمی خیزد و تا جایی که 
می تواند مرهمی بر فقر دیگران می گذارد، گویی او 
آنقدر یکه تاز و حل کننده مشکلات بوده که زود 
از پــا درمی آید و دیگر نه از پس زندگی خودش 
برمی آید و نه می تواند آن قهرمان با چهره ای متبسم 
باشد و مردمی که همیشه به دنبال قهرمان می گردند 
خودشان حاضر به تغیر وضعیت زندگی نیستند و 
وقتی قهرمان شان گوشه نشین می شود کسی یاد او 
نمی افتد. بهرام توکلی در ساخت هرگونه فیلمی 
مثل»تنگه ابوقریب«که فیلم سخت و جنگی بود 
و فیلم های اجتماعــی و حالا فیلم زندگینامه ای 
توانایی های خود را اثبات کرده. او کارگردانی ست 

جسور و قدرتمند.

تختی قهرمانی ماندگار است

تـونعزم ملی برای کنترل بحران سیل خوزستان ا ر کــا
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فیلم ها ســاخته می شوند تا روی 
پرده رفتــه، تماشــاگران را به وجد 
آورده و ســرگرم کنند. هر کشــوری 
مطابق بــا قوانین و شــرایط جامعه 
خود، قانونی را برای ساخت فیلم و 
اکــران آن تدوین و تصویب کرده که 
فیلمسازان، تهیه کنندگان،پخش کنندگان 
و سینماداران  باید در آن چارچوب 
عمل کنند.  این قانون با آمدن و رفتن 
مدیران تغییرنکــرده و تا زمانی که 
قانونگذار یا مجمع تصمیم گیرنده، 

تغییراتــی را در آن اعمال نکننــد به قوت خود 
باقی خواهد ماند. بعد از گذشــت چهل ســال از 
انقلاب اســلامی، هنوز ســینمای ایــران دارای 
قانونی یکپارچه و مصوب نیست. به همین دلیل 
هــر مدیری به خود اجازه می دهد در آن دســت 
برده و به دلخواه تغییر دهد. این مهم باعث شــده 
اعمال سلیقه در بعضی از مواقع حاکم و برخی از 
تهیه کنندگان و فیلمسازان نیز به خاطر نبودن قانونی 
واحد، تفسیر به رأی کرده و فیلم موردپسند خود 
را بسازند، از همین جاست که اختلاف سلیقه ها 
شروع شده و شدت می یابد. اگر قانونی واحد و 
مصوب مجلس وجود داشته باشد، همه موظف 
هســتند به آن عمل کنند، از فیلمســاز گرفته تا 
سینمادار. با وجود این قانون همه گیر،سینماگران و 
مدیران مربوطه تکلیفشان مشخص است و دیگر 
نمی توانند به دلخواه عمل کنند. وقتی این چنین 
عمل شود، نه مدیری می تواند اعمال سلیقه کرده و 
نه سینماگری جرات تخلف خواهد داشت، زیرا 
در صــورت تخلف، قانون جلوی آن را گرفته و 
با متخلف برخورد قانونی خواهد کرد. متاسفانه 
برخی از تهیه کنندگان و فیلمسازان ایرانی، شرایط 
جامعه را درک نکرده و خود را مجاز می دانند برای 
جلب برخی از مخاطبان، هر گفتار و رفتار شنیعی 
را در فیلم خود بگنجانند.این کار باعث می شود 
گروهــی از مردم و بعضــی از نهادها، آن را تاب 
نیاورده و به هر طریقی که می توانند به ســازمان 
سینمایی فشــار می آورند تا فیلم را از روی پرده 
پایین بیاورد. بارها این اتفاق افتاده، اما نه مسئولان 
درس گرفته اند و نه برخی از ســینماگران. بارها 
وزرای مختلف وزارت ارشاد و مدیران سازمان 
سینمایی شــعار داده اند پای فیلم هایی که به آنها 

پروانه نمایش داده ایم با تمام قدرت 
می ایســتیم، چه شد؟! ماجرای فیلم 
»رحمان ۱۴00« و پایین کشیدن آن 
از روی پرده حکایت دیگری دارد. 
اگر این فیلم توانسته پروانه نمایش 
بگیرد، چرا از روی پرده پایین کشیده 
شــده است؟ اگر هم تخلف داشته، 
چرا بــه آن مجوز اکــران داده اند؟ 
اینکه یکی از مســئولان ســازمان 
سینمایی بگوید ما تخلفات را اعلام 
کرده بودیم تا اصلاح شــود،اما آنها 
اصلاح نکرده اند قابل قبول نیست، زیرا صاحب 
فیلم باید موارد ذکرشــده را رفع می کرده، سپس 
تحویل شورای پروانه نمایش می داده تا بررسی 
کنند اصلاحات انجام شده یا نه، اگر اعمال شده 
بود اجازه اکران بگیرد. چرا باید مسئولان امر در 
سازمان سینمایی نسخه تغییر داده شده را ندیده 
پروانه نمایش بدهند؟ مسئولیت فیلم با تهیه کننده 
اســت و به هیچ وجه اصل آن دســت کارگردان 
نیست که گفته شــده وی بدون اطلاع تهیه کننده 
نسخه اصلاح نشــده را اکران کرده! از طرفی بعید 
است تهیه کننده با تجربه و کارکشته ای مانند علی 
سرتیپی بدون دیدن نســخه اصلاح شده، اجازه 
اکــران آن را بدهد، زیرا منافــع و اعتبارش برای 
او مهم تــر از همه چیز اســت. اکران این فیلم با 
وجود گفتارهای رکیک که نمونه آنها در بسیاری 
از رســانه ها آمده، بعید بود روی پرده برود، مگر 
اینکه از تعطیلی نوروز سوءاستفاده شده و بدون 
هماهنگــی عوامل صورت گرفته باشــد! این نیز 
ادعای عجیبی است که گفته اند بازرسان سازمان 
سینمایی فقط سینماهایی را بازرسی کرده اند که 
نســخه اصلاح شــده را نمایش می داده اند برای 
همین متوجه تخلف نشــده اند! یکی از مسئولان 
سازمان ســینمایی گفته است برخی از سینماها 
تخلف کرده و نسخه اصلاح نشده را اکران کرده اند، 
چنین چیزی بعید می نماید، اگر هم درست باشد، 
چرا جلوی اکران فیلم در ســینماهایی که نسخه 
اصلاح شده را نمایش می دادند نیز گرفته شده؟! این 
سوال هنوز بی جواب مانده است. در هر صورت 
پایین کشــیدن فیلم پــس از دادن پروانه نمایش 

نشان دهنده بی تدبیری است که نباید تکرار شود. 
* کارشناس و منتقد سینما

پایین کشیدن فیلم از روی پرده نشانه چیست؟

ســکــو

رضا اورنگ*

کیمیا  عراقی

علیرضا  دادونژاد*

یستــگاهف ا
سعدی زمین شناس بود!

  مــن فکــر می کنــم ســعدی 
زمین شناســی می دانســت با آنکه 
زمین شناســی را جزو علوم جدید 
دســته بندی می کنند. رودها همیشه 
مقدار زیادی مواد را با خودشــان 
می آورند و بــه دریاها و دریاچه ها 
می برند. این مواد به دلیل سنگینی 
به ته دریا می رونــد، روی هم قرار 
می گیرنــد و پس از سفت شــدن، 
سنگ هایی را به وجود می آورند که 

به آنها سنگ های رسوبی می گویند. سنگ های 
رســوبی لایه لایه اند. رنگ یا جنــس هر لایه با 
لایه دیگر متفاوت اســت. ایــن لایه ها در گذر 
زمان ســفت می شوند. سخت. سنگ می شوند. 
آنقــدر که دیگر نمی شــود آنهــا را از هم جدا 

کرد. ســخت! سخت! داشــتم فکر 
می کــردم که دوست داشــتن آدم ها 
هم این طوری است. در گذر زمان 
دوست داشتن شان لایه لایه روی دل 
آدم رســوب می کند... نرم و آرام و 
نامحسوس رســوب می کند. رنگ 
و جنس ها فرق می کنــد اما وقتی 
رودِ زمــان آنها را مــی آورد و روی 
هم می ریزد و ســفت می شــوند و 
سخت، دیگر نمی شود آنها را از هم 
جدا کرد. گفتم که سعدی زمین شناسی می دانست 
وگرنه امکان نداشت این همه زیبا و ظریف این 
حس ها و عشق های رسوب شده را شعر کند و 
بنویسد:»سعدی! به روزگاران مهری نشسته در 

دل/ بیرون نمی توان کرد الا به روزگاران« 

احسان  محمدی


